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Տպագրվում է Հայկական ՍԱՌ Գիտությունների ակադեմիայի 

Խմբագրական-հրատարակչական խորհրդի որոօմամբ'



ԻՆՍՏԻՏՈՒՏԻ ԿՈՂՄԻՑ

Հայկական ՍՍՌ Գիտությունների ակադեմ՛իայի լեզվի 
ինստիտուտը ձեոնամուիւ է եղել ժամ՛անակակից նայեթենի 

քերականության և ընդնանրապես նրա կաոուցվածքի ու­
սումնասիրմանը: Լեզվի կաոուցվածքին վերաբերող զանա­

զան նարցերը ներկայացվում են աոանձին մենագրական 
ուսումնասիրությունների ձևով: Արդեն նրասլարակվել է այդ 

շարքից Ա. Մուրվալյանի «Հայոց լեզվի բաոային կազմը» 
ուսումնասիրությունը: Վ. Աոաքելյանի ներկա ուսումնասի­
րությունը նվիրված է ժամանակակից նայերենի ննչյունաբա- 

նությանը, որին նետևելու են քերականական կաոուցվածքին 

վերաբերող այլ ուսումնասիրություններ:

Լեզվի իեստիտուսւ



Ե Ր Կ Ո Ի ԽՈՍՔ

Հայոց Լեզվի Հնչյունները ուսումնասիրված են համե­

մատական լեզվաբանության ընձեռած տվյալների հիման 

վրա» այդ ուսումնասիրությունն ունի ընդհանուր բնույթ, 

որովհետև փաստորեն կատարված է հնդեվրոպական յեղու֊ 

ների հնչյունների համեմատությամբ։ Մեր կեն դան1՚ ւԿՀՒ 
Հնչյուններն իրենց արտասանական բազմազան կոմբինա­

ցիաներով ու մ ան րամասներով դեռևս մնում են առանց 

հետազոտս։ թյան։ Այսպիսի մանրամասն և էքսպերիմեն­

տալ քննությունը կարևոր դեր կարոդ է խազալ հայերենի 

Հնչյունափոխական դեռևս չմեկնաբանված մի շարք °րի~ 

նտշափոլթյունների, կամ մասնակի հնչյունափոխական երե֊ 

վույթների սլարզաբան մ ան համար։ Լեզվաբանների կող֊ 

•էից նկատվել է, որ 1| 4 տ բաղաձայնները Ու, |1 ձայնա­
վորներից աոաֆ միատեսակ չեն հնչվում» \^ի& առաջ Ա1-^ 
Հփափկտնումձ, այսինքն՝ քմայնանում է։ Նշվում է նաև, 

որ հայերենի թ-Ն ֊ություն ածանցով կազմված բառերի 

մեջ փափկանում և մոտենում է ^11ն։ ^յսւզիսի <էփափ- 

կսէցումյ) վաղուց նկատված է մեր ^, կ, ք ետնալեզվային 

բաղաձայնների նկատմամբ, երբ սրանք նախորդում են ի, 

^ յ11^ յո հնչյուններին ու հնչյունակապակցություններին։ 
'Լերոհիշյալ ետնալեդվային պայթականների միջնալեդվայ- 

նացումր այնքան է ուժեղացել, որ այդ հնչյունները մեր 

մի շարք խոսված քներում նոր որակ են տվել» օրինակ 

դյուղ֊ջուդ, ջեղ, քեռ ի֊ չեռի (Աշտարակէ։ Ւսկ այս փոփո­

խությունը համաբանությամբ կարոդ է տարածվել Հիշյս*1 
պայթականների վրա, նույնիսկ այնպիսի դեպքերում, որ­

տեղ դրանք պիտի մնային անփոփոխ։
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Մեր ազգային լեզվում ներկայումս կատարվող նման 

փոփոխությունները զեռես մնում են չու սումնասիրված; 

ուստի Հանգամանալից դիտողություններն ու հնչյունների 

ամանակի չափումները կարող են բացահայտել նոր առա֊ 

քացող և մեռնող մի շարք երևույթներ, օրինակ պետք է 

նկատեր որ հայոց լեզվի զարգացման որոշ էտապում խուլ֊ 

շնչեղացած p) դէ դ* ձ, շ> ձայնեղներն այժմ աստիճանաբար 

վերաձայնեղանում են, ոմանք կարծում ենք որ սա գրքի 

ազդեցություն է, բայց դա քիչ է հավանական, նույնիսկ 

բազմաթիվ դեպքերում այգ հնչյունների խուլ֊շնչեղ ար֊ 

տաբերո ւթյունը կեղծ ու արհեստական է թվ"ւմէ և աստի֊

ճանարար վերանում է նման արտասանությունը։

Մեր լեզվի հնչյունների այդպիսի մանրամասն ու՛֊ 

14 սւմնաս իրությունը պահանջում է տևական ժամանակ, 

սուր լսողություն; հնչյունական նրբությունները տարրե֊

բելու ունակություն; որին կարող է օգնել մագնիտոֆոն 

գործիքը։ Միայն այսպիսի նախնական աշխատանքներից 

^ետո հնարավորություն կստեղծվի ոչ միայն հնչույթների 

մանրակրկիտ ու ճշգրիտ նկարագրություն կատարելու ,

ս>յլե դրո՚^ր մասնակի արտահայտություններթ հնչյուն­

ների արտաբերական առանձնահատկությունները ի հայտ

բերել



ԳԼՈՒԽ ԱՌԱՋԻՆ

1ՆՋՅՈ ԻՆՆԵՐԻ ՆԿԱՐԱԴՐՈԻԹՅՈԻՆՐ

1. ՀՆՉՅՈՒՆ Ե՛Լ ՀՆՉՈՒՅԹ

Լեդվա բան ուիԺյան մեջ լն ի և հնչուլթի հասկա֊

շլությունները որոշակի կերպով տարբերվում են։ Այս տար­

բեր ութ յունները պայման ավորվս ւ մ ՆՆ հ ա ս ա ր ա կ ա կ ա ն և 

ֆիղի ու ոդՒ ս/ ՛լա 7 ու* ծ ոն ^՚ եր ո,խ
Յուրաքտնչյոէ ր աղգսւ լին լեզու. ունի իր որոշտկի հըն- 

\ յունական համակարգը' հաստատված ու օրինականացված 

գրության հատուկ նշաններով։ ժրության նշանների քա­

նակը մեղ ծանոթ * ա տ քեղուներում բավական սահմա­

նափակ է ե 40֊ից շի անցնում։ Ռուսերենում այդ նշաննե­

րի թիվը հասնում է 32-ի, հայերենում ՅՕ֊ի, համարյա 

նույնքան են' մի քիչ ավելի կամ պակաս, ֆրանսերենում, 

անգլ երեն ում և եվրոպական ուրիշ լեզուներում։ Այս նշան֊ 

^'^ԸԸ* ՈԸ հ*1 թ1.րՈւե են տառեր, տվյալ լեզվով խոսող հանրու­
թյան կոՂ*^իՕ գիտակցված, հասարակականորեն արժեքա­

վորված ու ընդունված հնչույթների գրային պատկերներն

են։ Սակայն ն^յսւր խոսող հանրության առանձին

անդամներ այդ հնչույթները ստույգ միանման չեն ար­

տաբերում։ Միանման այդպիսի արտ արեր ութ յունք որ չու­

նենա այս կամ այն մարդու մոտ որևէ ^^^ տարրերու - 

թյուն} չի կարող գոյություն ունենար Յուրաքանչյուր 

անհատք ըստ իր ֆիզիոլոգիական ա ոան ձն ահա ։ոկո ւ թ յուննե֊ 

րՒ խոսողության պրոցեսի մեջ ինաև կապված խոսողի 

տրամադրության, շրջապատի, նյութի և այլ հանգամանք­

ների հետ} հնչյունները արտաբերում է նուրբ տարբերու­

թյուններով, որոնք սակայն սովորական ականջով չեն քգ~
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գացվում, և մեզ համար դրանք մնում են իբրև միևնույն 

հնչյունի նույն արտաբերությունը։ Սովորական ականջով 

տարբերում ենք միայն այն ժամանակ։ երբ խոսողը ունի 

արտաբերական օրգանների պակասություն, կամ այն այլև­

այլ պատճառներով արհեստականություն է մտցնում իր

արտասանվածքի մեջ, մի բան, որ կյանքում պատահում է։ 

Սակայն հիշյալ մասնակի արտաբերությունները կամ չեն 

ընկալվում ականջով և կամ, եթե ընկալվում են, հանրու­

թյան կողմից մերժվում են որպես ոչ֊ըն դունված և ոչ-

պարտագիր արտասանական նորմա, այլ իրրև սխալ կամ 

թեր/. արտաբերության երևույթներ։ որոնք մնում են իբրև 

ընդունված հնչույթների մասնակի դրսևորումներ աոան­

ձին անհատների մ ոտ։

Անկախ խոսողների տրամադրությունից, միջավայրից է 

խոսելու նյութից և այլ արտաքին հանգամանքներից, հըն­

չական մասնակի և բազմազան տարբերություններ են 

հանդես բերում տվյալ չևզվի հնչյունները հնչյունական 

աձմւայԼ շղթ այակցումների ու րազմազան դիրքավորում­

ների պայմաններում։ Հնչյուն ր խոսքի մեջ հանդես չի 

դալիս ^1*2.տ միևնույն հնչյունների հարևանությամբ» նա 

մտնում է հազարավոր, իրարից միանգամայն տարբեր, 

շզթայավորումների մե՜ջ, որոնք հենց միայն խոսողի մոտ 

տվյալ հնչյունի արտաբերության մեջ ստեղծում են այն­

քան արտասանական վարիանտներ, որքան շղթայավորում- 

ներ գոյություն ունեն։ Սակայն Հիշյալ բազմազան վա~ 

րիանտներր նույնպես սովորական լսելիքով չեն զգացվում, 

հասարակականորեն չեն ընդունվում և չեն արժեքավորվում։ 

Այդ ամենը դիտվում են միայն տեսականորեն և աոանձին 

գործն ա կան նշանակություն լեզվի համար չեն ներկայաց­

նում։ Նույնիսկ այնպիսի ակնհայտ հնչյունափոխություն, 

իՆչպիսին £ գք կյ £ հնչյունների քմայնացումը ի, ե/ ] 
հնչյուններից աոաք, հայ հասարակության կովմից չի գի­

տակցվում, ամեն Հայի համար կաթ և կ^ բառերի մեջ 

գոյություն ունեցող տարբեր \*երբ միևնույն հնչույթ են
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ներկայացնում ե նույնիսկ հաճախ դժվարությամբ է տար՝ 

բերությունն ըմբռնվում։ Տարբերությունը զգալի է դաո­

նում, երր կաթ բառը հնչում ենք կյաթյ իսկ է^ րաոի 

մեջ նույն ||*ն որպես այդպիսին չի ընկալվում։ ՀիՍաԼ 

բոլոր տարբերությունները մնում են որպես չգիտակցված, 

չարժեքավորված տարբերություններ, որոնք մի միջին 

ընդհանուրի բազմատեսակ դրսևորումներն են, իսկ Հենց 

այդ միջին ընդհանուրն է, որ սահմանափակ է և բոլորի 
կողմից ընդունված ու ճանաչված։ Ուրեմն հնչյունական

այն միավորը, որ տվյալ լեզվով խոսող հանրության հա­

մար ընդհանուր է, հասարակականորեն գիտակցված ու 

պատմականորեն արժեքավորված, կոչվում է հնչույթ» իսկ 
հնչույթի արտաբերման մասնակի ու անհատական հազա­

րավոր դրսևորումները կոչվում են հնչյուններ։ Հալույթ­

ներն ունեն որոշակի սահմանափակ քանակ և, ինչպես 

ասվեց, նրանց տառային նշանները օրինականացված ո։ 

հաստատված են գիր ու դրականություն ունեցող ամեն 

մի Լեզվում, իսկ հնչյունների քանակը անսահմանափակ £ 

և ոչ միայն պետք չկա դրանց համար տառային նշաններ 

ստեղծել, այլև անհնարին է։

Լեզուներում հնչույթները հանդես են դալիս նույնիսկ 

որպես բառերի ու քերականական ձևերի տարբերակող 

նշաններ, իսկ հնչյունները տյդպիսի ֆունկցիաներ չու֊ 

նեն։ Երբ հնչ լունն իր հնչական բազմազանության մեջ մի 

որևէ ուղղությամբ փոխվում է և զգաԼի կերպով հակադըր- 

վում է իր միջին ընդհանուր որակին, այսինքն հնչույթին 

և հասարակականորեն ընդունվում է ու գիտակցվում որպես 

նրանից անկախ ու աոանձին միավոր, դառնում է հըն- 

չույթ և դարձյսւլ ստանում է արտասանական մասնակի 

բազմաձևոլթյուն։

Հայերենում հնչույթները թվով 3$ են, սրսնցից 6 
ձայնավորներ և 30 բաղաձայններ։ Ձայնավորներն են* ա» է/ 

ը» ի, ու, Օյ իսկ բաղաձայնները' ր, փ ղ, ֆ թ, ժ, լ, ի, ծ( կ, 

քլ, ձ, ֆ 6, ւք, յ, ն, ջ, չ, պ. ջ, ո, ս, փ ան թ, ց, փ, բ, ֆ:
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Բացի վերոհիշյալ նշաններից հայերենի սւյբուրենում 

կան նաև եք Ո տարրերը, որոնք առանձին հնչույթներին 

նշաններ չենէ մի դեպքում դրանք համապատասխանորեն 

հանդես են դայիս իթրե յ։ Ь ^փ О Հ^չ"9 յք^երից բազա֊ 

դրված երկհնչյունների նշաններ, մի այլ դեպքում չեն 

տարբերվում է» О ձայնավորներից։

Ծանոթություն. Գրաբարում դրանցիցե—ն աոանձին 
հնչյուն էր և որոշակի տարբերվում էր \՝ից ոչ մ քր­

այն հնչմամբ, այլև հանդես էր դալիս որպես բառեր 

և քերականական ձևեր տարբերակող նշան, օրինակ 

ւքԼզ-մէզ, սհր-սէր, պետ-պէսւք^ և այլն։ Այս երևույթ 
թր սրրտրատյան շատ խոսվածքներում դեռևս չարու- 

Հակվում է։ Մեր խոսվածքում ^ոտայք, Ելցո վան ) 

որոշակի տարբերվում է մեթ (НЭШ)> ^էթ (մայր)։ иЬр 
( հաթ!>) և սէր (любовь) ու նման բառերի արտասա­
նությունը։ Ւնչ վերաբերում է Ո-ին, ապա դրաբա^ 

րում դա О Հնչույթի նշանն էր, հետադայոլմ բաոա- 
սկդբում փոխվում է վո երկհնչյունին բացառու- 

թյ^ր այն բաոերի, որոնց մեջ Ո-ին հաջորդում է 

վ. օրինակ' ով» ովկիանոս, ովսաննա:

Ղեոևս միջին դարերից մեր այբուբենն ուներ և նշանը, 

որր սակայն նույնպես աոանձին հնչյունի նշան չէր/ ամ[ 

ուղղակի ն, Ն տառերի դրության բաղադրությունը, որ 

մերթընդմերթ դրվում էր նաև եւ ձևով։

Ծանոթություն. Լ հնչյունը սկզբնապես ՈԼ-ին մոտե- 

տո՚ւ մե ՛մ-սաձայն էր, որ աստիճանաբար դարձավ 

վ, ուստի նրա նշանը որպես առանձին տառ հանվեց 
այբուբենից։ Հավանաբար ձայնավորներից հետո (երբ 

բաղաձայն չի հաջորդում) դա վ է Հնչվել դեռևս շատ

1 Ջնա յած մենք սահմաներինք հնչույթ ի և հնչյունի տարբերու­

թյունը ե այսուհետև միշտ խոսվելու է հնչույթ  ի մասին, բայց տրա- 

•մ՚տէոն Լերսլով և հարմարության համար հնչույթի փոխարեն ղոբ- 

ծաձվելու 4 հնչյուն տերմինը։
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վաղուց։ Ժամանակակից հայերենում երկար ոլ կարճ ձայ­

նավորներ) իբրև առանձին արմ եկավորված՛ հնչույթներ) դո՝ 

յություն չունեն։ ձայնավորների երկարությունն ու կար­

ճությունը կապված է արտասանական այս կամ այն ոճի 

ու առանձին խայրի մասերի յուրահատուկ հնչման հետ 

սակայն երկար կամ կարճ արտասանված այդ կարգի ^ըՆ՝ 

շչյունները հնչույթի արմեր .չունեն։ Նոյ յնպես և չկան 

աոանձին փափուկ ու կոշտ հնչյուններ, հնչյունների փափ­

կացում, ինչպես կտեսնենք, առածանում է հն^յունների 

այս կամ այն ղիըքի ոլ մասնավոր անընդունելի արտա­

բերությունների հետևանքով, որոնք սակայն վերաբերում 

են ուդդախոսու թյանր և կհի շ ա տ ակվ են առ։սնձին։

2. ԱՐՏԱՍԱՆԱԿԱՆ ԱՊԱՐԱՏ

Հնչյունների արտաբերությանը մասնակցում են մեր 

օրգան իղմ ի մի Հարք որդաններ, որոնք միասին վերցված 

կոչվոէ֊մ են արտասանական ապարատ։ Արտասանական 

ապարատը բաղկացած է 5 մասից։ Աոաջին մասը, որը Շր£ է 

մատակարարում հնչյունների հյսմար և որով դուրս Լ 

մղվում այն, կոչվում է շնչառական օրդան։ ^ըծքի խոռո­

չում են գտնվում թոքերը և ստոծանին, որոնց բացվելով 

և կ^կվ^Լ^վ °ԳԲ մտնում և դուրս է մղվում, դուրս մղվող 

օդը շՆՀափողի Ցնցուղների միջոցով անցնում է շնչափողը, 

ոՐով Օդահոսանքը բարձրանում է դեպի վեր։ Պետք է Նշե] 

նաև, որ կրծքի վանդակը կարգավորում է մեր արտասա­

նական ինտոնացիան։

Արտասանական ապարատի երկրորդ օրգանը կ”^^^^' 

է* "ՈԼ տեղավորվա ծ է շնչափողի վերին ընդլայնված մա­

սի մկանների վրա) Կոկորդով էլ յթւրջանում է մեր շնչա­

փողը։ Կոկորդի հիմքում ընկած է այսպես կոչված մատ­

նաձև կըճիկը։ որն իր նեղ մ ասով դարձած է դեպի աոաջ 

իսկ [այն մասով՝ դեպի ետ։ Աոջևից կոկորդը սահէ) անտ- 

փակվում է վահանաձև կրճիկով։ որը դուրս է պրծած ե
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կոչվո*մ է կատիկ կամ ադամախնձոր։ Մատնաձև կրճի- 

կի վթա գտնվում են ոչ մեծ րրգաձև երկու կրճիկներ, 

որոնէք յուրաքանչյուրի վրա իրենց հիմքով կպած են ձայ՝ 

նաշարերր, սրանք կոկորդը բնդլայնքի Հսկելով իրենց ծայ֊ 

բերով մոտենում են իրար և հենվում վահանաձև կրճիկի 

վրա' իրենց միջև կազմելով անկյուն, այսինքն թողնելով 

օդահոսանքի համար հատուկ անցք, որը կոչվում է ձայ­

նածերպ։ Ձայնաշարերը, սակայն, կարոդ են ընդունել տար­

բեր դրություններ' հեռանալով իրարից և նույնիսկ փակե­

լով ծերպը։ ՚

Ջայնալարերր մեր արտահանական ապարատի ամե­

նակարևոր մասն են, սրանք երաժշտական ձայնի միակ 

ադրլուրն են, առանց որոնց չեն կարոդ գոլանալ ձայնառ 

վերները, ձայնորդները և ձայնեղ րադաձայններր։ Թոքերից 

Հդափոդ մղված օդը անցնում է ձայնածերպով և ձայնա­
վոր, ձայնորդ ու ձայնեղ բաղաձայն հնչյունների արտա­

բերության ընթացքում տատանում է ձայնաշարերը, որի 

հետևանքով ստացվում է ձայնը։ Խուլ հնչյունների արտա­

բերության ժամանակ ձայնաշարերը մնում են անշարժ, 

բացված, իսկ օդը աոանց դրանք տատանեշու անցնում է բե­

րանի խոռոչը։

Մրտասանական ապարատի երրորդ մասը բերանի և 

քթի խոո,/չներն են, բերանի և քթի խոռոչները միայն ար­

ձագանքարանի դեր են կատարում։ Ձայնավորների արտա­

բերության համար հատկապես կարևոր է բերանի խոռոչը, 

■ որտեղ ձևավորվում են մեր վեց ձայնավորները, իսկ քթի 

խոռոչր ռնգային երանգ է հաղորդում միայն էք և ճ ձայ­

նորդներին, որոնց արտաբերության ժամանակ օդի հո­

սանքը փափուկ քիմքի ծածկոցը բանալով մտնում է 

քթի խոռոչը* Բերանի խոռոչի ետևի մասը կոչվում 

է երախ, այստեղից էլ սկսած տեղավորված են արտա­

սանական բուն օրգանները, որոնք ապարատի ^_է,բքոքր1 
մասն են կաղմում, երախի ամենաևտին մասում շնչափողը 

ունի մի մակալեզու, որ փակում է շնտափողր ուտելիս ու



Արտասանական ապարատի տեսքր'Նկար 1»
երկայնակի*֊ ըն ղկրպյա կտրված րովք



Նկար 2. ճայնալարերի ղիրրր'
ձայնի առկայությամր։

Նկար 3. ճայնալարերի դիրքը
ձայնի բացակայությամբ։

Նկար 4, հ*լիւի երկայնակիդ ըն գկոդյա ' 

կտրվածքը* բարձրացած փափուկ քիմքով։

1,— շրթունքներ/ A— էեդվի առաջամաս, 
№-  Լ^զվի միջին մաս, թ Լ^դվի ետին 

մաս, V—փափուկ քիմք, է/ — մակալեզու, 

(թ՜՜՜վերին կտրիչների եզր, £—վերին կըտ~ 

^ե^եբի ետին մակերես, ք~~' ալվեոլներ, 

£—կոշս։ քիմքի առաջամաս, հ~~քմա^ 

մեջ, Լ~-փափուկ քիմքի առաջամաս, 

/— փափուկ քիմքի ետնամաս։
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խմելիս ապա ղալիս են փափուկ քիմքը, իք շարժական։ ծած֊ 

կսցով, կոշտ քի ժ քը, ա րյե ո թ/եր ըք ասւտժն/երր, շրթունքներ 

I1 Լ11 "քո^Ք կազմո։.ւք են րերանի խսսսչի վերջքէն մասերը:

Սակա յ ն արտահանական լալն օրգանների մե$ ամե֊ 

նաակտրվ և կարևոր դերը խաղուժ է լեզուն. նախ սա 

՛շնորհիվ ճկուն։ ու թյանէ, գյռւրաթ եքության ու շարժ ունու ֊ 

թյան րերան ի խոռոչին տս»լիս Է արձագանքարանի զանա֊ 

զան ձևեր, որմեց շնորհիվ գոյանում են տարրեր ձա լ֊ 

նավորներր, ապա լեզուն իր երեք մասով, տարրեր աստի­

ճանի րարձրաց ուճ ներովք ցածրացումներով ու հպումնե­

րով մասնրակց ում է հաժարյա բոլոր հնչունների արտաբե֊ 

րությանը:

Ինչպես Նշվեց, արտասանական պրոցեսը մի բարդ 

գործողություն! է, որին ան/պայման մասնւակցում է նաև 

կեն տր ոն։ ական։ նյարդայինն համակարգը, որը արտաբանա֊ 

կան/ ապարատի հ թե գեր որ դ և վերջին մասն է։ Նորմալ ար֊ 

տարերութ լան» համ ար արտասանական/ ապարատի բոլոր 

մասերը պետք է կանոնավոր աշխատեն. բավական է, որ 

մեր նկարագրած օրգաններից որևէ մեկը հրաժարվի իր 

ֆունէկցի ան/ կատարելուց — նայած նրա խազացած դերի ծա֊ 

վալին ու նյշան ակութ լանը, մարգ կարող է մասնակի կամ 

ԼՐԽ1 ՂՐ^/ել ^Նչյուններ արտաբերելու ունակությունից, մի 
բանք, որ երբեմն/ վիճակվում է մարգկան/ց, մանավանդ ծե֊ 

ե^եէ՚Ն և ոքո2 ^աեԳՒ հիվանդների:

3. ՀԱՅԵՐԵՆՍ ՁԱՅՆԱՎՈՐՆԵՐԸ ԵՎ ՆՐԱՆՑ 
ԱՐՏԱԲԵՐՈՒԹՅՈՒՆԸ

Հայերենի ձայնավորների արտաբերման ժամանւակ օդը 

դուրս է գալիս բերանի խոռոչով, դրանքց արտաբերության 

ժամանակ դեպի քթի խոռոչը տանող անցքը քէն։ ում է փակ­

ված. օդը դուրս է հոսում բերանից, ոքի հետևանքով հա֊ 

յերենը չի էէւնենում ռնգային ձայնավորներ։

362 ֊2
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Զայնտվորների արտաբերման յամ տնակ թեքերից 

դուրս մղվող օղը անցնում է կոկորդով և զարմում այն­

տեղ գտնվող երկու ձայնաշարերը. վերջիններիս տատա­

նումից գոյանում է ձայնը։ Ս արդու արտաբերած հնչյուն֊ 

ների ձայնային տղրյուրը միայն և միայն ձայնաշարերն են, 

որոնք հատկապես ուժեղ թրթ ռում են ձայնավորների արսւա֊ 

բերման ժամանակ։. Ձայնավորները արտաբերելիս ձայնաշա֊ 

^ե^Ը աննշան տարբերությամբ թուքէ և ուժեղ են շարժ­

վում, բայց աոանձին ձայնավորների ձևավորման մեջ 

դեր լեն [սաղում։ Դրանց թրթռումից առաջանում կ միև­

նույն ձայնը ավել կամ պակաս ուժգնությամբ. սակայն 

ձայնավորներն իբրև Ա1» է, ՈՆյ 0, ի/ ը, առանձնահատուկ 
հնչյուններ։ մեր լեզվում ձևավորվում են բերանի խոռո­

չում շնորհիվ -/եղվի և շրթունքների տարբեր գիրքերի ու 

վիճակների։ Այսւոեղ .լեզվի նշանակությունը առաջն ակար զ 

ի, ուստի և աոանձին ձայնավորների ո լա ումնա սի բութ յան

ընթացրու։/ ալս կամ տյն անվանումը կապվում է լեզվի 

զանազան մասերի հետ։

Ձայնավորների /Արտաբերման ընթացքս։ մ լեզուն գոր­

ծում է իր երեք մասերով, որոնք ունենում են երեք տար­

րեր բարձրացա մներ: երբ լեզվի ետին մասը րարձրս/նում 

է Գ^ւ՛ վ"«փ<"կ քՒ^ՔԸր 1,այց ։1' կպչում քիմքին, օդր 

հոսում է առանց շփման, ստացվում են ետնալեզվային 

ձայնավորները։ Սրանք կտրող են արտաբերվել թե առանց 

Հըթանրների մասնակցության և թև վերջիններիս կլորա­

ցում ով։ ^այեբեն սլմ ետնաշեղվա լին ո ^ - շրթնա յն տց ած 

հնչյուն Լ ւս ձայնավորը:

Ա ձայնավորի արտաբեր:/ ան ժամանակ բերանը բա֊ 

վականաչափ յայն է բացվում (մյուս ձայնավորների ար­

տաբերման համեմս:տ ութ յամր ամենալայնը ի Լեզուն ո * 

/այն փռվածքով հիմքը մի քիչ ետ, պառկում Լ բերանի 

ներքին մառում և ծայրով հենվում է ստորին տատմնա֊ 

2ա^1*ն: Լեզվի ետին մասի բարձրացումը այնպես Լ. որ 

սմսւնք մեր Ա1-Ն համա բա մ են ստորին բաըձրազմռ/ն, ,ւրր
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’“•վելի հավանական էք իսկ ոմանք' միջին բարձրացման։ 

Հնարավոր էք որ ա*ն այլայլ դիրքավորումների մեջ ռւ- 

հենա այդ երկու, աստիճանները! բայց ^յգ՚զիսի տարրե­

րու թ յո ւնր այնքան աննշան է, որ չի զգացվում։ Զանա­

զանություն չի նկատվում նաև շեշտավոր և անշեշտ ա-երի 

միջև։ Մեր ա Հայնավորի որակական այս կայունու­

թյունը երկար ժամանակ օգնեք է նրան զերծ մնալու հրն֊ 

շյունափոխական այն ուժգին պրոցեսից, որին ենթ արկվեյ 

են ^ք ՈՆ ձայնավորներն ու երկբարբառները։ Շեշտավոր և 
անշեշտ սւ֊երի տարբերությունը արտահայտվում է նրա֊ 

նով< որ շեշտավորի արտաբերման ժամանակ լեզուն շատ 

աննշան չափով բացվում է ե ավելի ներքև է սեղմվում 

Հնոբհիվ օդի ուժգին հոսանքի։

Հայերենի է ձայնավորը առահ^ւալեզվային միջին բարձ­
րացման ձայնավոր է։ Ա ձայնավորի համեմատությամբ 

է-ի արտաբերության ընթացքում րերանի րացվածքը մի 

քիչ նեղանում էք լեզուն ուժեղ շափով լայնանում և փըո~ 

.վու մ է րերանի խոռոչում: Լեզվի աո ահ ին մասը սեղմ­

վում է ներքին ատամնաշարի հիմքին» իսկ նրա ծայրը 

բարձրանում է դեպի կոշտ քիմքը առաջացնելով նկատելի 

կորություն, լեզվի ետին մասը ամբողջովին իջնում է։ 

Մաքուր է հնձվում է բառ ա ս կդրու մ և բառավերջում. բա- 

ռամիկում մեր է~ն արտաբեըվու մ է ավելի լայնք բերանի 

օրգանների դիրքը մոտենամ է էլ ձայնավորի արտաբեր֊ 
ման զ իրքին* այս երևույթը չաս։ ավելի պարզ նկատվում 

Լ բարբառներում և 1|Լրյ թհյհ |հւյ և նման բառերի արտա­
բերման ժամանակք որտեղ Լ֊ն (դրությամբ եվ արտաբեր- 

վռէ մ է ^\ե-ին մոտիկ։ Նույն բանը ավելի պարզորոշ նկատ­

վում է սահմանականի ապառնի 1֊ին և 2֊րդ դեմքերում 
(|րե|ու եմ»— գթելու ես, մասամբ նաև ներկայում զբուս 

եմ, գրում ես: Իսկ' զ բում է, ոաւոսք էբ և այլ ձևերի մեջ 

Լ-ն մաքուր նեղ ձայնավոր է: <Ւբակտն լեզվով խոսողները 

դրանց տարբերությունը չեն դդում, ըայց այդ գոյություն 

ունի, և բացարձակ զգալի է արարատ յան խոսվածքներում:
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Ը ձայնավորը միջնա^դփա յք,ն միջին բարձրացման 

հնչյուն է. մեր ձայնավորների մեջ ոա ա ո են .ո ի) ո ւյլե Լ։ 

Այդ պատճառով այլ ձայնավորների աոկայո. թյան դեպ֊ 

քում Ը֊Ն շեշտ չի ստանում։ (Է֊ ի ար ։ո ո։ րերության դեպ֊ 

քում քերանը դրեթե նույնքան է ըացվում, որքան 1,֊Ն 
արտաբերելիս։ Լեզուն ավելի կծկվում Լ, ծայրը դարձյալ 

հենվում է ներքին ատամնաշարին, աոաջին մասը իջնում 

է, իսկ միջին մառը քիչ բարձրանում է դեպի փափուկ ե 

կոշտ քիմքերի ռահմ անադիծր։ I* ձայնավորը ռւմեղ է հընչ֊ 
վում բնաձայնական քառերի, միջ,ռրկո, թյունների մեջ ե 

շեշտ է ստանում, ուժեղ է հնչվում նտև որպես հող (աոանց 

ոեշտիթ իսկ մյուս դեպքում շատ թույլ է և այդ պատճա^ 

ոով հաճախս դրության մեջ չի նշվում։

Ն-ն առաջնալեզվային ’{երին բարձրացման ձայնավոր 

է. րերանի օրգաններր գտնվում են նույն դիրքում) ի^յշ ՝ 

պես է-ի արտաբերության դեպքում) միայն լեզվի աոաջին 

մասը ավելի է բարձրանում դեպի կոշտ քիմքը։

Ոն ձայնավորը արտաբերելիս շրթունքները կլորանամ, 
ծգվսւմ՝ են առաջ և կազմում մի նեղ անդք։ Շեշտավոր 

ու*ն հնչելու ժամանակ շրթունքները ավելի են ա ո ա $ 

ձգվում։ Լեզու ն ետ է քաշվում և աոաջին մասով իջնա մ՜ 

է դեպի բերանի հատակը, ի”^Լ ետին մասով շատ վե[’՝' 

բարձրանում է դեպի փափուկ քիմքը չափավոր բացվե­

լով’ Հայերենի ՈԼ*-ն ետնալեզվային շրթնայնացած վերին 

բարձրացման ձայնավոր էք որը իր այս կամ այն դիրքս* մ' 

այժմ արտաբերական զգալի զանազանություն չի ցուցա­

բերում ։

0~Ն արտաբերվում է շրթունքների կ[որ բանվածքի 

ավելի (այն վիճակով և ավելի քիչ առաջ ձգված։ Լեզվի 

,11,^ահՐ բերանի թոոո^ում գրեթե նույնն Լ} ինչպես Ու֊ի 

արտաբերության ընթացքում, միայն այս դեպքում լեզվի 

ետին մասի բարձրացումը զգալիորեն քիտ Լ։ Մեր Օ-ն 

ետնալեզվային չափավոր բացվածքի միջին բարձրացման 

ձայնավոր է։
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Ծւս6ոթՈԼթ|ՍՆ(1« Սկզբնապես մեր Օ ձայնավորը (գբ֊ 
բութ յամբ ո ^ ամեն պարագայում չի հնչվել Օ» հավա-' 

նա կան է, որ այլևայլ դեպ բերում եղել է ՈւՕյ ո[էԸ բա֊ 

^ւասկգրոււմ րավաղան տշա ի ՂԳ^//1 ^ արտաբերվել և 

հետագայում փոխվեք է ւԼօ֊իք [,սկ միջում մնացել է 

որպես անզգալի ՈՆՕ( "է1!1’ ոակայն, տարբեր բառերի 

մեջ ^ տարրեր խոսվածքներում նուրբ տարբերու֊ 

թյոլններ է տվ^է* աձՂ երևույթն ալոօր էլ արտա֊ 

հայտվում է բազմաթիվ բարբառներում, մանավանդ 

էորարատյան խռսվածրնեբուժ , որտեղ ր առա մ իջում 

երբեմն Օ֊ն օ է հնչվում, երբեմն' ՈւՕ/ Գրական 

ու բա աո տնութ յ ունր միասնականացրել է այգ տարրեր 

արտա բեր ությոլնները։

սալիս է հետևյալ տախտակը.

Հայոց Ը*զվի ձայնավորների պարզ պատկերացումր

Ետնալեղ֊-
•խ^ւխ1

Մի^ ‘"լեզ֊ 
վայէն

Աււաջնէսլեգ֊

ՀԿՀՒ է/Ղ՚քՀ

3 5 ։ «5 55 է 3 3

Հ 3

Էյ՜յ 
է^ 7® 8%

Հ 3 
նՀձ՛ 
2 ? յ 8 ^ 05

» 
, 35.Հ 

է 35 «^«3 էտ

Ստսրթհ բարձրացում , , 

Մի £ին բարձրացում , , 

Վերին բարձրացում , ,

Ա

0
ո^

Լ՛ է

Ի

4. ՀԱՅՈՑ ԼԵԶՎԻ ԲԱՂԱՁԱՅՆՆԵՐԸ

Բ ադաձաՀեները (սկսած ՛բեր ական օրգանների

ետին մասիցս ըստ իրենց արտաբերման տեղի լինում են 

կոկոր դային, ետնա լեզվսյին , մ իջնալեզվայ ին , առաջնա լեզ֊ 

վային, շրթնատամնային և շրթնա (ին։ Պճրանք րոտ արտաբեր՜ 

ման եզան ակի բաժանվում են երկու խմբի պայթականների 

և ջվ,ւսկւյւնների։ Պայթականները արտաբերվում են արաա֊ 

ոանական օրգանների հպումով ու պայթումով։ Հպումը
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փակում է դուրս եկող օդի ուղին, ուստի այդպիսի բաղա­

ձայնները կոչվում են նաև փակվածքի բաղաձայններ։ Պայ­

թականներն իրենց արտաբերման հիմքում ունեն երկա 

մոմենտ' հպման} պայթման, մի բան, որ նրանց արտաբեր 

ման ամանակը ոչ միայն կարդացնում է, այլև կիսում Լ 

երկու մ ասի։

Շփական բաղաձայնները գոյանում են, հակաոակ պայ­

թականների, արտաբերման օրգանների կազմ ած նեղված ֊ 

քով» օրգանները խիստ մոտենում են իրար և կազմ ա մ ւ՛ ի

շատ նեղ ճեղք, որտեղից օղր է գալիս ուժեղ շփ

էք ով. այս շփման արդյունքը շփական բաղաձայններն են, 

որոնք անվանվում են նաե նեղվածքի բաղաձայններ։ Սրանց 

արտաբերման ամ անակբ պայթականների հետ համեմ ատած- 

ավելի երկար .£♦ օրինակ' շփականներ են խ ք ղ> Այ ^ ե այլն.
Բաղաձայնները խմբավքբվում են նաև րոտ ձայնային

երանգի ու. կա. 

ifյուսների հա 

սրանցից հետս

են Տսրս խումբ ձայնորդներ, որոնք 

"LPjuii! ր ամենից շատ ձայն անեն, 

r են ձայնեղ րաղաձայններրք որոնց

մեջ աղմուկը գերիշխում կ ձայնին հակաոակ ձայնորդ­

ների, որտեղ ծայրահեղ դեպքում ձայնն ու աղմուկը կտ­

րող են հավասարաչափ էին ել, մինչդեռ լիաձայն հհչմտե 

պայմաններում ձայնը գերակշոում է աղմուկին ւ

Այս երկու խմբին հակադրվում է երրորդ խամրր՝ 

որի մեջ մտնող բաղաձայնները բացարձակորեն զուրկ են 

ձայնից և կազմված են միայն աղմուկից. այս պատճառով 

դրանք կոչվում են խուլ կամ աղմկավոր բաղաձայններ-. 

Չորրորդ խքըին պատկանում են նաև շնչեղ^խուլ բազա- 

ձայններր։

Բաղաձայնները խմբավորվում են նաև ըստ կազմու ­

թյան և բաժանվում են երկու մասի պարզ և բարդ։ Պարզ 

բաղաձայնները մի-մի Հնչյուն են ներկա յացնում, իսկ թԼԱր* 

1|եյք բազադ բվում են երկու կամ ավելի հնչյուններից ^հայե­

րենում երեք Հնչյունից ավելի միմյանց հետ չեն միանամյ^
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Ծսւնաւեցւ|այ|)հ ս|այըակաճ թաղաձայճճեթ

Սկսում՛ ենք ետնալեզվային բա/լ աձ այններից, որով֊ 

հետև •էայերենում կոկորդային բաղաձայն գրեթե գոյու֊ 

թյուն չունի, կոկորդային Լ համարվում ե խուլ չփականք, 

որք աոա^անում է իւոը 2^21*3 ե. կոչվում է հագագ. սա 

իր արտաբերման եղանակով չփակա՛յ/ է և հայերենում իր 

տարրեր դիրքերով տարրեր ուժգնությամբ է հանդես դա֊ 

լիո։ Սեր աղդտյին լեզվում ձայնեղ ե դո լու թլուն Հունի' 

հակառակ արարատյ/սն բոլոր խոսվածքներում դրա տոկա֊

յու թ լան;

Եանալեզվալին սլա լթական բաղաձայններն են Ip դ} p. 
h”^ lunil է ե արտս/բեբվա •ք է լԿ՚ԼՒ ետևի մասի ու կոշտ 
քիմքի հպումով, պո/քթռ/մով. է֊ն պարդ բաղաձայն Լ, որի
ար սւ արերո t թ յան ժամուն in կ ձայնաչարեբբ /մնում են ան֊ 

շարժ: Մենք կոկորդային 1| Հրլւնենք. սա բո/որ դեպքերում՝ 
մաքուր ետնալեզվային բաղաձայնն Լ. բարբառներում , 

որքան մենք նկատել ենք, դոկս բղային է գործածվում՛ Է 

օտար րս/ոերի արտաբերման մեջ այն դեպքում, երբ օտար 

րաոբ սկսվում Է ՀՀ^սվ, “ բ H ^ Աէ ր,ո 1,1 բ երվսւ մ է իբրև կո ֊ 

1է"1'Դա.Ժն է (՚1ր՚»ցերեն 3/.
Նույն տեղով է արտաբերվում q ետնալեզվային պայ* 

թ ականբ : Սրանց որակական տարբերս/ թ լան սլատճաոր 

ձայնարւ/րերի աշխատանքն է. թոքերից արտամղվող օդբ 

շարժում է ձայնալարեբբ, որոնց ձայնը խաոնվում է է գ/ւ֊ 

լացնող ա դմ ո ւկին և ստացվում է q ձայնեղ պայթականը: 
h և q պ այթ ա կանների շարքում գտնվող ք-1յ բարդ 

հնչյուն է. ղ in կազմված Է է խուլ պայթականից և h խոպ 
շնչիցք „^ի պատճաւավ p*^ ^l^^lj1*^ ^ 1ս9'լ՛Ծ^^Ղ։

Հիշ/տլ ետնալեզվային պայթականները մեր ազգային 

լեզվում ի, ե, J հնչյուններից, JlUj j!l, ]ՈՆ երկհնչյուններից 
աոս/9 փափկանամ են' շնորհիվ լեզվի միջին մասի լրա֊ 

ցոէ֊ցիչ րաբձրացմւտ/ն դեպի քմամեջը, ուստի այս դեպքում 

դրանք կոփվում են քմային բաղաձայններ, բայց ոչ ընդ֊
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հ անրապես 1,1 Ա *?տ սն ակ ի ’[ե պքերի ս1աձ^ աններում/ 9րի^ 

նակ' գյուղ, զինի բասերի զ֊ն զգալիորեն տարբերվում է 

գՈՆյն և ֆււրուն բասերի զ֊ից։ Նույնպես Էք կ և ք հնչյուն֊ 

մերը։

Օւոճաւեգվայիհ շփական րազաձայհհեր

Ետնալեզվային շփական բաղաձայններն են խէ Ip Սրանց 
արտաբերության մամանակ լեզուն ետ կ քաշվում և ծ այ֊ 

րով թույլ հենվում կ ներքին ալվեոլներին։ Լեզվի ետին 

մասը բարձրանում է դեպի փափուկ քիմքը և թողնում է 

մի նեղ բացվածք, սրտեղից շփվե/ռվ դէէլրս ՛Է հոսում ԾզԸ։ ^ 

բաղաձայնի արտաբերությանը ձայնաշարերը չեն մասնակ֊ 

ցում, ուստի խ֊ն մնում է որպես [սուԼ շփական, իսկ I]֊ին 
Ուղեկցվում են ձայնաշարերի թրթռոցները, որով ւլ*ն ձայ֊ 

ն ե ղան ո ւ,f և ստանում է՜ ի ց տարբեր սրուկ։

Ա*ի քմալեզվային ձայնորդ չվական է մեր ] հնչյունը, 

որը երբեմն հանդես է դալիս որպես կիսաձայն իյ երբեմն 

իսկապես որպես շփական բաղաձայն։ Երկու ձայնավորների 

մՒ1և յ֊Ն ^ա1աձայն է ե մ ո տենոր, մ Է ri ուս եր են ի 'մ֊ ին։

Սւււա^ճաԼեզվայիհ պայթական թաղաօաւհներ

Սարովն ալեդվային պայթական բաղաձայններն են ա» 
զ, թ: Տ~Ն պարդ խուլ է, 1|-Ն' պարդ ձայնեղ, իսկ ր֊ն' շըն֊ 

լեզ~իյու1 Աք ողջացած տ և 1ւ հնչյունների բաղադրաթյու֊

ԱոաջնռլԼղվային պայթ ականներ ի ա րտարեր մ ան մա֊ 

մ ան ակ լեզուն իր տոաքին մասով համարյա նստում Է 

ստորին ատամնաշարի վրա, տպա աննշան Հափով ծայրը 

վեր է բարձրանում ե հպվում վերին ատամնաշա րին ու 

ալվեոլներին փակելով օդի հոսանքի ուղին։ Գեպի այդ 

փակվածքը հսսռդ օդը պայթեցնում կ հպումը ե. աոաքաց ֊ 

նում տ հնչլռւն աղմ ուկը։ Ձայնաշարերը մնում են ան֊ 

շարմ, որով ա֊ն բացարձակ աղմուկ է։ Եթե այս աղմուկին 

ուղեկցում է ձայնաշարերի թրթռոցը, ստացվում է ղ ձայ֊
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հե ղ պայթականը) /'սկ եթե աղմ ուկին միանում է խուլ 

11 հագագը, դո զանում է մեր թ ՒէոԼ1ՀշՆչեդ պայթականը, 
որ համարվում է բարդ հնչյուն։

Օւռսւքհա[եգւ|այ|ւհ շփականներ

Առաջնալեզվային շփական բաղաձայններ են Ա; (Լ, Ժյ 
( հնչյունները։ Առաջին ^ույ^Ը արտաբերվում է չեղվի 

ծ ալրի ներքին ատամնաշար ին ուժեղ սեղմումով ըստ 

որում չեղվի առաջ ին մասը ‘Լեր է բարձրանում դեպի կոշտ 

քիմքը, իէ1կ եղրամասերը մոտենալով կողա տամներին ք 

սակավ չափով բարձրանում են։ Ներքին կտքփջ ատամնն֊ 

րը բարձրանում մոտենում են վերին կտրիչներին թող֊ 

նեյով մի շատ նեղ ճեղք, որով օդը սո։ էելով արտահոսում 

է նախապես շփվելով լեզվի առածին մասին և կո2տ քփմ~ 
քփՆ։ Արքան լեզվի առաջին մասը և կոշտ քիմքը նեղաց֊

հեն ճեղքը, այնքան սու լոցը պարզ ու մեկին կլսվի 

քուր կստացվի։

^? Ղ շփականները կոչվում են սուլականներ, 

ւետե սրանց հիմնական որակր սուլական աղմուկն

էլ մա ֊

որով~

է. Ս-ն
էորաաբերվա մ է ասանդ ձայնալարերի մասնակցության} 

ուստի ազն միայն սուլական աղմուկ է, իսկ կ-^ ուղեկց֊

վում է ձայնալաըերի թրթռոցով, որով ^ի սուլական աղ֊ 

մուկին մ ի անում է ձայնը։

Շ, Ժ֊ն արտաբերելիս չեղվի առաջին մասը բարձրա֊ 

նում է դեպի վերին ալվեոլները ե կազմում գդալաձև կո֊ 

ըություն' թողնելով մի նեղ անցք։ Աստ ռուս հնչյունաբան 

1'նեըրայի էսյԴսւՒսՒ ^ Ւ Նեղ անցք միաժամանակ գոյանում 

է ւԿԱ ետին մասի և կոշտ քիմքի միջև, ըստ որում օդը 

"կղըո* մ շփվում է լեզվի ետին մասին և կոշտ քիմքին, ապա 

անցն ում է /եղվի ասածին մասի և ալվեոլների կազ­

մած աՆցքով։ Ալս պատճառով ստացվում է այն հատուկ 

շչական աղմուկը, որ դրանց տարրերում է սուլական Ա և 

(| շփականներից։ ի տարբերություն այս վերջինների' շ ե 

մ֊ն կո*լվում են շչականներ, ոքմնցից շ֊ն խուլ Է, իսկ ^~ն
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ձայնեղ։ Նույն հնչյունաբանը նկատում' է, որ ջեմ բաղա­

ձայնների արւոաբերության ժամանակ շրթունքները թեթև 

առա9 են շարժվում։ Հայերենում ^յ" երևույթը մնում է 
անզգալի։

Առաջնալեզվային հնչյուններ են նաև լ, ն, թ ձայնորդ֊ 

ները> որոնց մասին կթոս վի առանձին։

ծրթճայիճ պայթական բաղաձայններ

Շրթնային պայթական բաղաձայններն են Սի ]>, փ: 
Արանք արտաբերվում են շրթունքների ուժեղ հպումով 

ու պայթումով։ Հեղուն ամբողջովին իջնում է բերանի հա­

տակը և մնում £ անշարժ բանալով օդահոսանքի ուղին։

և Փ արտաբերելիս ձայնաշարերը չեն շարժվում, օդը հո­

սում է նրանց Լւսյ^ քԺաԱ։Լա^^իժ^ Ւ^է ք*^ արտաբերվում 
է ձայնաչարերի մասնակցությամբ, ա լոպիս ով Ա] և փ֊Ն խաղ 
են, իսկ բ-ն' ձայնեղ։ Փ-ն կազմված Հ ^^Ւս ^ ^ՒՑ9 ալ֊ 

սինքն' բարդ շնչեզ-խու լ պայթական է։ Շրթնային հնչյուն 

է նաև մ ձայնորդը, ^րի մասին կիոէԱվի ներքևում։

Տրթճատաւքճայիհ շփականներ

Շրթնատամնային շփականներն են փ ֆ բաղաձայն- 

^^ՐՐ* սրանց արտաբերության ժ ամանակ վերին ատամնե­

րը և ներքին շրթունքները կպչում են միմյանց թողնելով 

ատամների արանքը նեղ ճեղքեր, որոնցով օդը արտահոսում 

է' գոյացնելով հիշյալ երկու հնչյունները» ֆ*ն միտքն կազմ­
ված է աղմուկից, այսինքն' խուլ էք իսկ Վ-Ն նույն ֆ աղ­
մուկն է, որին սակայն միանում է ձայնաշարերի թրթռո­

ցը, ^ կազմ վոլմ է վ ձայնեղ շփականը։

5, ՀԱՅԵՐԵՆԻ ՁԱՅՆՈՐԴՆԵՐԸ

Հայերենում բաղաձայնների մեջ են մտնում այսպես 

կոչված ձայնորդ {սոնանտի հնչյունները, համեմատած 

վերևում նկարագրված ձայնեղ բաղաձայնների հետ, ձայ­

նորդների մեջ ձայնային տարրը ավելի ուժեղ է։ Արանք
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բսա ձայն ի և աղմուկի հարաբերության գրավում են ձայ֊ 

նեղ բաղաձայնների և ձայնավորների միջին տեղը։ Ձայ֊ 

նավորների մեջ ձա լնր հիմնական որակն է կազմում* աղ֊ 

մու,№ այնքան է աննշան* որ զգացվում է միայն շշունջով 

իւոսելիո։ Եսկ ձայնեղ բաղաձայնների հիմնական որակը աղ֊ 

/1 ուկն է; կան լեզուներ* որտեղ ձայնորդները մոտենում են 

ձայնավորներին և նույնիսկ վանկ են կազմում* բայց մեր 

լ եզվու մ ձայնորդները իրենց ձայնեղությամբ քիչ են տար֊ 

բերվում ըաղաձտ քններից, իս^_ Ւք^նց ֆոլնկց իայով միշտ:

րազաձա քն են։

Ամենալիաձայն ձայնորդները հայեբենում p, լ հնչյուն֊ 

ներն են, որոնք կոչվում են նայ Հ թաց խ Լ֊ն հիմնականում 

արտաբերվում է [եղվի աոաջին մասով։ Լեզվի ծայրը 

բարձրանում է զեպի վերին ատամնաշարը և սեղմվում է 

կոշս, ֊քիմքի աոաջին մասին ու ատամներին։ Լեզուն 

ամբողջովին փռվում է ե իջեցնում կողքերը առանց 

փակցնելու կողատ ամներին, ստացվում է գդալի ձե, {եզ֊ 

վի և՚^Դք^ՍեՏ o,№ արտահոսում է թեթև շփվելով նրանց: 

^րտ համար որոշ լեզվաբաններ Լ֊ն կոչում են կողքային֊ 

առաջնալեզվային։ Ըստ արտաբերման եղանակի Լ֊ն հա֊

մարվում է շ փական, սակայն իսկապես դա այնպիսի մա֊ 

քոէք շփական չէ, ին Տպես Ա, շ և մյուս շփականները։ 

Հստակ լ արտաբերելիս (եղվի աոաջին մասը միշտ էլ պոկ֊ 

վում է վերին ատամնաշարից և կոշտ քիմքի սկՂքի մա֊ 

"1'9 "լ 1՜/'Ն տալիս է ոքո2 2տփո,1. պայթական բնույթ։ 

Մեր ]Հ I* արտաբերման ժամանակ լեզվի միջին մասը բա֊ 
վականաչափ հեռու է գտնվում փափուկ և կոշտ քիմքերիդ, 

եթե այսպես Հւիներէ կստացվեր փափուկ Լ* որ մեր դրա֊ 

կան լեզուն հունի։

Ը-Ն նույն արտ արեր ությունն ունի* ինչ որ Լ֊ն* մ իայն ր-ի 

արտաբերման դեպքում լեզվի ծայրը համեմատաբար ավելի 

վեր է բարձրանո» ^ ե ավելի թու յէ է սԿմ'1 ուԺ քիմքին* ^ուրս 
եկող օդը թրթռացնում է [եղվի ծայրը և գոյացնում է ր հրն֊ 

չյունը։ Երբ այդ թրթոոցԸ հ^ալի ուժեղացնենք* կստանանք.
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բ-ի Ո. տարբերակը, որ ր֊ից տարբերվում է ոչ թե թրթռոց֊ 

ների քանակով, այլ նրանց ուժգնությամբ։ Ըստ ոուս ^ըն՛ 

տյուն արան Շչերբտյխ ^ի արտաբերության ժամանակ 

տ ԿՒ է ու նեն ում մեկից մինչև չորս թրթոոց նայած ի^չ 

ճչյունների շարքում և ինչ պայմանում է գտնվում։ ^֊ի 

և V֊ Ւ տարբերությունը նաև այն է, որ 1Լ֊ն որոշ չափով 
ժիշն ալեզվայն ացած կամ քմայնացած է, այսինքն արտա­

բերելիս գործում է նաև լեզվի միջին մասը։

Մ# & ձայնորդները հայերենում միակ հնչյուններն են ք 

որոնց արտաբերության ժամանակ փափուկ քիմքն իջ֊ 

նում է' բաԺ ա^ելով քթի խոռոչի անցքը։ Մ֊Ն արտաբեր­
վում է ճիշտ այնպես, ինչպես ձայնեղ բ-ն, այսինքն երկ­

շրթնային պայթական է, միայն պայթման մոմենտը 

թույլ է, և բնականորեն աղմուկը քիչ։ ^-ի արտաբերու­

թյան ժամանակ օդը արտահոսում է րթի խոռոչով' տալով 

մ֊ին ռնգային երանգ, որի պատճառով էյ ւք֊^ կոչվա մ է 

ոնգային ձայն որդ։

\յ֊ն առաջնալեզվային պայթական է» արտարերվոէ ժ է 

այնպես, ինչպես 1| առաջնալեզվայինը, սակայն։ (1-ի պայթ­
ման մոմենտը թու յլ է. լեզվի ծայրը աննշան չափով է 

սեղմվում, և օդը արտահոսում է ռունգերից. ա ր[ պատ­

ճառով էք սա ևս անվանվում* է ռնգային ձայն որդ։

Հա յեր^՚Ւ յ սոնանտը պրոֆ. Մ. Արեգ յանբ համարում 

է կիսաձայն է այսինքն |ւ ձայնավորի ան վանկային տե- 

սակր։ հ՜Մեր վանկային |ւ ձայնավորը և ան վան կա յին կամ 

բաղաձայնական (կիսաձայնի յ ձայնավորը իսկապես միև­
նույն հնչյուններն են. երկուսի արտաբերության տեղը 

միևնույնն է, և երկուսն էք միևնույն որակն ունեն, իրարից 

տարբերվում են միայն իրենց ուժով, յ հնչյունը թույլ, 

փակ ի ձայնավոր է։ Բայց հենց որ մեր այս ] հնչյունի 

արտաբերության տեղը, {եղվի և առաջաքիմքի միջոցը մի 

Փոքր ավելի ևս նեղանում է, մեր յ հնչյունն էլ հեշտու­

թյամբ դառնում է յոտ և. մեր մի քանի, ավելի արևմբտ- 

ք ան բարբառն երի մեջ, երբեմն նաև գրական [եղվի մեջ,
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այդպես էլ Ւ?Ս^՜ բաղաձայն արտասանում են մեր կիսա֊ 

ձայն յ հն^յունը^։

Սակայն անհրաժեշտ է ն։եւ> որ ինչքան էլ ]կ յ հըն֊ 
չյոլնները իրար մոտ են և իսկապես հնչյունական այս 

կամ այն ըղձայի մեջ ]*~ն յ է, կամ ընդհակառակը, այնու֊ 

ամենայնիվ սրանք թե արտաբերության տեղով և թե որա֊ 

կով տար բերվում են միմյանցից։ Մինչդեռ ի֊'/ առաջնա­
լեզվային վերին բարձրացման ձայնավոր է, ]~ն միջնա֊ 

լեզվային շփական սոնանտ է, այսինքն արտաբերվում է 

լեզվի միջին մասի և քիմքի մասնակցությամբ։ Եվ մեր 

լեզվում այժմ տյն գերազանցապես բաղաձայնական որակ 

ունիք քան ձայնավորի։

6. ԲԱՐԳ ԲԱՂԱՁԱՅՆՆԵՐ

Հայերենի բարդ բաղաձայններն են թ, փ/ ք, ծ» 6, ձ/ չ 
ջ, ց1 Առաջին երեքի մասին նախապես խոսեցինք այն 

պատճառովդ որ դրանցից յուրաքանչյուրն իրեն համ ապա֊ 

տասխան պարզ խուլի և ձայնեղի հետ մի եռաստիճան սիս­

տեմ է կազմում։ Եվ ասվեց, որ դրանք կազմված են մի 

պայթականից և մի խուլ 11 ^Հ^Յ* Հայերենի բաբդ բազա֊ 
ձայններից վերջին Հեցը կազմված են առաջնալեզվային 

պայթականներից (պարզ և շնչեղ) և շփականներից։ Հնդեվ­

րոպական լեզուների մեջ ամենից շատ բարդ բաղաձայն­

ներ ունի հայերենը. օրինակ' ծ և ճ ոչ մի հնդեվրոպական 

լեզվում չեն գտնվում։

Ենչպես ասվել է վերևում, բաբդ հնչյունները կազմ­

ված են լինում երկու և ավելի բաղաձայն հնչյուններից։ 

Բարդացումը հնչյունի համար սոս՛Լ ֆէՂէկական դումա֊ 

րում չէ, դա այնպիսի մի բաղադրություն է, որտեղ առան­

ձին հնչյունների որակը հիմնովին փոխվում է մի նոր 

այնպիսի որակի, որ բազադբիչն երից ոչ մեկը այլևս հեռա­

վոր ^բԱմ մոտավոր կերպով չի ճանաչվում, այսինքն' բա֊ 

ղադրվածը նրա մեջ մտնող հնչյուններից ոՏ մեկն է և ոչ. 

^ Պրոֆ» ՍՀ Աըեղյսւհ> Հայոց լեզվի տեսու-թյա-ն, էջ 89—90։
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Հհ մյուսը^ աՏԼ ^ի ^^Դ^ք^վին ^ոք Հնչյուն Հ' ընդունված 
ու արժեքավորված տվյալ լեզվով խոսող հանրության կող֊ 

*^9* օրինակ ծ֊ն կազմված կ ԱԼ և Ա հնչյուններից , բայց 

այն ոչ ւո է և եչ էլ ս:
Այժմ աո. անձի^ւ ֊աոանձին քննենք մեր բարդ բաղա­

ձայնները,

Հայերենի բոլոր բարդ բաղաձայնները, բացառոլթյամր 

ղ|1 և յ շնչեղ պայթականների) ունեն առաջնալեզվային ար֊ 
տաբերությունք որովհետև կազմված են առաջնալեզվային 

պայթականներից ու շփականներից, իսկ արտաբերման 

եղանակով դրանք պայթման հետ ունեն նաև շփական 

մոմենտ։ *1հպես որ բարդ բաղաձայնները իրենց րտ֊ 

ղադրիչների համեժ ատսւթ լաժ ը տարրեր որակ են ներկս,֊ 

լացնումք այնպես էլ *Ւր,Անց արտաբերությունը տարբեր֊ 

վում է բաղադրիչների ար տաբերոլթ յունի ց ։ Հեյս դեպքում 

յեզվի ծայրը համեմ ատարսքր թույլ է սեղմվում համապա­

տասխան օրգաններին, որի պատճառով մնում է մի ան­

նշան նեղ բացվածք' կարճ մոմենտի համար։ Այդ նեղ բաց­

վածքը թուլացնում է պայթման ումբ* բայց քանի հը 

/,ա&վածքբ շատ նեղ է, և նրա տևողությունը վայրկենա­

կան, ապա զդացվում է նաև պայթման մոմենտը, ”րր իր 

'•երթին կարճում է շփական ութ յան տևական ութ լունը:

Հայերենի բուն բարդ բաղաձայնները 6֊Ն են' կազմ­
ված ԱՀ, էխ ^ պայթականներխյ և ս, զ, շ, ժ շփականն երից։ 

ն֊ն կարոդ է բաղադրվել միայն ^ և շ շփականներով, քա~ 

նի ո9 բարդ հնչյունների կազմության հիմնական ոկրզ- 

ըսլնքներից մեկն այն է, որ խուլ պայթականը միայն 

֊միտնու,1- է խուլ շփականի հետ? իսկ ձայնեղ պայթականը' 
ձայնեղ շփականի հետ, ըստ այդմ ա-ն չի բաղադրվում (| 

և Ժ ձայնեղների հետ: 1Կ“ էլ ն1ւատենք, որ առաջնալեզ­

վային պայթականը ժիայն առաջնալեզվային շփականի հետ 

կարող է բաղադրվել։

Տ֊ն Ա֊ ի հետ կազէ/ ում է ծ բարդ բաղաձայնր, ի"կէ 2^ ի 
՜>ետ ժ իանալսվ առաջ է բերում ե։ Արանք երկուսն էլ խուլ
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V իջնալեդվային
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եԲկշ^թնային մ “1 — Փ —

('րթնատամնւս (ին , 7 — • —

ԾաՕոթՈԼիյուն. րսպաձայն Հնչյունների այս և ձայնավորների համագրական տախտակները վերցված են պրոֆ, 

էդ, Ադայանի էԼեդվարան ութ յան ներածություն* (Երևան, 1&32 թ») գրքիցդ տես էջեր 1?6, 139, միայն 
0 և մ ձայնորդների տեգը փոթել ենք ըսա մեր նկատաո ումնէրի։

(մ
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են, ըստ սրսէ-մ աոաջինը սուտկան է, իսկ երկրորդ' շչական' 

Դ~ն բաղադրվում է միայն զ /։ Ժ ձայնեղ շփականնե­
րով. աոաջին ի հետ կաղմում է ձ, իսկ երկրորդի հետ' ջ 

ձայնեղ րարդ բաղաձայնները/ Զ-ն սուլական ձայնեղ է, իսկ 

2*^ շ£ական ։

&֊ն որպես խուլ֊շնչեդ կարող է միանալ միայն Ա և շ 

խոպ շփականների հետք ըստ որո» մ աոաջինի հետ կազմում 

է ց սուլականը, իսկ եըՀ^էԳՒ Հետ' չ շչականը։

Ըստ այսմ ստացվում են երկու ոչ֊ շնչեղ սուլական' ծ, 

ձ, "թանցից աոաջինը կազմված է ա« Ա, ^“կ ^ՐկըոըԳԸ՝ ր}> 4 
բաղաձայններից,— մեկ շնչեղ սուլական' ց (կազմված ր, ս 
բաղաձայններից], երկու ոչ֊շնչեղ շչական 6; ջ Հհամա- 

պատասիյանորեն կազմված տ, ջ? և դ, Ժ բաղաձայններից} 

և մեկ շնչեղ շչական չ (կազմված թ, շ> բաղաձայններից]' 

Աբանցից ծ, 6-ն խուլ են, ց( չ֊ն խսւլ֊շնչեղ են, իսկ եք ջ~ն 

ձայնեղ են աոանց շնչեղազման. ձաքնեղ֊ շնչեղ բարդ բա­

ղաձայններ մեր դրական լեզուն չունի, դրանք կան միայն 

մեր մի շարը բարբառներում։

8. ԵՐԿԲԱՐԲԱՌՆԵՐ

Երկբարբառ է կոչվում երկու տարբեր ձայնավորների 

այնպիսի միասնությունը? որ մի վանկ է կազմ ում • երկ֊ 

րարբաբների կազմության համար անհրաժեշտ է, որ դրա 

մեջ մտնող երկու ձայնավորները օժտված լինեն առան֊

ձին֊առանձին վանկ կազմելու հատկությամբ և? որ այդ 

ձայնավորները թույլ և ուժեղ լինեն իրենց հնչեղությամբ' 

Երկու ձայնավորների այդ միասնության մեջ թայլ ձայ֊ 

նավորը կորցնում է իր վանկարար հատկությունը ե հանդես 

է գալիս իբրև երկբարբառի ոչ֊վանկարար տարր, իսկ ուժեղ 

ձայնավորը պահում է իր վանկարար հատկությունը ե դաո֊ 

նում է երկբարբառ ի վանկարար բաղադրիչը։

Մեր լեզվում կան ուժեղ ե թույլ ձայնավորներ* օրի֊ 

նակ' ի, ու ձայնավորների համեմատությամբ բավականա֊
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Հափ ուժեղ են Ш, օ, է ձայնավորները} սակայն դրանց 

tf իասնա թյունը մեր լեզվում երկբարբառներ չի կազմում։ 

Սա պետք է բացատրեք նրանով, up մեր ЛК, ի ձայնավոր֊ 
ներից աոաջինը երկբարրաոի արդյունք է ե ներկայումս 

այն դեպքում) ռրտեզու֊ն երկբարբառ պետք է կադմեր, գրա­

բարում արդեն ոչ միայն երկբարբառ չի կազմել մամանա֊ 

կին, այլև այնքան է թուլացել, որ վերածվել է բադաձայ֊ 

նի. օրինակի urJUU֊-lUn.t]u^ մեղՈԼ-մե1|ւ|անոյ, այսինքն' шЛ, 
UI ձայնավորից առաջ տ։[^Լ ե բաղաձայն փ Ուրեմն մեր 
լեզվում) որտեղ ՈՆ*Ն ԼԱ ձայնավորից tit ո ա 9 պետք է երկ֊ 
բարբառ կազմեր, արդեն վերածվել է բաղաձայնի։ Այս 

երևույթն Ա\֊ի հետ կատարվել է նույնիսկ ի~ից աոա9. 
օրինակ' Ս1ՈՈՆ-1աս|ի, մ*եղւււ-մեր|է|խ իսկ այնպիսի բառերի 
մեջ, որտեղ Ш~Ь պահպանվում է, ինչպես' ՈՆթՈԼ-ՈՆթուիյ 

վերարկու-վերարկուի, այցելոՆ-այցելափ, այս դեպքում էլ 

հնչում ենք վնթ1Ա|1կույ|1, այցելույի: է^կ օտար բառերի մեջ 

U1-ին նախորդող ՈՆ*Ֆ արտաբերում ենք կամ էԱ֊ից ան֊ 

Փատ, կամ մեծ մասամբ այդտեղ ԷլՈՆ֊ն 1}*է հնչվում, օրի֊ 
նակ' թՈւթԺուա-թՈՆրԺվա:

Ь ձայնավորը այդպիսի դեպքերում կամ Ui֊ի հետ ար֊ 
դեն կազմել է երկբարբառ ե վերածվել է մի այլ ձայնա֊ 

^բՒ* ор/>^*"У այցիփա + գործ^այցեգ^ծ, կամ լրիվ պահպա֊ 

նում է իր վանկարարությունը, օրինակ ճի֊ճիակոք, ղի- 

դիակ, շոցի-շոցիանալ, կամ ի֊Ն ընկնում է. օրինակ քեոփ- 

քեոակին, թհրի-թերանաի կասւաղի-կատաղա|ից:
Երկբարբառային երևույթ նկատվում է մի քանի կազ֊ 

մությունների մեջ. օրինակ' քաղաքացի ‘ քաղաքացիական 

(հնչում ենք քաղաքացյական), գյոէղացի֊գյոՆղացիակահ 

(հնչում ենք ղւուղտցյական^ և այլ^է որտեղ իա մի վանկ 
է կազմում} Այդպես է նաև £Ър||Шр բառի մեջ։ Օտար բա֊ 

ոեբի մեջ ի ձայնավորը կորցնում է իր վանկարարությոլ֊ 

նբ. օրինակ' Ֆրանսիա, Իտալիա և տյլն։
Այժմ տանք այն ' բոլոր հնարավոր դրա թյունները, 

որտեղ կարող է երկբարբաո առաջանար Հայերեն բառերի 

?__326
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մեջ ա ձայնավորին ի ձայնավոր չի հաջորդում, երբ այդ­
պիսի դրություն է ստեղծվում, երկու ձայնավորի հորան֊ 

1Ը փակվում է մի ]֊"վ» օրինակ' սպա՚սպայխ տղա*տ^ա֊ 
յի; ^յԳՊ^11 է վիճակը նաև, երբ ի֊ն հաջորդում է Ո֊ին, 

օրինակ' եթեկո-եթեկռյի. ի֊Ն մասամբ \^ից հետո է միայն 

թուլանում/ բայց, այնուամենայնիվ, պահպանում է իր վան֊ 

կարար հատկությունը, օրինակ' piliqb-pUiqbJl, ափսե-ափսե]1 
և այլն։ Ւսկ երր ի*^ է նախորդում ^֊ինք դարձյալ պահ­

պանվում կ, բայց նկատվում է թուլացում, օրինակ' injib֊ 
qkpg֊'

1 Նկատի ունենք այսօրվա արտաբերական դրությունը, այդ պատ-

ձառով ե-ն դիտում ենբ իրբե է:

\֊ն Ill-ին նախորդում է բարդության մեջ և լիակա֊
տար կերպով պահում է իր վանկարար դերը, օրինակ' ջա- 

զեակիթ/ րոպեական և այլն։ 5 կիսաձայնը այլևս ա֊ից, ո֊ից 
հետո կամ առաջ երկբարբառ, չի կազմում։ Փաստորեն այդ 

^}յոլՖը վերածվում է բաղաձայն ի. մի բանի խուլերի 

մոտ նրա կիսաձայն ությունր աստիճտնաբար վերանամ է։

Ուրե։!ն' մեր [եղվի մեջ փաստորեն եբկբարբաո է [լադ֊ 

մ ում միայն |ւա կապակցութ քուն ր որոշ բառերում։

9. ՀՆՋՑԱհՆԻ Ա Մ Ա ն Ա Կ Հ

Հնչյունները լինում են կարճ և երկար, այսինքն' մի 

Հնչյունի արսւարերոլթյունը մի դեպքում պահանջում է . 

ժամանակի մի միավոր, իսկ մյուս դեպքում' երկու միավոր. 

Հենց հնչյունի արտասանական տևողությունն է, կոչվում 

է ամանակ, կամ հնչյունի քանակ.

Ամանակը երկու տեսակ է լինում։ Մի դեպքում հըն~ 

շ^^նը կարճ կամ երկար ի լինում ըստ իր բնույթի, այ֊ 

սինքն հնչյունը իր գոյացման պայմաններում ձևավորվել 

ու որակավորվել է որպես երկար կամ կարճ հնչյուն, մյուս 

դեպքում հնչյունի ամանակը կախված է հնչյունաշարքում 

այդ հնչյունի ունեցած դիրքից, օրինակ' գերմաներենի
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ձայնավորները երկու, բաղաձայնից առաջ' համարյա միշտ 

կարճ են, իսկ մի բաղաձայն իր աոաԳ երկար։

Հայերենում իրենց բնույթով երկար և կարճ հնչյուն­

ներ գոյություն չունեն, մեր ձայնավորները միմյանցից 

՛կարող են ամանակով տարրեր չիներ բայց որ Ա1 կամ Օ 
ձայնավորները մի դեպքում կարճ լինենք մի այլ դեպքում' 

երկար, այդպիսի բան գոյություն չունի։ Բայց արդյոք 

։/եր ձայնավորները այս կամ այն դեպքում ամանակի 

գդալի տարբերություն ^^ դրսևորում. դժվար է ասեր 

**րովհետև դա սովորական ականջով չի զգացվում* գթա 

համար անհրաժեշտ է այլ կարգի ուսումնասիրություն։ որ 

՛կապվում է գործիքների ու թափումների հետ։

Տաղանդավոր հայագետ պրոֆ. Մ. Արեգ քանը մեր ձայ­

նավորների ամանակի մասին գրում է հետևյալը. {Հին 

հայերենում ե և է տառերը նույն ձայնավորի նշանագիր են- 

եղել, հավանորեն է տաոր երկար ու փակ ձայնավորի։ իսկ 

ն տաոը կարճ ոլ բաց։ ^այց այժմ մեր գրական լեզվի մեջ 
այս երկու տառերը նման և հավասար տևողությամբ են 

■արտասանվում։ Մենք այժմ որակի և ամանակի ո\ մի 

տարբերություն չենք գտնում հին ուղղագրության Ա1|Ա 
5^^ ^ա ^Ւ2^ կապակցության երկու շեր, շէթ վանկերի 
ե և ^ ձայնավորների մեջ։ Ապա պետք է ենթադրել, որ 

հին գրաբարի Ա1ւ_ երկբարբառից ծագած () ձայնտվորր մի- 

2ին դարերում հ ձայնավորից տարբեր ավելի երկար ու 
փակ է արտասանվել, որ այղ հնչյունը րնդհանրապես 

շեն գրել հին կարճ ու րաց ձայնավորի ո տառով, այլ 

դրա համար մի նոր Օ նշանագիր են մտցրել մեր այբու­

բենի մեջ։ Բայց այժմ գրական լեզվի մեջ այս երկու տու­

ռերն ևս' Ո, Օ նման և հավասար տևողությամբ են ար- 

սասանվումՀ)։^ Համարյա նույն կարծիքին է եղել նաև Այ~ 

արնյանը։

1 Պրոֆ* Մ* Աթեղյաճ, Հայոյ փղվի տաղաչափություն , Էջ 33։ 
Համեմատիր Ա» Այտբնյան, ('իննական քերականություն}, Էջ 361։
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Չնայած այս խոշորագու յն հայագետների կաpit իքէն, 
այնուամենայնիվ նկատված է) որ կրկնակ բաղաձայններից 

առաջ ընկած ձայնավորը ավելի կարճ է, քան մի բազա- 

ձայնից առաջ գտնվածը, օրինակ՝ մասս Այ բերրի, տարրա­

կան, ուղղակի, ԱնԽ, սեղաններ, անղորր ե այլ բառերի 
• մեջ կրկնակի բաղաձայններից առաջ գտնված ւս, ե, II, IH
ձայնավորները i 
աՏԼ դիրքեր"ւՏէ 

ևարծ1՚Բ կա}

վելի կարճ են, քան նույն ձայնավորները

թե ա խոնարհմ՜ան բայերի ան ածանցի
մեջ ա* ի պահպանումը մեր աղդային լեզվում) ի հակա՝ 

դրություն ե խոնարհման բայերի նույն ածանցի ա֊ի անկ­
ման) պետք է բացատրել նախորդ Ա1-ի երկարությամբ: 

Տայց այդ անհավանական է, քանի որ հենց արարատ յան 

մի շարք խոսվածքներում այղ- ա~ն նույնպես ընկած կ։ 

Մենք այս խնդրին մանրամասն կերպով կանդրադառնանք 

հետո։ Առայժմ նշենք նաև հետևյալը/

^յեբենի ձայնավորների ամանակը բառական ու քե­

րականական արժեք չունի։ Միայն ի հավելումն վերևում 

ասվածի' նկատված է նաև, որ շեշտված ձայնավորները 

համեմատաբար ավելի երկար են և սրան հակառակի շեշ­

տին մոտիկ գտնվող ձայնավորները կարճ են ոչ միայն 

շեշտավոր ձայնավորների համեմատությամբ, այլև շեշտիդ 

հեռու գտնվող ձայնավորների համեմատությամբ։ Սրանով 

են բացատրվում շեշտին մոտիկ որոշ ձայնավորների տար­

բեր սղումները, օրինակ' ւքատանիք-մքտանիք, մատանիք- 
մ՛ատնիք, ղողանալ-զողնաք

Հայերենի, հնչյունափոխության օրենքներից գիաենք 

որ ի, ՈՆ, ձայնավորները շեշտր կորցնելով սղվում կաւ!՜ 

փոխվում են ը֊ի։ ^այց մենք հայերենում ունենք բազմա­

թիվ րաոեր, որոնց մեջ ի ե ՈԼ ձայնավո րներր շեշտ 

չունեն, սակայն դիմացել ու հասել են մինչև մեզ. օրի­

նակ' ՈԼթաղ, ծուղակ, ղիշեթ» սիսեո. և այլն։ Ենթադրվում՛ 

է, որ շեշտազուրկ, բայց չհնչյունափոխված այս ձայնա­

վորները նույնպես մ ամանակին երկար են եղել և այղ
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պատճառով չեն ենթարկվել հնչյունափոխության։ Եթե 

միևնույն ձայնավորները իրար մոտ են գալիս, մենք 

աոանձին* աոանձին ենք արտաբերում, օրինակ ամենւսան* 

պետք, իսկ օտար բառերի մեք կարճ ենք արտաբերում 

օրինակ' կոոպերատիվ*
Մեր ձայնավորներից ակնհայտ կարճ է ը ձայնավորը, 

հենց ^յդ է պատճառը, որ մեր այբուբեն ի ստեղծողներր 

շատ դեպքերում գրության 4 եք ը չեն գրել, չնայած հըն֊ 
չել են, և այժմ էլ հնչվում է։ Հնչյունական որոշ կապակ֊ 

քությունների մեք այդ ^դրւ[ոՂ ք*^ երբեմն դուրս է րնկ֊ 
նում. օրինակ' ընկեր(ր)դ ասւսւք է նախադասությունը հըն֊ 
չում ենք' ընկեր պասում է; Նու յնիսկ բաոասկղրում դրվող 

ր-ն որոշ դեպքերում այդ վիճակին է հասնում ։

Մեր ձայնավոր հնչյունները կարող են գործածության 

մեք տա րբեր ամանակ ունեն ալ» այդ շատ պարդ զգացվում 

է որոշ ձայնարկությունների մեք. օրինակ' է յ? հսկեցեք, 

ինչ եթ քնում; Ո՜վ լուսեղեն, դռներդ րաց; Օ՜ֆ, ներիք է, 
ՀաԲճՒ ախպեր: Ւ\ դու էլ մարզ եւս ՈՂ, նս գիտես, ինչ է. 

ի և ՈԼ ձայնավորները երկար են, իսկ մյուսները և' երկար 

են, և՛ կարճ, և' ընդհատվող ու շարունակվող, օրինակի վա, 
էսեկ րուտ (Նարդ. 4֊րդ, 39)։ Այստեղ ա-ե կարճ է ե հա­

տու։ Հւս-ա, սպսսիր մեկ, ձԱքս ղնեմ կրծքիղ (Նույն տե­

ղում, 122)։~Լը, խոսիր է, կռնչեց րարեկ սմս անն֊սմրեր 
(նույն տեղում)։ Առաքին օրինակում Ա1֊ն երկարում է, ի 9֊ 
նում, ապա կարծեք կտրվում է և երկրորդ մասում շեշտ­

վում։ Երկրորդ օրինակում ը֊ն շեշտվում է հատու' առանց 

ս։եական ութ յան։ Հնչական ^յդպ1>ս1՛ ՚ԼՒՃակներ կարող են 

ունենալ նաև հարցական, բացականչական, կոչական բա֊

ոհրը։

Բաղաձայն հնչյունները տևականությամբ նույնպես

տարբերվում են։ Ընդհանուր երևույթ է, »ր շփական բա­

ղաձայնները ^Հելի տևական են, քան պայթականները, 

սակայն այդ տևականությունը խոսքի մ եք մնում է ան­

նկատելի։ Բաղաձայնների տևականությունը ավելի որո֊
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շտկի զգացվում է կրկնակ բաղաձայնների մեջ, որոնք հա֊ 

յերենում սակավ դեպքերում րաոակազմական արժեք են 

ներկայացնում։ Ռուսերենում կրկնակ բաղաձայնների ար­

տասանության մեջ նկատված- է երկու երևույթ, եթե կրրկ֊ 

նակ բաղաձայնը հանդես է դալիս երկու տարրեր ձևույթ ֊ 

ների կցման հետևանքով, ապա կրկնակ բաղաձայնը միշտ 

երկար է հնչվում. իսկ եթե վերջինս միևնույն արմատի 

մեջ է, ապա այս դեպքում կարող է և երկար, և կարճ 

արտասանվեի։
Նկատենք, որ կրկնակ բաղաձայնը միևնույն բաղա­

ձայնի տևական արտաբերությունն է, որ հայերենում ունի 

իր որոշակի առանձնահատկությունը։

Եթե կրկնակ բաղաձայնները առաջանում են երկու 

տարբեր ձևույթների կցման հետևանքով, ապա արտաբեր­

վում են երկար, օրինակի սեղաքձ-սնզԱւ^նր9 նշան֊նշաններ/ր 
այլն։ Տացառություններ նկատվու/Г են ույն դեպքերում* 
երբ (1-ով վերջացող միավանկ բ^ռը դաոնում է բարդ քա­

ռի Հերք՜ին PшՂшԴրՒiր ^‘^Р հոգնակիացնող մասնիկի փո­
խարեն ընդունում է *ներ. օրինակ' բաղաձայններ բաոր 
արտաբերվում է որպես բւսղսւձւսյներ: Այստեղ նկատի պետք 

է ունենալ իմաստային մոմենտը, օրինակ' ւքեծաաուններ 
բառի մեջ կրկնակ բաղաձայնը արտաբերվում է տևական, 

որպեսզի տարբերվի ւքեծ տուներ (մեծ տներյ ձևից։ 

Р աղաձայն բառի ձայն բաղադրիչի և ձայն բասի մեԳ 

իմաստային ուժեղ հակադրություն գոյություն չունի, իսկ 

աուններ բաղադրիչի և աներ (տուներէ բառի միջև առկա 
է այդ հակադրությունը, Այստեղից էլ երկրորդ կանոնը։

Եթե կրկնակ բաղաձայնբ մ իևնույն արմատի մեջ է, հայե֊ 

բենն ունի երկու տեսակ արտաբերություն։ Այն դեպքում, 

երր կրկնակ բաղաձայն ունեցող բառը ձևով չի նույնանում 

մի այլ անկախ իմաստ ունեցող բառի հետ, ապա կրկնակ բա֊ 

զա ձայնը իր սովորական տևական ութ յան համեմատս ւ֊

1 Տես .Грамматика русского языка", т. I, 1953, изд. АН 
СССР, стр. 71.
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թյամբ բավական կարճ է արտաբերվում, օրինակ' անղոթ֊ 
|1ՈԼթ]ՈԼ& բառի մեջ րր հնչյունր արտաբերվո։ մ է համար֊ 

յա սովորական չափով։ Նույնպես և եթթոբֆ չոթթՈթդ բա֊ 

"երր գրեթե արտաբերվում են երոթդ և չոթՈթդ: Ւսկ 

երբ կրկնակ բաղաձայնի կարճ արտաբերման դեպքում 

իմաստով տարբեր երկու. բառեր վերածվում են ձևական 

նույնության, այս դեպքում կրկնակ բաղաձայնի երկար 

արտաբերութ յունր անխախտ օրենք է. օրինակ' քճ11ել^ք&նլէ 

աթբա-աբա, տոննա-աոնա, մւսսսա-մււաա և այլն։
կրկնակ բաղաձայնով մի շարք բառեր երկու տեսակ 

են արտաբերվում։ Արտաբերության այդ ձևերը բնավ կապ 

չունեն վերևում մեր քննա ծ երևույթների հետ։ սիրանք 

առնչվում են տարբեր խոսվածքների արտասանության 

ղանազանակերպության հետ. օրինակ' պատել, իտսւեի կըւո- 

աել, զննել և նման մի շարք այլ բառեր երբեմն արտա֊ 

բերվում են իքսւըսւե|, ս1ՍտԲտ^Խ զընգճել և այլն: Այդ աե֊ 
ռակ արտաբերությանը արդեն բարբառային պետք է հա֊ 

մարել. ճիշտ դրա կանր կրկնակների երկար արտասանու֊ 

թյոլնն է:

10. Վ Ա Ն Կ

Կենդանի խոսքի ինտոնացիոն թուլաց ռւմները, ուժե֊ 

գաղումները և դադարն երր իմաստային մի ամբողջություն 

և բնակած/ անհրաժ եշտություն են ներկայացնում։ Խոսքի 

համար կենսական անհրաժեշտություն հանդիսացող վերո֊ 

^հւ^^Լ ևրեք մոմենտները ոչ միայն կապվում են խոսքի 

իմաստային կողմի հետ, այլև պայմանավորվում են ար֊ 

տաբերողի և արտաբերված հնչյունների ֆիդիկա֊ֆիդիոլո֊ 

դի ական առանձնահատկություններով։ Խոսողն առանց իր 

շնչառությունը կարգավորելու չի կարող խոսել, իսկ շնչա֊ 

ռութ յան կարգավորումը կատարվում է անհրաժեշտ դա֊ 

դարների միջոցով։ Ւնչպես տեսանք, չեղվի հնչյունները 

արտաբերվում են արտասանական տարբեր օրգանների և 

միևնույն օրգանի այչևայլ մասերի միջոցով ու դրանց
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բազմազան կոմբինացիաներով, որոնք ոչ միայն ձևավո֊ 

բում են այս կամ ա յն առանձնահատուկ հնչյունբ, այլև 

օժտում են տարբեբ ուժգնությամբ, տևական ու թյամբ և 

այլն։

Արդ' բասերի ^եջ իրարից բազմազանորեն տարբեր 

հնչյունն եր ի կապակր ո ւմը պահանջսլ՛։ է ուժեդաց ումն երի, 

թուլացումների ու դադարների բնականորեն անհրաժեշտ 

մոմենտներ, որոնցով և պայմանավորվում է վանկի գոյու­

թյունը։ Վանկը մարդու կոդմից արհեստականորեն հնար֊ 

վաձ հնչյուն աքս ումբ չէ, ա յ{ խոսէի։ արտասանվածքի բնա­

կան հնչյունական բաժանման այնպիսի մի միավոր էք որը 

հեշտությամբ կազմում է նույնիսկ նոր թոթովոզ մանուկը։

Վանկ կազմվում է թե մի հնչյունից և թև մի քանի 

հնչյունների միացումից։ էԵզվի բո1ոբ Հնչյունները ^ն, 

որ կարոդ են վանկ կազմեր Հայերենում վանկ են կազ­

մում միայն ձայնավորները) որոնք կոչվում են վանկա­

րար հնչյուններ։ Ձայնավորների կամ վանկարար հնչյուն­

ների շուրջ ավել կամ պակաս քանակով խմբավորվում են 

բադաձալնները կամ ոչ֊վանկարար հնչյունները և կազմում 

են տարբեր տեսակի վանկեր։ ■

Հարց է առաջ գալիս» ին\ու վանկ են կազմում միայն 

ձայնավորները։ Հնչյունները լինում են երկու տեսակ' 

լիահունչ և թերահունչ» վանկ կազմում են այն հնչյուն֊ 

նԵրր, որոնք բնորոշվում են իրենց լիահնչությամբ։ Այժմ 

մեր լեզվի լիահունչ հնչյունները ձայնավորներն են։ Շատ 

հնում վանկ են կազմել նաև ձայնորդները, բայց այժմ 

դրանք ոչ֊վանկարար հնչյուններ են և հնչեդությամբ մո֊ 

ւ ո են ում են րազաձայններին։ Ուրեմն' վանկը հնչյունական 

այն միավորն է, որ իր հնչեդությամբ աչքի է ընկնում 

իրեն ստհմանազատոդ մոմենտներ ի նկատմ տմըք որոնք 

արտահալավս.մ են ՂԳաւե թուլացումներ ով և կամ դադար­

ներով։

Երբ մենք հնչում ենք ագահ, բառը) սկսում ենք լրիվ 

դադարից» ուրեմն Ա1֊ի սկիզբէ ամենաթույլ մոմենտն է,
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որ աստիճանաբար ուժեղանում է. հասնելով գ պտյթակա֊ 

նին է ^^ր^իվ Я*А հնչման համար անհրաժեշտ փակված֊ 

.թին) օդՒ Հոսանքը լրիվ դադարում է և 1X1֊ի արտաբերու֊ 
վայունը ընդհատվում է դարձյալ դադարով։ Ուրեմն' ագահ 

բառի մեջ աոաջին ա֊ն ш№& է ընկնում իր հնչեղությամբ 

և սահմանազատվում է լրիվ դադարներով և կազմում է մի 

վանկ։ Աւ|ւսզ րաոը արտասանելիս ^'ի մոտ, ճիշտ է, փակ֊ 

վածք չի գոյանում, բայց շնորհիվ Վ֊ի արտաբերության 

համար անհրաժեշտ նեղվածքի, աոաջ է գալիս արտաբեբա֊ 

կան թուլացումք որտեղ էլ ընկնում է վանկի սահմանը։ 

Ուրեմն' Ս1\Լադ բառի մեջ աոաջին ա֊ն վանկ է կազմ ում' 

առնվելով սկզբնական դադարՒ և հաջորդ թուլացումի միջԽ 

Վանկի հասկացողությունը ավելի պարզ կդառնաք եթե 

որևէ ձայնավոր երկար արտաբերենք և արադ֊արագ ձեո֊ 

Վ-Ոփ փակենք բերաններս ու բանանք։ Որքան անդամ փա֊ 

կենք և բանանք, այնքան վանկ կստացվի։

Վանկի սկիղըր ավելի ուժեղ է քան վերջը (պետք է 

նկատի առնել արդեն հնչական պրոցեսը}, այդ- է պատճա֊ 

որ, որ վանկի սկզբում բաղաձայնները ուժեղավերջ բազա֊ 

ձայններ են, իսկ վանկավերջ բաղաձայնները' ուժեղա֊ 

“կՒՂԲ1* այսինքն' առաջին դեպքում բաղաձայնները' աս֊ 

սւիճանաբար ուժեղանում են, իսկ երկրորդ դեպքում ուժե֊ 

զացումից դնում են դեպի թուլացում։ Սա է բնական ար֊ 

տարերական վիճակը, որի հիման վրա կատարվում է հըն֊ 

չյունական բազմապիսի շդթա^^րիը կազմված բառերի 

վանկատումը, մանավանդ երբ բառերը խճողված են բա֊ 

զաձայնների խմբերով, արտաբերական այդ վիճակի ռեալռւ֊ 

թյամբ են բառերը վանկատվում։ Վանկը լինում է փակ 

և բաց, կարճ և երկար, ըստ որում կարճությունը և եր֊ 

կարր/է-թյո1-նը պայմանավորվում են ոչ միայն ձայնավորի 

կարճությամբ ու երկարությամբ, այլև վանկի մեջ մտնող 

հն\ յունների քանակով։

■ ՚ 1 Грамматика русского языка т. I, 1953, изд. АН СССР, стр. 71.
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Հայերենում երր բառն ունէ երկու կից ձայնավորներ, 

վան կա տելիս մեկը մնում է նախորդ վանկում) իսկ մյռւսն 

անցնում է հաջորդը։ Հայերենում նման վիճակ ստեղծվում 

£ երկու տարբեր ձևույթների կցույթներում. օրինակ 

ամենաուրախդ ամենաարար, ամենաընդունակ և ս»յլն։ Հա֊ 
տեղծվում են երկու տարբեր դրություններ, եթե կցույ­

թում երկու ձայնավորները միևնույնն ենք ապա վանկա­

տումը կատարվում է ղուտ իմաստային կողմի հաշվառման 

հիման վրա. րտր[* սրանից, հայերենում հենց այդպիսի 

հնչյունները իմաստի պահանջով արտաբերվում են առան֊ 

ձին դադարով. օրինակ' ւսմենաարադ բառը արտաբերում 

ենք ամենա-արադ» եթե փորձենք մի երկար ա արտաբերեր 

չի ստացվի. ծայրահեղ դեպքում մի \լ\-ն ընկնում է։ Ւսկ 

երբ տարբեր ձայնավորներ են, վերոհիշյալ պայմանին 

միանում է առանձին ձայնավորների հնչեղության տար֊ 

բեր աստիճանը, այսինքն' ու յԿՒց անցում թու լացումր 

կամ հակառակը։ Էի, էիր ձևերը մենք վանկատում ենք է-]օ 

է-իր# այդպես էլ աեսնե-իր* իմաստային կողմը նպաս­

տում է ոշ միայն միևնույն բառի մեջ եղած ձայնավոր­

ների առանձնացմանը, այ]և նախադասության մեջ իրար 

մոտեցող ձայնավորների առանձնացմանը. օրինակ' անա 
իմասաունի այն խոսքը իրականացավ։ Վանկատման մեծ 

բառիմաստը այնքան ուժեղ ղեր ունի, որ դրա առկայու­

թյամբ հաշվի չի առնվում բնական վանկատումը, այդ է 

պատճառը, որ բաղադիր բառերը վանկատում ենք ըստ առան­

ձին ձևույթների, օրինակ' լուսանկար, շդադրզիո, անդրդ֊ 

շում բառերը վանկատում ենք' լուսա-նկար ան-զղջում ե 
այլն։ Սակայն պետք է նշել նաև, որ այս դեպքում իմաս­

տային վանկատումը չեղվի ստեղծած հնչյունախմբեբի 

յուրահատուկ օրինաչափ դասավորությամբ դեբազանցա֊ 

պես համապատասխանում է բնական արտաբերական վան­

կատմանը, անկար բառը մենք կվանկատենք' ան*կար> 

իսկ լուսանկար բառը անհնար է այղպես վանկատել, որով-
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հետև մենք ոչ թե հնչում ենք լւսսան-կար, այլ լուսւսնը- 
կաթ, որտեղ րոտ կանոնի արդեն ն֊ն անցնում է հաջորդ 

վանկը։

հայերենում երկու ձայնավորներ միևնույն բառի մեջ՛ 

հանդիպում են նաև օտար բառերում. օրինակ' ամեոիա,. 
իդեա, թեորիա, աերոպլան, թռա, կոոպերատիվ, կակաո, կլո- 

Ուս և այլն (բարդ թե ածանցավոր, սրանք մեր լեզվի հա­
մար պարզ բառեր են}։ Գրական արտասանությամբ այդ 

բառերը հնչում ենք ա-մե-ո-թա, ի-դե-ա, րե-Ո-րխօւ (թերևս 
այստեղ իա*ն երկրարրառ էի ա-ե-րո-պլան, թՈ-ա/ Եթե եր֊ 

կուսն էլ միևնույն ձայնավորներն են, ապա մենք հնչում՛ 

ենք որպես մի վանկ, չնայած գրությամբ վանկատու^՚ ենք. 

երկուսի, օրինակ' կո-ո-պէբաաիփ
Վանկատման դեպքում որս» դժվարություն են ներկա­

յացնում բաղաձայնների կուտակումները։ Երբ երկու ձայ­

նավորի միջև րնկնում է որևէ բաղաձայն (նաև կիսաձայն- 

լ-նվ, տպա ըստ վերևում հիշատակված այն օրենքի) թե բա­

ղաձայնները վանկի սկզրում ավելի թու յլ սկիզբ ունեն, բաղա­

ձայնը անցնում է հաջորդ վա^կը։ այսինքն' վանկատման: 

սահմանը (ամենաթույլ կետր) Ընկնո։ մ է այրէ մի բաղա­

ձայնից առաջ, օրինակ' դանակ դա-նակ, ո-րակ, շա-վիդ; 

ցո-յություն, ծաուա-յաթյուն և այլն։
Երբ երկու ձայնավորների միջև ընկած են երկու տար­

բեր բաղաձայններ, ապա վանկատման սահմանագիծը ընկ­

նում է երկու րադաձայնների միջև, այս ինքն բաղաձայն­

ներից մեկը մնում է նախորդ վանկում, իսկ մյուսը անց­

նում է հաջորդը, օրինակ' պաո-կել, զար-կել, զար-մանալ 
և այլն։ Այս դեպքում էլ լ֊ն հանդես է գալիս իբրև բաղա­

ձայն. օրինակ' պայ-մ՚ան, լույ-սի, ար-յուն և այլն։ Վան­
կատման այս երևույթը բացատրվում է նրանով/ որ ար­

տաբերության պրոցեսում ձայնավորից բաղաձայնին անց­

նելու մոմենտը ավելի ուժեղ է, քան անցումը բաղաձայ­

նից բաղաձայնին։ Թացի սրանից, մեր ա ր տարերական 

ունակության համաձայն մենք բաոասկզբում երկու բա-
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էլա ձայն ով բառ չենք կարող արտաբերել, եթե այդպես է 

դրությունը ամբողջական բառի նկատմամբ) ապա նույնը 

կարող է վերաբերել նաև նոր վանկին. այսինքն' եթե 

երկու բաղաձայն տանենք նոր վանկը, հակառակ բառի ար֊ 

տարերական բնական վիճակիք մի վանկ կավելացնենք և կա­

ղավաղենք բառը, օրինակ' կա-նչնլ, պս-տկեր. սա կհնչենք 
կա-նր-չել, պա-տը֊կեր, որ իսկապես' բառի աղավաղումն է։

Տարբեր կերպ է բացատրվում կրկնակ բաղաձայն ունե֊ 

դող բառերի վանկատումը բառամիջու մ։ Սոլոր դեպքերում 

կ^կ^ակ. րս*ղաձայնը բա ման վու մ և ^եկը մնում է նախորդ 

վանկում, իսկ մյուսը գնում է հաջորդը։ Այսպիսի վանկա­

տումը հակադիր է տեսական ընդունման, որովհետև մենք 

ընդունում ենք, որ կրկնակ բաղաձայնը իր դրությամբ ,դ 

երկար բաղաձայն Լ։ Եթե այսպես է, ապա ուրեմն միև­

նույն հնչյունը չի կարոդ վանկատվել երկու մասի։ Սա­

կայն այդպիսի վանկատումը մեկնաբանվում կ այսպես. 

եթե կրկնակ բաղաձայնը շփական է, ապա այդ երկար ար­

տաբերվող շփականի մեհտեղր արտաբերումը ավելի թույլ 

է, քան նույն հնչյունի սկղբի ե վերջի եդրերը. քաւԱւԱ- 
կաճ բառի Թոկկա վսյնկերի ամենաթույլ կետը կրկնակ բա- 

ղաձայ^Ւ մեւ է՛ ուստի վանկատվում է Ջով-վէԱ*
^Րբ կ^կ^ակ բադաձայնըպայթական է, ապա պայթական 

հնչյունի աբտաբերությունը արդեն ստեղծում է վանկատման 

պայմանը։ Պայթականները արտաբերվում են երկու դրու­

թյամբ հպումով ու պայթումով, կրկնակ պայթականի առա­

ջին կեսը սկսվում և վերջանում է հպումով, իսկ մյուս կեսր 

պայթո։մով.իսկամենաթույլ կետը (գրեթե ղ ադար} ընկնում 

է հպման և պայթման միջև։ Ուստի աբթւս, Ադդա. աոճնւս, 
ֆիննակ֊սն և այլ բառեր վանկատվում են' աբ—բայ Ադ—էյա, 

սան-նա, ֆին-նակւսն և այլն։
Մենք խոսեգինք բառամիջի մեկ և երկու բաղաձայն­

ների վանկատման մասին. այժմ խոսենք բառամիջում 

կուտակված բաղաձայնների վանկատման մասին, որ բա­

վականին դժվարություններ է ներկայացնում։



Հնչյունների նկարագրությունը 45

Նախ և առաջ մ էք դիտողություն* ր և II ձայնորդները 
կուտակման մեջ /'թանցից աոաջ միշտ պահանջում են մի 

ձայնավոր ք, հ^հ ^Բ^նցից ^ետոէ առանց վանկի' 6*^ կցում 
գրեթե չեն հանդուրժում* այդպես է նաև կ*ն, որ իլենիդ 

առաջ հաճախ մի ձայնավոր է պահանջում» աձԴ է պատճա­

ռը, "Ր մենք ձեռ&էսք1ւսԱյ ձեռնատու բարդ բառերը հնչել ենք 
ձե-ոբՕ-տու^ ձե-որն-ճաս. դժվարությամբ ենք վանկատում 
ձեռն-ՍւՍԼյ ձեռն-նաս, այսպիսի հնչումը արհեստական է և 

բռնի։ Այդպես ^ պատբվակյ մատռվակ, արկղ, աստղ հնչում 

ենք պա-աըր-վակ։ մա-տրռ-վակ, արկըֆ աս-արղ: Եթե այս 
հնչյունները չկան, ապա բառամիջում երեք բաղաձայննե­

րից երկուսը մնում են նախորդ վանկում} իսկ մեկը անց֊ 

նում է հաջորդը։ Մեր չեղվի հնչական օրենքների համա֊ 

ձայն վանկ/, սկղրում չի կարոդ երկու բաղաձայն լիներ 

եթե երկու բաղաձայնը անցնի հաջորդ վանկը} ապա բառի 

վանկերի թիվը արհես տական որեն կավելանա» օրինակ*' 

զանգված, նայտնի, մարզպան, մարդկային, մարմնամարզու­
թյուն և այլ բառեր վանկատում ենք զանզ—փսծ, մարզ-պան, 

մարդ-կային ձ այլն, միայն մարմնամարզություն բառըհընչ֊ 

վում է նաև մար-մընամարզություն:
Հայերենում բառի մեջ չորս բաղաձայն հազվագյուտ է 

հանդիպում» դա պատահրւժ է միայն տարբեր ձևույթների 

կցման պայմաններում։ Այս դեպքում բնականորեն երեք 

բաղաձայնը մնում է} &ս^1 մեկն անցնում է հաջորդ վան֊ 
կը։ Մ* ^թ^ղյանք բերում է այսպիսի օրինակներ* քղանցք­
ներ, առանցքներ, միջանցքներ, որտեղ անցք արդեն միա­

վանկ րտռ է և հեշտությամբ առանձնանում է ոչ միայն 

՛Լերջին ‘^ր մասնիկից, աձէե նախորդ արմատից ^բար։է 

բառերի վանկատման օրենքովվ։ Հայերենում բառամիջում 

Հորս կամ ավելի բաղաձայն կարող է առաջանալ նաև 

հնչյունափոխության հետևանքով, կամ այլ պայմանների 

առկայությամբ/ Օրինակ* կայծկլտար անքննելի, անդրդվելի, 

Անդրկովկաս, անդնդախոր, անխղճություն և այլն։ Այս և 

նման բառերը վանկատվում են ոչ միայն բնական վան֊
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նկատմ՛ան կանոններովդ այլև ձևաբանական) իմաստային և 

բաոական կողմերի հաշվառումով։ Հայերենում երեք ^ա'ր 

ղաձայնը մի ձայնավորի մոտ կարող է միավանկ արտա­

բերվեր բա^ և կա^է այնպիսի բաղաձայններ) որոնց միա­

վանկ արտաբերությունը հնարավոր չէ) օրինակ անէյֆ 

ա?^ֆ անդր, աստղ և այլն) ուստի այսպիսի բառերը պետք 

է վանկատենք ան-դըթ, աս-տըղ» աճ-զըղ, ^ք-էքղ (№*1 
հնչվում է երկու տեսակ' կոճղ և կո—ճըղի Ըստ վերևում 

նշփսծ պայմանների կայծկլտաթ անքննելի, անդրդվելի, ան- 
դքնդախոր, անխղճություն բառերը վանկատվում են այս֊ 

֊պես' կայծ-կըլ-աալ, ան-քըն-նելի, ան-դրրղ-վելի, ան-դրն- 
դսւ-խոր, ան-խրղ-ճու-թյուն և այլն։

Հայերենում որոշակի դժվարություն է ներկայացնում 

բաղաձայնների խմբին հաջորդող յ ձայնորդի հետ կապված 

վանկատումը։ Մ. Արեգ յանը նշում էք որ յ հնչյունը երկու 
բաղաձայնից հետո պահում է իր հստակաձայն ձայնավորի 

հատկությունը) ուստի բաղաձայններից մեկը միշտ ^ի հետ 

ան ցնուժ է հաջորդ վանկը. օրինակ' ար-դյոք, «մ-կյան, 

ւսղ-թյուր, թըն-դյուն, որ-դյակ, ւոաս-նյակ( ծով-ափ-նյա, 
երկաժ—սյա և այլն*։ Այս բացատրությունը միանգամայն 
■^իշա է> քանի որ երկու բաղաձայնի միջև. ընկած 

արտաբերությունը շատ ավելի թույլ է, քան մի բա֊ 

դաձայնի և ] կիսա ձայն ի միջև: Այս դեպքում ոչ մի բա­

ցառություն չի կարող լիներ որովհետև երկու բաղաձայ­

նից հետ ո յ - ն հնչվուժ է ի-^/Ն մոտ։ իսկ ինձ վերաբերում 

է մի բաղաձայնի և հաջորդող ]—ի հարցին) դրությունը 

"բո2 Հափոէ[ փոխվում է։ Ամենից առաջ պետք է հաշվի 

■ առնել ձևաբանական և իմաստաբանական հանգամանքները։

Եթե միևնույն բառի մեջ բաղաձայնի և ^ ձա յնավորի 

կապակցությունը առաջանում է իմաստաբանորեն պարդ 

ըմբռնելի տարբեր ձևույթներից) ապա անհրաժեշտ է վան- 

կատել այնպես/ որ բաղաձայնը մնա նախորդ վանկում)

^ Պրոֆ* Մ. Աքեղյսւն Հաբյղ (եղվի •ռեսություն) էջ 66—67։
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իսկ }~ն անցնի Հալորդը, մեր կարծիքով այժմ արհեստա­

կան է արեւքք-տյաքւ, արևե-լյաՕ, վեթոՏի-շյալ 4 այլ րաոե֊ 
րի նման վանկատումը. րնականը և ճիշտն է' ւսրևւքյւսւ^յսւնյ 

ստն-ել-յան, վերոՋիշ-յալ, սևաչ-յա, ւոաւր&աւք-յա, ննգաւք-յա, 

^սթայկ-յաՋւ 4ամթարձոսք-|աճ և այլն։
Հայերենում ]—ին նախորդող Ո., ղ> թ բաղաձայն հընչ~ 

հունները ի բնե արդեն չեն կարող անցնել նոր վանկը, 

որովհետև ամԴ հնչյուններով հայերեն բաոեր համարյա 

չեն սկսվում. ա-ոյուծ, աղյուս, Կո-րյուէ, 11ւս-րյույւ, Տեր- 
տե-րյան, Աթե—ւլյւսէւ և այս կարգի այլ բառերի հին այսպի֊ 
■սի վանկատումը ոտ թե հիմնված է ^դել ճիշտ արտաբե֊ 

բութ յան վրա, այլ կախված՛ է եղել հլությունից. հնում 

.դրանք դրվում էին էԱՈ-կւծ, Աթեղեւսն . . *, որտեղ ի, ե հա­
մ Այրվում էին ձայնավորներ, և չէր կաբելի աւլկէծ բառը 

վտնկատել աո.—իւժ; Այդպես է մասամբ դրությունը այժմ 

ճեթիաթ, 1րւսնս|ւա, Ւսւսփա և նման այլ բաոերի վանկատ­
ման նկատմամբ.՝ ‘իրանք հնչվում են Թ^-յաթ, 3>|1աճս-յւս, 
յւաալ-յա, բայց մենք վանկատում ենք 11ե-քի—աթ, Ֆրան- 

«|ւ֊ա, հւոա-|ի-ա:
Այժմ անկարելի է, որ սւ և ո. կամ ե և ՀՀ և աձԼ ձայ­

նավորների ու բաղաձայնների միջև արտաբե բությունր 

ավելի թույէ լՒ^Ւ1 4>ան որևէ բաղաձայնի և յ֊ ի միջև, ուս­

տի այնպիսի վանկատում ր, ինչպես Ան-նյաէ, մե-Ո.յս1է և

1 Տես Ա. Այտբնյահ, քԲննական քերականություն արգի հայերեն 

յեհ4ի*է է^, 340։

այլն, այժմ՛ հնացած է ու արհեստական, սա հավասար կլի~ 

նի այն բանին' եթե այսօր թունավոր. Հատավոր, ցօղալից, 

երեկակ (հին դրությամբ րաճաւոր, երեւակ) և այլն, վան֊ 

մլատենք թանավ-ոխ զոթ։սվ-որ, ցավ-ափց, երեվ-ակ և այլն, 
հնում այսպես էլ տողադարձում է ին* /

Անհրաժեշտ է բա ղաձայն ]֊ն վերոհիշյալ բաղաձայն ֊ 

նբ>րՒց անջատել և տանել հաջորդ վանկերը. սրան նպաս­

տում է նաև այն հանգամանքը, որ ]-ն գերազանցապես
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այս դեպքում հանդես է դալիս իբրև աոանձին ձևույթ ի- 

"ԿՂւ՚Ւ ^յուն։

Այս նույն դժվարությունը ներկայանում է նաև մ, լ, 6» 
^ 4 երնչյուններից հետո ] ձայնորդի վանկատման ժտ֊ 

մանս/կ։ Պետք է դարձյալ տողադարձել այսպես' լքեք!—յան,. 

Հով-յան, ւա|-]ունյ Ան-յա, լռել-յայն;
Սույն ձևով պետք է վանկատել մյուս բաղաձայնների 

հետ կապվելիս և այն դեպքում, երբ ^ին նախորդող բա֊ 

դաձայնից աոաք ‘Դ }ևս ձա. օրինակ* Հայր-յան» սլայթ-յուն* 
4այկ-յ սն, նայթ-յուն և այլն։

ինձ վերաբերում է — ութ- յուՕ֊»^ ածանցած բառերի֊ 
“յՈւն կապակցության տողադարձինէ ապա սա պետք է թող֊ 

նել Ըստ տրադիցիոն կանոնի, չնայած այժմ էլ կան սլե~ 
տութ-յուն» դիսւոՆթ-յոՆն ձևով վանկատողներ։

Աբեդյանը այս կարգի և վերևում հիշատակված տողէս֊ 

դարձի մեր բերած ձևերը (]~ ի հետ կապվածի համարում է 

բարրաոային արտահայտություններ, մինչդեո այժմ մեր 

չեղվի հնչարտաբերական վիճակն է թելադրում այդպես 

վանկատել։

Տողադարձի ժամանակ դժվարություն է ներկայաց֊ 

նում նաև րառասկղբում գոյություն ունեցող բառերի 

բաղաձայնների կուտակումը։ Արդեն ասված է, որ հա֊ 

յերենը երկու բաղաձայնով բառ չի սկսում, այնպիսի 

բառեր, ինչպես' կրակ, ճրագ, դմակ, բնակվել, վրա, դնել և 
այլ բառեր մենք հնչում ենք էրրակ, ճըբադ, դըւքակ, բը- 

նակվել, վրրա, դընել և տողադարձում այնպես, ինչպես 

երկու ձայնավորի մեջ ընկած մի բաղաձայնի տողադարձ֊ 

ման դեպքում, այսինքն' կը-բակ, Տը-թագ և այլն։ Սույն 

ձևով արտաբերում ենք և այն քառերը, որոնք սկսվում են 

երեք բաղաձայնով, օրինակ' ժխտել, վառան, դժբախտ, աբն- 

կել, տյւտոՆւք, գնդել, դըթկել և այլն։ Սրանք էլ տողագաը֊ 

ձում ենք ճիշտ և ճիշտ երկու ձայնավորի միջև րնկած եր֊ 

կու բսյղաձայն ունեցող բառերի վանկատման ձևով, այ֊
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»{ւնքն' ժըխ-տել, վըս֊տաՏ, դըժ-թախս1ւ արէ-կէլ տրր-աուլք, 
գըն*դեԽ զրր-կկ և այլն։

Ուսումնասիրությունները ցույց են տալիւդ որ հայէր֊ 

բենում երկու բաղաձայնի միջև միշտ ձայնավոր է եղեր 

այսպես' վբա-վեբայ, ւքնալ-մւսնաբ ւքաածել-ւքիտաճել և 

այլեր Այդ ձայնավորների մի մասը հնչյունափոխվել է նա*' 

խտպատ մական ժամանակներումդ մի մասը գրաբարի վաղ 

^ջանում, Ւսկ մյուս մասն էլ ուշ և ալմմ։ Այդ հնձյունա֊ 

փոխությունից ստացված ր ձայնավորը այնքան թույլ է 
^չվքղ, որ մեր դրականութ քան հիմնադիր Մեսրոպը դրա - 

թյա՚Դ 1Ւ հաստատել այն։ Սրա հետևանքով այժմ բաոեր 
ունենրէ որոնք սկսվա.մ են ջոբս, հինդ և նոլյնիս4 ՚Լե9 
բաղաձայնովդ մինչդեռ մեր լեզվին յուրահատուկ արտա֊ 

բերությունբ բաղաձայնների կուտակում երբեք չի հան֊ 

դուրգում։ Այս դեպքում պետք է ճիշտ կերպով դտնել հըն֊ 

չյունափոխ ութ յո լնից ստացված ը ձայնավորի տեղը և 

վան կա տելիս դրեր

Եթե բաոաոկղրում կա չսրս բաղաձայնդ պետք է նախ 

նկատի ունենալ հետևյալը. միշտ ը֊ից ե Ո֊ից առաջ կա 

մի Ս ձայնավորք և որքան թ կամ ո կա բաղաձայնների 

կուտակման մեջ, այնքան ր ավելացվում է։ Սովորաբար 
դրանք երկուսից չեն անցնում և այդ տեսակ րաոերը վան֊ 

կատվում են այսպես' ^^‘^^ե մըռ֊ւքըւԼաբ՛ Որբ երկու 

բ֊ն Ւ^^է1 մոտ են, ապա բաոը վանկատվում է այսպես 

օրինակ' ւքը-րըրէյՆ ծ^/է ր֊ն առաջին վանկում էք այսինքն 

2-րդ բաղաձայնն է առաջիցդ ապա երկվություն է առա֊ 

ջանում, երբեմն բ֊ ին հաջորդող բաղաձայնը կարող է ւեեալ 

առաջին վանկը ք երբեմն անցնել հաջորդ վանկը» վերջին 

դեպքում բառր մի վանկով ավելանում է. օրինակ քppUl- 
6ել—քրբ-տը-նեխ տըբա֊մԼլ— տքթ-տր-ւքել: Արտասանության 
վերջին ձևերն արդեն բարբառային են և մերժելի. սրան 

համապատասխան բառեր կան, որ երկրորդ ձևով չի կա~ 

րելի վանկատեէ օրինակ' իըրա-չ1)լ( չի կոծելի ասել իրր* 

^^^1' ^այ& կան նաև այնպիսի բառերդ որ աոաջին ձևերով 
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չեն վանկատվում, այսինքն' p^ ին հաջորդող բաղաձայնը չի 

կարող p—ին կպած մնալ և չանցնել հաջորդ վանկը* Ort1* 
նակ' սըր-սջփպ քսքրս֊փալ ճիշտ չէ)։ Կտրող է այս դեպ»' 

քում p-ից հետո p հնչվել ե ա ft Ժամանակ բ֊ն, իբրև եր*֊ 

կսւ ձայնավորի մեջ ընկած բաղաձայն* անցնում է հա֊ 

ջորդ վանկը, օրինակի Աբ-^|1սկկ:

I հրոֆ. գ~-բ Ծ• ւեբեղյան) Հալոց լեզվի տաղաչափություն/ 

երևան) 1932 թ., էջ Sit

Երբ P կամ ^-’^ կուտակման վերջընթեր բաղաձայնն է, 

ապա այս դեպքում աոաջին և երկրորդ բաղաձայններից 

հետո ը է լսվէււմէ օրինակ' դր-լքրո.—Ա^[# ւքբ-կբբ-ահի Մնա­
ցած դեպքերում աոաջին բաղաձայնից հետո ք֊ն պարտա­
դիր լսվում է) իսկ երկրորդ բաղաձայն ից հետո դրական 

արտարերությունը սովորաբար սղում է, իոկ բարբաոա- 

ժՒ^Բ պահում էք և նման րաոերը տողադարձվում են այս­

պես* տընւո*զ1յլ (^աե տրն֊տը֊դնլ)» րրդէ տել ք ավ^^ հաճախ 

pprt^p նաև |’ը-է[ըկտեի մըղկ-տսւլ (նաև հաճախ մըղ- 

կք՝ոԱ||):
IT. Արեղյանը նշում է, որ մեր բանաստեղծները օգ­

տագործելով մեր չեղվի այս տեսակ բառերի վանկատման 

երկվությունը) տաղաչափության ^ եջ փոխում են տողի 

ամանակը և հարմարեցնում նախորդ կամ հաջորդ տողե­

րին. օրինակ' Վարզը փ№թկ ՈԼ բՈւր^ց (Իսահակյան)մ

Որ արյան զաշտոէւք փըթըթԼն վարդեր (էսվհաննի- 

«յան)<

Վերևում բերված բառերից որոշ բայեր կարող են 

կրավորականի վ մասնիկը ընդունել) իսկ այ** դեպքում 

այդպիսի բառերի բաղաձայնների կուտակումները անկա­

րելի է մի վանկով սղել, օրինակ՝ զըրզ-Ո-էի բայց միշտ զըր- 

զը^"վկ) PPP^BEP-Q^V &J"տեղից էլ պետք է եզրակացնել, 
որ հինգ բաղաձայնով սկսվող բառերի երկրորդ և չորրորդ 

բաղաձայնից առաջ՛ը է հնչվում և վանկատվում է այսպես. 

թըր“թըն"^Լկ, տըր-տըն-շւսի՛ 9ա/^այ1 սա պարտադիր կանոն 

չէ> քանի որ կուտակումները հաճախ այնպիսի կոմբինա-
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ցիան եր են ստեղծում է որ 

և փոխում է վանկատման

ը-ն հնչվում է այԼ դրությամբ

ձևը- օրինակ' վը-ււընդ-վել: Միշտ
պետք է գտնել ը

Հայերենում

ձայնավորի տեգը։

պատահում են նաև վեց բաղաձայնով ըս-

հՇսէԼսՂ թառեր, օրինակ' քրթմնջալ/ ոչ» վանկատվում է այս­
պես' քըրթ-մըն-ջալ:

Երր բառը սկսվում է այնպիսի բաղաձայնով, "րից 

առաջ ր է հնչվում, ապա տողադարձի ժամանակ այդ ը-ն 

դրվում է ե բառը վանկատվում* է այնպես, ինչպես բառա­

միջում բաղաձայնական կուտակում ունեցող բառերը, օրի­

նակ' ստվեր/ ստրուկ, սկսել—ըստ-վեր» ըստ-րուկ (հնչում 

են նաև ըս-տըրուկ^, ըսկ-սել (նաև' ըս-կըսել^
Մի քանի խոսք սղման մասին ասհաս արակ. ստվեր, 

ստրուկ, սկսել, բառերի մեջ նկատվում են սղման տարրեր 
տենդենցներ, մինչդեռ ստվեր բառի մեջ հնարավոր չէ մի 

վանկ ավելացնել, բայց ստրուկ, սկսել բառերն ունեն այդ 
հնարավորությունը և այն էլ տարբեր աստիճանի. րս- 

տըրւււկ արտասանությունը գրական չէ, այսինքն' ուղիղն 

է քստ-րուկ. 1,սկ Ւ^է վերաբերում է սկսել րաոին, ապա 

դժվար է դա մի վանկ պակասով արտաբերել, ճիշտ վան­

կատումն է րս-կը-սեթ Սա ցույց է տալիս, որ Ա, կ իրար 
հետ դժվարությամբ են մի վանկ կազմում։ Այս պարագա­

ներում առհասարակ առաջնալեզվային և ետնալեզվային 

Հնչյունների այդ ևնման կոմբինացիաները մի վանկով դըժ- 

վար են հնչվում, ուստի պրկվել, րսւզմապ֊ստկվել, օգտվել 

երկու տեսակ են վանկատվում. պըբ1ր~վնլ—ՊԸՕ՜՜եըՓՓ րազ- 
մապ ոտկ-վել—րազմապւստ֊կրվել, օզտ֊-վել-օգ-տըվել: Գրա­
կանը և ճիշտը ^ով արտաբերս» թյունն է։ Ւսկ ժողովրդից 

անցած բառերի սղված արտասանու թյունը արհեստական է, 

որովհետև դրանք հնչվել են և այժմ էլ հնչվում են չսղված. 

«ըս"կը^հ պսր-տըկել, քրն-շըվել, մըն-ջրվել, կըո-՜կրվել և 
այլն ե ոչ' սըսկ-վել» քընջ-վել, մընջ-վել, պարտ-կել:

Գրականում էլ կան բառեր, որ անկարելի է սղված 

արտաբերել, դրանք այն բառերն են, որոնց բաղաձայնա֊
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կան կուտակման մեք նախավերջին բաղաձայնը ն է. որի֊ 
նտկ' խըմբվյլ, տեսնվել, զտնվել, զարնվել, բեռնվել, 

մ՛եկնվել, բռնվել և այլն։ Սրանք բպորն էլ հնչվում են 

բեռ-նըվել, խրռ-նըվել, զբա֊նքվեի . . ։
Ուրեմն' երր երկու բա դա ձայն արտաբերության տե­

ղով ու իրենց այլ առանձնահատկություններով խիստ հա­

կադրվում են մ իմյանցէ այսինքն' դրանց միջև ստեղծ­

վում է ամենախիստ թուլացումը, ապա վանկատման 

սահմանը ընկնում է դբանց միջև* հենց այդ սւմեղ 

թուլացումը ստեղծում է դրանց մի վանկում չտեղավոր­

վելու պայման, օրինակ' խբցէ վանկՒ Տեջ ց-ւ՚ցւ \֊[՛ ար֊ 

տաբերության անցնելը արտաբերական ուժեղ թուլացում, 

դրեթե դադար է պահանջում, և այդ պատճառով բառը 

հնչվում է Ւքօ^^ւ և ու ՒԲ9^’11^Ւ այս Դեպքում բառը 
կանչվի իը9ըէ*վկ« բազմապատկվել հնչվում է երբեմն բազ֊֊ 
մապատ֊կըվել:

Սղում անհնար է նաև այն դեպքում, երբ վանկի վեր­

ջից երկրորդ բաղաձայնը ր, ռ, զ է։ Սակայն այս դեպքում 
ը֊ն ընկնում է դրտնցից առաջ, և նախորդ վանկը մնում է 

բաց. օրինակ' պա-տըռվել, ծա-ղըրվել, ցայթա-կըղվել, պ՚օ֊ 

^Վ11^ մա-տլւռվակ և այլև։
^րկկնրպ են վանկատվում նաև պատճառական բայերը. 

ոբոնց ցր և ցն մասնիկների մեջ կամ ը է հնչվում և կամ 
կապակցությունների հնչյուններից մեկը մնում է նա­

խորդ վանկում, իսկ մյուսը անցնում է հաջորդը, օրինակ 

մեծացնել—մեծա-ցընել. կ^վեց-րեց-կռվե-ցըրեց, նսսւկա֊ 

ցընել, նատկա-ցքրեց, նատկսց-րեց և այլն*

Ոադադրյալ բառերը վանկատվում են ըստ իրենց բադա- 

Դ^Ւ^^րի* այս դեպքում վանկատման կանոնները Հաչվի 

չեն առնվում, օրինակ' բանա-ստեղծ, շնչա-սպառ, ան-զգույշ, 
ան-պտոՆղ, նորա- Թնար, ն սմա֊ դրել, արտա-ղբողականու֊ 

թյուն, ձեռն*-տու֊, ակն-կ սրություն, ՈՆնկն-դիր, ազ ստա-զրել, 
բացւս-տրվել և այլն։ Չի կարելի վանկատել աեզադ-թել, մե- 

զազ-րել և այ ին։
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Նույն ձևով են վանկատվում նաև անհոդակապ ու 

կցական բարդությունները. օրինակ' Տանձն-աՈ-ՈԽ երես- 

Պ^ՒԽ հանձն-արարել, Տուշ֊արար, կիր-արկել, րանս-արկել, 
ւսկն-ածնխ դործ-ածել, կես-օր, այծ-եղջյռւր: Իսկ եթե րադա֊ 
դրության առաջին մասը բարդության մեջ սղման հետևան­

քով ձայնավոր չունի, ապա վանկատելիս լսվող ձայնավո­

րը “[ետք է ԴԲՀՒ* օրինակ' ււըճղ-եղջյոլր։ Հիշյալ բաԸՂ 

բառերի օրինակով վանկատվում են կցական այն բարդու­

թյունները, որոնք կապված են շաղկապներով, նախդիրնե­

րով1* օրինա!լ ւսո.-1ւ-սւուր1 ել-նւ-մոՆտ, այր-ու-ձի, ել-և-էջ( 

աղ-ու-ճաց, ոբ-և-է, իԾչ-Խ-է, վնրջ-ի֊ վերջո, որ-և-իցե, վայբ- 

ի-վերո, օր-ընդ-ւքեջ, զաո-ի-վայթ և այլն։

I Այս կանոնը ա հոդակապին չի վերաբերում։

^^^^ բաղաձայն հնչյուններ չեն անջատվում միայն զ, 
ց նախդիրները։ Բայց սրանցով կազմված բառերի վանկա­

տումը որոշ հմտություն է պահանջում, նախդիրը պետք է 

կցել բարդության այն բադադրիչի հետ, որին նախապես 

'ԼԿաբերել է այն. օրինակ՝ դու յ ն-դցու.յ ն, ա՚ււբե*-ցտար|}| 

°ր^-ցօթ և այլն, չնայած այմմ տարածված, է՝ տաթեց-տարի, 

1ՈւյՏքղ-<|ույն>
Ածանցավոր բառերը վանկատվում են պարզ բառերի 

նման, այսինքն՝ հաշվի է առնվում ոչ թե իմաստային կող­

մը, այլ՝ հնչականը, չի կարելի վաԱարան, սիրեցի, վեցե­

րորդ բառերը վանկատել սիր՜եցի, վեց՜երորդ, վաո-արան, 

այլ' սՒ՜Ր^ցԽ վա-ււարաՏ, վե-ցերորդ և այլն։
Ածանցավոր բառերի նման են վանկատվում այնպիսի 

հին բաղադրությունները, որոնց այս կամ այն բաղադրի­

չի բառական նշանակությունը մեր լեզվական ըմբռնումով 

արդեն մեռած պետք է համարել, օրինակ փայլակ, կայծակ, 

(կազմված, փայլ-ակն, կայծ-ակն):
Վանկատելիս ռուսերեն և օտար բառերի մեջ չի կա­

րելի & ավելացնել, օրինակ' Սպարաակ, Սւոսս նկևիչ, Պեշկով-
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^հ բառերը չպետք է գրել Ըս-ւղաթտ՚սկ, Ըս-տանկն֊իչր 

^եշ-էո^-ը^յ այլ Սպար-աակ, Սսւս։ն-կ1ւիչ, Պնջկով-սկի:
Պետը է հայերեն աարթ, աստղ, դուստր, ուստր, կ^յսր» 

Վեդր, սանր, ւքանր, ծունր, եղր և այլ այսպիսի մեկրակես 
վանկ ունեցող բառերը վանկատումից ղերձ պահեր որով֊ 

հետև կստեղծվի ավելորդ խժաչրություն ու անբնական 

ար տա բեր ություն։

Խոսելու պրոցեսում խոսքի ընդհանուր հոսանքի մեջ 

նույնպես կատարվում է վանկատումդ Հայերենում բաոա֊ 

վերջի րաղաձայնները ընձեռում են. վանկատման տարրեր 

վիճակներ։ Օժանդակ բայից առաջ գտնվող դերբայի ^ր^ 

ջին բաղաձայնը միշտ հնչվում է օժանդակ բայի հետ, այ֊ 

սինքն' կերերեմ, ասու-ւքէ, կարդսցա-ծնւք: Նույնիսկ ղ֊ն չի 

մնում նախորդ վանկում» օրինակ դրռդ հէք հնչվում է 

ղրո-դեմ*: Այսպես է նաև այլ դեպքերում» օրինակ' սե-ղա—ՋԷ/ 
ւքո—աէ* Այսինքն' սա մեր արտաբերության բնական բա֊ 

ժանումն է։

Այդպես էլ իրար հետ սերտ հնչվող երկու բառերի 

մքՀև ընկած մի բաղաձայնը անցնում է հաջորդ բառին, 

օրինակ' այ~սասնլով, կս-ն սշխ սնրում, թո-ղօրՏ1ե, Դիւիջա- 
նագանը (Մուրացան)։ Նման բաժանմանը նպաստում է 

նաև շեշտը։ Այս դեպքում որոշ անհաստատություն են հան֊ 

դես բերում Ո. 4 ր բաղաձայնները» մեղ թվում է, թե Հըն֊ 

չում ենք ամ ոտ. ու ձմեռ, զիշհբ ու. ցնբեկյ քար ՈՆ սսք’' 
քար աո՝սւ|: Յայց և' ԱՀԱ-րէ (սար է)։ Այդ անհաստատու­

թյունը պետք է բացատրել հետևյալ հանգամանքով» մեր 

բառերը ր և Ո.-ով չեն սկսվում, որին ավելանում է նաև 

բառիմաստի հանգամանքը։ Պետք է նշեր որ այս երևույթ֊ 

ները կապվում են տարբեր արտաբերությունների հետր

Եթե 1։^աՍ մոտ են գալիս երկու բաղաձայն' մեկր մի 
բառի վերջում, իսկ երկրորդը մյուսի սկզբում, ապա բա֊ 

ոերր արտաբերվում են անջատ֊անջատ» օրինակ' ձորահո֊ 

վիտը եգերոէՀ չիմացի 1Ղոլ էգերից։ Երբ երկու բաղաձայնն 

էէ սլատկանում են նախորդ բառին, ապա բաղաձայննե֊
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բից մեկը՛ միանսւմ է հալորդ րաոքէ ձայնավորին, օրինակ 

կաՕ-զաոանւ Սո]1-^ու, սաււ-նաղթյուրիցյ ՏէՏ-յայսէ այլն. Այս 
դեպըռւմ թ-ն էլ հեշտությամբ անցնում է. օրինակ ման* 

րու-խոշոթ, ման-թեղափ Գմվարություն է տոաջանում, երբ 

հաջորդ բառն ‘ունենում է ո. կամ թ. օրինակ' (քաէր արա, 

5шGp Ա|Ո.ա|[> Կրկնակ բաղաձայնները նույնպես ենթարկի 
վում են նույն կէսն ոնին, այսինքն' հնչվում են աան—ԹԷ 
աար-րէ:

Եթե նախորդ բառը վերջանում է երեք բաղաձայնով, 

իսկ Հս^սր^Ը սկսվում £ ձայնավորովդ բաղաձայններից 

մեկն է անցնում հաջորդ բառին. օրինակ' մ՚իջ՜յւնց-քաՕցափ 
^րեք բաղաձայնով վերջացող բառերի վերջին բաղաձայնը 

հայերենում սովորաբար ր էդ սրՒՏ աոաջ սովորաբար ը է 

Հնչվում, օրինակ' ազդր, թանձր, էպւ^յ ^սյս₽* դուստր, 
ուստր և այլն։ Ունենք նաև է[֊ով վեհացողներ. օրինակ' 

աստղ, արկղ, անգղ, որտեղ ^ից աոաջ նույնպես Ը 4 
Հնչվում և սրանք դժվարությամբ են անցնում հաջորդ 

բառին, օրինակ' մի անգղ անցավ, րարձր ազդանշանները 

լսվում են նեււվից, թանձր արծաթագույն հեղուկը հոսում է:
Երբ հաջորրե րաՈր սկսվում է մի բաղաձայնսվ, վեր֊ 

ջինս չի ան ցնում նախորդ բառին, օրինակ' Տիրանա. Մ Ո- 

սինինէ երեկվձւ ղիտողո։ թյունը։ *Թանի բաղաձայնով էլ որ 

ս^ս4Ւ կապակցության հաջորդ բառը, դրությունը մնում 

է այնպես, որպես թե սկսվում է մի բաղաձայնով, քանի 

որ հենց աոաջին բաղաձայնից հետո ձայնավոր է հնչվում, 

օրինակ' ճանապարհի վրա. Եսթերը զդում էր, բնության 

շքեղությունները և այլն։ Դրաթյունը չի փոխվում, երր 

նախորդ բաոր վերջանում է մի կամ մի քանի բաղաձայ­

նով. օրինակ' սիրով նվիրում եմ, մարգ գնաց: Ուրեմն հա­
յերեն(ում միայն մի բաղաձայնն է անցնում հալորդ վան­

կը, եսկ ^Ւ2յաԼ Ա1արադաներում հաջորդ բառի սկղբում ար­

դեն գոյություն ունի ավյալ բաղաձայնը։ Տարրեր է վի­

ճակը, երր հաջորդ բառն սկսվում է Սա, շա, սպ կապակ­
ցություններով, իսկ նախորդ բառը վերծանում է որևէ բա-
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ղաձայնով* այս դեպքում հաջորդ բաոասկղբի չդրվող ը֊ն 

այնքան է թույլ, որ մեծ մասամբ նախորդ բառի վերջին 

բաղաձայնը մնում է իր տեղում, մանավանդ, երբ այդ 

բաղաձայնը ծ, ց, ջ, ջ» ժ( ձ, Աք չ, տ, պ է, օրինակ' շատ 

շտապեց, մի մաս ստանձնեց, այդտեղից մի ծովածոց սկըս- 
վում է: Որպեսզի բառերը չաղավաղվեն և մանավանդ խու­

սափենք միևնույն բաղաձայնների աններդաշնակ խառնա­

կումից, բառերը արտասանում ենք ղատ^դատ։ ^-^/ այն­

քան է թույլ, որ ստեղծվում է նույնահունչ բաղաձայն­

ների ուժեղ տարնմանություն, րա^ց որովհետև անկախ 

բառերի իմաստային ինքնուրույնությունը շատ ումեղ է, 

րոԼոր բաղաձայնները պահպանվում են։ Եթե այդ դեպ­

քում ձևական բառեր են հանդես դալիս, ապա շուտ են­

թարկվում են տարնմանության օրենքին, օրինակ թուլ 

իյււլաւ թող խոսի կապակցություններում հիմա դերազան- 
ցապես աննկատելի սկսում են հնչվել թո խաղա, թՈ խոսի:

Խոսքի մեջ ձայնավորները նույնպես հանդիպում են 

իրար։ Հայերենում արձակ խոսքի մեջ նորմալ արտաբե­

րության ժամանակ ձայնավորները հորանջ չեն առաջաց­

նում, որովհետև առանձին-աոանձին են հնձվում, օրինակ 

մի տղա ասաց: Տարբեր ձայնավորները ավելի դյուրու­

թյամբ են իրարից անջատվում. օրինակ մի ՈԼթՈԼ ան­
ցավ; է (ե)-սվ վերջացող բառեր ունենք, բայց \֊ով սկըս֊ 

՚վոՂ ք1’Հ րաո ունենք, եթե պատահում է, որ Հ-երը հան­
դիպում են, ապա հորանջը փակվում է մի թայլ ^ով' 

օրինակ' րազե էթ հնչում ենք թազն-յեթ: Այդպես է հնչվում 

երբ է*^ հաջորդում է ա> ի ձայնավորներին. օրինակ' ձի 
էր, տղա էր հնչվում են ձի յեր, սպա-յնր; Մասամբ թու­

լանում և դրեթե չի հնչվում ի ձայնավորը, երբ հանդի­

պում է մի այլ ի. օր^նա^'մի իսկական մարդ, մի իմաստուն» 

հնչում ենք մի մսատուն, մի սկական: (խե ձայնավորնե­

րից Հետո գրեթե սղվում է, իսկ առաջ չի պատահում, ը-ի 

փոխարեն 6 է գործածվում։ Հազվագյուտ է հանդիպում 

նաև 0 հնչյունը' այստեղ նույնպես նկատվում է թուլացում.
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օրինակ' քո օգնությունը հնչվում՛ է քօզնոՆթյունը; Կարծեր 

այս դե ոք րամ յւ /ւ 0 որոշ չափով երկարում են։ Նշենքէ որ 

նման երևույթներ չեն կարոդ տեղի ունենար երբ նա* 

Ւ^ՐԳ PШՈP $եշտ ունի։
^ՒշյաԼ երևույթները տեղի ձեն ունենում, երբ խոսում 

ենք դանդաղէ հատ֊հատ» Այս դեպքում որոշակի ընդգծվում 

է յուրաքանչյուր բառի սահմանը։ թառերի հանդիպման 

սահմանագծում բաղաձայնների կուտակումները և ձայնա­

վորների հորանջները վերանում են նաև բնական ու իմաս­

տային դադարների} ընդգծված ինտոնացիոն իջեցումների 

ու բարձրացումներ ի մատանակ} որպիսի երևույթները, 

ինչպես հայտնի է, գրության մեջ արտահայտվում են կե­

տադրուի? յան նշաններով։

11, ՀԱՅԵՐԵՆԻ ՇԵՇՏԸ

Շեշտը որևէ վանկարար հնչյուն ի ումգին արտաբերուէ 

թյունն է, որ առանձնանում՛ է իր լարվածությամբ։ Շնոր­

հիվ արտաբերական ումգին լարվածության է շեշտի տակ 

եդած հնչյունն ավելի երկար ու անվթար է պահպան վումէ 

քան նույնատիպ հնչյունները շեշտազուրկ դրությամբ։ 

Ուրեմն շեշտը հնչյունի դիմացկունության} նրա անվթար 

պահ պան մ ան հիմնական 1^ Ւ^Յ^^թիՍ մեկն է։ Ոավական է, 

որ հնչյունը կորցնի իր այդ զենքը, աստիճանաբար /չթու­

լանա և վերջապես դուրս կընկնի լեզվից։ Մեր լեզվի մեջ 

կատարված հնչյունական խոշոր փոփ ոխ ություններր կապ­

ված են շեշտի հետ։

Լեզուներն ունեն երկու տեսակ շեշտ, մեկը կո չվում է ուժգ­

նության շեշտ} իսկ մյուսր երաժշտական կամ տոնիկ շեշտ.

առաջինը որևէ վանկարար հնչյունի ուժգին արտաբերու­

թյունն էք հոկ մյուսը ձայնի բարձրացումն է կամ իջեցումը։ 

Հայերենում երաժշտական կամ տոնիկ շեշտը աոանձին դեր 

չի խաղումք ուստի մենք այստեղ կխոսենք միայն ուժգ­

նության շեշտի մասին։ ՚
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Սակայն ուժգնության շեշտն էլ իր հերթին լին ու էէ է 

րաոային) տրամարանական և քերականական։ Մեղ այստեղ 

աոանձնապես անհրաժեշտ է խոսել րաոային շեշտի մասինդ 

որովհետև հնչյունների փոփոխություններիդ նրանց սղման 

մեջ հենց րաոային շեշտն է, որ դեր է խաղում։ -

Ըստ մեծավաստակ գիտնական Հ. Աճաոյանի* շեշտը լե­

զուների կյանքում անցնում է մի քանի դիրքերից։ Աոա- 

ջ№ Չլարող է դտ^'Հեէ որեԷ Հա^ԷՒ Հրա* շեշտի այդպիսի 

վիճակ ներկայումս ունի ոուսաց լեզուն» օրինակ* ОКОЛО 
подарок, заголовок, предполагать.

Երկրորդ վիճակն այն Է, որ շեշտը դրվում է Հերքից 

երրորդ վաէ^կՒ Հրա (եթե վանկերը կարճ են}, երկրորդ վան­

կի Հ?ա (եթե վանկերը երկար են}» այդպիսի շեշտ ունեն 

լատիներենը և հունարենը։

Երրորդ' դրՀոլմ է արմատի աոաքին ձայնավորի վրա» 

այդպիսի շեշտ ունի գերմաներենը։

Չորրորդ* անցնում է նախավերջին վանկը» այժմ այդ֊ 

լդ11սՒ շեշտ ունի լեհերենը։
Հինգերորդ* սրանից հետո կտրող է Հեր ջին անշեշտ 

վանկը կորչեր և %եշտը մնալ վերջին Հանկի վրա» այսպիսի 

շե*տ ունեն հայերենը, պարսկերենը, ֆրանսերենը։

Հինգերորդ դարում հայերենի շեշտր Հերքին վանկի 

վրա եթ* աքդ հաստատվում է ոչ միայն տրադիցիոն ժա­

մերգության շեշտովէ այլև տաոադարձության պատմական 

տվյալներով։ Ադաթ ան գեղոսի հունարեն թարգմանության 

մեք հայերենից անցած րոլոր հասարակ և հատուկ անուն­

ները շեշտը կրում են վերջին վանկի վրա) օրինակ* Оба- 
Лараалаг ('Լսպարշապատ), Маа1{ (Մասիս)է Атрпатахау 
(Ատրպատական}, СОСОр1 (սահմի ամսանունը}, Йак^Т (աս­
պետ}։ Այդպիսի շեշտ ունեն նաև հայկական աշխարհագրա­

կան այն անունները) որոնք գործածվել են հույն պատմիչ­

ների գործերում 3-րդ դարից աոաջ։ ■

Որ Ց~րդ դ^րիր աոաջ շեշտը եղել է նախավեր­

ջին վանկի վրաէ դրա համար կան շատ ապացույցներ։
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Ամենից առաջ հայերեն բառերը' հակառակ հնդեվրոպական 

լեզուների, վերջավոր ութ յուններ Հուն են։ Թացի դրանից, կան 

նաև պատմական տվյալներ։ 5-րդ դարում 4աքասի> սլստաս- 
խաՏխ հիւսիսի։ աշԽփ, ա\ղի բառերի շեշտը նախավերջին 
վանկի վրա է[**այդ է պատճառը, որ դրանը դրժեցին վեր* 

ջին ի ձայնավորից։ ԱյսԺամ րաոի Ա՛յժմ կազմությունը 
նույնպես ցոլյց է տալիս, որ շեշտը ե՛լել է նախավերջում» 

Ենթադրում ենէ որ հայերենում շեշտը ուներ նաև բառա­

կազմական, քերականական նշանակություն. ս\իմյ, կողմն, 

նիմն և այդ ^{աքդի րտռերի ուղղականները սկզբնապես 

եղել են ս^ րման, կւ/ղման, հինման, իսձ սեոակականնե- 
րը սերման, կողման, նիման, այսինքն' ուղղականն ու 

սեռականը միայն շեշտով են տար բերվել։ Ուղղական 

ձևերի վերֆին ձայնավորները անշեշտ մնալով սղվել են և 

*ովել 5-րդ դարի սերմն, կողմն, նիմն, ձևերը, իսկ սեռա­
կանները շեշտ ունենալով պահվել են անվթար։ Այս նշա­

նակում Էէ որ հնում հայերենը ունեցել է նաև ազատ ու 

շարժ ական շեշտ և ոչ թե շարժական, բայց որոշակի դիք*֊ 

քում ։

&թե շեշտը ունի բառակազմական ու քերականական 

արժեք, անկախ լեզվի այս կամ այն հանգամանքից, զգա­

լիորեն ուժեղ կլինի, այդպիսին է ռուսերենի շեշտը, •այդ­

պես պետք ՛Է լիներ նաև մեր շեշտը։

Մեր որոշ բարրառների ուժեղ շեշտը բացատրվում է 

նու յնպիսի հանգամանքներով, բարբառներում կոչական 

բառերը, ձայնարկությունները և նույնիսկ սովորական բա֊ 

ոերը ունեն իմաստային շատ նրբություններ» հանդիմա­

նություն, աղաչանք, բարկություն, դժգոհություն և այլ 

հոգեկան ու մտավոր պահանջներ դրսևորում են գերա­

զանցապես շեշտերով և այն էլ ոչ միայն տարրեր ուժգնու- 

թյամր ու երանգով, այլև տարրեր դիրքով* Արինա4' ^ը' 
(բաններս լավ է, կորանք, այս է ահա), ը՚11ը (տխուր, բան 
չեղավ, որ ասում էի)է Կաթո’ (կտրուկ արգելում է որևէ 

բան անել), հւսֆո (աղաչում է' ետ կանգնել և այլն)։
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Մեր բարբառների շեշտը դեռևս չի ուսումնասիրված, 

հնարավոր է, որ դրանք ունենան ո չ թե հաստատուն շեշտ, 

այլ տարրեր բասերի վրա, տարբեր դիրքի շեշտեր. Արա֊ 

րատյան բարբառի Աչափարսի, Ելդովանի խոսվածքներում 

մի շարք բառերի հնչյունափոխությունից երևում էէ որ 

շեշտը վերջին վանկի վրա է, օրինակ' ւքւԱաանիք—մսէննիք, 

հարսանիք—խառնիս, գութան — գութը նվուոր, րայց' ասում եմ, 

խոսում եմ, երգում եմ հնչվում են ասքմ եմ, խոսըմ եմ, եր- 

գըմ եմ և այլն, որ ցույց է տալիս, թե շեշտը աոաջին վան֊ 

4/' վւ՝ա է՛
Մեր ազգային Լեզվի շեշտը կապ ունի ոչ միայն գբա֊ 

բարի շեշտի հետ, որտեզ շեշտը գերազանցապես վերջին 

վանկի վրա Էէ այլե նրա վրա ազդել են մեր խոսվածքների 

տարբեր շեշտադրությունները։ Մ. Աբեզյանը նկատել է, 

որ մեր գրական լեզվին լավ չտիրապետոզ ինտելիգենցիան 

հաճախ շեշտում է ոչ վերջին վանկը, այլ վերջընթեր և 

երբեմն էլ առաջին վանկը։ Հաստատուն վերջավանկ շեշ֊ 

տադրությունը կենդանի շեշտադրություն չի եզեր դա մեր 

քեդվի Հետ կապված է տրադիցիոն կերպով։ Եվ միշտ էլ 

կենդանի շեշտադրությունը միջամտել է մեր արտասանու֊ 

թյանը. այժմ էլ զեկուցումների ընթացքում, ռադիոյի 

ինո9ո11 ԼԱում ենք մեր բառերի տարբեր շեշտադրոլ֊ 

թյամբ արտաբերություն* օրինակ' հնչում են սւնե^տուն, 

սարենար: Մեր լեզվի վերջավանկ շեշտը կայուն պահպան֊ 
վում է բանաստեզծության մեջ։

Այժմ մի քանի խոսք առանձին֊աո անձին բառերի շեշ֊ 

ւոի մասին։

Ամեն բառ լեզվում շեշտ ունի կապակցության մեջ, 

հաճախ կարօդ են շեշտը կորցնել որոշ օժանդակ բառեր և 

շազկապներ, իոկ առհասարակ առանց շեշտի բառ չկա, բա֊ 

վական է, որ բառը առանձին գործածվի, շարակցության 

մեջ նրա կորցրած շեշտը վերականգնվում է։ Շարակց ու֊ 

թյան մեջ շաղկապները հաճախ այնպիսի ուժեղ շեշտ են
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առնում, որ Նրանց մոտ գտնված՛ բառերը շեշտազսւ րկ հհ 

մնում։ Հայերենում եմ օժանդակը գրում եմ, խոսում եմ ե 

այչ ձևերի մեջ շեշտ չունի, բայց չեմ գրում, չեմ իոսոււ! 
կապակցությունների մ խոյականները շեշտի ամբողջ ոէ-^ր 

•[եռցնում են իրենց վրա» այդպես չէ՞ արդյոք և շաղկապը 

Ll էս, և՜ կՈՆ II Gill կապակցություններում և այլ գործա֊ 
ծոէ թյու ններում։ Ուրեմ' շարակցության մեջ կարոդ են 

շեշտազրկվել ոճ միայն շաղկապները, օժանդակ բառերը , 

այլև մյուս բառերը։

Հայտնի էք որ միավանկ բառերը մի շեշտ ունեն, բայց 

հ^^եվել^վ կարոդ են երեր դրությամբ հանդես դալ, առան­

ձին֊աոանձին շեշտերով, օրինակ' մա՜րգ, մսւ^դ որն. Է» մի 
աԺդանա. հավերը ներս անելիս ասում ենք տոեն-տՈւՏ, 

նույնիսկ ասվում է աո՜ւն-աուն. ար ս» ['"կ երբ շատ է կըր֊ 

'ւընվում, դառնում է՝ սւո\նունու նոս Ւսահակյանր գրում 

է՝ Նանի կասե, Օ՜ր-Op, Օ՜ր, (Յ֊րՊ-ք 1@): Ասում ենք նաև 

'l^P"4^P է թււչումև ('այց ասում ենք փունչ-փոՂնջ ւսրյ֊ 
զիկներ# խումր-խո\մր աղաներ: Մեո. 1եմ թուր-թո՜ւր ուն- 
քԴ1*դ (իս,,2֊րդ, 15յ։ Այսպես էէ ԿԿ'/անկ բառերը այժմ հա֊ 

ձախ շեշտում ենք երկու ձևով, չնայած՜ գրական Լեզվի 

պահանջին՝ շեշտել միայն վերջին վանկը» առաջին վան­

կով շեշտվում են առավելապես ժողովրդական բառերը, մա֊ 

նավանգ երբ արտաբերվում են իբրե հարցում, զարմա­

ցում, հեգնանք, հանդիմանություն արտահայտելու համար. 

օրինակ1 կաՀթմիր, ի՜նչ կարմի՜ր է որ: Ա՜րմեն, չեղավ է: 

Թումանյանը ^Անուշի} մ՛եջ յա՜յլ՛ա բառի շեշտը միշա 

առաջին վանկի վրա է դնում»

օրինակ՝ Սև սարեր, յա՜յլա,

]՚֊<11«։ £!ւն< յա'Ո֊ս:
Հատուկ անունները կոչական գործածությամբ շեշտ­

վում են աոաջին վանկով,

օրինակ՝ Ասս՛ քոյ Սա՜քո, մեզ մոտ արի;
Այն դեպքում, երբ աոաջին վանկը ր֊ով է, շեշտը 

վերջին վանկի վրա է* օրինակ՝ ՄըՇո: Այդպես էլ սով որա-
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կան բառերի շեշտը վերջին վանկի վրա է, երբ առաջին 

վանկը սուդ է. կըրակ, ճըրազ և այլն/ .

Մեր բազմավանկ բառերի շեշտը չավ ուսռ։ մնասիր- 

ված չէ։ Մենք այժմ դրական լեզվում գրաբարի հետևողու­

թյամբ շեշտում ենք վերջին վանկը, բայց ուսումնասի­

րությունները ցույց են տալիս, որ երկարաշունչ րառերը 

անհնար է մի շեշտով հնչել, այնպիսի բառեր, ինչպես վա- 

6աոււկանւ աչխարէւս/յՒցողություն, զէրազսւնցւսպէս, մոտա- 
ւ|ոբապես, մաբւքնամարզություՏ և այլն, մենք այժմ հնչում 

ենք վաճառական, աշխարնա'յ1ցողոՆթյո'ւն, զերազանցապե'ս, 
մոտավոթապե'ս, որտեղ աոաջին շեշտերը թույլ են, իսկ վեր­

ջինները' ուժեղ։ Այդպես էլ հնում մեր բառերը ունեցել են 

գլխավոր և երկրորդական շեշտեր, որոնք տարբեր , դիրքե­

րում են եղել: Այք վիճակի պատկերը ներկայացնում են 

մեր բառերի տարբեր սղումները. օրինակ կարկատան, 
կարկատան, կըրկատան, կարկըտեկ, կըրկատ՚/լ» Մեր խոս­

վածքում հնչում ենք Հերեվան ակվպոՂղ օ'|ըրե'լ, լո'խկը- 

նալ. աոաջին շեշտը թույլ է. քանաքեոցին, է լարեցին հըն- 

չում են' կւեվան, ըրխալուղ, նըլո'րել, լըղս/նսւլ:
Արարատյան խոսվածքների տարրեր շեշտադրությունը 

այսօր էլ ազդում է մեր գրական լեզվի շեշտադրության 

վրա։

Թացի Հիշյալ ազդեց ու թյուննհրֆց, մեր [եդվ^ մեջ էլան 

րավականաչափ րաոեր, որոնց Հ^շտռ վերջին վանկի վրա 

չէ։ Այտընյանը բերում է այդ բառերը. զո'նե, ցոՂցե, Տ|/- 

մա, արդյոք, դա'րձյալ. բարդ բառերից' այսօր, այսպես, 

ինչպես, նույնչափ, թե'և, թե'պետ, զրե'թե, մի'թե, մանա­
վանդ, վեցե'րորդ, տասներորդ; Ինչպես ասվեք, կոչականնե­
րի Վերջընթեր վանկերը նույնպես կարօդ են շեշտվել։ Վեր­

ջընթեր են շեշտվում նաև գաղտնավանկով վերջացող բառե­

րը. օրինակ' աստղ, դառն, բարձր, ինքը, զենքերը, անոթները 

ե այլն։

Մ. Աբեղյանը վերջընթեր շեշտ ունեցող բառերը ամ­

փոփել է հետևյալ վեց կետերում.
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1- Հարաշեշտ բառեր, որոնց շեշտն րնկնոււք է '[երջ- 

րնթեր վանկի '1ր։ս- օրինակ՝ աստղ, արկղ, տարր, մեղր, 
մանր, թանձր, կարծր և այն բոլոր բառերը, որոնց '[երքին 
վանկը ը-ռվ Էէ

2. Մի քանի բառերի շեշտն ընկնում է աո աջէն վան­

կի վրա, ինչպես մանավանդ» նամանավանդ:
3» Մի քանի բաոերի շեշտը գրվում է թե աոաջին և 

թե վերջին վ^նկի վրա, ինչպես' այսքան» այդքան» այնքան» 

այնչափ, որչափ, ինչպես, որտեղ, այսպես, այսպիսի, նույն­
պիսի, դարձյալ և այլն։ Այսպես են շեշտվում նաև դասա­

կան թվականները^ օրինակ' երկրորդ, երրորդ, չորրորդ, 

նինդերորդ և այլն։
4» կոչական անունների շեշտը, նայելով աոոդանու֊ 

թյանը, կարող է ընկնել և' վերջին, և միջին վանկերի վրա. 

ինչպես' մայրիկ» Կարապետ, նայրի'կ, Կարապե'տ, Կարսւ'- 
պետ;

5. Հարադրյալ բայերի մեջ շեշտը վերցնում է նախա­
դաս հարադիրը, այդպես են նան բայերի Ժխտական րադա- 

ԴԲ^մ^Լ ժամանակները, որտեղ շեշտը ժխտականի վըա է 

օրինակ' ցույց տալ, թափ տալ, չե'մ դա, չի' դա և այլն։
0, Երկուսից ավելի վանկերից կադմվող հիշյալ բազա* 

Դ^ԺաԼ ^եերը կարող են ունենալ երկու շեշտ ուժեղ (ը“~ 

հԸՂրում) և ?ո,յլ (վերջում}, երկրոր դական շեշտեր ունեն 

նաև եռավանկ, քառավանկ բառերը։^ .

Մեր լեղվում տարբեր դիրքի շեշտ ունեցող բաոերի քա­

նակը սրանով չի սահմանափակվում։ Շեշտադրության բազ­

մազանությունը լիովին պարդ կդաոնա, երր շեշտի խնդիրը 

հատուկ փ որձն ական ուսումն ասիր ութ յան կեն թարկ վի։ 

Սկվրում մեր լեզվի մեջ մտած՛ փոխառյալ բառերը ստան­

դարտ կերպով ենթարկում էինք մեր վերջաշեշտ հնչմանը, 

այժմ այդպես չէ* ինչպես մյուս ժողովուրդները, այնպես 

էլ մենք, այժմ նոր փոխառությունների մեջ հաճախ պահ­

պանում ենք փոխատու ւԿ՚ԼՒ> հատկապես ռուսերենի շեշտը։

1 Գ-ը Մ• Աբեղյան, Հայոց խզվի տաղաչափություն, Էջ 20—*21։



ԳԼՈՒԽ ԵՐԿՐՈՐԴ

ՇԵՇՏԻ ՀԵՏ ԿԱՊՎԱԾ ՀՆՉՅՈՒՆԱՓՈԽՈՒԹՅՈՒՆ

12. ՇԵՇՏԻ ԱԶԴԵՑՈՒԹՅՈՒՆԸ ՀԱՅԵՐԵՆԻ 
ՁԱՅՆԱՎՈՐՆԵՐԻ ՎՐԱ

ինչպես վերևում նշվեց, մեր աբցի բարբառներից 2ա֊ 
տերն ունեն ում եղ շեշտ, այքլ ^եշտի հետևանքով բար բառ-֊ 

ների հնչյունները ենթարկվել են այնպիսի փոփոխության , 

որ Հիմնովին փոխվել է բառերի հին բնիկ կերպարանքը։ Այդ­

պիսի ուժեղ շեշտ ունեցեք է նաև մեր հին լեզուն 5֊րղ 
դարում և նրանից առաջ։ ‘իրանով պետք է բացատրել մեր 

է^^ԼՒ ^'^ֆ կատարված հնչյունափոխությունների մեծ մասը։ 

ե^բդար^ւ ուսումնասիրելով ժ եր լեզվի հնչ յուն ափոխական 

օրենքներդ, նկատում ենք, որ մյուս կարգի հնչյունափո­

խությունները, բացի գուցե ընդհանուր կամ պատմական 

հնչյունափոխությունից, մասնակի բնույթ են կրում և 

լեզվի հնչյունական կերպարանքը այնպես չեն փոփոխել, 

ինչպես շեշտի հետևանքով կատարված հնչյունափոխու- 

թյուննեբը։

Մեր հին լեզվի մեջ մասնակի բացառություններով փակ 

վանկում շեշտը կորցնելիս է, ի, Ո1, ձայնավորները, եա, Ոյյ 
երկբարբառները, նայ եռա բարբառը հնչյունափոխվում կամ 

սղվու-^ են։իսկ բարբառները նսւյն վիճակին ենթարկում են 

նաև մյուս ձայնավորները։ Միֆին դարերում հնչյունափոխա­

կան այդ տենդենցը դառնում է մեր լեզվի տիրապետող օրենք­

ներից մեկը, գրտրարից եկած հնչյունափոխությունների 

հետ դրանց ավելանում են ա, ե; [1 ձայնավորների և մյուս երկ­

բարբառների փոփոխություննե բը։ Արարատ յան’ բարբառը 

իր բազմաթիվ խոսվածքներով մեր հին լեզվի բնական զար-
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դացման արդյունքն է. հինական խոսվածքն երր քսանէս֊ 

քեռի, Աշտարակիդ Օշականիք Փարպիի} Օծունի և այլն} դրա֊ 

բարի հնչյունափոխությունը ավելացրին մի կարգ նոր որ­

դու էքսեր։ Մեր դրական լեզուն իր քերականական կաոուց֊ 

վածքով հիացվելով արարատ յան բարբառի վրա' բաոապա֊ 

շարի հարստացման համար իր դռները լայն բտց արեց 

գրաբարի բառերի առջև։ Այն բառերը, որոնք արարատ յան 

խոսվածքներում անվթար պահվել էին, բնականորեն գար֊ 

ձան մեր ազգային լեզվի սեփականությունը} ի"կ այնպիսի 

րառերըք որոնք հեռացել էին հինգերորդ դարի բառաձևե­

րից ենթարկված լինելով այլևայլ կարգի հնչյունափոխո ւ- 

թյունների} տեգի տվեցին գրաբարյան ձևերին։ Գրաբա­

րյան բառերը իրենց հետ բերին նաև իրենց հնչյունափո­

խական հին օրինաչափությունները} մանավանդ որ դրանք 

գերազանցապես պահված էին աբարատյան խոսվածքներում։ 

Ընգունելո վ գրաբարյան բառերը իրենց հնչյունափոխական 

օրինաչափություններով} մեր ազգային լեզուն իր դռները 

չփակեց այլ բարբառների} միջին հայերենի և առհասարակ 

մեր բազմադարյան լեզվական կուլտուրայի հարստութ յո ւն - 

ների առջև։ Եվ քանի որ մեր լեզվի այդ տարբեր շրջան­

ները տարբեր ժամանակների} տարբեր լեզվական օրինա­

չափությունների արգասիք էին} — դրանց գումարած նաև 

տարբեր ուդղությամբ զարգացած մեր բարբառները,— մեր 

ազգային լեզուն ընդունեց բազմազան հնչյունափոխս»֊

կան օրենքներ {առաջացած տարբեր տեղերում ու ժամա­

նակներում թ որոնք ներկայումս չեն կարող բացատրվել 

մեր ազգային լեզվի առկա օրինաչափություններով։ թայդ 

հիշյալ բազմաբղետ հնչյունական օրենքները չմնացին իրա­

րամերժ վիճակում, չպահպանվեցին իրենց նախնական ձևով։ 

Մեր լեզուն աստիճանաբար դրանք ենթարկեց իր օրինա- 

Տ ափոէ-թյոէ-ններ ին, մերժելով կաժ փոխելով բազմաթիվ 

խորթ հնչյունափոխական օրենքներ ու բացառս/թյուններ։ 

< Հյուսիսափայլ^"ի շրջանում նկատվում են գրաբարյան ծանր 

„ւ դժվարալուր մի շարք հնչյունափոխություններ, ՚ որոնք
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շարունակվում են մ ինչևէ էրվան զա դեն և հետագա գրողները, 

օրինակ' Ոևթիւն-»^ վերջավորվող գոյականների տրական հո֊ 
/"Հը լինում (•ոտեաէ, իսկ բացասականը' ֊ՈԼթենէ. այսպես' 
պետՈէ]»|։է6-պհս։ւ։>-թեաՏ-պնւաԱթենէ! Մ. Նալրանդյանը հըն֊ 
չյունափոխական այ։՛ օրենքը պահպանում է աշխարհաբա­

րում, մանավանդ հոգնակիում, որ այնքան տհաճ է հնչում 

այսօր, օրինակ' վերանորւպութնՏ ների, թնավոթութենների 
(Ծ. Ն., մ֊րդ, 210, 201, 388)։ Շիրվանզադեն հետևելով 

«’^յուսիսւսփպլյ-ի դրոգներին, գրում է աՏ<(գուշութենու], 

գրութենից, գողութեՏոփ խաբէքայութեՏով (է., 1-ին 47, 56 
60)։ Հետագայում էիրվանգտդեն այլևս չի գործածում ալդ 
ձևերը։

Նալբանդ յանի, 0աքիքիր՛, , &№ անգադեի լ Մուրացան ի 

և նույնիսկ սովետական ջրհանի մեր գրողների երկերում 

կան հնչյունափոխական այնպիսի երեսւյթներք որոնք խորթ 

են մեր ազգային լեզվի համար։ ՇիրվաՆզադեի մոտ նկա­

տում ենք այսպիսի ձևեր, պակսիր ժպաոփ փութ ահ ոք 

(փթանոց) և այլն։ Րաֆֆին ունի' տոէՏից, վաշ[սաո.վի 

ւ/խաթ) խումրեր, կռիվին, կուրծքից, լաս ով, քուրդի և այլն։ 
Նալրանդյանը և հետագա դրոգները դեռևս պահպանում 

են մակէթևուքխ հ յւհղիսումՀ ձուկնեթ> քբիստոճեխ պտուտում, 

հուսով, նտմքուքի, քինա, ծուիփ, աղոթքի, կով, կիրքով, 
շաււացնել, 6ացւ։աո։| և այլն։ Հիշյալ խորթ ձևերը աստիճա­

նաբար գորձածութ հոլ^ՒՏ ելնում են։
Այսօրվա մեր ազգային լեզվի մեջ հնչյունափոխել֊ 

թյան թե հին և թե միջին դարերի օրենքները այլևս կեն֊ 

դանի չեն. դրանք մնում են գործածության սովորությամբ 

և "Հ խե բխում են մեր լեզվի գործող օրինաչափս ւթյուն֊ 

ն^րից։ Այդ ապացուցվում է ոչ միայն նոր փոխառու­

թյունների անհնչյունափոխ գործածությամբ, ‘Այլև այն 

բառերի գործածությամբ, որոնք նոր են փոխառվում մեր 

Դն ւԿ՚Ա՚Յ՛ ^“'օՒ Գր^Ւց՝ անհարկի Ոլ տգեղ հնչյուեափո֊ 

խոէ֊թյո՚ններ, ինչպիսիք են' ժողովրդներ, դլխներ, սկսում 
են գործածությունից դուրս գալ։
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19֊ րդ դաչփ վեգում հնչյունափոխական այդ խառնա֊ 

-քչությունները անկարելի էր որևէ կանոնի ենթարկել* հե֊ 

֊յոագա ավելի քան երեսուն տարիներում նկատելի կերպով 

բարելավվեցին մեր լեզվի հնչյունափոխական երևույթները* 

այժմ կարելի է արդեն տեսնել այն ընթացքը, որով զար֊ 

պանում է մեր լեզուն, և. ցույց տալ ալն, ինչ որ մեռնում 

■4 ու այն, ինչ որ մնում է առաջ բերելով նոր երևույթներ։

13* ՇԵՇՏԻ ԱԶԳԵ8ՈԻԹՅԱՄԲ է, Ի, ՈԻ ՁԱՅՆԱՎՈՐՆԵՐԻ 
ԵՎ ՀԻՆ ԵԱ, ՈՅ ԵՐԿԲԱՐԲԱՌՆԵՐԻ ՐԻ ԵԱՅ

ԵՌԱԲԱՐԲԱՌԻ ՀՆՉՅՈԻՆԱՓՈԽՈԻԹՅՈԻՆԸ

Գրաբարում շեշտավոր է֊ն փակ վանկում շեշտը կորց~ 

^ելով' փոխվում է ի֊/»* օրինակ' օբէն֊օրի6իք ԽպաւԷՋ- 
Ժւագւափնի: Այս հնչյունափոխությունը անցել է մեր աղ֊ 
դային լեզվին* և որովհետև գրաբարում է 4 ե հնչյուննե֊ 
րից միայն աոաջինն էր հնչյունափոխվում, իսկ այժմ 

մենը է»ն գերազանցապես և~ով ենք գրում, ստացվում է 

■այսպիսի վիճակ* մի դեպքում ե֊ն հնչյունափոխվում է9 

իսԿ ^ այլ դեպքում ՚ ոչ։ Մեր լեզվում ե֊ն հնչյունափոխ֊ 

վում է այն բառերի մեջ, որոնք գրաբարում գրվում էին 

Լ—ով։ Այս դեպքում ուղղագրության փոփոխությունը ստեղ֊ 

ծում է մի խառնակ վիճակ, գեր-գիրանալ, բայց' գերա- 

գոէյ6> գերազանց» ծեր-ծերանալ, րայց' սեր՝սիրո:
Այ^^ տեսնենք գրաբարից եկած այԱ հնչյունափոխու֊ 

թյռւնը ինչ դրությամբ է մսացեր

Ամենից առաջ նշենք մի շատ կարևոր երևույթ* հո֊ 

յովման և հոգնակիի կազմության ժամանակ ե' հին է֊ն 

գերազանցապես մնում է, իսկ բառակազմության դեպքում 

փոփոխվում է։ Արա պատճառը պարզ է* հոլովումը և հոգ֊ 

նակիի կազմությունը մեծ մասամբ աշխարհաբարի կազ֊ 

մ ութ յան արդյունք են* թե հոլովման վերջավորություն֊ 

ն^րը և թե հոգնակիի մասնիկները հաճախ նոր ի նո~ 

րո դրվում են չփոփոխված հիմքի վրա ու այդպես էլ մնում 

են. իսկ բառակազմությունը, մանավանդ բայակազմու֊
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ունը, գրաբարից է գալիս. անորոշ դերբայը արդեն փո­

փոխված հիմքով պահվել է- բառակազմության մեջ փո­

փոխված արմատները մշակված են և գալիս են բարդու­

թյան հեա, և եթե նոր բառ էլ կազմում ենք, վերցնում 

ենք այդ փոփոխված արմատները, կամ ուզզակի կազմում 

ենք հին բարդությունների անալոգիայով։ Ուստի կարելի 

է հ ան ել րնգհանուր օրենք։

ա) Հոլովման մամանակ ե (^ին \) չի հնչյունափոխ­

վում' օրինակ' ասպարեզ-ասպսթեզի, վրեժ-վրեժի, Տրսւվեր- 

^ipшl}եp|l^ և այլն։ Բացառություն պետք է համարել^հետև- 
յալ ձևերը, սեր-սիթո, աեր-տիրոչ2, մեչ-միշի (նաև մեջի), 

էշ՜ՒշՒ (այմմ էշի)։ գոմեշ-գոմշի (սղումը գրաբարից է, 

այմմ մեծ .մասամբ գոմեշի)»

1 ‘Յեն^րինու. (Խէէ-թղ*» /*• ^ 13) ^^^ է։
2 Րաֆֆու տերից (3-բղ>^^) ձեր բարբառային է։

բ) Բայերը, ինչպես ասվեց, գերազանցապես փոփոխ­

ված հիմքից են կազմվում, օրինակ' (|եսւ~(||1Աւել*<|[1Ա1ե6աի 
դեւո-դիտել, Տակաւքէտ-քւակամիտեւ, գեր-գիրանալ, նրավեր- 

ճրավիրել, էգ-իգանալ, սեգ-սիգալ, դեզ-գիզել, կեգ-կիզել, 

մեգ-միզել, վեժ-վիժել, անԽծք-անիծել, Վեճ վիճել, դեմ*—գիւքել, 
զենք-զինել, շեն-շինել, փոխաըեն-փոխարինել, օթենք-յօրենք- 
ճորինել-անօրինել, ապավեն-ապավինել, ապաքեն-ապաքին- 
վել, Տանղեպ-Տանդիպել, վեպ-վիպել, սսւեպ-ստիպել, վրեպ֊ 
։|րիպե|, դեպթ-դիպել-Ռանդի պել, էջ-իշճել, շեշ-շիջել, մեջ-մ՛իջել— 

ընդմիջել, ճւս ճդես-Ռան դիսա նալ, կես-կիսել:
գ) Բարդության և ածանցման առաջին մասում այս 

բառերը և արմատները հանգես են գալիս փոփոխված հիմ­

քով. օրինակ' գետ-գիաակ, գես-գիսակ, մեւո-միսւոՆմ, վերք- 
վիրարույժ, Ջրավեր-ճրավիրաաոմս, էգ-իգական, սեգ-սիգա- 

պանծ, կեզ-կիգանոՆտ, մեգ-միզափամփոՆշա, վեժ-վիժանու֊տ, 
անեծք-անիծապարսւ, վեն-վինաթանութլուն, դեմ-դիմադրու֊ 

ըյուն, զեն-զինագոըծ, ապավեն֊ասլավինորթյոՆն, փոիաըի-
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Ջարար, օրինագիծ, գիշակեր, հանդիսավոր, կիսակատար k 
“։յլն։

Սրանց մի lining ուդղտկի փոփոխված հիմքոV Հերց֊ 

ված £ գրաբարից, /ակ էքյուս if ասն էլ կազմվել է դրանց 

համաբանությամբ, ահա tf ի քանի նման բասերի օրինակ֊ 

ներ» ւվպավեա (սեզի սի^աՕեմ, վիրակապ, զինագործարան, 
նավիտյաՆ, վիմատաշ', վիմարանդակ, վայրիջույց մեխա֊ 
նխրէ.

գ) 1,-ն չի հնչյունափոխվում հետևյալ րաոևրի մեջ և 
հետևյալ դեպքերում, եղեգ-եղեգ նուա-եղեգ նաիւոփվ, հրեշ՜ 
հրեշավոր, աղվես-աղվեսաքուն, Մովսես-մ'ովսեսականՏ;

Պետք է նշեր որ նույնիսկ գրաբարում այսպիսի բա~

ոերի հն^յունափսխությունր անհասւոաա էր. օրինակ' եգէ

գըն-եղեգան (£Հ>ե), րզէգ-րգեղի, մողԼս-մողեսի, Մովսէս- 
Մովսեսի, Արիստակէս-Արիսաակեսի, աղէտք-աղետից, Օրէք- 

^^ւ՛.^ ք'"տ երևույթին ալն բազմավանկ բառերր, որոնք 

վերք1*1‘է” Բվի լ էս» Էդ» էշ' հատուկ օրենքով չեն հնչյու֊ 

նափոխվել, իսկ հետագայում համաբանությամբ սկսել են 

փոխվեք, օրինակ՝ ասպարէզ-ասպարիզի պարտէզ-պարտիզի: 
Այ» վերջին փոփոխվածներր այմմ այլևս կենդանի չեն/

1 Pu/ֆֆու վեմափոր բառը /1-ին, 516) անգման շրջանի կազմու­
թյուն է։

2 Այմմ, սակայն , ասվում է նաև խսւյկսււքէ Հ^ից ունենք Մով- 

սիսյտն:

և) Թաոասկզբում է ունեցող քիչ րաոեր ունենք, դրան֊ 
ցից մի եբկուսր մի քանի անհոդակապ բարդություն֊ 

^^րի մ եհ մնացել են անփոփոխ, օրինակ՝ է2“էք միածին, էշ- 

էշայծեամն2:
զ) ^ր ազգային լեզվում հին է ունեցող այն բասերն 

ու արմատներր չեն հնչյունափոխվում, որոնցից նոր բա^ 

սերմենք կազմում և որոնց փոփոխված հիմքը մեզ համար 

խորթ է. օրինակ՝ քարտեզ-քարտեզազրությռւն-քարտեզա- 
գիտություն, նեն-ծովանենություն Շինարար հնացած ձև է)»
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Այսպես էլ ծվէճ բառից եթե բառ կազմենք, այլևս չի հն֊ 

չյունափոՒվԽ

էյ Ջեն հնչյունափոխվում նաև բոլոր ֊եղեն,— երեն,—աէ|ես¥ 
(հին ֊եղէն, ֊երէն և ֊աւէտ) վերջածանցավոր կազմութուն֊ 

ները. օրինակ' ամանեղենի, բռւրավեառէթյուն, հայերենի, ռու­

սերենի, գերմաներենի և այլն/
ը} հնչյունափոխության չեն ենթարկվում այնպիսի՜ 

բառերը, որոնք բարդության մեջ մտնում .են հին ք հոգնա֊ 

կիակերտով միասին. օրինակ' անեծք-անեծքաչոր-անեծ֊ 

քակոխ, մեջքացավ, մեջքակոտոր, անպետքություն և այլն;
թ } Անհնչյունափոխ են մնում նաև անհոդակապ սւ 

կրկնավոր բարդության դեպքում, օրինակ սլեսսլեսություն» 

մեջքնդմ ջ, դեզադեզ, օրենսդիր: Գրաբարում մեծ մասամբ 

չեն հնչյունափոխվում նաև' տերութիւն, տնօրենութիւն1 բա֊ 
ոերը/ Տերություն բառը վերցրել ենք նույնությամբ, իս^բ 

մյուս բառը գործածում ենք տնօթինոՆթյուն ձևով’.

1 Իհարկե տէր և տնօրէն բառերը այլ դեպքերում փոփոխվում 

են. օրինակ' տիրեր տնօրինել, տիրասպան և այլն։

մ} Տառավերջոլմ գտնվող \Հե (այմմ ե) երբեք հնչյու֊ 

նափոխո» թյան չի ենթարկվում, օրինակ' բազե-բազեակիր*֊ 

բազեի, ափսե-ափսեի, մարզարե-մարզարեություն 4 այ$*է

14. Ի ՁԱՅՆԱԳՐԻ ՀՆՏՅՈՒՆԱՓՈԽՈՒԹՅՅԻՆԸ

է1 ձայնավորը շեշտը կորցնելով կամ րոլորովին սղվում*՜ 

է, կամ փոխվում է ^ԳՍ՚ԼՈԴ Ս“^Հ Աա գրաբարի ընդհանուր 
կանոնն է։ ^յս կանոնը գործում է նաև մեր ազգային լեղ֊ 

վո/մ, սակայն որ*!? բացառություններով* Նայս և առաջ 

այստեղ քննության կառնենք բոլոր այն միավանկ բառե֊ 

րըն ու արմատները, որոնց վանկարար հնչյունն է ]հ և 

ապա ցույց կտանք այն առանձնահատուկ փոփոխություն֊ 

ներր, որոնք կատարվում են հոլովման, բառակազմության՛ 

և հոգնակիի կազմության մամանակ։ հ վանկարար հնչյու֊ 
նով երեք կարգի միավանկ բառեր ունենք, բառեր, որոնք
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սկսվում են ^•ով, բառեր, որոնք վերջանում են ֆ~ սվ ե 

բառեր, որոնց |1 վանկարար հնչյունը երկու կողմից շրջա֊ 
փակված է բաղաձայններով։ Աոանձին֊ա ռանձին ենք վերց֊ 

նում , որովհետև այս երեք պարագայում ի֊Ն տարբեր որա­

կի փոփոխություն է հանդես բերում։

Ե֊ով սկսվող միավանկ1 բառերը և արմատները մեր 

ազգայ[*ն /եղվում հետևյալներն են' իժ, ինն, Ւ^խ իսկ, Ւ?> 

իխ Ւ*1^ Ւ^’ ինծ (գրվում է ինձ}, ^ր, ինձ (տրականը ես 
ղերանվանք սրից կազմվում են մյուս թեք հոլովները}։ Այս 

բառերը որպես կանոն մեր լեզվում փոփոխության չեն են­

թարկվում ոչ բառակազմ ո։ թյան, ոչ հոլովման և ոչ էլ հոգ- 

նակիի կազմության ժամանակ. օրինակ իժ-իժային, իԺի- 

իժեր, ինն-իննեքոքդ։ ինքը ^քն^ինքնա^հաց, ինք-ներդ. 

ինքնին, իսկ-իսկական-իսկություն, իր-իթեթ-իբական, ի[֊ 

Ււ!1^ ՒքՓ^Ւք?^’ ինձ-ինձնից-ինձնով. բացառություն են կազ­
մում իղձ-բզձական֊ըղձանք- ըղձալ-բղձալի, բայց հոգնա- 

^ այժմ' իւլձեթ' և սեռականը' իղձի: Հնացած պետք է հա֊ 

մարել Թումանյանի ըղձերով* ^ևր (5-րդ, 208}» և հետո' 
պայծառ քղձեքս ինձ զոՆթ մաշեցին (Թ,, 1-ին, 46)։ Ինշ-ըն- 
շսւսեք-քնչսւզուրկ-քնշսւքւսղց, ինձ-բնձենավոք, որոնք հին 

կազմություններ են, իսկ' ինշեթ-ինշպիսի-ինշքան և ուրիշ 

ձևերում ]1֊ն չի փոփոխվում։

1 'թանի որ մեր քննությու-նր կապվում է շեշտէ հետք այնտեղ 

քերում ենք նաև վերչնակի սա վան կ բառերը, որոնց առածէն շեշտակիր 

վանկը խո^ է։ '

Ն-ով վերջացող միավանկ բառերը ^2աԸ կոթ^^^լսվ 

բնավ հնչյունափոխության չեն ենթարկվում, օրինակ' ձի- 

ձիեր-ձիավոր, թի-թիակ, գի-դիակառք֊գիակ, |իպիանա|:
Հնչյունափոխական դժվարություններ ու անկանոնու­

թյուններ են աոաջ բերում ի վանկարար հնչյունով այն 

միավանկ բառերը, որտեղ ի֊ն երկու կողմից փակված է 

բաղաձայններով» Այդպիսի բառերը չսրս տեսակ արդյունք 

են առաջ բերում* բառեր կան, որոնք բնավ չեն հնչյունս։֊
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փոխվու մ, կան ա լնպե սիներր, որոնք հոգնակին և հոլովումը 

կազմում են առանց փոփոխության ) իսկ բառակա զմութ յան 

մեջ մանում են փոփոխված ձևով։ հան այնպիսիներր, որոնք» 

բոլոր դեպքերում փոփոխվում են, և վերջապես նրանք, 

որոնք վերջնականապես չեն ճշտվել, այսինքն' գործածվում 

են և' անփոփոխ, և փոփոխված։

Այժմ տանք այդ միավանկ արմատների ու րաոերի ցան֊ 

կր և աշխատենք րւ^տ ալս հատկանիշների ստորաբաժանել։ 

Գրանք թվով այնքան էլ մեծ շեն։ Ահա այդ բառերը'՚ թից- 

ւփժ> բԽ’ րիթ՛ բԻԲ’ քԻք”1 թԻՐ։ւ«’ ք)ծ՛ 1^՛ ԴՒծ’ 1Ւնււ՛ ւէ16’ 
գինձ, գիպս, գիրգ, գիր, գիրթ, գիրկ, դիրք, դիրտ, զիստ, թիզ, 

թԻ՛ ոԽհ թիմ> ժԻււ՛ ւԽհ 1Ի1> ւՒ5՛ ւԻս> ւԻթ- ւԻ₽- 1իտԲ’ ւիթթ> 
լինգ, խինդ, խիթ, խիժ, խիթ խիղն, խին, խիստ, խիս։, խից, 
ծիլ, ծին, ծիր, ծիրտ, ծիծ, ծիվ, կիթ, կիր> կիցթ, կիք^, կից, 
կիծ, կին, կիրթ, կինն, Ջին, ծինգ, հիմք, (հիՏե), ձիգ, ձիրք, 

Տիլ, նիկ, նիշտ, նիվ, նիգ, նիմ, նիգ, նիտք, նիռ (ճռաքաղ), 
մինչ, միշտ, միրգ, միս, միտթ, միֆ, նիշ, նիգ նինշ, նիստ, 

Գւ111՛ շիթ- շխ- շիթ- շիվ- շիւ- շիթ- շիք՛ շիղ?՛ շիթ- պի^- 

պիպ, պիշ, պինդ, պինչ, պիրկ՛ շիթ ջից, քիՏք, սին, սինձ, 
սիրտ, վիշտ, կիթ, կին, կից, կից, տիզ, տիպ, տիկ, տիղմ, 
ցին՛ ցիթ- ցինԿ- ցից՛ ցի^ փիղ՛ քիփ քիթ, թիմր՛ քի«տ:

քնասերի այս ցանկը հանդես է գալիս հնչյունափոխս»֊ 

կան տարրեր ձևերով։ Այստեղ կան արմատներ, և կամ այն֊ 

պիսի բառեր, որոնք բառակազմության մե9 մասնակցու֊ 

թյուն չունեն, չեն հոլովվում և հոգնակի չեն կազմում 

բնականորեն այսպիսի արմատներր կամ բառերը հնչյու֊ 

նափոխության չեն ենթարկվի։ Թացի այդ' պետք է նկատի 

ունենալ նաև ձևափոխության հանգամանքները։ Մեր լե֊ 

զուն հոգնակի ի կազմության ժամանակ մ խռում է անհնչյու֊ 

ն ա փ ո խ ձևին, Հոգնակի կագւէելիռ հնչլունափռխվոււ։ են 

ւքիայն այն բառերը, որոնք սկզբնապես գործածական են 

եղել րանավոր խոսքի մեջ, փոփոխվել են և այգ փոփոխ֊ 

ված ձևով էլ ան ցել են գրականին. օթ^էւակ՝ րիր-րրեր, րինտ- 

րնաեր, գիր-գրեր, գիրկ֊գրկեր, դիթթ-դրքեր, նաև կիրքեր.
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ւսյձմ ճիշտ ձևը սա է), թիկ-թկեբ, PW'P^kp» լիՏ-լ6եթ, 
լիքէդ-լնդեթ (նաև լինդեր), փրք-ւրրեի, ժիր-ժրեր (նաև ժի­
րեր)) ծիտ-ծտեր, ՏիՏ-ՏՏեբ, հիվ-ճվեր (ճիվեր)։ ճիմ- 

GJhp—ճիմեր, միրգ-ւքրգեր, միս-մսեր, միտք-մտքեր, շիշ-շշեր, 

zb^p-zH^, zbp~2PbP-zhnbP’ zbp-tpkp-zhp^» zH-Z’lMv 
«(իճշ—սյ(։ZbP (րարրաոային է), ջիդ-շղեր, սիրտ-սրաեր, վիշտ- 
վշանր, վիզ-վզնր, ցից-ցցեր1, փիղ-փղեր, թիթ-քթեր:

Վերևում՛ բերված՛ երկու ձևով հոգնակի ունեցողներից 

հաղթելու, են անհնչյունափոխ ձևերը. այսպիսի դեպքում 

հնչյունափոխվածները արտահայտում են րարբաոային 

երանգ։

Մնացած բաոերը կամ հոգնակի չեն կազմ ում և կամ. 

եթե կազմում են, լքեում են անհնչյունափոխ. այս կարգին 

պատկանում են ուշ շրջանի վերցրած բասերը, որոնք մեր 

ազգային լեզվի մեջ մտել են ոչ բանավոր խոսքի միջոցով, 

այլ տարբեր աղբյուրներից' գրականության միջոցովն, օրի­

նակ' գիպս, գիրթ, գիոտ, դիրք, զիստ, թիմ, |իցր, լիտր, խինդ, 

ձիրք, միֆ, նիստ* նիրն, շիթք տիղմ, ցիՏ, ցիռ (վայրի էշ), 

₽№’ քիսս»:
Այժմ տեսնենք հիշյալ բառերը հոլովման մեջ ինչ ձևով 

են մտնում և ինչ օրենքներ են ստեղծում։ Այս բառերի 

նկատմամբ մեր լեզուն հոլովման ժամանակ ճիշտ նույն 

տենդենցներն է հան գես բերում, ինչ որ հոգնակիի կագ֊ 

մոլթյունը քննելիս նկատեցինք, այսինքն' եթե բառը բա֊ 

նավոր խոսքի մեջ չի մտել ու նձյո ^ ափոխ վել, վերցվում 

է հոլովման մեջ անփոփոխ։ Հոլովման ընթացքում բառերի 

այս զ սւն կը ըստ փոփոխության և ոչ֊ փո փոխության բաժան֊ 

վում է չոր** խմբի, ա) այն բառերը, որոնք թե գրաբարում 

և թե բանավոր խոսքի մեջ շատ գործածական են եղել ե 

արդեն փոփոխվել են ու այդպես էլ դարձել են մեր լեզվի 

սեփականությունը, ր) այն բառերը, որոնք գրաբարից են

T Շիրփ, 3-րդ 317, ցիցեր:
. $ Այս աղբյուրների տակ հասկանում ենք նաե գրաբարն ու բար­

բառները։
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*Ս*րցվել, սակայն քիչ են գործածվել, և նրանց հոլովումն 

էլ ձևավորվել է մեր ազգային լեզվում, գյ չձ'Ղովվ"Ղ ?ա֊ 

սերն ու արմատները և վերջապես զ) օտար այն բառերը* 

որոնք շատ ուշ են փոխառվել։

Աոաջին խմբի բառերը հոլովվելիս՝ հնչյունափոխվում 

են. օրինակ՝ ԲՒզ-ՐԳԻ' քիժ-քժխ թիթ֊քթի, քիՏտ-թՏաի, թիծ֊ 

ք^ւ <]Ւ^՜(1^|11 զիծ-գծի, ԳԵ^Դ՜՜Ղ ։**1Ւ’ *յՒ^՜4®Ւ’ գինձ-զՏ&ի^ 

դՒոԿ-ԳԲԿԽ թԻփ-թզԽ թԻՎ՜թՎԽ ւԻ1-11Ի (բարբառային է), 

ւի6-1% ւիՏրւԿԻ՛ 1^'|՚ւԿԻ> ւԻտք-1տ1։Ի> ւԻՐԲ՜1ԲքԻ> ԻԻԺ- 
իժխ խիղՔ-խղհի, ծին-ծնի, ծիսՀ-ծաի, կիթ-կթի, կկթք-կթք^ 
Տին-Տնի, միրգ-ւքրզի) միս-ւքսի, մ՜իսւք-ւքաքի, նիշ-նշի (նաև 

նՒշՒ)> շԻշ-շշԻ» չԻր-^Ի՛ >Իք’-չ?Խ .պԻպ-պ^հ (բարբառային 
է), «լ^չ-պնչ]ւ (բարբաոային է), ջիլ-ջիղ-ջլի-ջղի, ւփրւո-սրախ 

սիճձ-սնձի; վիշսւ-վշտխ ՎՒՆ^ւ1» աիկ-տկի-տիկի, ՏՒՏ^ՏՒ» 
փիղ-փղի։ քիթ-քթխ ք!1^՜?^» այժմ մեծ մասամբ' քիմքի:

Մենք նշեցինք, որ հոլովման և հոգնակիի կազմության 

մ ամանակ համարյա միևնույն վիճակում են գտնվում վե֊ 

ըս^իշյալ բառերը, միայն պետք է նկատի ունենալ հետևյալ 

հանգամանքները, ամենից առաջ հոգնակի ի կազմությունը 

այնպես ուժեղ կաշկանդված չէ գրաբար ի .հնչյունափոխա­

կան օրենքներով, ինչպես հոլովումը. հոլովման ժամանակ 

գոյություն ունի մասամբ նույն վերջավորությունը, նույն 

տրադիցիայով, իսկ հոգնակին ունի անկախ վերջավորու­

թյուն և ըստ այդմ էլ որոշ անկախություն է ներկայաց­

նում։ Այս փաստարկումները ապացուցվում են հեաևյաք 

°քինակներով. մի շարք այնպիսի բառեր, որոնք սկզբնա­

պես հոգնակի չեն ունեցել, երբ այժմ դրանց հոգնակին 

կազմում ենք, վերցնում ենք անհնչյունափոխ ձևը, մինչ- 

գեռ դրանք հոլովվում են փոփոխված, օրին ակ' ^Օձ-գՕձ^ 
գինձեր-զինձերի, պիղծ-պիղծեր, ծիլ-ծիլնր և այլն։ Այսպիսի 
դեպքեր ում հոլովելիս էլ նախապատվությունը պետք է 

աալ անհնչյունափոխ ձևերին։ կան մի քանի բառեր, որոնք 

^ավասա րապես գործածվում են թե հնչյունափոխված ձևով 

և թե անհնչյունափոխ, այս ժամանակ միակ ճիշտը կլինի*
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եթե նախապատվությունը արվի ուղիդ ձևին» օրինակ նի^- 

^iMhtl* զիսւո-ղսւոի-զիւււոի, ծիրտ-ծրւոի, ճիշտը ծիթաի- 
ծիրսւեթ-ծիրտերի ։

Մնացած՛ բառերը չեն հնչյունափոխվում եչ հոդն ակիխ 

կազմության և ոչ էլ հոլովման ժամանակ* օրինակ ^P^t 
1Խ₽' 1Իք (ւ^՜Ղ pujji արմատը), փքքը), խի^, Իփ», ^P- 
կիրթ, կիրՏ, կիյ, ճինգ, ճիմթ, ձիրք, ճիգ, ճիմ՜, ճիչ, նիշ, նիգ,, 
նիստ, նիրն, շիթ, շիլ, պիղծ, չինջ, վիթ, վին, տիպ, սփղմ, 
քիվ, քԽԿ»1։ Այո արմատները բարդ բառի Հերքին եզրում' 

^ոչովվելիս նույնպես մնում են անփոփոխ* օրինակ* ինք֊ 
նւսթիո. - թիոի, վիifաաիպ-վիմատիպի, րազմանիսսւ-լւազմա- 
նիստի և այլն։

1 Փմքի (Շիրվ* ^բդ 110)* ճչող (Եիրվ՝ յ՜ըդ $&)* •

Բառակազմության մեջ որպես կանոն վերևում բեր­

ված ցանկի բոլոր բառերն ու արմատները հնչյունափոխ­

վում են, նույնիսկ Վերջին խմբի բառերը, որոնք հոգնակի՝ 

կազմելիս ու հոլովելիս չեն հնչյունափոխվում, բառակազ­

մության մեջ մտնում են փոփոխված հիմքով- (երբ բաբդ 

բառի աոաջին եզրում են). օրին IUկ' իյինգ-խնդալ-իյնդալիգ,. 
ծիր-ծրաթ-ծրագիր, ծիրա-ծրտել, իյիսւ-իյտանալ, նիգ-ճգնել- 

նգնաժամ-ճգնություն, նիաքք), ճտաՏար-ճտքանի (սեռ. լի­

նում է նաև ճւոքի^, նիշ-նշել-նշում (Մալխասյանբ բերում է 
նիշել, որ արհեստական էյ, նինջ-նՏշել-ննշւս^անյ նիստ-նըս* 

աել֊նստակյաց, պիղծ-պղծել-պղծոՆթյուն, տիպ-սւպել-Նոպսպը֊ 

իություն, Տինգ-ՏՍ^ւսմյակ (կա և նն^ի), p^jg Թի6(յերոբւյ։ 
և այլն։

Բառակազմության մեջ նկատելի է մի այսպիսի երե֊ 

վույթ» այն, ինչ գրաբարից է գալիս, այսինքն որևէ ար­

մատ արդեն գրաբարում մտել է բառակազմության մեջ, 

մեր ազգային լեզվում տրադիցիոն կերպով երևում է փո­

փոխված ձևով* իսկ եթե արմատը վերցվում է մի քիչ ա jf 
ձևով, կարոդ է հնչյունափոխություն չկատարվել* օրինակ'' 

ւՒյ արմատից ունենք լցնել-լցնովի, բտյ& այժմ այդ ար-.
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մատի լիցք ձևիր կազմում ենք լիցքավորվել: Ջիր արմա֊ 
որից ունենք ծրի; Ղռանից մենք կազմել ենք ձրիակեր, դրա֊ 
բարում՝ ձթիասւՈԼթ» իսկ եթե հարկ լինի ձիրք ձևից բառեր 
կազմել, կկազմենք ձիրքավոխ ձիրքաւոեր և այլն։ Իսկ այն 
արմատները, որոնցից նոր միայն պետք է բառեր կազմել, 

անհրաժեշտ է վերցնել անփոփոխ ձևով, օրինակ քիստա­

վոր, կիրնային և "*' քսւոավոր, կրնային:
Ինչպես տեսնում ենք, հիշյալ միավանկ բառերը բա֊ 

ոակաղմոլթյան մեջ գերազանցապես մտնում են փոփոխ֊ 

ված հիմքով/ Բացառություն են կազմ ում անհոդակապ որՈշ 

բարդություններ. օրինակ՝ ցիրուցան։ գիրկապ (կա և դըր֊ 
կապ), սիրտմաշուկ, սիրտիյաոհոՆք» վւսթսու֊նքւինդաւքյա (Նար., 

7֊րդ,221)։
Գրաբարի անեզական ր մասնիկով բառերի արմատր 

գրեթե №աւմ է անփոփոխ, օրինակ' դիրք-դիրք տոգորվել» 

ԴՒՐ₽այՒն» ւՒՑւշ-ւԽւ^ՎոՐՎել-լԻՑքա^սն’ 1,այՅ սր^ց հա֊ 
հաԴՒը ունենք գրքասեր, մտքափոխ: Այ մ մ մենք այս տե֊ 

սակ արմատներով բառեր կազմելիս' շենք հնչյունափոխում, 

իսկ արդեն կազմված րառերը մեր լեզուն են եկել թե բար֊ 

բառնեբից և թե բարբառների ու գրաբարի համաբանու֊ 

թյամբ կազմված տարրեր աղբյուրներից։ Աքդ է պատճառը, 

որ կա գիթքսյին, 11այՑ և գրքային: Բայց այն արմատներն 
ու բառերը, որոնցով անցյալում բառեր չեն կազմվել, այժմ 

մեր լեզվի բառակազմության մե9 մտնում են բացառա֊ 
պես անփոփոխ ձևով: Այսպիսի բառեր ի սղված ձևերը խորթ 

են ու խժալուր։ Այլևս չեն հնչյունափոխվի' գիթսւ» կիթն, 

^^(ք)1։ ^Ւր^\ մինչ, նիգ, շիր, վիր, վիՋ, քիվ» քիսա:

15. Ի-ՈՎ ՇԵՇՏԱԿԻՐ ՎԱՆԿ ՈՒՆԵՑԱՎ ԲԱԶՄԱՎԱՆԿ 
ԲԱՌԵՐԻ ՀՆՉՅՈՒՆԱՓՈԽՈՒԹՅՈՒՆԸ

Շեշտակիր ի֊Ն այս տեսակ բառերում հանդես է գալիս 
երկու 'էՒըքով փաև '/անկում և բագ վանկում» ^էէ^Լ եր֊

1Այս արմատները գրաբարում էյ չեն հնչյունափոխվում, օրինակ՝ 
։փւք^ւսՏւււտա[|, հի մնա գիր, հիժնա1լան/ նիրհել ե այլն։



Շեշտի ճետ կապված հնչյունափոխություն 77

կու դիրքերում ի֊Ն առաջ է բերում միանգամայն տարբեր 
փոփոխություններ։ Սկսենք դարձյալ հոգնակի/։ կազմու­

թյունից։ Խ շեշտակիր փակ վանկ ունեցող բազմավանկ 

բաոերբ հոգնակի կազմելիս չեն հնչյունափոխվում. ինչպես֊ 

օրինակ' կւսվին-կսւվի&նԼր, պարիսպ-պարիսպներ, ՏաՏզիստ- 

Ռանգիսսւ ներ և այլե։ Pшր բուռներ ի ազդեցությամբ գրակա­

նության մեջ մուտք գործեց երկրներ ձևը, որ կարելի կլինի 
գուցե փոխեր դեռևս Րաֆֆին ունի երկրներով, եբկ|ւներում 
(1֊ին, 325}, (տես նաև Շիրվ., Ջ~բգ, 146, Յ֊բդ, 394, Նար., 
^^Ը^։ ^07)։ Նույն բառի համաբանությամբ կան թազեակրնեթ, 

(լինակբբնեբ սխալ կազմությունները (տես Ոաֆֆի, Յ֊րդ, 

69,171),

Վերեի կանոնը չի տարածվում այն ՛միավանկ բառերի 

վք^' որոնք բարդության վերջին բաղադրիչներն են. օրի֊ 

Նա^'ծազկագիր-ծաղկագրեր, գլխագիր-գլիւագրերւ^ս^ եթե վեր֊ 

Փին ^տէ1աՂ111,1Ը իմաստափոխվում էէ այն ժամանակ հոգ֊ 
նւսկին կազմվում է ներ մասնիկով և հնչյունափոխու­

թյուն տեգի չի ունենում, օրինակ' խմբագիթ-խմբագիթնե ր, 

բարձրավիզներ, մեծաքիթներ, բազմաթիվներ (այսինքն' խըմ- 

թագրողներ, բարձրավիզ, մեծաքիթ, բազմաթիվ մարդիկ)։ 

Հոգնակիները այդպես էլ հոլովվում են առանց հնչյունա­

փոխության, օրինակ' կավիհնեբի-կավիննեթից, խմբագիր- 
Տերիյ 4 այլն,

Եզակիում հոլովվելիս հիշյալ բառերը երկու ձևով են 

հանդես գալիս, այսինքն հնչյունափոխվում են և մնում են 

անփոփոխ, այժմ խմբավորենք դրանք և տեսնենք, որոնք 

ինչ տենդենցներ են երևան հանում։

ա) Գրաբարի֊^—^ մասնիկով կազմված բոլոր բառերի,— 

այսինքն' թաղիք, րաղանիք, խաղալիք (սրահին ձևն {■ խա­

ղալիկի չարիք, կարիք, կեղծիք, ավետիք, արղասիք, կարծիք, 

ընթրիք, սպառնալիք, ալիք, ընտանիք, նայրենիք, ղործիք, 

աղորիք, շոշափելիք, լսելիք, ստանալիք, նեմելիք, տանիք, 

նարսանիք, նաև շլինք, տեսիլք և այլն, — սղված ձևերը մեր 

ւԿՀՒ մե1 ավելորդ բաղաձայնների կուտակում են ստեղ­
ծում' բառը դարձնելով դժվարարտասանելի ու խժալուր*
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բ) “^ ^ասն ի կով և իէ վերջավորվող այն բառերը, որոնց 
հոլովումը կազմված է մեր գրական լեզվում կամ կազմվելու 

Հէէ մի շարք ածականներ ՈԼ գոյականներ ենք որոնց շատերի 

Հին հոլովաձևերը մոռացված են արդեն և չնայած մի մառը 

կա և գրաբարումք բայց հոլովվում են որպես նոր բառեր* 

սրանց սդումը նույնպես վայելուչ չէ, օրինակի (քա£|1ֆ ]սոր- 
^Ւէ» պարիկ, օդապարիկ, հիրիկ, պատրիկ, մուրացիկք ան֊ 

•ձեռոցիկ, ռազմիկ, գերազանցիկ, գերակետիկ, ընկեցիկ, մար­
տիկ, քարճիկ, թափանցիկ, շրջիկ, երգեցիկ, անառիկ, վա­
ղամեռիկ, մարզիկ, շրջմոլիկ, զարմիկ, սնդիկ, հասմիկ, դրա­

նիկ, մանկլավիկ, տոհմիկ, սաստիկ, դժնիկ, բազմապատիկ, 
րնիկ, տարկետիկ և այլն։

Ջեն հնչյունափոխվում ։

դ) •իկ*"'/ թերթավորվող նվազականները, օրինակ' ման­

կիկ, ՈԼ1Ւկ» պատանեկիկ, կծիկ(կծկի բարբառային է) հայ­
րիկ, մայրիկ, փոքրիկ, աչիկ, սաճիկ, իլիկ, եղեգնիկ, շնիկ, 

դստրիկ, արևիկ, եղճիկ, գաոնիկ, իշխանիկ, ձկնիկ, ձայնիկ, 
մասնիկ (մասնկի չպետը է գործածել), հատիկ, փայտիկ, 
ԽճՒկ և այլ*** Մանավանդ բոլորովին չի կարելի հնչյունա֊ 
փոխել^կ նվազականով ձևացած հատուկ անունները, ինչ­

պես' Թոռնիկ, Գաոնիկ, Եզնիկ, Արեվիկ, Աստղիկ, Տաթևիկ, 

Սասունիկ, Տարոնիկ, Էդիկ, Երազիկ, Հայրիկ, Լուսիկ, Տաշիկ, 
Շուշանիկ, Հռիփսիկ, Վարսիկ, Արծվիկ, Այծեմիկ, Հուսիկ, 

Խաղիկ և այլն: Սրանց նման չեն հնչյունափոխվում ~^\գ֊ 

ով վերջավորվող այլ կարգի անուններ, որոնք և' հատուկ 

են, եք հասարակ, օրինակ' Երջանիկ, Անդրանիկ:
դ) Այժմ միտում ունեն անհնչյունափոխ գործածվելու 

ազդ արտահայտող մի քանի բառեր, ինչպես պարսիկ, հրն- 

ղիկ, տաճիկ, իափշիկ:

'^կ*՞^ թերթավորվող բառերից հնչյունափոխվում են 

շապիկ, զատիկ, մրրիկ, մարդիկ, կապիկ, կոշիկ, ծաղիկ, 
ռոճիկ, փոթորիկ, գեղեցիկ, (որպես հատուկ անուն չի 

հնչյունափոխվում) ռամիկ, գռեհիկ, որոնցից սակայն' զա- 

®ՒկՒ» շապիկի, կապիկի, կո?ՒկՒ "եզականները անսովոր չեն։
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֊Իղ, ֊իզ, ֊իժ, փթ, ֊ի1 ‘1Կ1ա4որվոդ բառերը գրեթե 
■շեն հնչյունափոխվում» օրինակ1 ^ւլաւք|ւդ, պիրամիդ, ծղրիդ, 

երիդ, ^ԲՒԳ» ՈՒթ» մզկիթ, կճճիթ, սամիթ, առիթ, մագիլ 
արագիլ, կաթիլ, ոջիլ, տեսիլ, ապրիլ սերկևիլ, շաքիլ և այ/ն։ 

/Բացառություն են կազմում խրճիթ, գաւյիթ, որոնցից, սա- 
/լայն) խրճիթի, գաւիթի հոլովված ձևերը անսովոր չեն։ Մեծ 

մասամբ հնչյունափոխ,ի,, մ են պատիժ, կսկիծ, թախիծ, 
սկիգր բառերը, անիծ մեծ մասամբ /քնում է անհնչյունափոխ»

-Իղ վերջավորվող բառերի հնչյունափոխությունը մեր 

լեզվում անսովոր էէ մանավանդ երբ ղ խժալուր հնչյունը 

մ ոտենում է մ ի այլ բաղաձայն ի {առանձնապես խ'^)» աո եղ֊ 

Հում է արտասանական դժվարություն* ուստի տավիղ# շա- 

ոԻո. 0ատկած անասունի միս}* ուղիղ# տորմիղ, շառափիդ, 
րավիղ պետը է հոլովել աո անց հնչյունափոխելու, միայն 

շավիղ բասն է* որ երբեԱե հոլովվում է շավղի, սակայն 

ձիչտր պետը է համարել շաղիղի ձևը։ ^^կ ^ԲԸ^ հատուկ 

անուն բնավ չի հնչյունափոխվում։

- ^‘"4 վերջավորվօդ րաոերր մեծ մասամր հոչովվե- 
յիս հնչյունափոխվում են. օրինակ' հաՏին-ՏաՏնի, դ՚սՏիՏ- 

ւ]ա116ի, արՏիՏ-արՏՏի, մնւնին-մ՚ւսքւնի. չեն հնչյունափոխ­

վում րիչ գործ ած ական ե զուս, դրական րաոերր. օրինակ' 

ամին-ամինի, կ սպիհ-կապինի, պւսւոին-պաաինի, ուտին-ու- 
ւոի6խ կւորփն-կտրինի և այլն։ Լվին, կարին, կավին բառերի 
Հնչյունափոխ ձևերը բարբառա յին են է ուստի և անընդու֊ 

՛նեյի* ԴահլիՏ մեծ մասամբ այժմ /քնում է անհնչյունափոխ։

• հէք վերջավորվող գործածական բառերն են' ճավատա- 

րիմ> ճղճիմ, ուշիմ, կոաիմ (ընդունված է կոտեմ ձևով), 

ոխերիմ, մտերիմ, շիրիմ: Սրանցից փոփոխված հիմքերի որո* 

հա բացատությունը գալիս է բառակազմ ությունից. հոլովե֊ 

լիս չավ է պահել չհնչյունափոխված ձևը. հաճախակի հոլով֊ 

վում է շիրիմ, որ մեր դրական լեզվի մև9 լինում է շիրմի 

ե շ^^Ւ1
* հճ և իՀւ-\- բաղաձայնով վերջավորվող բառերից հրն֊ 

չյունափոխվռւմ են. րաժիճ-րաժճի, աղախին-աղսւխնի, եր-



80 ՎարագԱոաքելյաս

կիՏ-եքկՏի, անկողին-անկողնի, մարմին-մարմնի > խե ց գետին- 

խեցգետնի, կացին-կացնի, լուսին-լուսնի-ամուսին-ամուս֊ 
նու, գետին-գետնի, սոսինձ-սոսնձի, բրինձ-բրնձի, նա- 

րինջ-նարնջի: Չեն հնչյունափոխվում' ա) ածականները' նախ­

կին, աոանձին, գեղին, օղային, դժոխային" աոաջին, ետին, վեր­

ջին, ստորին, վերին, միջին, դժվարին, խորին, ներքին, ար֊ 
տաքին և այլն։ Չէ հնչյունափոխվում նաև ոՅաին գոյականը։

բ ) Չեն հնչյունափոխվում —ինք-ով վերջավորվող բա- 

ոերը, օրինակ' նախատինք, քրտինք, երկինք, հարինք, դաշինք;
դ) Չեն հնչյունափոխվում բագին, կաղին, սվին, դել­

ֆին, ապա սրինգ, փոխինդ, շռինդ, խրխինջ, կոինչ, հակինթ, 
նաև օշինդր, կղմինդր սուղ վերջնավանկ ունեցողները) Սրան­

ցից կաղին չի լինում կաղնի, որովհետև նույնանում է կաղնի 
րաոի հետ, իսկ սրինգ չինում է նաև սրնգի, րայց լավ է 
սրինգի:

Հնչյունափոխության ենթարկվում են -իշ, -իս նաև 
սրանց հաջորդող մի բաղաձայնով վերջացող բառերը, օրի­

նակ' բժիշկ, նաժիշտ, երաժիշտ, ամբարիշտ, թավիշ, խարիսխ, 
ամիս, պարիսպ, ճ սճգիսա, խորիսխ; Սրանցից մի մասը 

կարող է գործածվել անհնչյունափոխ. օրինակ նաժիշտի, 

երաժիշտի, ամրարիշտի, թավիշի և այլն։
Չեն հնչյունափոխվում ըմբիշ, աքիս, մայիս, քանիս, 

նունիս, հուլիս, ուրիշ, ավիշ, նյուսիս, կիպարիս, իրիս, 

բամբիշ; ^մբշի, ուրշի գործածություններից պետք է խու­
սափել։ Սոլո րով ին չեն հնչյունափոխվում -իս1Ո վերջավոր­
վող նոր փոխաոությոլնները. օրինակ' կոմունիստ, արտիստ, 

մարքսիստ և այլն։
— Նչ֊ով վերջացող բառերից հնչյունափոխվում են միայն 

ЬрчЬЬ չ^միլ, զրպարտիչ, նկարիչ, գրիչ, ուսուցիչ, փրկիչ, 

թարգմանիչ, Մկրտիչ, Լուսավորիչ, իսկ վերջինը Просветитель 
իմաստով լքնում է անփոփոխ։

®РрЬЬ ЧПР^ЬЬ Ր^ԽԽ' P^lbh 4wpbi բառերի հնչյու­
նափոխված ձևերը հնացած պետք է համարել։ Մնացած 

բոլոր կազմությունները պետք է գործածել անհնչյունս»֊
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փոխ. օրինակ' թոիչքք). լուծիչ, նորողիչ, մարզիչ, շարժիչ' 

րուժիչ, եղանակիչ, զրկիչ, կազմիչ, կործանիչ, քննիչ, խափա- 

ճԻչ> 9ԴԻխ էհ^քԻչ և աո^
Չին Հնչյունափոխվում նաև ֊իջ—, —իո., —իա վերջավոր­

վող րառերր. օրինակ' քրքիջ, քջիի զրզիո., կշիո. (կշո֊ի նույն֊ 

պես գործ են ածում), փանդիո., րամրիո., կննիո, օժիտ, վր- 

6իտ, ժպիտ, նտպիտ, վաիտ, մարգարիտ (կա և մարղարախ 
բայց որպես հատուկ անուն Մարզարիտիվ, Տովիա: Սրան­
ցից մի քանիսը գործածվում են նաև հնչյունափոխված 

ձևով, բայց գրտնք աստիճանաբար զիջում են. օրինակ' 

ժպիտ-ժպտի. նովիտ-Տովտի, վնիո-վնռի և այլն։

Հնչյունափոխվում են ֊իվ և —խի֊ով վերջավորվող մի 
քանի բառեր, օրինակ' նաշիվ, Տովիվ, կււիւ[, պատիվ, ար­

ծիվ, անիվ (նաև անիվի), խնդիր, դզիր, նախիր, մոխիր, եր­
կիր, պանիր, թոնիր, որոնցից շատերը կարող են նաև ան­
հնչյունափոխ դործ ած վեէւ Անհրամեշտ ենք գտնում նշելու, 

որ չսղված ձևերը աստիճանաբար օրինականանում են և 

բռնում սղված ձևերի տեգր, Սոլոր այն բառերը, որոնք 

նոր են հոլովման մեջ մտնում, պետք 4 Հ"1ո4ել առանց սղե­
լու. օրինակ' նետաքրքիր-Տեաաքրքիրի: նույն ձևով պետք 

է պահել գրաբարից վերցրած . զուտ գրական գործածու­

թյան ունեցող բառերը. օրինակ' յ՞ւիր՛ ւուԻրԽ դպՒր- 
դպիրի, նույնիսկ ոԱիր-ոճիրի և ոչ ոճրի;

հք-ո»^ վերջավորվող բառերը հոգնակի կազմելիս և հո­
լովելիս չի կարելի սղել, օրինակ' էբսրծիյ)—կարծիքներ-էար- 
^քՒ կարծքի, ւյարաիք-վարտիքի,կարիք-կարիքի & աձ^։

Որպես կանոն ի շեշտակիր բազմավանկ բառերը բա֊ 
ռակազմութ յան մեջ հնչյունափոխվում են։ Չեն հնչյունա­

փոխվում.

ա) “'^,ք*/,յ/ վերջավորվող բառերը» օրինակ' թադիք-^®" 

։1Ւքա<|ոԲ^ քքա^՝ թաղքեի կարիք-կարՒքավոր, րաղնիք-բաղ- 
ճիքապաճ ^աղՕեպաճ հին բառ է), չարիք-շարիքարեր, ալիք- 

ալիքավորվել և այլն։
բ} Այն բառերը, որոնք նոր են մանում բառակազմ ու֊ 

32«-«
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թյան մեջ. այսինքն' գրաբարում դրանցից րաոեր չեն կագ֊ 

^Ը^ւ՛ օրինակ' անաոֆկ-անաււիկություն, գերաղանցիկ֊գե- 

րազանցիկություն, նույնիսկ մասնիկ բառից նոր կազմված 
մասնկաւլոր րաոր այժմ մեծ մասամբ գործածվում է ժսւս- 
նիկւսւ]որ (Փրիէըիխ Շչեգեչը 1808 թվական՛ին լեզուները 

բաժանում է երկու տիպի մասնիկավոր և ներքին թեք­

ման. պրռֆ. է. 0. Ադա յան, Լեզվ. ներածություն, 1052 թ., 

էջ 580),
գ) Նոր փոխառություններով կազմվածները, օրինակ' 

մարքսիստական, կոմունիստական, արտիստական, ւ|ենեսփ- 

կունի:

16. Ի֊ՈՎ ՎԵՐՋԱՑՈՂ ԲԱԶՄԱՄԱՆԿ ԲԱՌԵՐԻ

հնչյունափոխությունը
Ւ֊ով վերջացող բազմավանկ բառերը հոգնակի կազմե­

լիս երբեք չեն հնչյունափոխվում, օրինակ' քամի-քամիներ, 

ցինի-ցինիներ, որգի֊որդիներ, աարի-սւարիներ և այլն. Հոգ֊ 
նա № ամբողջովին հոլովվում է անփոփոխ։

Այս կարգի բառերն ունեն երկու տեսակ հոլովում' ի ե 

ու: Ն֊ով հոլովվելիս բառավերջի ի֊ն մնում է անփոփոխ, 

օրինակ' Րաֆֆի-1' աֆֆիի, քեււի-քեււիի, ծաոուզի-ծասուղիի 
(Մ ուր. Լ 76), իսկ ՈՆ—ով հոլովվելիս որպես կա­

նոն ֊ի֊ն ընկնում է. օրինակ' գաբի-գաբոՆ, թշնամի-թշնա- 

մա֊ք իեցիօիհցոժ/ թագուՏի-թսպուք1Ոէ1 Բացառություն են 
կազմում տաբի ե կաշի բառերը, որոնք հին անալոգիայով 

ունեն այչ կարգի հոլովում ևս. օրինակ' տարի-ԱԱԱրվա, 
կաշի-կաշվյս սրանց մեջ Վ-ն հին ի>Ն հնչյունափոխության 
արձագանքն է ո ձայնավորից առաջ։

1 Այստեղ խոոբր եզակի հոլովման մասին է, որտեղ գործիական ե 

ներգոյական հոլովներում երբեմն |»֊1ւ մնում է {Հասուզիոէ մ արգելված 

չէր» մուր*» Ն 73։ իր ավանդական մենավոր կղզիով* Վօ Ան. Սևանի 
ավէին)է Համեմատի՛բ> փոն|ւու|"փո6|ւում> Բ^յց տենդենցը անկումն է առհա­

սարակ։ նույնիսկ թուման յանը ունի հովանի՛֊ հովանիում* (1-ին, 582)։ 
Համեմատիր կղզում փոշով, հոգով, այգովդ Ոուբլով (Րաֆֆի 3-րդ, 30, 
84. Նար-ֆսս, 7-րդ 203. Շիրվ», -~րգ, 173, Յ.րդ, 419);
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Ն^ով վերջավորվող բայերը բաոակազմոլթյան մեջ 

հանդես են բերում՛ տարբեր օրենքներ.

Թայեր կազմելիս երբեք չեն հնչյունափոխվում^. °րի~ 

նակ' շոգի-շովիանալ» փոշի-փոշիանալ, կղգի-կղզիանալ և 

^յ^ Թացաոություն է կազմում (յպորշիանմվ բայը, որ հնչ­

վում է նաև գոլորշանալ:

Թաոակազմության այլ դեպքերում բաոավերջփ |1-ե 
կրում է զանազան փոփոխություններ, աոաջին 113֊ի հետ 

միանալով տալիս է եա>]ա>ե. այս կազմո, թյունները դե֊ 

քաղանցապես հին կազմություններ են) որոնց օրինակով 

այժմ սակավ քանակությամբ նոր րառեր ենք կազմում' 

Հ^^Յ^^ւ"^ առա2ին բաղադրիչի փոփոխված հիմքը, օրինակ' 
նոգի-Տոգեբան-հոգեկան (չնայած գրաբարում կան հոգիա­

փայլ, հոգիաաաՆիղ ձևերը), շոգի-շոգեքարշ-շոգեգնաց (բայց 

կա շոգիալից-շոգիաէքեգ^, ոսկի֊ոսկեզօծ - ոսկեգույն-ոսկե֊ 
պատ, օղի-օղեվաճաո-օղեաուն, բաբի-բարեկաւք-բաբեգու.թ, 

ջոբի-շոբեվանառ-շոբեպահ, աաբի-աաբեկան-տարելից-տաբե- 
ւքուա, ապակի-ասյակեգոբծ-ապակեպաա, գինի-գինեգոբծ, 
գիներեբ-գինեվեա, գեբի-գեբեղաբձ-գեբեվարություհ, գաբի- 
զաթեչուբ, գոտի-գոտեպինդ-գոտեւգնդել-գոտևոբվել, ուղի- 
ուղենիշ-ուղեգիր-ուղեցույց-ուղեմաս-ուղեկսլ, ոբգի-ոբգեկո- 

բայս-ոբդեսեբ (բայց և' ոբդիական-ոբդիատյաց): Քեռի 
բաոից ունենք բարրառային քեռեկին ձևը, այմմ քեռակին, 
քեռիա-թյուն-քեոությոՆն: Աղավնի բաոից ունենք աղավ֊ 
նեվահառ-աղավնետոՆն, բայց և աղավնակերպ-աղավնա&և- 

-աղավնաձագ-ԱղավնատոՆհ-Աղավնաձոբ:
Ն֊ով վերջացող մի քանի բառերից հնոլմ կազմվել են 

.բարդ բառեր, որտեղ ի֊ն Ը^^Լ է՛ այմմ մենք այդ ձևի 
անալոգիայով նոր բառեր ենք կազմում, օրինակ' կենգա- 

նի-կենդանակսն-կենդանությոսն-կե նշանաբանական, թեբի- 

թեբություն-թեբանալ-թեբակշոոււք-թեբաա, խեցի-խեցագործ- 

խեցակոՆյա-խեցանման-իեցբեկ-խեցգեաին. կա նաև խեցեգործ,

1 հետք է նկատի ունենալ անմիջական արմատից կազմվելը։
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JalgMlipp, որտեղ ի֊ն Հի ընկած։ Կ«1տտղի ք"?ոՒ If 
կազմված են կւսսւազափց֊կաասւզությոՆն-կատազաքար, 
թշՏամի բառից ունենք թշհամահք-թշնամություն-թքշ- 

fiuntiupuip, նախնի բառից' նախնական, գաղտնի-զաղանա- 
պան-զաղտնազիր-զ սղտնամիտ, նայրենի-նայրենական-նայ- 

բեՕասեբ-Տսւյբ նհադարձ-նայթենագիւոաթյուն, վրացի-վրա- 
ցախոս-վրացազետ-վրացակա ն: Ըստ երևույթին վերոհիշյալ

բառերի մեջ հնում ի֊ն իբրև ածանց խիստ հակադրվել է 

առաջին բաղադրիչին) որի աոանձին բառ լինելու ըմբռնումբ 

ումեզ 4 եղել, ինչպես որ մենք այսօր արժան, մորթ- ձևերը 
ըմբռնում ենք իբրև անկախ բառեր (հնում էլ այդպես է 

^Ղ^ւ) և Գ11 ,Աէե9Ւ& խե հնում և թե այմմ կան կազմված բա֊ 
ոեր. օրինակ' արժանավոր-արժանանալ-արժանա հիշատակ- 

աբժանավայէլ, մորթապաշտ-մորթաղնրծ (իսկ մորթի բառից 
հնում կազմված կա մորթեգործի Նույն լասերի կազմ ու֊ 

թյան օրինակով վայրենի, պիտանի բառերից կազմված են- 
վայրենական։ անպիտանություն և այլն։

Ե֊ով վերջացող բազմավանկ բառերի մի փոքրիկ մասը

բառակազմության մեջ է մտնում երկու ձևով' ի֊ն ընկած 

և պահպանված։ Ն֊ն ընկած է' ա} մոզովըդական կազմ ու֊

թյունների մեջ. օրինակ' քամի-քամնար, նոնի-Օոնասաան^ 
խնամի - խնամություն-խնամանալ (դրականում' խնամիու- 

թյուն-խնամիաթար-խնամիանալ (գրաբարի խնամենալ ձևը 
հնացած է), խելացի-խելացություն, քենի-քենակալ, թարի- 

րարություն, վանեցի-վանեցություն, պիտանի֊պիտանացու, 
անոթի - անոթության։ կաղնի-կաղնուտ (բայց' կաղնեբա­
զուկ։ կաղնեփայտ նաև կաղնեաունկ),՜րորենի-րորենություն: 
Ըառակազմոլթյան մեջ ի~ ի Ազու մ .նկատում ենք նաև ներ- 

քի^Տ^ն փոքրոգություն, եկեղեցական, նայելի-Տայելանմաճ 
(^Ւ^վ'* մ֊րդ։^^^ բառերի .մեջ։

Դ֊ն ընկնում է Ո (օ) ձայնավորից ^ առաջ. օրինակ' 

րարի-րարօրություն, քեոի-քեոոնք (բայց' քեոիենց), քենի 

քենոնք (բայց' քենիենց,)» փոշի-փոշոտ, զինի-զինով-զինոաՏ 

օղի-օղոտ 4 այլն։
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Ւ֊ն ձի հնչյունափոխվում հետևյալ կազմությունների 

մեջ. Տղի-Տղիություն (նղանալ հին է և այժմ գործածվում 

է այԼ իմաստով), հողնակի-նողնակիություն-նողնակիարար, 
^■ւվՒ՚^ւ՚^^՜^՚ւ^ք^կ (կղզեթնակ անգործածական է), 

լուցկի-լուցկիաման (Շիրվ., 2~րդ 393). ընտանի-ընսւանիու- 
թյուն-ընտաներաթ) քՏւոաՏեբույս - ընտանեսեր - ընտանեկե- 

ցություն-ընտանենամ և այլն. այժմ կենդանի են ընտա&ն֊ 
կան; ընտաներաթ; որ իմաստափոխվել և նշանակում են քն- 

սւանիքական; ընտանիքարար, իսկ ընտանի րտռր այժմ 
հականիշ է վայթի բառին, եթե բառ կազմենք, կլինի ըն֊ 

ւոանիարար, ընտանիության:
Ն*ն ^ի ընկնում նաև հետևյալ կազմությունների մեջ. 

քաղաքացի֊քաղաքացիություն ֊քաղաքացիականդ քանի֊քա- 
նիանոց-քանիապատիկ, վաղեմի-վաղեմիություն (գործ են 

ածում նաև' վաղեմություն»), սպի-սպիացում, պիտանի-պի- 

տանիություն (բայց' անպիւոան-անպիտանաթյուն), անդրի- 

անղըիաղոըծ-անղրիավաճաո, արի - արիություն (արություն 
հին է,) արիաբար-արիասիրտ ւսրփի-արփիափայլ-արվփա- 

ցնցուղ, յեզվանի-լեզվանիություն, զ յ աղացի ութ յուն-ղյուղա- 
ցիական, ամուրի-ամուրիություն, րերրի-րերրիություն, ան- 

6ո*նի-աննաւնիություն ի հնչում են նաև' աննոոնություն )։
֊Ակ վերջմասնիկով ածանցվելիս բառավերջի ի-Ն դառ*՛ 

նում է ե^>յ. օրինակ' որդի-որդյակ, նոցի-նողյ ակ, պւստա֊ 
նի-պատանյակ, կղղի֊կղվյակ, աղավնի-աղավնյ սկ և այլն։

17. ՈՒ ՁԱՅՆԱՎՈՐԻ ՀՆՉՅՈՒՆԱՓՈԽՈՒԹՅՈՒՆԸ

Շեշտակիր ՈԼ ձայնավորը նույնպես հանգես է գալիս 
երեք դիրքով' բառասկզբում, բառամիջում և բառավերջում, 

րոտ որում այս բոլոր բառերը բաժանվում են երկու խմրի 

միավանկ և բազմավանկ բառեր։ Րացի միավանկ բառերից, 

րառասկզրի ՈԼ*ն շեշտակիր է նաև մեկուկես վանկանի մի 
քանի բառերի մեջ, իսկ բազմավանկների մեջ շեշտակիր ՈԼ*ն 

հատկապես վերջին վանկում կարոդ է լինել, իսկ եթե րա֊ 

ռտվերջում է ՈԼ֊Ն, ապա շեշտը այդ վերջինի վրա է։
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Շեշտակիր ՈԼ-ն րառասկզբում շեշտը կորցնելիս "է մ ի 

պարագայում չի հնչյունափոխվում, օրինակ' ուղա—ուղսւեր— 

ուղտի-ուղտապան, ուս-ոլսեր-ուսի-ուսնոց. բացառություն 
կա միայն բառակազմության մեջ մի քանի բառերի հա֊ 

մար* օր^յնակ' ոսքպ-ըմպանակ֊ըմպելիք, (4»ւ_ե/^/ ունդ֊քՏզե- 

զեն, ՈԼ^-ընչէԱ(|ք (գրաբարում կա ՈէնչաՆւ), որոնք քարս/֊ 
ցած գործածություններ են։

Ոե*»^ ^^բ^ացող միավանկ րաոերր առանց րացառո։֊ 
թյան բոլոր պարագաներում (հոգնակիի կազմություն» հո֊ 

լովումշ բառակազմություն^ ՈՆ~ն փոխում են ^_"փ* օրի­

նակ' ձու-ձվի-ձվեր-ձվածեղ, բու-թվեթ-բվինակ, կու-կվե|- 

կվանոց, ւու-լվին ւվի-ւվեր-]վադեդ-լվածաղԻկ, չու-չվե^չվի 
(Հ. Անանյան, Սևանի ափին, 57)—չվացուցակ, տու-ավէլ 

դասատվություն-դ սս սավի ^«/յ։/»/՜ դաս Ատուիք» Այսպիսի քա֊
ռերի մեջ ՈԼ֊Ն չի փոփոխվում կրկնվելիս, 

քուբոլ, ՏուՏու (իսկ Հնում կուկու^էկու^ 
Օւ֊ով վերջացոկ բազմավանկ բաոերը

օրինակ1 կուկու.

հոգնակի կագ֊

‘Տելիս չեն հնչյունափոխվում. օրինակ' ՈՆրու-ութուՏեբ, 
կկու ֊կկուներ, եդշերու-եղշերուներ ե. այլն։

'Բառակազմության մեջ հնչյունափոխված են մտնում 

հետևյալ րաոերր. ուրու-ուրվական-ուրվադիծ-ուրվանկաբ. 
եդջերու-եդջերվաքաղ֊ եղջերանար (Հին բառեր են), աղու-աղ- 

վական-աղվ աքսւդ, լեզու-լեզվաբան-լեզվանի, թթու-թթվեւ֊ 
թթվաշ-թթվածին-թթվուտ, կծու-կծվել- կծվացոււք - կծվանամ՜, 
երկու-երկվանալ-երկվություն (սրանք հին բառեր են. մենք 

այժմ բառ ենք կազմում երկ արմատից, իսկ երկու բա~ 

ոից ունենք երկուական, երկուբերնանի). մեղու-մեղվա- 
նոց-մ՚եղվապան-մ՜եղվ ա բուծութ ] ուն, աո.ու-աովակ-աովա£ան- 

֊ասվամեշ, կաաու-կատվախոտ-կ սավաձադ: Այս նույն քա­
ռերը փոփոխվում են եզակի հոլովման ժամանակ, օրի֊ 

նակ' լեզու.—լեզվի, թթու֊ թթվի, Րաքու-հաքվի, ներու-ներ- 
վա, կկու-կկվի, Շուշի-Շուշվա (Հ. Աճաոյան, Հայոց լեզվի 

պատմություն, 2-րդ, 546), մ՜եղու-մ՜եղվի, աոու-առվի, կա- 
տու-կաավի. բացառություն են կազմում ուրու-ուրուի, եղ-
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շերու-եղջերոէի ({Եղջերուի մահըՅհ Գուման յան), նաև եւլ֊ 

^₽411, հրկսւ բառի հոլովումը կազմվում է երկոՆԱ ձևից, 

իսկ եթե հարկ լինի երկու հոլովել, կլինի' երկուի: Բայց մի 
վանկ ավելացնելու համար հաճախ հնչյունափոխություն չի 

լինում, համեմատիր. Հ՛որ մի ջս^իկի^ կ***^ ^ի սլաֆֆոկիՍ) 

սւբ^ակաաոփց այսպես թանկագին տեղեկություններ թաք֊ 
ցըրած պահիր^ (Շերս., 1֊ինէ 71)։ '

^է֊ով վերացող մյուս բազմավանկ բառերի մեջ ՈԼ-ե 
չի հնչյունափոխվում, եթե այդ բառերը բարդ բառեր չեն, 

և դրանց վերջին բաղադրիչը Ու֊ով վերջացող միավանկ 

բառ չէ։ Պետք է նշել, սակայն, որ նույնիսկ նման բարդ 

բառերից նոր բառեր կազմելիս, երբեՍե 1\Ն֊ն Սնում է. օրի֊ 
նակ' ՜չոՆ-չվացոՆցակ» բա1Ս օդաչոՆ-օգաշոՆակաՏ-օդաչուու- 
թյուն: Յփոփոիւվող բաոևրի օրինակներ են' նբագու—նբա— 

գուակալել-հբագուի, գնչու-գնչուական-գնչուի, քսու-քսուի- 
քսություն, հլու-Տլուի-հլուություն (նաև հլություն), վաշխա- 

ււո։-վաշխաոուի-վաշխաո.ություն (մի ու-ն ընկնում է 6ո- 
րանշի հետևանքով), նոգաբաբձու-հոգաբաբձուի-հոգաբար- 

ձուական նաև' հոգաբարձական:1

1 Հոգաբարձեի ք հարսնացվի , իրավասվի, վաշխաովի (Շիրվ•) Յ֊րդ, 

ՅՅյ 90) 114) 131), եդջերվով (Րաֆֆիւ Օ^րղ, 4), Ջնայած այս ձևերի 

առկայության և պրոֆ, Գ» Սևակի պնդման (Գ. Սևակ) Հայոց լևդվի 

տեսություն, 1-ին մաս , էջ 104)) այնուամենայնիվ սրանք» հնար***} 

են/ ուստի և մերժելի։

18. ՈԻ ՏԱՅՆԱՎՌՐԻ ՀՆԶՅՈԻՆԱՓՈձՈԻԹՑՍԻՆՐ 

ԵՐԿՈՒ ԿՈՂՄԻՑ ՓԱԿ ՄԻԱՎԱՆԿ ԲԱՌԵՐԻ ՄԵՋ

Այսպիսի բառերը, ինչպես ^֊ի մասին խոսելիս ասա֊ 

ցինր, նույնպես հնչյունափոխական տարբեր տենդենցներ 

են հանդես բերում, ամենից ^Ւ^ հնչյունափոխվում են հոգ֊ 

նակի կազմելիս, իսկ ամենից շատ բառակազմության մեք։ 

Սրանից դուրս պետք է նաև նկատի առնել հետևյալ հան֊ 

գամանքները. նոր փոխառությունները բնավ չեն հնչյու֊ 

նափոխվում. անփոփոխ են Սնում նաև այնպիսի բառերն
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«<_ արմատները, որոնք գրաբարում կամ խոսվածքներում 

հնչյունափոխության չեն ենթարկվել, կա/^ եթե փոփոխվել 

ենք ԳԲ^նգ փոփոխված- Հիմքը լայն կիրառություն չի ու֊ 

նեցել և Տքնացել է ընդհանուրին անծանոթ։

Այժմ տանք Հի?յաԼ ^ՒպՒ բառերի ու արմատների 

ցանկը և փորձենք կոնկրետ նյութի վրա պարզել դրանց 

Օրենքները։

Ու֊ռվ, երկո լ Խ^Ղ^՚էմ փակ' միավանկ բառերն են' 

թա_ա» թուք, բոէթւ քռփ, թուն, բուռ, քուրդ, թուրդ1» թուխ 
բունծ (հողակոշտ), քուշտ (բ1տՒհ)> ?ՈԼք' «քուղձ, ղութ? 

ղուլ (բութ), գուն, գունդ, գուշ (փայտե տաշտ. Թում. 1~ին, 
106), գուշպ, գուո, դուժ (բարբարոս), ղուլ, ղում, դունչ, 

գութ, դուրք, դուրս, դուքս, զուգս, զուսպ, զուտ, զուր, զուրկ, 
թութ, թուզ, թուխ, թուխպ, թուխս, թուղթ, թումբ, թունդ,

1 քյուրդ բառը այստեղ ենք գնում, որովհետև բուրգն ձևով ոչ մի 

կազմության մեջ չի երևում։

թուշ, թուփ, թուր, թուրծ, թուրմ, թարշ, թուք, թուրք, ժուկ, 
ժում, ժուո (ազոխ), լուծ, լուո, (ուր, լուրթ, լուրջ, խութ, 

խուժ, խուլ, խուխ, խուղ, խուն (խուճապ բաոփ արմատը), 
խում, խումբ, խունկ, խուրձ, խուզ, խուփ, ծուխ, ծուծ, ծուո, 

ծուփ, կուզ, կութ, կուժ, կուլ, կուղ, կուղթ, կուն, կումթ, կունդ, 
կուշտ, կուււ, կոաք, կուտ, կուր, կուրծ (կրծել), կուրծք, կուց, 

նում, նուն, Տունդ (ունդ), Տունձ, Տուշ, Տունչ, Տուշ (կամաց), 
հուպ, Տուսկ, նուք, ձունձ (Թում., 5~րգ, 23. գուցե ձնձքւն քա­
ցի տա), ճութ, նուո., նուն, մուզ, մութ, մուխ, մուղ, մուղտ, 
մունջ, մուշկ, մուտ(ք), մուր, մուրն, մուրտ (մրտենիէ, մուրց 

(բռունցք), մուշկ, մուզ, նուշ, նուս (ուս), նուրթ, շուն, 

շունչ, շուշսւ (տարակուսող, որից անշուշտ), շուռ, շուտ 

(ՀԼտրյտ), 2ոդչ> շուք, պուկ (պոկ), պուտ (<Հպռյտ), պուբծ, 
ջափօոօ. (ջուխտակ), ջուր, ււումթ, ոո։ս, ոուփ, սուգ, սուղ# 

սուն, սունկ, սուտ, սուր, սուրբ, սուրն, սուս, վուշ, տունկ, 
տուն,տուփ,տուղտ, տուտ, տուր, տուրք, տուփ, ցուլ, ցուղ(ցըն֊ 

ցուղ), ցունց, ցուպ» ցուրտ, ցուց, փութ, փուլ, փուչ, փունջ,



Շեշտի ճետ կապված ճճշյուճափոխությոէճ 89

փուշ, փոււո, փութ, քուղ, քուն, Քուու քուո. (քուռակ) քուրձ, 

քուրմ, քուրջ/
Այո բառերից ու արմատներից հոգնակի կազմելիս հրն֊ 

չյունափոխվում են համաժողովրդական լեզվի մեջ երկար 

մամանակ մասսայական գործածության մեջ մտած բառերը 

{բնականորեն սոսկ արմատի արժեք ունեցող ձևույթները 

հոգնակի չեն կազմի, ուստի և այս դեպքում չեն հնչյունափոխ* 

վում)։ Մասսայական գործածություն ունեցող ածականները 

հոգնակին կազմ ում են փոփոխված հիմքից, օրինակ' քիչ՜ք^ք» 
^ուո-ծււեր, նին֊ններ, սակայն այլ ածականներից նոր հոգ*' 

նակի կազմելիս, վերցնում ենք չփոփոխված Հիմքը* օրի­

նակ' նուրր-նուրթեր, թունգ֊թոևՏդեբ, լուրթ-լուրթեր, լուրջ- 
լոսքջեք և այլն։ Հոգնակի կազմելիս չեն հնչյունափոխվում 

նաև մակբայներն ու հազվագյուտ գործածություն ունեցող 

գոյականները, ապա նոր փոխառությունները։ Չնայած այս 

ամենին, այնուամենայնիվ բերված ցանկի մեջ կան բա­

վական թվով բառեր, որոնք հոգնակի կազմելիս հնչյոլնա- 

փոխվում են։ Ահա այգ բառերը» թութ-թրեր, բուն-բներ, 

քուբդ-րրդեր (նաև քուրդերի դունդ-դնդեր, դուր-դրեր, թուզ- 
թզեր, թութ-թթեր, թուփ-թփեր, թումթ-թմթեր, թուղթ-թղթեր, 

|ոժ-լծեր, խուփ-խփեր (նաև խուփերի, խումր-խմրեր, իուց- 
խցեր, ծուխ-ծխեր, մուխ-մխեր քծուինր — տուն, ընտանիք), 

ծուո-ծււեր-ծա ո_եր, կուժ-կժեր, կուսւ-կտեր. կուրծք֊կրծքեր, 
նուր-նրեր-նռւրեր, նին-ններ, ւքուր-ւքրեր, նուշ-նշեր, շուճվ- 

շնչեր, շուն-շներ, ջուր-ջրեր, սուտ-ստեր, սուրբ-սրրեր, տուբ­

աներ, ցուրտ-ցբտեր» փունջ-փնջեր, քուրդ-քրդեր, քուրմ- 

քրմեր քնաճ'քուրմեր^:
Մնացած բոլոր բառերի ու արմատների (եթե հարկ 

լինի դրանք որպես բառ գործածել) հոգնակին կազմվում է 

առանց հնչյունափոխության։ Վերևում բերված փոփոխված 

Հիմքով հոգնակի բառերը հատկացուցիչի հոգնակին միաժա­

մանակ արտահայտելիս, չեն հնչյունափոխվում, օրինակ 

շունչները, կուրծքներդ (կրծքներդ ճ/րշա չէ^ծուիներս/կուտ-



<յօ Վարագ Աոաքհլյան

Ջերս 4 այլնՆ Անհրաժեշտ է այստեղ ես նշեր որ աստիճա՜ 
նաբար հնչյունափոխված ձևերը տեղի են տալիս չ^յ ՈԼ~ 

նափոխվածներին, ուստի երկու ձևով հոգնակի կազմողներ 

րիքյ նախընտրելին չհնչյունափոխվածն է։

Վերևուժ րերված դիտողությունները ընդհանրացնելով, 

եզրակացնում ենք. ալն կարգի րաոերը չեն հնչյունափոխ-* 

վում, երր նոր փոխառված բառեր են' լինեն չարարից։ 

բարբառներից, ռուսերենից, եթե մեր լեզվին անցել են 

դրականության ճանապարհով։ կամ հոգնակին կազմվել է 

գրականության մեջ. օրինակ' բուրգ, րուսա, րունսւք գուղձ» 
դոէքԱյ լուր, զուգս, խաղ, մուաք, ո,ումր( Աւուրք: Չհնչյունա­
փոխվելու մեջ ղեր կարող են խաղալ նաև բաղաձայնների 

կա տակումե ու բաոի ձևի պահպանումը այլ բառերի չնր- 

մանվելու համար, օրինակ' կուոք֊կոսւքեր, մուտք^ուտքեր 

(“հՎածը կչինի մտքերի փոՆքս*փուքսերյ հոււք-ՏոՆմե^ 
աոԼրք-տուրյէր և այլն։

Այն միավանկ բառերը։ որոնք հոգնակի կազմելիս հըն֊ 

չյունափոխվում ենք փոփոխվում են նաև հոլովման ժա­

մանակ. միայն որոշ կ^^^Ւ րաոերի հոգնակին սկզբնապես 

չի գործածվեր և եթե այժմ հոգնակի ենք կազմում, փո­

փոխված Հիմքը անսովո՛ր է. բայց որովհետև դրանց փո­

փոխված հիմքով այժմ կատարվում է Հի^ձա1 բառերի հոլս- 
վոլմը, վերինիս համաբանությամբ էլ հոգնակին երբեԱև 

փոփոխված Հիմքով ենք կազմում. օրինակ' ԱՈԼ(|-1Ա1պե[հ 
բայց' սգի (նաև սուզի), Խունճեր, րայց' հնձի, թոփպ֊թաի- 

Պ^Բ՜ԲՒ^հւ քՈԼրթ-շուրթեր-շրթի ^ճ/րշ աքւ շուրթին Այսպիսի 
դեպքերում էլ հոլովելիս նախապատվությունը պետք է տալ 

անհնչյունափոխ ձևերին, մանավանդ, որ դրանց հոգնակի 

հոլովումը պահվում է անփոփոխ։ Եան և այնպիսիները, 

որոնք հավասարապես դործածվոէ մ են եիկու ձևով, օրինակ' 

դուքս-դթսի^դոՆքսի, զութ-զթի-զութի, թու֊նդ-թնդի-թունդի.

1 ^յ° կանոնը վերաբերում է նաև ^"վ բառերին։
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լուր-լրի- լուրի, րարգ-րրգի-րուրզի, սոՆրՏ-սր^ի-սուր(։խ . 
մութ-մթի-մութխ Նախադասելն հհ չհնչյունափոխված ձևերը*:

Հոլովելիս չեն հնչյունափոխվում' զուգս, փուքս» զուրկ,, 

գուղձ, զուսպ, թուխ, թուրծ, լուբր լուո, խութ, խուլ, խուզ,, 

ծուծ, քծծի ձևը ծիծ բառից է) ծուփ, կուշս։» կուզ, կում՜, 
,կուոք, Զում, հուն, ՏուՏշ, մ՜ունչ, մուշկ, սուրն, մուտք, նուրր, 

շուք, շւււթջ, ։ւուս-ո.ռւսի (հոգնակին կազմված է երկվանկի 

կանոնով' ոասն ,ր(, ոումր, փւշ, տուՋկ, տուփ, ցուլ, ցուպ, 
քուղ և այն արմատները, որոնք եթե հարկ լինի հոլովել, 

այսինքն գործածել իբրև բառ։ ՚

Չխոսելով արդեն վերևում բերված հնչյունափոխված 

բառերի, արմատների մառին, բառակազմության մամա֊ 

նակ այս չփոփոխվողները նույնպես ենթարկվում են հըն֊ 

չյունափոխության. օրինակ' զուրկ — զրկել-գրկանք, զուսպ- 

զսպել, թախ-թի սզույն, թուրծ-թրծել, լուրջ-լրջմտություն, 
[ուո-լււակյ սց, խռւթ-խ^ան-խթել (նույն արմատն է, ինչ որ 

ՒՒ?), իուլ-խլանալ, նուրբ-նրթանկասւ, շուք-շքտմուաք. 
շուրջ-շրջել-շրջան (շուրջանակի քարացած ձև է), ծուփ-ծը- 

. փանք, մուշկ-մշկաիյսձոր֊մշկանոա-մշկածազիկ, մուրն-մթնա- 
նար, ոումբ-ոմրապսստարան-ոմրաձիգ, տունկ-տնկել, փուլ- 
փլչել, քուզ-քզ.սնցք և այլն։ Սակայն սրանց մեջ ևս բացա֊ 
ռությոլններ նկատվում են, օրինակ' թութք-թոլրքական 

(թրքական հնացած է), ոուս-ոուսակտն, ցուպ-ցուպիկ, սսսփ- 
տուփիկ, կուզ-կուզիկ և այլն։

Այն արմատները, որոնցից հնոլմ բառեր \ևն կազմվել,, 

այսինքն' անսովոր է նրանց փոփոխված ձևը, պետք է վերց֊ 

նել անփոփոխ։ իսկ փոփոխված բառերը չեն փոփոխվում 

մասամբ անհոդակապ ժողովրդական կազմությունների ու 

4ք4նությունների ^եջ. օրինակ' կու^կոաթՈԼէ, ^ոփաշ^է- 
իոԼթՈՆփոԱ) կուզեկուզ և այլն։

1 Շուն/ Տուն բաո֊երը &ան> Տան հոլովաձևերում իր ենց փոփոխ 

թյամբ շեշտի հետ չեն կապված։
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19. ՈՒ ՁԱՅՆԱՎՈՐԻ ՀՆՉՅՈՒՆԱՓՈԽՈՒԹՅՈՒՆԸ 
ՀԱՐԱՇԵՇՏ ԵՀ ՄԻ ԲԱՆԻ ՈՒՐԻՇ ԲԱՌԵՐՈՒՄ

• Շեշտակիր ու ունեցող գրաբարի հարաշեշտ երկվանկ 

՛բառերը, որ մեր գրական լեզվում գրեթե միավանկ են մնա֊ 

ցել, երկու մասի են րամանվում. ճ֊ով և ր֊ով վերջացող֊ 

ներ։ Ն-ով վերջացողները հնչյունափոխվում են բոլոր պա­

րագաներում. օրինակ' բուււ^ն^-բռներ-բոհել-բոնակալ-րոի, 
*կուո.(ն)-կո.ներ֊կոան-կոնի-կո.նաբաց, դուոՀն)-դո.ան-դո.նբս»։յ- 

դոնեբ, իուո.Տ-խո.1յվելփււքւոսք (բայց' խուո.5երամ)ւ ծունկ(ն) 
ծնկսւն-ծնկնեբ֊ծնկաչոք-ծնկի, շուրթին^-^րթան-շբթնազգինեբ 

(բայց & ?ոՓթ|։^ ձուկ(ն)-ձկան-ձկնկիթ-ծկնտվանաո.-ծկներ> 
էքուկ(ն)֊մկան֊մկնեբ-ւքկնդեղ, փուոյ(ն)-փո.ան-փոի-փմապան- 

նուոՀնյ֊նոան-նոներ-նոնր-նռնսւկ, ^ոսվն) ղռ՚սն-^ռեբ-զոի: 
Որոշ բացասություն է ներկայացնում ոունգ(8) բառը, եզա­
կի սեռ. ււունդի, հոգնակի ուղղական' էւու^եր. իսկ բառա­
կազմության մեջ մտնում է փոփոխված. օրինակ' Ո-նդային- 
ոճզնղջյուբ: ^ՈւրզԼեվ բառը անգործածական է. գործածելիս 

հարկավոր է հոլովել չհնչյունափոխված ձևով։

^~ոփ փԵրջացոդ հարաշեշտ բառերն են' դուստր, ուստքւ 

ծունր, կուպր, սուսր (կարմիր ներկ), փուխր, որոնցից դուս- 

տ2? գրաբար ձևով հոլովվելիս հնչյունափոխվում է. օրինակ 
՛դստեր, իսկ \^-ով հոլռվվելիս' մնում է անփոփոխ, օրինակ 
գուսարի-դուսսւրերի: Բառակազմության մեջ ունենք փո­

փոխված. օրինակ դստրիկ, բայց և դուստրիկ/ Օւսաբ բառը 
՛բնավ չի հնչյունափոխվում։ Կուպր բաոը հոգնակին և հո֊ 

՚1"փ”1,^ր կազմվում է առանց հնչյունափոխ™ թյան'կուպրեր- 

կուպրի, իսկ բառաբարդման ժամանակ փոփոխվում է. օրի֊ 

՚նակ' կպբտձյութ-կպբել-կպբսւպասւ և այլն։ Ծունր բառը չի 
հոլովվում, իսկ եթե հոլովվի, կմնա անփոփոխ, իսկ բար֊ 

֊գության մեջ մտնում է երկու ձևով' ծունրդրություն-ծրն֊ 

րագիր: Փուխր հնչյունափոխվում է միայն բառակազմու­

՛թյան մեջ, օրինակ' փիդւել֊փխրուն֊փխբվել:
Այս տեսակի հարաշեշտ եռավանկ բառերը հոգնակի 

.կազմելիս և հոլովվելիս երբեք չեն հնչյունափոխվում, օրի-
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նակ' արմունկ(նխարմունկի-արմունկներ, եղունդ(ն)-եղունդի- 
եղունդներ, կրունկ (կրուկն)֊կրունկի կա և' կրնկի֊կրունկ- 

նեբ, €պուո(ն)-Քսլուոի4պուո№]), շարժումն-շարժումի-շար- 
Ժումներ, (Գրաբարաձև հոլովվելիս փոփոխվում է. օրինակ' 

շարժման և այլնխ Բառակազմության մեջ պահպանվում է 

հին հնչյունափոխությունը, օրինակ' կրնկակոխ) եղնգաքար:
(1ւմ(ն) վերջավորվող բայանունները աշխարհաբար ձևե­

րի մեջ չեն հնչյունափոխվում, օրինակ շարժումի, անկու­

մի, շարժումներ֊անկումներ, խոստումնալից (նաև խոստմնա֊ 

ւՒց? ինչպես շարժումային, անկումային և այլն։ Շարժմունք, 

արարմունք, նարցմունք, րեբմունք և սրանց նման ձևերը 

հին հոգնակի կազմություններ են և փոփոխությունն էր 

հին է, ինչպես որ շարժման, անկման, իմացման, նուզման 

և այլն ձևերը հիխ հոլովաձևեր են։

Բազմավանկ շեշտակիր ու ունեցոզ րաոերը հոգնակի 

կազմելիս երբեք չեն հնչյունափոխվում, օրինակ գլուխ֊ 

գլուխներ, ծծումր-ծծումրներ, ծնունդ-ծնունդներ, սերունղ- 
սերունդներ և այլն։ Ըստ այդմ էւ ամբողջ հոգնակի հոլո­

վումը մնում է անփոփոխ, սակայն եզակի հոլովման մեջ 

մի քանի բաոեր հին համաբանությամբ հնչյունափոխվել 

են, իսկ այմմ աենգենց է նկատվում չհնչյունափոխված 

գործածել, օրինակ' դ|ուխ-դլխի, ծծումր-ծծմրի, բայց այմմ' 
ծծումբի, մանավանդ որ չորս բաղաձայն է հանդես գալիս 
բառի սկզբում։ Ա նունդ-ծննդյան, բայց' ծնունդի, ծննդի 
հնացած, արհեստական ու անհարմար ձև է։ Պտուղ-պտղի, 

նաև պտուղի, սնունդ-սնունդի (սննդի), սերունդ-սերնդի-սե- 
րունդի, րլուր-րլրի-բ|ուրի, թոլոլն-թոխի-թպունի, տեսուչ- 
աեսչի-տեսուչի, րազուկ-րաղկի-րազուկի, խորՋուրդ-խորնրդի- 

խորնուրդի, ժողովուրդ - ժողովրդի - ժողովուրդի - (ժողովրդ­

ներ ձևը մերմելով պետք է մերմել), ճննղոէկ-ճննղկի- 

նննղուկի, պտուկ-պաուկի (պտկի), ձմեբուկ-ձմերուկի, ստրուկ- 
սւորկի-սսլրուկի, մածուն-մածունի-մածնի: Անուն, աշուն, դա­

րան ի֊ով հոլովվելիս երբեք չեն փոխվում, իսկ գրաբարի 

ձևով' լինում են աշնան, անվան, դարնան:
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Բառակազմության մեջ գերազանցապես մտնում են 

փոփոխված, օրինակ' ստրկական, տեսչական, ''խորհրդային, 

ժողովրդական, սերնդագործություն և այլն։
»ՈաԱ1 ածան րով կազմված գոյականները յԱ1ճ-ռվ հոլով֊ 

4Ււէ“ հնչյունափոխվում են, իսկ ^~ով հոլովվելիս հնչյունա­

փոխությունը հնացած է և արհեստական, օրինակ' փւ։ խստի, 

ճիշտն է' փախուստի, կորուստի, ապրուստի, հագուստի և այլև 

թերևս գալստի ձևը պահպանվում է միմիայն ի հակադրու­

թյուն Ղալուստի հատուկ անվան սեռականի։ Բառակազ­
մության մեջ սրանք հանգես են գալիս փոփոխված ձևով։

20. ՅԱ (ԵԱ, ԵԱՅ), ՈԻՅ (ՈՅ), ՅՈԻ (ԻԻ)
ՀԻՆ ԵՐԿԲԱՐԲԱՌՆԵՐԻ ՀՆԶՅՈԻՆԱՓՈ ԽՈԻԹՅՈԻՆԸ

Յա (հին եա) շեշտը կորցնելիս հոլովման և հոգնակի 
կազմության դեպքում երրեք չի հնչյունափոխվում. օրի­

նակ' սենյակ-սենյակի-սենյակներ, դդյակ-դղյակի-դղյակներ 

մատյան-մատյանի-մատյաններ, առաքյալ- առաքյայի-առա- 
քյալներ և այլն։
. Յա*Ն բառակազմության մեջ փոփոխված ենք դտնում 
մի քանի հին բասերի մեջ. օրինակ' վայրկյան-վ այթկե- 

նական, բայց կիրառվում են նաև վայրկյանապես, վայր- 
կյանացույց-վայրկյանարար ձևերը։ Մեհյան րառից հնում 

կազմված են մենեհական-մենենագիր-մենենադրոշմ, ատյան 

բառից' ատենակա|-ատենարան-ատենադպիր, մատյան-մատե- 
հադարան -մատենավար - մատեհագրություն-մատենագիաու- 

թյուն, առաքյալ - առաքե|ություն - առաքելական, տեղյակ- 
ւոեղեկություն - տեղեկատվություն (Ալաջաջյան, է Ան ապա­

տումդ), տեղեկադիր-աեղեկանք, սենյակ-սենեկապետ, բայց 

նույն կազմությամբ' գրասենյակային1, մենակյաց-մենակե- 

ցություհ, կյանք-կենսագրություն-կենսարան: Սենեկային ձևը 
֊ վազուց մեռած է (Րաֆֆի, Յ֊րգ, 602)։

1 Այս տեսակ կազմությունների համար պրոֆ. Մ. Արեդյանր րո- 
■զորելով գրում է, {Այս ձայնափոխությունը նոր լեզվի մեջ կենդանի 

չէ- ուստի և դպրոցական հայերեն չսովորած մարդիկ սխալ կազմու-
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2են հնչյունափոխվում' հոբելյան-նորեյյանական-Տորել- 
յ արանի, դդյակ-դդյակա^և-դդյակապարիսսյ. դայակ-գայա- 

։1ությու6- դայակորդի, մանյակ - մանյակազարդ - մանյակաձե. 
և այչՆւ Նոր բառեր կազմելիս երբեք չի կարելի հնչյունա­

փոխված ձևը դործածել, քանի որ այդ հնչյունափոխությունը 

միայն քարացած կազմությունների մեջ ՛է մսացել։

8ա (հին եայ) միայն հանդես է զալիս բառի վերջում ե 
հոլովման ու հոգնակի ի կազմության ծ ամանակ երբեք 

չի Հնչյունափոխվում, օրինակ' սլսւշաոնյա-պաշաոՏյայի-պաշ- 

տոնյաներ. քրիստոնյա-քրիաոոնյայի-քրիաոոնյաննր ե այլն։ 
•₽րիստոնյա֊քրիսաոնեի, նրեա-քլրեի' Շեքսպիրի թարգ, մեջ 
(1-ին, 522, 523) հին է ու֊ արված է հանգի համար։ Ւսկ 

Ղեմիրճյ անի մոտ գործածված Մաէք}1Էո&ե}1<յ ձևը քարացած 
է. մենք այժմ չունենք Մամիկոճյսւյք ուղղականը։ Թաոա֊ 
կէԱ^մոլթյան մեջ հին հնչյունափոխական օրինաչափությամբ 

փոփոխվում է> օրինակի կ]ա գրվում է նթեա-ՏթեությՈՆՏ- 

Քրեական, Տրեունխ քթիսաոԱյա^քթիստոնեություէւ և այլն։

Յու (Հին իէ^ ^կ^չյունը փակ վանկում (միայն յղւՋ, 

^’^յ։։^ կ^րջավորվող բառերի մեջ)1 հոգնակի կազմելիս չի 

հնչյունափոխվում, օրինակ1 արյուն-արյուններյ պետությաՕ- 
պետությոԼններ, ^իտությռւհ-զիտոՆթյույւհեթ ե այլն։

Հոլովման ժամանակ) եթե րաոր գրաբարի հոլովման 

սիստեմով է հոլովվում) յա*^ հնչյունափոխվում £ յա (Հին 

նա)֊ի. օրինակ' արյուն-արյան» գիտոէթյուԱ-զիտությանյ իսկ 
եթե այդ տեսակ բառերը հոլովում ենք \ք*ռվ» այսինքն' փո- 

խում ենք գրաբարի հոլովման սիստեմը, ապա ]ՈԷ*ն "ձ մՒ 
հնչյունափոխության չի ենթարկվու մ. օրինակ) Կորյուն-կոր­

յունի, անկյունի, ձյունխ արդյունքի, սյունի, պայթյունի, 

բախյունի և այլն։

թևուններ են անումյ ինչպես են {գրասենյակային? {Հոբելյանական? 

փոխ անակ' Հդրասեն եկային? {հոբելեն ական} ձևերի։ Պրոէխ Ծ» Աբեդ~- 

յան, {հայոց խզվի տեսություն?) 803։ Մինչդեռ այժմ Աբեդյանի պա­
հանջած ձևերը արդեն անվերադարձ մեռած ենք

* մնացած դեպքերում |ՈԼ եբրեր չի հնչյունափոխվում։
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Պետք է նշելէ որ -]11Լ (Հին $1Ն Ւ հնչյունափոխությունը 

շեչտի հետ կապ չունիք գա ձայնդարձ է և կապ ունի քե­

րականական կատեգորիայի ստեղծման հետէ ուստի և րա~ 

ոակազմության մեջ այդ րաոերր մտնում են առանց փո­

փոխության, եթե իհարկե բառակազմ ութ յան համար չի 

Վերցվում սեռականի Հիմքը, օրինակ արեճապպւտյ արենա­
թաթավ և այլն, որոնք հին կազմություններ են. մենք այժմ 
բառեր ենք կազմում այս բառերի ուղիդ ձևերից, օրինակի 

աբյունախոււք-արյւսնաքւսւք և այլն, հնում էլ մեծ մասամբ 
վերջին ձևերն էին մտնում բառակազմության մեջ։

^1] (^Ւն Ո}) փակ վանկում հոլովման և հոգնակիի կազ­

մության ժաւ/անակ երբեք չի հնչյունափոխվում, օրինակ 

Տամքույր-Տ սւքթույթԻ, զթույց-ցր»լյցի, ցույց ցույցի, Տամ֊ 

Բոլյթ^՚թ' ցթույցՏեթ» ցույցեր & այլն,
Հնչյունափոխվում է հետևյալ դեպքերում* այ երբ բայ 

՚ ենք կազմում, օրինակ' ՏոՆյզ-ճուզել, սոէ]([-սոպեի փույթ- 

փութալ, «յրույց-զրուցել, ցույց ('յայ^-ցուցում-ապացույց- 

ապացուցել, թույթ-թուրել- համբույր-համբուրել, վարսպույր- 
վարազուրել, կույր-կուրահալ, հրապույր-հրապուրել, պարույր 
պարուրնյ, ՏաՏ^ույց-ՏաՏզացէլ, զեկույց-զեկուցել, թույհ- 

թունավորել, լույս-լուսավորել, խույս-1սուս սփել, հույս-հ.ու- 
սալ: կույտ-կուտել-կուտակնլ, ձույլ - ձուլել, լույծ - լումել, 
լույծ-լուծել, պ ււհույհ-պ սհուհել, ծույլ-ծուլահալ, տույժ-տու- 

ժել, բույժ-բուժել, կաոույց-կաււուցել, մատույց-մատույէլ 
և այլն է •

բ) Մի քանի բառերի -մեջ Ույ պատմական հնչյունա՜ 

փոխությամբ դարձել է ՈԼ և հնչյունափոխվում է ՈԼ^ի օրի֊ 

նաչա•Ւ^Բյամբ, օրինակի սաոույց մասամբ հնչվել Է սա- 
ււուց և այս ձևից էլ կազմել ենք սւսոցապատ-սաոցասար- 
սաււցակույւո, ՛նույնիսկ սւսււցի (Շիրվ-ւ 6-րդ, 68), այնինչ . 

այս բառերը պետք է լինեին սաոուցասար, սաււուցակույւո, 

սա*.ուց ապատ:
Այդպես էլ ույժ, զույժ, աշխույժ, տույժ, բույժ, բույթ, 

անույշ, պույտ և այլն այ^մ հնչվում են աուժ, ուժ, րուժ>
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(վերջին ձևը ^եմիըճյանը զՎարդանանքֆ֊ում գործածում է 

^^2^ թուժակ նշանակությամբ), թութ, աշիոժ, պուտ և 
այլն. նույնիսկ ուժյ-անուշ արդեն օրինականացված են ուղ֊ 

քլադրական բառարանով։ ՕՆյց*"»/ վերջավորվող մի Հանի 

ձևեր' լույց, կաՌՈւյց, ՈՆԱՈԼյց. ՏատՈւյց շեշտը կորցնելով' 

հնչյունափոխվում և դառնում են լուց (լnւՁ^Ւ), կւլ։®֊ու0 
(կառուցումի ուսուց (ուսուցումի Տատույ (հատուցումի 
Ս*ա(ՈՈ1.յց բառը որպես գոյական հոլովվելիս և հոգնակի 

կաղմելիս մ՛ ^էլյունափոխվում, օրինակ' ւէաաույցլւ-մ Ա1- 
տույյճեր-մատույց&երի և այլն, բայց որպես հին ձև բառս։֊ 
կազմության մեջ մեզ հասել է հնչյունափոխված ձևով՛ 

օրինակ' մատուցել-ւքաաույում և այլն։ Ւսկ այսօր մատույց 

բառից եթե նսր բառ կազմենք, կվերցնենք անփոփոխ, օբի- 

նակ' մաստւյցային և ոչ մատուցային;
Տառակազմության ^ամանակոէյ-ր չի փոխվում Ո1-ի մի 

քանի այլ բառերի մեջ. օրինակ' աււույցյ պատրույց; ծրխ- 

նելույզ, ողկույզ, գրքույկ, թույլ, դույլ, խարույկ, մակույկ,, 

թույր, զույզ-զույգավորվել (ի տարբերություն զուգավորվել 
բայի), իսկ զուզանալ (միաբանվել) արդեն հնացած է. պետք 

է այլք մ հնչել նշույլել և ոչ նշուլել։ Ոչ մի դեպքում չեն 

հնչյունափոխվում քույր, նույն բառերը, օրինակ քույրա- 

կան-քույրանալ (յուր բարբառային հնչյունափոխություն 

է, որից քրոջ ձեր ե սրանից էլ' քրոջականի, նույնություն - 
նույնական և այլն։

^^~ը չի դառնում ույ միավանկ բառերի վերջում, եթե 

չի հաջորրլ ու մ բաղաձայն, իսկ բառավերջի այդ ոյ-ջ երբեք չի 

հնչյունափոխվում, օրինակ' զոյ-զոյական-զոյություն, խոյ 

խոյան սրել, բազմավանկ բառերի վերջում Ո]>Ո. յ-Ն վե­
րականգնվում է հոլովման և բառակազմս։ թ յան մեջ ու 

մնում է անփոփոխ, օրինակ' երեկո-երեկոյանալ-եբեկոյի: 
Բառավերջի ոյ (ույ), երբ վերջում ավելանում է գրաբարի 

ք մասնիկը, որ այժմ բառակազմական նշանակություն 

ունի, նույնպես չի հնչյունափոխվում, օրինակ' սվւաո-սվւ-

326—7
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տայք, հաճո-նաՏույք. սրանց նմանությամբ ունենք կա- 

^ՈԼ№* գաՏույքւ խնջույք, որոնք չեն հնչյունափոխվում։
Զեն հնչյունափոխվում նաև Ույջ ածանցով կազմված 

բառերը, երբ որ հոլովվում և հոգնակի են կազմ ում. օրինակ 

Տացկեթույթ, ձանձրույթ, սովորույթ, նավաքույթ, ցերեկույթ, 

երևույթ, զայրույթ, պարբերույթ, հասույթ. հանույթ, ելույթ, 
ծածկույթ, մշակույթ, ձևույթ: Բարբառային ձևեր են և պատ­

մական հնչյունափոխության արդյունք' բնութք (վեԱ էք* 

րՑութքր, Բսահակյան }, սովորութք 4 այլն, որ հատուկ գոր­
ծածություն ունեն։

Վերևում բերված բառերի բառակազմության մեջհըն- 

չյունափոխված ձևերը հնացած են և միայն քարացած ձևով 

մնացել են մի քանի կազմությունների մեջ, օրինակ' բմէ~ 

կուգենէ, կուրորեն, Տա&գուցել 4 այ^, այմմ նոր բառ. պետք 

է կազմել չհնչյունափոխված ձևերից, ինչպես' ոզկույզ-ոզ- 

կույզաձև, խույր-խույրաձև, նժույզաթաշ, մակույկավար, 

սամույրե, արույրե, զրույցընկեր (զրուցընկեր}, կույրախնամ 
և այլն։ Բնականորեն այս բոլոր բառերը հոլովման և հոդ-֊ 

նակիի կազմության մեջ չեն հնչյունափոխվում։

Բառակազմ ու թյան մեջ միայն հնչյունափոխված ձևով 

են հանդես գալիս հետևյալ բառերն ու արմատները

Հույզ-նուզումնալից - Տռպաթաթախ, խույզ- խուզարկել- 

խուզարկություն, սույզ-սուզանավ-ջրասուզակ, փույթ-փութա- 

?ան, ցույց-ցուցակ-ցացամոլ, ժույժ-ժուժկսլ, ծույլ-ծուլամիա- 
^ալաՏալ-ծուլությու ււ, ձույլ-ձուլածո-ձալարան, թույծ-թուծե]- 
բուծարան, լոէյծ-լուծարք-լուծռղական - լուծույթ, պաճույն- 

պաճուճել - պաճուճապատանք - պաճուճանք - պաճուճազարդ, 
զույն-ցունավոր-զունազարզ, թույն-թունավորել - թունալից, 

թույս-րուսաթան-րուսայուղ, լույս-լուսաքոզարկում', խույս- 
խուսափոզական, կույս-կուսական-կուսակրոն, ճույս-ճուսա- 
րեր-Տուսանաա-նուսակւոուր, զեկույց-զեկուցազիր:
^ վերաբերում է թույն, փույթ, ճկույթ, կապույտ, 

պԱէՈւյա րաոձր/րձ, ապա սրանք մեծ մասամբ հնչվելեն թուն, 
թութ, ճկութ, կապուա, պտուտ, ուստի սրանց հնչյոլնափոխու-
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թյռւնը այլ բնույթ է ստացել. Ույ Հոյ)^>ՈՆ, բայց փոխանց֊ 

•քան արդյունք հանդիսացող Ո1*է երբեք ր չի դաոնում, 
իսկ սրանց մեջ կրկնակի հնչյունափոխություն է տեղի ու֊ 

նեցել. պատմական հնչյունափոխությամբ ույ (ոյ)^>ՈԼ, ի"կ 

սա էլ շեշտակորույս չինելով^^ը. փոխանակ ունենալու ճկու- 

թսւմատ, ու նենք ճկթաւքւսա, այս ձևով £Հ թքևսվեթ, թթաւքաա, 
կապասպայճք պտտել (բայց* պւոուաակ - պտոէսւաՏողմ'): 
ք/րանցից րույքլ ե քՈԼյթ ձևերը բոլորովին հնարել են, մանա֊ 

վանդ որ հոլովելիս առաջանում է արհեստականություն' 

բույթի, թույնի-թութի-թուճի:
Վերևում բերված հնչյունափոխական երևույթներից շա­

տերը դեռ վերջնական կայունություն չեն ստացել» հին սև֊ 

^Բ^ԴՒ Համար հարազատ են հնչում հնչյունափոխված բա­

ռաձևերը, իսկ նորերը նախընտրում են չփոփոխվածները։ 

’^ Հիսուն տարի առաջ գործածական էին լուսի, լՈԼԱՈ, պե- 
տութեճից, իթավասվի, վյւշիւօւււվխ ԲՕ^երի և այլն, այժմ 
դրանք այլևս չեն գործածվում։ Մեգ համար խորթ են հրն֊ 

շում այժմ Տուսոփ ժպտուի լուսով ձևերը, որ գործածս։ մ է 

Գեմիրճյանը (Վարդանանք, 1951 թ», էջ 4,11,757}։ Հատուկ 
անունները (մանավանդ, երբ գոյություն ունեն նրանց հա֊ 

սարակ գործածությունները) տենդենց ունեն չհնչյունա֊ 

փոխվելու, օրինակ' Գալուստի, Հովհաննեսի, Մովսեսի: Շա­
տերի հնչյունափոխված ձևերը դալիս են ավանդաբար։

21. ՀԱՅԵՐԵՆԻ ՄՅՈՒՍ ՁԱՅՆԱՎՈՐՆԵՐԻ ԵՎ 
ՀԻՆ ԵՐԿԲԱՐԲԱՌՆԵՐԻ ՀՆՉՅՈՒՆԱՓՈԽՈՒԹՅՈՒՆԸ 

ՇԵՇՏԻ ԱՁԳԵՅՈՒԹՅԱՄԲ

Վերևում մենք տեսանք թե շեշտից զրկվելով հայերե­

՛նի ե (է)> ի. ՈԼ ձայնավորներր ենթարկվում են տարբեր 
փոփոխությունների, այդ փոփոխություններ,! գրաբարում 

հիմնական և ում եղ օրինաչափ երևույթներ էին, որոնք սա­

կավ բացասությամբ ընդգրկել էին այդ հնչյունները բոլոր 

պարագաներում, հարց է աո ահ գալիս' ինչպես է, որ նույն 

֊օրենքը չի տարածվել նաև մյուս ձայնավորների ու երկ֊
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բարբառների վրա։ Մենք գրաբարի հնչյունափոխության 

երևույթները ուսումնասիրում ենք հիմնվելով Յ֊րդ ԴաէՒ 

տվյալների վրա, մինչդեռ հետագա դարերում հնչյունափոխ 

խութ յան ՀիշյաԼ օրենքները այնքան ում ել ու կենդանի են 

եղել, որ անճանաչելիորեն փոխել են մեր շատ բառերի 

կերպարանքը։ ^ա կատարվել է ոչ միայն միջին հայերենիդ 

այլև մեր բո[ոբ բարբառների հետէ որ տևել է մինչև 12— 
13֊րդ դարերը։ Ա/ ե, Ո ձայնավորները և այ» Ա1Լ» |11֊ երկ֊ 
բարբառներբ Ց֊րդ դարում դեռևս շեշտի ազդեցությամբ 

չէին փոփոխվել, բայց դրանից հետո շեշտի ազդեցությունը 

տարածվեք նաև դրանց վրա։

Այ եյ Ո ձայնավորների փոփոխությունները մեր էեդ֊ 

վում հետևողական և օրինաչափական բնույթ չունեն» ա^ 

փոփոխությունները մասնակի երևույթներ են է բայց դրանք 

չի կարելի չարձանագրել։ Ամենից առաջ նշենք, որ մեր աղ֊ 

գային լեզվին անցած բառերի մեջ հիշյալ հնչյուններ խ 

հնչյունափոխությունը կապված շեշտի հետ' երկու բնույթ 

ունի, մի դեպքում հնչյունափոխվում են շեշտը կորցնելով, 

իսկ մի այլ դեպքու մ շեշտից անմիջապես առաջ գտնվելով:

^եռևս գրաբարում նկատվում է վերոհիշյալ հնչյունա­

փոխական պրոցեսը. օրինակ' ապաստաւքք, ապասպարել ան֊ 
ցյալում էլ լրիվ մոռացվել են և տեգի են տվել ապսաամ|'ւ 

ապսպրել ձեերին. արմասւ բաոից գրաբարում ունենք կազմ­

ված արմաւի |>ք աստուած բառի սեռականն է աստուծոյ •• 
ա^անատ^ակնատ1: Ա. Այտրնյանը իր հռչակավոր ԼՆախա֊ 

չավի զում }> գրում է, որ 5֊րդ գարում մի շարք քարէ ե 
ածանցավոր բառեր ոգել են ա ձայնավորը մեր լեզվում 

ա֊ի հաճախության հետևանքով, օրինակ' գանճտուն, թան- 
րեր, վսպՋասու, պաղություն, ա-ե հնչյունափոխվել է նաև 

հոլովման հետևանքով, օրինակ ակրնչոք, զոքընչի2: Բեր֊

* {. Աճաոյանը կարգում է թե ակնատ կազմված է ակն ձևից,

* Ա. Ա յ տ ընյ ան. իննական քերականություն արդի հայերեն, 

լեզվի (Նախաշավիղի էջ 72—73,
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ված օրինակների մեջ ա ձազնավորի սղումր միայն կարն֊ 
մ՛ է էԿտի ազդեցությամբ բացատրել. եթե ԱԼ-ի շատ ու֊ 

թյան հետևանքով լիներ այդ բանը, ապա է[Աբբկի ^եի մե^ 
չպետէթ է տեղի ունենար երևույթը, բացի դրանից^ հատ֊ 

կապես սղվում է շեշտից աոաջ գտնվող ա-ե միայն է մի 

րանք որ ապացուցում էէ թե շեշտից առաջ ընկած մեր ձայ֊ 

նավորներր ռւմեղ Հափով թ ուլանում էինք

Ե ձայնավորի սղումը Օ֊րդ գարում նկատվում է միայն 

"ր^շակի գիրրում, այսինքն ^ Ո. բաղաձայններից առաջ 
մի շարք բառերի մեջ. օրինակի թիթեզճ-թիթզանք ասեղն- 

սաղանյ ժժեղճ-Լքժղսն, պնեղն-պճղան, Բաթսնղ-Բաքսրփ, Կիւ- 

թեղ-Կիրթղի, ուղեղ-ուղղոյ, թիթե^6-թ{ւթո.աՏւ ծիծրւԼն-ծիծո.սւն, 
լիսեո.ն-|իսո.ւս<Ն սիսեռն-սիսրւ սն. ույս փոփոխո։ թյունները 

ոբ>քան Էէ այԼ կերպ բացատրվեն, այնուամենայնիվ փաստ 

ի այդպիսի փռփոխու թյունը։ Հնում գտնում ենք նաև Ո֊ի 

հնչյունափոխս։ թյուն. օրինակ' ծnթnp>Anթpի^ե ծոծոթակ' 

ծսծթակ, ոբկոբսմոլ' ոբկբսմպ;
Այմ») տեսնենք, թե մեր լեզվում ալդ հնչյունափոխված 

ձայնավորների ինչ օրինաչափություններ են հաստատուն 

մնացել, և դրանք ինչով են բացատրվում։

Նախ ա ձայնավորի մասին։

22. Ա ՁԱՅՆԱՎՈՐԻ ՍՂՈՒՄԸ

Գրաբարից մեր լեզվի մեջ մտել են երկու տիպի ածան֊ 

ցավոր բայեր' U1 խոնարհման ’անալ և ե խոնարհման֊աճն՚Լ 
վերջավորվողներ։ -ԱՋալ վերջավորվողները անցել են աոանց 

Հնչյունափոխության, օրինակ' քւսբ սՋսւյ» quipq'uGup մեծա­
նալ, qnfiniGlUp սւթժանսնսւլ և այլն. իսկ ե խոնարհման 
—անել վերջավորվող բայերը մեր լեզվում մնացել են գրեթե 

ան ածանցի ա֊ի սղումով, օրինակ' աեսսնել-տեսնել, գ1Ոա- 
հել-ղտնել, մա.սնե|-մանեի ելանել-ելնել, իյսւնել-իչ1եի անցա՝ 
նել-անցնել և այլև։

Բացառություն են կազմում' թեկ սճել, է{ սն փ աանել, 
ՈՆԱՈԱյանել, մեղանչել; Այս կարգին պատկանող մի շարք
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բայեր կորցրել են ամբողջ աճ ածանցը. օրինակ' Ա1ն|1ծա> 
նեչ-անիծել, ղեկաց սնել-զեկուցել, երցիծ սնել-երղիծել, թքա- 

®Иф?^Ь 1քա^1"|քհ' սպ՜սՌա11ել—սպ ийЪр օծսնել-օծԼլ, շը|ւ֊ 
քանեբշրջել, մուծ սնել-մուծել, զ սբկ ւքւել-զարկհլ և այ^քէ

Ամենից աոաջ խոսենք այն բայերի մասինդ որոնք ամ­

բողջությամբ պահպանել են 1Ц& ածանցը։
^յէաՋել բայը մեր լեզվում գոյություն ունի рЦ^Айп»^ 

որ հիմնականում նշանակում է չկոտրելս, բայց մեր պե­

տական կյանքի գոյության հետ պահանջ զգացվեց արտա­

հայտել Кассировать բայի իմաստը և բեկանել բայը դբ^- 
Рш[*Ья ‘Լերդվեց նույնությամբ ու գրվեց գործածության 

մեջ, միևնույն բայից առաջացավ երկու բայ' երկու տարրեր 

իմաստներով։ .

ելանել բայը Ժողովուրդը երկու ձևով է գործածել' կ|1֊| 
և կուլ 1П Ир Արարատյան խոսվածքներում 'բաղադրյալ ձեն 
է ծանոթ) որ անցել է նաև գրական [եղվին) սակայն հե­

տագայում դրականության միջոցով նույնությամբ վերց­

վել £ նաև կլ֊սճկ բայբ^ £եկ ։СЬ) և կլ ս&ել բայերի մեջ աճ 
ածանցը մեգ համար ստացել £ արմատական նշանակս։ - 

Р։аЛ- որովհետև դրանց անցյալ կատարյալը լինում է 

բեկւսսեցխ կքսնեցի և ոչ' թնկա, կլա, Ւ^չպես որ պետք է 

սպասվեր։ Համեմատիր զանե|-գտ Ա, աեսնել-տեսա: Տանեք 
Բայր ամբողջական է մնացեր որովհետև արմատը ձայնավոր 

չունի/ իսկ ա֊ի անկման դեպքում բայը կքայքայվերէ հ\\֊ 

սուցանել к մեղանչել բայերը նույնպես ուշ շրջանի փոխա­
ռություններ են և վերցված են սովորեցնել և մեղք գոքծեյ 
բառերի համար իբրև հոմանիշներ արտահայտչական նկա­

տառումներով. մեկը որպես համանիշ սու[ոբե(|նե[ ^^կ

մյուսր' մեղք գործել, հանցանք գործել հարադրական արտա­
հայտությունների։ Դրանցի ց էլ ուսուցանել ԲաձԸ անհաս­

տատ է. ոմանք կատարյալ?։ գրում են ուսուցանեցին ոմանք 

ուսուցեցի, ուսուցի, իսկ մեղանչել բայի սւնչ ածանցը այլևս 

չի գիտակցվում։

Այն բայերը։ որոնք ան ածանցը ամբողջովին գցել են
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բոլորովին նոր երևոէ յթ %են. գրաբարէ քերականություն֊ 

ները ան ածանցէ անկում ե խոնարհման բայերի մեջ $ո*-յց 

են տայէ" հէն ժամանակներից» օրինակ' անիծեմ, աՏլաաեմ^ 

դիզեմ, զատեմ, ստեղծեմ, ներկեմ, տարածեմ, սպանեմ ե այլն*, 

փոխանակ' անիծանեմ, անչաաանեմ, դիզանեմ, զատանեմ, 
առեղծանեմ, ներկ՚ււնեմ, տարածանեմ, սպան անեմ:

Վերոհիշյալ ան ածանցից բեռնաթափված թայերի մէ 
մառը բանավոր խոս րէ մ էտոցով մտել է մեր գրական լե­

ցուն) էսկ մյուս մսար հնարավոր է, որ հետագայում է 

կազմված, այսինքն' ծին արմատից կազմվել է ծնել, սկիս 

արմատից' սկսել, զէջ նախագրավսբ աբմատէց' հ^էջնլ։ 1*այց 
թե որն է փոփոէւվել բնական հնչյունափոխական ճանապար­

հով, ձքԲ նոր կազմություն էք դժվար է որոշել? քանի որ 

գրաբարում ան ածանցով և աո անց ածանցէ ե խոնարհման 
կրկնակ բայերի թէվբ բավականաչափ շատ է/Ս»յտրնյանր իր 

վերևում հիշատակված հնախ աշտվի գ»-ի 0% էջ ում ան ածանցէ 

անկման ժամանակը յատանել {դարձել է շատել), նեթկանել 

(ներկեք), իյփահել քիփե|)/ տարածանել (տարածել) բայերի 
վերաբերյալ տանում է 5-րդ դարը, իսկ էնչ վերաբերում է 

միայն ա֊ի անկման, որ այս դեպքում մեգ ամենից շատ 

է հետաքրքբում, սկսվում է 12֊ րգ դարից/ 12-րդ դարում 
մեթկացոՆցանեխ ղարձուցանել, անցուցանել պատճառական 

ձևերը դաոնում են մերկացնել, դարձնել, անցրնեյ {այժմ 
աՏցկյտցնե|ի Ջ^ա^ած ^յ11 ամեհին' իրողությունն այհ է, Որ 

ե խոնարհման ածանցավոր բայերը մեր լեզվում -ա-ն սղել 

են, իսկ ա խոնարհման այդ տիպի բայերը չեն սղել։ Արդ' 

ինչով բացատրել այս երևույթը։ •

1 Տես Ա» ԲսէււրատուԱէ, {Հայերէն քերականու֊թիւն ի ս,էտս զար՝
դացեչոցշ» վենետիկ, 1852, էջ 152։ Տես նաե 11» Ա» 11,ր րահ ամ յան , {Գբա~ 

բարի ձեռնարկը, էջ 133 ։

Եթե ա-ի անկումը ե խոնարհման բայերի մեջ կապված 

է վերջավանկի շեշտի հետ (ա ածանցը միշտ ընկնում է 
անմիջապես շեշտից առաջ}, ապա ինչու այդ փոփոխու­

թյունը շենք նկատում ա խոնարհման ածանցավոր բայե֊
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բի մե^։ Այս ինքն' ինչու՜ մեր լեզուն Կւեսանել բայը պահել 

է տեսնել ձևով, իսկ մոռանալ րւսյը պահեք է ամբողջությամբ։ 
Մեր այն բարբառները, որոնք շեշտում են բալերի նախավեր­

ջին վանկը, այնտեղ ա֊ ի հ հչյունափոխ սլթ լուն դոլություն 

Հուն ի. կա միայն բարբառային հատուկ հնւ լուն ա փոխություն . 

օրինակ' չտանել Ագուլի սի բարբառում դարձել է զհդանիլ. 

Գանձակում, Ղյսբա բաղում քրթէնտլ, Նամախթ քիթո/նալ. 

աէսսնել Հավար ի կում' տէսւս(1է[. աըԱսքւկ; Իսկ արարատ 

տյան խոսվածքներում այդպիսի բայերի շեշտը կամ առա֊ 

ջին վ^նկի էԼ^ա է ^,սւ^ մորֆին է որի պատճառով ածանցի ա-ն 
անշեշտ մնալով սղվել է։ 'Լարարադխ Ագուլիս ի բարբառ֊ 

ներում ես, երբ շեշտը ա ածանցի վրա հէ, \Ա֊ն դարձյալ 

սղվում է. օրինակ' "Հացարաղում' աթէսնւսլ, Ագուլիս' սփսնալ:
Ինչպես հայտնի է, մեր լեզուն հիմնականում խարըսխ֊ 

ված է արարատյան բարբառի վրա, արարատյան բարբառի 

խոսվածքներից' *Իանաքեռի, Երևանի, Աշտարակի, Օշակա֊ 

նիք Փարպիի և Լոռու մի շարք խոսվածքների վրա, հիշա֊ 

ւոակված բոլոր խ ոսվածքնև բում աՏտկլ վարդավորվող բա֊ 

յերր ա ածանցը պահել են, այսինքն գողանալ, մոո.սնս!|, 
զարմանալ, .քարանալ» իմանալ» մեծանալ, փետանալ և այլն.՝ 

Իսկ արարատյան մի շարք խոսվածքներում ա ձայնավորը 

հնչյունափոխվել է. օրինակ' գողնալ, քարրնալ, Տիմճալ 
(իմանալ), մեծընալ» փեարնալ և այլն։

■ Ուրեմն' կան որոշ խոսվածքներ, որոնք միայն ոգել են 

անել ’Սարքավորվող ԸայԵրի ածանցի ա ձայնավորը, Ւսկ 
կան խոսվածքներ, որոնք "դել են թե անել և թե անալ 
վԵրջավՀրրվող բալերի III ձայնավորը։ Պետք ի ենթադրել, որ 
այդ խոսվածքներից վերջիններում Իայազետ, Ելղովան 

Ալափարս և՜ այլն, ունեցել են կայուն շեշտ, իսկ մյուս խոս­

վածքներում , որոնք անւսլ վեջավորվող բայերի 1Ա հնչյունը 
պահել են, այդ բայերի համար շեշտի ա/լ դրություն են 

ներկայացրել, իսկ անել վերջավորվող բայերի համար' մի 

այլ ^րս^-թ յո’-ն, այսինքն առաջին դեպքոլմ շեշտը եղել է
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Vil հնչյունի վրա, ՒՍՀ երկրորդ դեպքում տարրեր դիրքե֊ 

բում, P*”jg ոչ ածանցի վրա: Այլապես ինչպես բացատրել 
Հնչյունական այդ տարրեր երևույթները։ հացի վերևում 

բերված՛ փաստարկումից, այստեղ առաջ ենք բերում ևս 

երկու պատճաոաբանոլթյռւններ, որոնք կարող են դեր խա֊ 

‘Լացած լինել հնչյունափոխական այդ երկու Ի բարից տար֊ 

բեր, բէսյց և տարօրինակ երևույթների համար։ Հիմնական 

փաստարկումը, որի վրա մենք հենվում ենք, այդ այն է, 

որ U1G ածանցը 5'1 խոնարհման բայերի մեջ լիակատար կեր­

պով պահպանել է իր իմաստային նշանակությունը, այսին֊ 

Հ*բն **։^ այդտեղ նշանակում է ճմի բէԱն էԻ^ել, մի բան 

դաոնալն, որ այսօր էլ թարմ ու կենդանի է մեր լեզվումդ 

օրինակ մՊծւսն֊պ, մւսրդաՏ֊պ, քարան ալ# փայտանալ չեզոք 
բայեր են և նշանակում են ^մնծ դսււնպյ մաթդ պմ1Աճաի 
pulp դաոնալ, փ սյսւ դ աւն սլ» և այլն։ Ան ածանցի իմաս֊ 
*ոային այս կենսունակությունդ ոչ միայն պա^ել է այդ 

ածանցի անվթար գոյությունը, այլև հենց այդ կենսունա֊ 

կութ յան շնորհիվ նրանով կազմվել են "^բփչ շատ բայեր, 

և այսօր էլ աքդ ածանցը կենդան ի է ու արդյունավետ։ Իսկ 

սա ածանցը ե խոնարհման բալերի մեջ վաղուց արդեն մե֊ 
ոած էր և այդ է պատճառը, որ Յ֊րդ դարից արդեն ն խո֊ 
նարհման բայերդ միտում ունեին բեռնաթափվելու Հիշյալ 

"'Հանցից, որովհետև դա ավելորդ բեո էր։

IKG ածանց 'Զ1 խոնարհման բայեր է կազմ ում դլխավո֊ 

րապես գոյականներ ից ու ածականներից և, ինչպես նշվեց։ 

արտահալտսւմ է դառնալու, լինելու գաղափարը.՝^ խոնարհ­

էք ան այն բ՛այերը, որոնց մեջ ա ածանցական լինելու գա֊ 

դափար \ի արտահայտում, այսինքն մեռած է, շատ քիչ են. 

այդ բայերի կազմ ութ լան մ ամ տնակ ածանցի իմաստը կեն֊ 

դանի է եղել, օրինակ՝ զող՜սնսլ բայը սկղբն տպես նշանակել 

է 1Ո11 Q UB-H up իսկ այժմ գրաբարում բայը այլևս այդ նշա֊ 

նակությսւնը չունի, ընդհակառակը՝ ներգործական բայէ։ Մեր 

Լեզվում Ա1 խոնարհման շաա սակավ ածանցավոր բայեր կան, 

որոնց արմատները այլևս չեն գիտակցվում իբըե գոյական կամ
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ածական, օրինակ' զլանամ, իմանամ*, մուրանամ» ուրանամ, 
ստանամ, զարմանամ, ընթանամ և մի քանի ուրիշները, բայց՜ 
միաժամանակ անհրաժեշտ £ նշեր որ դրանք իսկական բայ֊ 

արմատներիդ չեն կազմված, բուն բայարմատներից բա֊ 

յհբբ հետագա համաբանության արդյունք են։ իսկական 

բայարմատներից կազմված բայերը ան ածանցը չունեն և 

տեն նշանակում մի բան դաոնալ, իսկ այնպիսիները, որոնց 

մեջ ան ածանցը կենսունակ չի եղեր այսինքն բայը ներ­

գործական է եղել, կամ ան. ամբողջովին է ընկել ե կաժ 

միայն Ա1*ն է Աղվել դեոես **՝ բդ Ղա թից աոաջ. այդպիսի 

բայեր են դաււնամ<^*զարձանամ, թանամ<^*րացանամ, թա֊ 
նսւմ<Հ*թաց անամ, րաււնամ^Հ*թսրձանամ: Ամբողջովին ան 

ածանցը գցած ենք համարում ամանամ, զիան նամ, տիտանաւ!/ 

մարթանամ, որ տվեչ են ամամ, զիան մ (դիտամ), մարթեմ 
^մարթամվ։ Եվ արդարև, այս պրոցեսը շարունակվում է նաև 

հետագայում, երր ան ածանցը կորցնում £ կենսունակս։.֊ 
թ յունը, այսինքն իմաստը մթնում է, ածանցավոր բայերբ 

միտում են աղատվելու նրանից, որով ա խոնարհման բա֊ 
յերի մեջ նո» յնպես առաջանում են կրկնակհեր. օրինակի 

ցանկանամ || ց սնկամ, զղյանամ [] զզջամ անձկանամ || անձ­
կամ, փութանամ || փութամ, նույնիսկ լուանամ ներգործած 
կան բայը, որ գրաբարում |Ուալ ձևով շենք գտնում, ունի 

լուալի ապառնի դերրայր, փոխանակ' լուանալի, որ նշան 
է, թե հիշյաչ ածանցի իմաստ ի խամրելու հետ սկսվում Լ 

նաև նրա ձևական կերպարանափոխությունը։

Ուրեւքե' Ա& Ալ վերջավորվող ներգործական բայերի և 

չեզոքներից այնպիսիների մեջ որտեղ մթնել է մի բան 

դառնալու գաղափարը, սկսվել է ան ածանցի ք*ոյքայու֊ 
մը դեռևս Օ֊րդ դարից աոաջ, սակայն այս պրոցեսը կիսատ 

է մնացել շնորհիվ մեր [եղվի յուրահատ ուկ պատժ՛ական վի­

ճակի. իսկ այն բայերի մեջ, որտեղ ածանցի իմաստը կեն֊ 

դանի է, ածանցն էլ /քնացել է անվթար և նույնությամբ էլ 

մեղէ հասել։ իսկ անեմ վերջավորվող բայերի Ա1ն ածանցը 
վաղուց կորցրել էր իր կերպավորող նշանակու թյունը, բայց



Շեշտի ճետ կապված հնչյունափոխության 107

գրաբարում դեռևս ամ րամական էր պահպանվում դո լա 

ձևաբանական նկատառումներսվ։ Իա յերի տարբեր հիմքերի 

ու դրանց ից կազմված ժամանածների հակադրությունը 

որոշ 1ափ"վ անխախտ էր պահում ածանցի գոյությունը, 

իսկ գրաբարի խոնարհման համար բայահիմքերի տարբեր 

րությոլնը էական նշանակություն ունի։ Մի օրինակ ունենք ■

գրաբարում, որտեղ բայահիմքերի տարբերությունը հիմ֊ 

նբված է ձևաբանական սւյլ միջոցների վրա, և ահա ահ 

ածանցի քայքայումը սկսվել է 5֊րդ դարից էլ առաջ, աո.- 

Օեմ- Հ*արաճեմ/ անցյալ կատարյալը աբաբխ բայահիմ֊ 
՛Քերի տարբերակումը հիացված է կրկնության վրա և ահա 

~ան-^>ն:

Ուրեէքե ան ածանցը ե խոնարհման բայերի մեջ մնաց 
միայն ձևաբանական տարբերակողի արժեքով։ Նո։ յն վիճա֊ 

կումս էր ցանվում և 111Շչ ածանցը, որ ամբողջական է մսացել 
մեղանչեմ բա։1՛ 'Գ սրան հավասարազոր են եղել ԷոբՏչխ 
(*կոթիանչիմ^ երկնչիմ (*երկիւսնչիւք) և այն մ յո ւս բայերը, 

որմեք ան լրիվ գցել են, օրինակ՝ թաքչիմ || թաքնում, փախ֊ 

չիմ || փախնոՆմ, ն-սրթչիմ || հարթնում և այլն։ Իսկ սրան 

հակառակ, երբ իմաստը պահանջում է, բայերի մեջ նոր- 

ածանցներ են առաջանում։

11֊րդ դարում ունել, կաթել, մօա՚վ, կալ, վախել և այլ 
բայերից կազմվում են ուէւե£ւա[, կաբեՏսֆ մոտենալ; կենալ, 

վախենալ և այլն։
Ուրեմն՝ այսպես կոչված հնչյունափոխության չենթարկ­

վող ձայնավորները նույնպես զերծ չեն մնացել հնչյունս։֊ 

փոխական պրոցեսներից, մյուս ձայնավորների նկատմամբ 

այդ պրոցեսը իր բարձրակետին հասավ շատ ավելի վադՏ 

քան այս վերջինների նկատմամբ։ Հնչյունափոխական պրո­

ցեսները ուժեղ գործեցին այն ժամանակ, երբ իրենց յու­

րահատուկ օրինաչափություններով ձևավորվում էին մեր 

բազմաթիվ բարբառները, միջին հայերենը, իսկ գրարար 

լեզուն արհեստական կերպով պահպանում էր 5-րդ դարի 
օրենքները։ Մեր ազգային լեզուն կազմավորվեց՝ օգտվելով
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թե հին դրական լեզվի, թե ^'իջին հայերենի և թե որոշ բար֊ 

թառների ու. համաժողովրդական հայերենի րաոերի տարրեր 

հնչյունափոխական օրենքներ ի ենթարկված ձևերիդ, որանդ 

մեջ անշուշտ հիմնական կորիզը Հին հայերենի րաոաձևերն 

էին կազմում։ Այս աոանձին աղբյուրներիդ եկած բառա­

ձևերի մեջ կան այնպիսի բառեր, որոնք ենթարկվել են 

գրաբարից տարրեր հնչյունական օրենքների, այսիՆրն' փո- 

փոթության են ենթարկվել բարբառներում} միջին հայե­

րենում է արևմտահայ գրական լեզվում/ մեր ազգային լեզ֊ 

վում և հենդ այդ պատճառով գրաբարում չհնչյունափոխ­

ված որոշ հնչյուններ որոշ դեպքերում ժամանակակից լեզ֊ 

վում հանդես են դալիս ա ^1 վիճակներում, բայդ սիստե­

մատիկ բնույթ չեն կրում, այլ ներկայացնում են մասնա­

կի երևույթներ որպես տարբեր օրինաչափությունների են­

թարկված և տարրեր աղբյուրներից եկած ձևեր։ Անհրաժեշտ 

է նաև նշել, որ այդ փոփոխված ձևերից շատերը ընդհանուր 

°բինականության չեն ենթարկվել, այլ գործ են ածվում 

տարրեր արտահայտչական, իմաստային և երբեմն էլ որ­

պես բարբառային առանձին ձևեր։ իսկ մի մասւէլ> էհար֊ 

կե, օրինականացված է արդեն։

Ա ձայնավորի անկում նկատում ենք բառավերջում մի 

շարք բառերի ժ եջ հոլովման ժամանակ, օրինակ Ջ սմփւս- 

6աւքւիի (իմ ս*նվերջ ճամփի տանջանքից հոգնած. Տերյան, 
1-ին, 19), եթեխ Ա-նթնխի (Երեխի նման մտա ես աշխարհ. 
Թում., 1-ին, Ց2Տ), վրա-ւ|րի (Հեռու ու մոտ սարի ^^յ1 
եղբայրներիս ձեն տվի. Թում., 1^ ին, 545), սրղա-ՆՈ11ի. նույ­
նիսկ կա Մարիս! Մաթկովնի (Թում., 5-րդ, 305)։ Առհասա­
րակ բառավերջի ա֊ն արարատ յան խոսվածքներում ընկ­

նում է. մի շարք բառեր իրենց այդ ձևերով անցել են դրա­

կան լեզուն, բայց գործածվում են միայն իբրև արտահայտ­

չական փոփոխակներ։ Օրինականացված է միայն ճւսւքփ)1 
ձևը։ Գրական լեզվի բառերը այդպիսի սղումներ չեն ճա- 

նաչռւմ, եթե նույնիսկ պատահի որևէ բառի մեջ, պետք է 

համարել սխալ համաբանության արդյունք, օրինակ չի
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կարելի ընծա հոլովել ըքւծ]\, մինչդեռ բարբառներում նորըն­
ծա բառը հոլովվում է նոթրնծի և ոչ նորընծայի: Մեր դրա­

կան լեզվի մեջ բարբառների ազդեցությամբ մտել են քա- 
ճւսՏիյ սււսրււՏի ^Սատանի նման նա էլ էս ԳՒշեր գնացել է 
տուն . Թում., 2~րդ) 12) և սրանց նման այէ բառաձևեր, 

սակայն դրո՛ւնք մնացել են իբքև բարբառային արտահայ֊ 

տոլթյուններ։ Հնից է գալիս և օրինականացված է աթքա- 
արքենի:

ՀԼ֊ով վերջացող անունները |լկ նվազականով ածանց֊ 

•ԼԿՒ Ս1*ն կորցնում են. օրինակ' Սեդա-Սե դիէ, Լիգա-ԱպՒԽ 
Անհա-Անիէ և այ/նէ

Մի 2աՐք բառերի մեջ 111-^ սղվում է վերջին փակ վան֊ 
կում հոլովման ու բառակազմության դեպքում, օրինակ ՚ 

բերան-բերնի, շիա ակ շիտկել (շտկել), կոճակ-կոհկել» մատադ- 

մաւողաշ, շինած-շինծու, ծիծադ-ծիծդունյ ցամաք-ցամքած, պա- 

ո֊ավ-պաովի, արձակ-արձկել, նակատ-ճակաի, քաղաք-քադքի 
անդադար-անդադրում, ամաււ-ամոան, սատակ-սատկնլ և այլև: 

Ահա սրանց համար մի քանի գրական օրինակներ։ Էկնեբհ 

աքձկիբ տուն արխ ճակտիս կնճիռները, փշե պսակը ճւսէ- 
տիս կդնեմ. Սև մութ ամպեր Տակտիս դի զվան. Եվ խոժոռ 

Տակտիս պսակ տատասկյա (իս. 1֊ին, 36, 41, 43, 68, 131)։ ^ռ 
ճա^ւփճ դրոշմած է անմահության կնիքը (Շիրվ., 4֊րդ, 502)։ 
Ավեր °շիիս Աե հարկի տակ (և. Ս., 22)։ Երկաթ ի մի կուռ 

շալակին դրած ու արավ Սասմա քակքի գառնարած վ Թում 

Յ֊ԲԳք 108)։ Բաժնեցի մարդկանց անսեր, անտարբեր ^Թում. 

1֊ին, 528)։
Վերևում բերված հնչյունափոխված բառեր ի ցանկից 

մի <2*մնի բառեր արդեն օրինականացված են և մենք դրանք 

այլ կերպ „չենք էլ գործածում, օրինակ' կոնկեխ շին^ՈԼ> 

ծիծղուն, անդադրում, սատկել, ամոան (ամաո֊վա ձևի 

մեջ չէ սղվում). ամււան ձևի ա֊ի սղումը հին է և ունի 

ձևաբանական նշանակություն). իսկ մյուսները, հատ֊ 

կապես հոլովման հետևանքով սղվածները մերժելի են, իբրև 

բարբառս։յին երևույթներ։
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^֊ի սղում Նկատվում է նաև մի քանի բառերի Հեր ջ֊ 

բոյթեր վանկում, վերջավանկի ուժեղ շեշտի հետևանքով* 

^թԻ^ակ' կյաւազի-կասւղեի աո.’պ1ւ-աԱջ1ւ, քնզանից-քեզնից, 

երկուշաքաթի-երկուշաքթկւ երեքշաթւսթի-եթեքշաթթխ չորեք- 

շարաթի-չռրեշաբթխ հավանոց-Ջ սվնոց, g֊uփ^gЦ■g1։119^, ձո՜ 
րացել-չորցել, չոր աճ ալ «շոր նալ, ճավասար-ճավսար, րսպանիք- 

թաղնիք և այլն։ Ահա մի քանի օրինակներ, ^ի^ ու տղա֊ 

Ղա1լ ^ սվնոցի դոան (Ւս.) 3~րդէ 181)։ Ծածուկ ծովն է պ:սրսւ- 
կոէմ Հևուրդ. Իանասւո*) 11)։ վրան նայելիս վիչտդ կմոո,- 
(ւաս {Նույն տեղում) 15)։ Չարքաշ կնկաս կուրծքն է ^ւսվ~ 
ցել: Մեր կերակուր պաղ ջուրք չորցած գարի Հար {ն.տ.ք23)։

Մի քանի հնչյունափոխված ձևեր իմաստային տարբե­

րակումներ են ստացել անվթար ձևերի հ տմեմաաոլթ լամբ ք 

օրինա1լ վաթդայգնա-կաթս|նս։> Տրամւսյել֊ււթսււքմեի Տ1!1մսւրե[- 
Տաւկեյ,1 պ;սաաո.ել-պասւո.ել> րւսնավոր-թանվոր, աշակնրա- 

աշկերա, Տյււքարիչ-Տաւքրի^ դադաթած-դադրած, թոթավել- 

Բ"?1^։

1 Համարել-հհամրել CПHTaTb# նշանակությամբ այժմ քիչ է ԴոԲ' 
■ հածական, համեմատիր. Եվ անցքերը պատմում է նա։ Համարում է 

՜ նա ու թիվ ^հա (Թ"*-մ.ք 1-ին) 590)։

Մեր կարծիքով սրանք են շեշտի հետ կապված Ա1 ձայ֊ 
նավորի հնչյունափոխական երևույթները) որոնք) ինչպես 

^^Հեր) մասնակի արտահայտություններ են մեր ազգային 

լեզվի ^եջ և այլևս կենդանի ու գործող օրինաչափություն֊ 

ներ ձեն այժմր

22. Ե Եվ Ո (0) ՉԱՏՆԱվՈՐՆԵՐԻ ՍՂՈՒՄԸ 
ՇԵՇՏԻՑ ԱՌԱՋ

Ինչ որ ասացինք ա ձայնավորի մասին) նույնը վերա­
բերում է նաև եք Ո Հօ) ձայնավորներին, սրանք էլ սղվում 
են վերջին և նախավեր՛ջին վանկերում դարձյալ իբրև մաս­

նակի և քարացած երևույթներ. օրինակ' թՈՈ.ոմ*ե[-թՈՈ.ւքել 
(միթե պիտի թոո.մին թոշնին, Իս., 1-ին, 16)։ Խեղճ-խղՏալ, 

ւս4ե[-ավլել« սովորել-սովրկ) ոթկոր-որկրամոլ, մժեղ-մժղուկ.
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ՀւԱեռ-ձւքոան» վ^րա-վրա, ցեխ-ցխել (եղել է նաև ցիխ ձևը), 

|>ւ։լոթ-թո|թել> խոլոթ-խոլթել և այլն, որոնցից մի մասը օքի՜ 
նականացևլ է, ինչպես' որկրամոլ, մժւլակ, ձւքոան (Հին Հո­
լովաձև), վրա, ցխել, խղճալ, ավլել ձ այլն։ Նկատվում է 

նաև նոր երևույթ' եա^>Ա, 1"՚է *̂̂  սղվում է. օրինակ' կո­
ր Լակ-կորեկ-կորկի (Հոդին դասել է կորկի Հատ. Ընտիր էքեր,

* հրոֆ» Մ» Ար եղ յան, Հայոց լեդվի տեսություն, էջ 196։

23. Ա ՀՈԴԱԿԱՊԻ ՍԿՈՒՄԸ

Մեր ազգային լեզվում րարդ բառերի երկու Հիմնական 

տեսակները հոդակապով և անհոդակապ բարդությունները, 

այնպես են խաոնվել, որ դժվար է ասել անհոդակապ բար֊ 

դությՈւնները կազմված են իբրև այդպիսին, թե դրանը հո­

դակապով բարդություններ են, քակ հետագայում հոդակապը 

"7'/***^ & Ուսումնասիրությունը ցույց է տալիս, որ կցա֊ 
կան համարված Ը^ԸԴ բառերի մեծ մասը ծագում են հո- 

հոդակապով, կամ պբոֆ. Մ♦ Աբեղյանի տերմինով ասած 

իսկական բարդությունից, որոնց շատերի ա հոդակապը մա֊ 
մանակին սզվել է՛ Հոդակապով են կապվել ոչ միայն երկ֊ 

1!Ո1,Դ եզրում բաղաձայն ով սկսվող բառերը 9 այլև ձայնա­

վորով սկսվողները, որտեղից էլ սկսվել է հոդակապի ան֊ 

կումը' հորանջը ծածկելու համար, ձայնավորից առաջ ա*̂  

ընկել է, որի համաբանությամբ կազմվել են սկզբնական 

անհոդակապ բարդությունները։ Այս առթիվ պրոֆ» Մ. Աբե֊ 

ղլանը գրում է. հԹե հին և թե ^ոթ Լ^զվի մեջ կան բագ֊ 

մաթիվ բառեր, որռնը կազմված են բաղաձայնից առաջ 

•առանց հոդակապի։ Այդ բառերի մի մասն ունեն նաև հո֊ 

դակապով ձևեր, և հաճախ դժվար է որոշել, թե այդպիսի 

բառեր սկզբնապես առանց հոդակապի են կազմված եղել և 

հետագայում երկրորդաբար հոդակապսվ ձևեր են աոաջ եկել, 

թե ընհակաոակն, առանց հոդակապի ձևերը հոդակապով 

ձևերի սղումն ենյՀ։
Սրանից անմիջապես վերև նույն ուսումնասիրողը գըտ֊
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*լ,„լմ է, որ հէն լեղ՛ք է հոդակապով ձևերը սղում են հոդա֊ 

կապը, երբ բաոր մեծանում է. օրինակ' աբծաթասեր-ար- 

ծաթսիթություն, ընկեթսաեթ-ընկեթսիթություն, երկւսյնամիտ- 

եբկւսյՏւքտությոէԼ արյունահեղ-արյունհեղություն, սսւկավա- 

ժամանակ- ս սկավժամանակյա, եղբայր սսեր - եղթայրսիրու֊ 

թյունյ ողջ ռմիտ-ողջմտություն, լրջամիտ-լթջւքտություն, պա֊ 
նապւսն-պ ճՏպ շնություն և այլն։ Հոդակապի սղումը, ինչ֊ 

պես տեսնում ենք, մ եր [եղվի մեջ հին երևույթ է ձ հա֊ 

տուկ է թե գրարարին, թե բարբաոներին և թե միջին 

հայերենին։ Պետք է կարծել, որ հացթուխ» ջրկիր։ ջրհեղեղ, 

ջրվեժ։ ջրկուոեւք, ջրհան, ջրհոր, ջրմուղ։ թանթեր, հրձիգ, 

քարտաշ» ք ււբկոփ, տնտես։ սւՍպաՏ և բոլոր նման բաոերը 
ասալարել են հոդակապով ձևերից, որոնք միակ իշխող ձևե֊ 

րըն են եղել մեր բառակազմության մեջ և մինչև այժմ էլ 

իշխում են։ Հոդակապի անկման հետևանքով անհոդակապ 

ձևերն այնքան շատանանք որ սկսվեց դրանց համա բան ոլ^ 

թյամր անհոդակապ բառերի կազմությունը իբրև բառա֊ 

կազմության նոր սիստեմ։

Մեր |կ«ւն (ա)1|որ վերջածանցով ունի բազմաթիվ բա֊ 

ոեր, օրինակ' րան սվոր, գրավոր, թագավոր» նենգավոր, գո­
գավոր, սւ սղանդավորյ խորհրդավոր, ձիավոր, միավոր, երաշ­

խավոր, նռնակավոր, նասակավոր, հարկավոր, մեղավոր և 
այլն։ Ծրանց օրինակով մենք այժմ կազմում ենք նորա֊ 

նոր բառեր, ինչպես' Տրեաանավոր, թրթուրավոր, տեսակա­

վոր, դանակ սվոր, չմուշկավոր ճ ա^Ն* բայց Հենց այս կազ֊ 
մութ յամբ մեր ազգային լեզուն ունի մի Հարք բառեր, 

որտեղ ա*Ն սղված է, օրինակ' սարվոր, կենվոր, հնձվոր, 
յրվոր, ամոթվոր (Մնացի ամոթվոր, (Անթ,, 220), աստվոր 

(մի հավ Թըոաւ[ են ձորից, խաբար տԸ^աւԼ աստվորիդ. 
Թում,, 1֊ին, 578), լողվոր, կթվոր, զինվոր, բանվոր, 

անցվոր, շ սւովոր, դարձվոր, քաղվոր, քոչվոր, երկվոր(յակ), 
անվոր, եկվոր (նաև եկավոր, բայց հնացած է. Եկան երկու 

եկավոր, Թուման յան), վարձվոր, լողվոր, գուցե ուրիշ բա֊ 

սեր ևս։
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Թվարկված բառերիդ զինվոր# վսրձվոր, ջրվոր հին են. 

շատ հնարս։վ"ր է, որ մի քանիսը սրանց համաբանությամբ 

կազմված լինեն. օրինակ' րանվոր կազմված կամ առաջա­

ցած է ի հակադրություն թունավոր բառի՝ իսկ անցվորք' 

անցավորի, անցվոր ժողովրդի մոտ Նշանակում է «անցորդ» 

((յնորհակալ եմ, անցվոր ախպեր. Թումանյան), էս^Լ ան­

ցավոր նշան ակում է չմեռած, անցնող» ^յ անցավոր ցավի 

աշխարհ. Ւս*, 1-ին, 105 ի Ղարձվոր նշանակում է «ադեդ, 
այլանդակ, այն աշխարհից վերադարձած» և կազմված է 

խոսվածքներում (Հագցնում է իր սև, դարճվոր աղջկան. ^//ւ.յ/., 

1-ին, 305}՝. հան այս կարգի այ[ սղումներ, բայց չեն օրի­

նականացված. օրինակ' սդվոր# բայց գրականն է սդավոբ:

Ա ձայնավորի սղում նկատում ենք նաև մյուս ածան­
ցավոր կազմ ությունների մեջ։ Հայանի է, որ ածանցներր 

գերազանցապես առաջանում են արմատական ՛բառերից, 

որոնք երբեմն իրենց առաջացրած ածանցներին զուգահեռ 

գործածվում են նաև իբրև անկախ բառեր։ Ինչպես որ ան­

կախ բառերը բարդության մեջ մտնում են հոդակապի միջ֊ 

նորգութ յ»սմ բ, սւյնպես էլ ածանցները։ Անհոդակապ են միա­

նում ձայնավորով սկսվող վերջածանցները, ի°կ մյուս 

ածանցները, եթե հոդակապ չունեն, նշանակում է Ժամանակի 

ընթացքում սգվել է այն։ Մ. Աբեղյանը նշում է, որ 1|Ա1^^ 
Wb ԿԻԿ. Կnil] ածանցները միանում են tun անց հոդակապի» 
օրինակ' աղեկիկ, աղեկուկ, կարմրկու֊կ, կարմրկեկ, մանրկակ/ 
մեծկակ և այլն։ ներված բառերի մեջ հիշյալ ածանցները 

կազմված են ակ, եակ, իկ վերջածանցներից և, ինչպես 

նկատվում է, կազմությունների մեջ ձայնավորները սղված 

են։ Կարմրկեկ բառր կազմված £ կարմիր-|-իկ 4՜ եաէ ածան^- 

ներից, և բնական է, դրանք հոդակապ չէին ընդունի, որով­

հետև երկուսն էլ սկսվում են ձայնավորով։ Երբ արդեն կա 

մանր-ք-իկ-ի-ակ^>մանրկակ> ապա ֊կւսկ ըմբռնվում է որպես 

նոր ածանց 1*բթև թե անհոդակապ միացած ւքանր բառին, 
հետագայում այդ անհոդակապ ձևի համաբանությա•Դևազմ - 

վում են այլևայլ բառեր։

326—8
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Ատ վերջածանցով ՛ունենք կազմված փ սյսււսսւ, Տեղե- 

ղատ, կոճաա, կրճատ վ արմատական ձայնավորը հին որդ֊ 

ման արդյունք է. պետք է չիներ' կարԽւո)/ աթժաա» ակ- 

Տատ, փշատ, ՈՆ&չսաԽ կիսատ, ժոռատ, ծերատ, թացոտ, կտա­
վատ ե այլն։ Հայտնի էէ որ այս ածանցն առաջացել է 

Տաաաէկքա^ .Տատ արմատիցէ և հենց այս արմատով զՈւ'՜ 

գահեր։ վերը բերված բառերին, ունենք' թաթաճաա, նթկա- 

թաճասս սւկաւքսւճււաձի ՏուսաՏասւք փպաււՏյւա, վիրահա­
տել և այլն։ Հենց որ Ջ հնչյունը ձայնավորների մեջ այլևս 
չի Հնչվում} ձայնավորներից մեկը մեր լեզվի հնչման օրեն֊ 

քով սղվում է՝ և ստացվում են վերևի անհոդակապ ձևերը*

Զի բացառված նաև, որ հետագայում Հիշյալ անհոդակապ 

բառերի համ ա բան ութ յամբ կազմված լինեն Թձ1Ա1 արմա֊ 
տով անհոդակապ ձևեր, օրինակ' թար^ԱԱՈ, կանեփճԱ1աէ ^Տ* 

ճսաւ (Լուսինն ինչպես րրԹՋւԱտ կարապ, ծով երկնքում կր 

լողա. Ւս., ե֊ին, 97)։ Այդպես էլ Ջ• ով “4ււվալ ւքյու.ս բա֊ 

ո^բը կուր ուլ են ույդ օրենքին ենթարկված լինել. օրինակ' 

հարկանել քայիՅ կազմված £ սպասահարկել (վերադառնում 
էր հայրենի տնակը տեղական եկեղեցում սպասահարկելու, 
Պ. Պռոշյան, 2֊րդ, 355 ի որ հետագայում ^֊ի անկում ով 

դարձել է սպասարկել;

Նույն ձևով աստիճանաբար ընկնում են -եցկ, -ացկ 

ածանցների ձայնավորները, օրինակ' էթևաՏյի, լենինզրադ- 
ցխ աշաարակցի ^«կ փաբպեցի կազմված է փարպի-|՜ ացի^> 

վւարպեց|ւկ օշականցի, ի"կ հարաշեշտի տակ' ուշակնեց|ւ 
( բարբառային)։

Ական ածանցի աոաջին ա֊ե սղված է վարձկան, լծկան, 

բարձկան, որսկան, լացկան, մուրացկան, լալկան, մրսկան, 
խոովկան, ծննդկան, չխոսկան, թխսկան, վազկան, նստկան, 
մնացկան և մի քանի այլ բառերի մեջ»

Անակ ածանցի առաջին ա-է սղված է խոտորնակ, վրաց­

նակ, պահնակ, սողնակ, կոչնակ, խոսնակ և մի քանի այ, 

բառերի մեջ»

^^3 ածանցի ւս֊ն սղված է հետևյալ մի քանի բա֊
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սերի մեջ» զոզնոց, ուսնոց, վզնոց, թիկնոց (Հ^թիկւսնոցՀթիկ- 

նանոց^, եզնոց ^եզնանոց1 և այլե։

1 Մեր կարծիքով ոց և ճոց ածանցները միևնույն անոց ձևից են 
■ առաջացել տ-ի սղումով և եզն, |փ^Կ մատն բառերի մոտ նաև Շ-ի 

անկումով ստացվում են մատնոց, եզնոց, թիկնոց և այլն, որտեղ ոց 

կարող է առանձնանալ մատն, թիկն, եզն ձևերից որպես ղիտակցելի 

֊ածանց։ Նսկ նոց առանձին է ըմբռնվում' ս\~ի սղումով։

^ան ածանցով կազմված բառերի շարքում Ա1 հոդա կա֊ 

պից բեոնաթ ափված ձևեր են' իոսնոՆթպան, պարտիզպան, 
ջրաղացպան, թաթպան, բազպան (<Հբազուկապան)։ կուա- 

պան ^<ՀկոՆյաապան' ձիապան), քունպան (նույն իմաստով)։ 

Սրանց օրինակով կազմվել են փոխառյալ պահապան, Pwjg 
ւզանպանեթպաՏպանությոՆն, զրպան<^զրապան, գուցե նաև 

մարզպան (<Հմարզապան) բաոերը։

Վերևում բերված օրինակները 3nLJd ^ն տալիս, որ 

բառակազմության և ածանցման մեջ ա հոդակապը կապա֊ 

կցման հիմնական միջոցն է եզեր իսկ հոդակապը կորցրած 

ձևերը ուշ ժամանակի երևույթներ են։ Ա հոդակապով չեն 
կապվում այնպիսի ածանցները, որոնք մի ժամանակ թեք֊ 

ման ձևեր են եղել և կամ սկսվել են որևէ ձայնավորով 

կամ երկբարբառով, իսկ ձայնավորը հնչյունափոխվել է, երկ֊ 

բարբառը վերածվել է բաղաձայնի, օրինակ պաաաո արմա~ 

վոՒՅ ուզենք պատռվածք բառը, որ գրաբարում հնչվում էր 
պաաււուածք. այսինքն* ածանցը սՒ4.ում է ուա հնչյոլ֊ 

նակապակցությամբ. աւետիչ-աւետիչեայ-ավեաիչեյ, ապա 
^^ի անկումով ավետչեք և հետո համաբանությամբ աո.- 

հավատչյա, Ջավատչեք, կարողչեք 4 ^/լ^^
Մի քանի ածանցներ երկու, երեք թվականների հետ 

կապվում են առանց հոդակապի. օրինակ* երկպատիկ, երեք­

պատիկ, բայց եռապատիկ, քառապատիկ, կրկնապատիկ, 
տասնապատիկ և այլն։ Երկու բառով ունենք բավականա֊ 

չափ անհոդակապ կազմություններ, օրինակ* երկդիմի, երկ­
դասյան, երկտող, երկ[եզվյան, երկնառաք, երկբարբառ
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և այլն։ Առհասարակ մեր բաբՂ թվականները առանէր 

հոդակապի են։

Pшբ ածանցով կազմված բառերի մեջ հին հնչյունափոխ֊ 

ված ձև £ կք!1 Հկնչաբարյ Նախածանցներով կազմությունները 

նույնպես ունեն հոդակապը կորցրած ձևեր կամ ուղղակի 

կազմված են առանց հոդակապի, օրինակ անդրավարակբ, 

բայց Անդրկովկաս անդրկասպյան, անդրջրհեղեղյան, անդր- 

շկրկմյան և այլն։ Բաղ մասնիկով անենք բաղադրել, բայց 

բաղդատեի բաղհյուսական, կամ դերմարդ, գերբնական, բայց 
գերագույն, գերագահդ, գերակշիռ և այլն, ապա մ՛ակագրել, 
բայց' մակբայ, մակդիր: №ւձոգ.ա^ապ են ներ մասնիկով բարդ 

դությունները. օրինակ' ներշնչել, ներդաշնակ, ներմուծել, 

ներգրավել և այլն։ Ժխտական ածանցները^ բացի ասլ մաս֊ 

^եհՒ9ք միանում են առանց հոդակապի ։



ԳԼՈՒԽ ԵՐՐՈՐԳ

ՀՆՋՅՈՒՆԱՓՈԽՈՒԹՅՈԻՆ ՇԵՇՏԻՑ ԱՆԿԱԽ

25. ԸՆԴՀԱՆՈՒՐ ԿԱՄ ՊԱՏՄԱԿԱՆ
ԵՎ ՓՈԽԱԶԴԵՑԱԿԱՆ ՀՆՉՅՈՒՆԱՓՈԽՈՒԹՅՈՒՆ

Լեզուներում մի շա^ք 

դամանքից սկսում են ռրոՀ 

բեմն այդ փոփոխությունը

հնչյուններ անկախ որևէ հան- 

ուղղությամբ փոփոխվել։ Եր- 

ճիևնույն պայմաններում տա-

րածվում է փոփոխվող հնչյունների րոլոբ դիրքերի վրա և 

հասնում է իր լիակատար ավարտին, եթե փոփոխման ճանա­

պարհին այլևայլ պարագաներում չկան հնչյունափոխական 

վերոհիշյալին հակադիր կամ խանգարող օրինաչափություն­

ներ։ Սակայն անկախ այդ խանգարող հանգամանքներիցս 

ԴաԺո է մի մա էէ տնակ, էէր հնչյունափոխական այդ օրենքը 

բոլորովին կանգ է առնում, և ՜երբեմն էլ դրան հակառակ 

պրո^ես է սկսվում։ ^իՍաԼ հնչյունափոխությունները կա­

տարվում են դանդաղ, աննկատելի, աստիճանաբար և որո՞ 

տևական ժամանակի րնթացքում կարող են փոխել լեզվի 

հնչյունական կերպարանքը։ Մինչև այժմ պարզված չէ, թե 

այդ փոփոխությունների հիմքում ինչ պատճառներ ու հան­

գամանքներ են ընկած և վերջապես ինչու տվյալ պատ­

ճառներն ու հանգամանքները լեզվի պատմական մի շրջա­

նում գործում են, իսկ մի այլ շրջանում ոչ միայն վե­

րանում են, այլև հայտնվում են նոր պատճառներ ու հան­

գամանքներ, որոնք լիակատար կերպով բացառում են նա­

խորդները և վերացնում նրանց առաջ բերած հնչյունափո­

խական օրինաչափությոլնները։

Ահա այս կաքդՒ հնչյունափոխությունները կոջվ"^-մ 

են ընդհանուր կամ պատմական։ Ւսկ փոխազդեցական է
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կոփվում այնպիսի հնչյունափոխությունը, որը կատարվում 

է մեկ այլ հնչյունի ազդեցությ՚Տբ՛

Ընդհանուր կամ պատ մ ական հնչյուն ափ ոխ ությունր 

հայերենում շատ խոշոր դեր է կատարել {եղվի հնչյունա֊ 
կան երևույթներ ի կերպարանափոխսւթ յան մեջ։ Մեր հին 

գրական լեզվի մեջ պատմական շրջանում առաջացած ընղ­

հանուր հնչյունափոխական որոշ օրինաչափություններ 

չհասան իրենց ավարտին և այդպես կիսաճանապարհին 

մնացինք իԱկ որոշ հնչյունափոխս։ թյուններ այնքան կա- 

աարյալ եղանք որ բացառությունները մի կամ երկու' բաս 

են ներկայացնում։ ^երաբտրում սկսված և վերջացած օրի­

նաչափությունները մեր գրական լեզուն ամբողջովին յու­

րացրեց, իսկ *սյն օրինաչափությունները, որոնք գրաբա­

րում կիսատ մնացինք այդպես էլ անցան մեր ազգային 

լեզվին, որոնցից մի մասը դեռևս նույնությամբ շարու­

նակվում էք իսկ մյուս մասի մեջ հնչյունափոխական նոր 

սլր^ցեսներ են նկատվում է

Բարբառներում ոչ միայն գործեցին և իրենց ավար­

տին հաստն գրաբարում սկսված, բայց անավարտ մնացած 

հնչյունափոխությունները, այլև բարբառներում առաջա­

ցան նոր օրինաչափություններ, որոնք փոխեցին մեր բա֊ 

ոեբից շատերի հնչյունական կերպարանքը լեզվի ձևա­

կան պատկերը։ ՜

Մեր ազգային լեզուն օգտվելով դրարարի^։ բարբառ- 

^րՒ^՛ ^7՛?^ հայերենից երբեմն հիշյալ աՂրյոլ-րեե ր ից 

Հե՚Ըցրել է միևնույն բաոը, բայց տարբեր հնչյունական 

կերպարանքով» օրինակ՝ այլ բառը ունենք նաև էլ ձևով ու 
տարբեր իմաստներով։ Այսպես են ա^^ւսթյա-արծաթեյ եթ- 

կաթյա-եբկաթեյ ժայո.-ժեո.ք քայլ՜^1ք ե ՛Այլն։ Բայց քանի որ 
այս տարբեր ձևերն առաջացնող հնչյունափոխական օրենք-՝ 

նեբը այլևս մեր գրական լեզվում կենդանի չեն, ապա նման 

խառը ձևերը մնում են որպես նրա ձևավորման ու զար­

գացման յուրահատուկ արգասիք և պահանջում են հատուկ

մնասիր ություններ։ուսու
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Ընդհանուր կամ պատմական հնչյունափոխ»լPյnլ^ը 

տարածվում է և) ձայնավորների, և բաղաձայնների, ե 

երկբարբառների վրա։ Այժմ տեսնենք պատմական ինչ հըն֊ 

չյունափոխություններ են տոտքացել մեր չեղվի մեք, 

դրանք մեր դրական լեզուն ինչպես, է յուրացրել և ինչ 

նոր երևույթներ են ուղեկցում այդ փոփոխություններին։

26. ՁԱՅՆԱՎՈՐՆԵՐ!» ՀՆՉՅՈՒՆԱՓՈԽՈՒԹՅՈՒՆԸ

Ե ձայնավորը բտռասկզբս։ մ աստիճանաբար հնչյունս։֊ 

փոխվում է և դաոնում յե; Արարատյան շատ խոսվածք֊ 

ներում այս նույն երևույթը արտահայտվում է նաև բա֊ 

ռամ իջում, օրինակ որոշակիորեն տարբեր են արտահայտ ֊ 

վ»ւմ սէր֊ոեր, մէթ-մեր, թէրՀոչ խարներին կիթ րերելը)-^։ 

Գրությամբ տարբեր այ” տեսակի բառերը արտաբերու֊ 

թյամր դրաբարում էլ տարբերվել են, բայց մեր դրական 

լեզվում արտաբերական այդ տարբեր ութ յո։նր այլևս չի 

զգացվում։

Այ»» էլ ասենք, որ Ե֊ն արարատ յան շատ խոսվածք֊ 

^հերում բաոասկզբում տարբեր փոփոխություններ է կրեր 

Միևնույն \,֊ն բաոասկզբում տալիս է յե, է, Տէ, ւս ('[երկինը 

հինէ), ի, հի, հօ. օրինակ' եբբ֊յեփ, եթկոՆ-էյյկոՆ, երազ-էրազ, 

եիերւքու֊նքՀիերւքուՏխ երդում-Տօրթում, եդբայր-ախպէր, ե- 
դինջ-աղինջ, երեք-իրեք, Նլ-հելի, երեկո-հիրիդոՆն և այլն։ 

Մեր դրական լեզուն այս բոլոր փոփոխություններբ մերմել 

է (բացառությամբ մասնակիորեն արտահայտչական արմեր 

ունեցող քարացա^ ձևերի իթ|ւկր.ւ&^, միայն ընդունել է 

բաոասկզրի ե^>]ե հնչյունափոխությունը։
(1 հնչյունը հայերենում այմմ երկու տեսակ է հնչվում' 

վո և օ։ Վո հնչվում է բաոասկղբսւ մ, իսկ Օ մյուս դիրքե֊ 

բում, օրինակ' ոսկի դործ, հաճո: Վո դաոնալ։։։ պրոցեսը 

մեր լեզվում սկսվել է վաղուց։ Նույնիսկ 5֊բդ դարում 
բաոասկզրի Ո֊ն տարբեր է հնչվել. այդ ապացուցվում է 

նրանով, որ հունարենի ՏՕ, ՕԾ, 0, Ա, հնչյուններն ու հնչյու~
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նակապակցություններր 5֊րդ դարում տառադարձվել են 

Ո֊ով. օրինակ' ’ՕԽ|1սԱ$ րաոը տառադարձեք ենք Օղիւք- 

պիադ, ճՅՏՍբւՕՀ ասորի, 8օտ«1օ; րորալոն, ՏտօքրՅ զոմ ե 
այլն։ Հետագա քում ^^^^վ պատմական հնՀյուն ափոխու֊ 

թյան' բաոասկղրի աձՂ աարրերակն երր վերածվեցին ւ|ո-//. 
այս համատարած օրենքիդ դուրս մնացին սփ արիանոս* 

ոփալիս, ովսաննա, որոնց մեջ Ո-ից հետս եկող վ հնչյունր 

տարնմանության օրենքով նախորդ ^ի առաջացումը 

կանխում է։

Հայերենում բաոասկղբի \\֊ն Վ~ ի որոշ երանգ է ու֊ 

նեցեի դա ապացուցվում է նրանով։ որ փւ կապակցու֊ 

թյամր սկսվող ոչ մի բառ չունենքէ ինչպես որ ունենք 

վեց, վուշ, վեն, վարդ, վիթ: Հո-ով ունենք վոնմակ, որ 

գրվում է նաև ոնմակ, յոնմակ. վաւէւ որ գրված է նաև 

վասւէսա, վօւլէ, վասւաս և այլն, որոնք ուշ չքամեի ձևեր 
են և սխալ գրության արդյունք։

Ու ձայնավորը մի այլ ձայնավորից առաջ դարձել է 

վ. օրինակ՝ պաաուէր-պասւվեր, նուագ-նվազ, կււուել-կււվել, 
նարուած-Տարված ե. այլն։

նույնիսկ օտար բառերի մե9 ձայնավորից առաջ ւււ֊ն։ 
որ երկբարբառի բաղադրիչ է բարբառներում, հնշում են վ. 

օրէնա1լ բուրժուա-բուրժրվա:
Ալ երկբարրառր բաղաձայնից առաջ ամենուրեք դար֊ 

ձել է օ» օրինակ՝ աւձ-օձ, արւսսո-արօայ կարսււսւ-կարօտ: 
Այժմ այդ Օ֊ն մենք մեծ մասամբ տառադարձում ենք Ո֊ով։ 

Ալ֊ք բաղաձայնից առաջ մնացել է երկու րառի մեջ աղաւնի 
և նաւթ: Հյուբշմանը այս երևութը բացատրում է նրանով։ 

որ ՍՌ1*ից հետո հնչվել է մի յայսինքն մի ձայնավոր։ իս^է 
քանի որ ձայնավորից առաջ աւ մնում է նույնությամբ։ 

ուստի այդ բառերի մեջ փոփոխություն տեղի ձի ունեցել։ 

Սակայն իրողությունն այն է, որ աղավնի բառը մեր կեն֊ 

դանի խոսված քներում բոլորովին տարբեր է ^Հվ^Լ* 0բՒ~ 
նակ' աղունիկ, եղունիկ, եղունէկ, աղունակ, նաև աղօնիկ, 

րղօնի և այլն, իսկ մեր գրական լեզուն վերցրել է հին
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ձևը։ Ինչ վերաբերում է GllILp բառին t ապա դա շատ քիչ 

գործածական բառ է հղել և խոսվածքներում այժմ գոր֊ 

ծածվածը ոչ թե հին բառն էք utJL նոր փոխառություն է 

թուրքական լեզուներից։ Իսկ այն խոսվածքներում) որտեղ 

կենդանի £ եդելյ կանոնավոր կերպով դարձել է Gop-J
Ալ չի դառնում օ նաև այն դեպքում) երբ նրան հա֊ 

Հորդում է հոդք կամ բառակազմական որևէ ձևույթ, °ըի~ 

նակ' ցրաւ-զրւււչ֊սկսնյ նւսՆ-նաւս֊նսւդ և այլն։ Այժմ հին 
աւ կապակցությունը մենք դրում ենք ավ:

Եա երկբարբառը, որ պատմական հնչյունափոխությամբ 

այժմ դարձել է յա, նույն հնչյունափոխությամբ բաոա֊ 

‘էևրՀի փակ վանկում դարձել է ե հետևյալ դեպքերում, 
ա) դրարարի բոլոր անցյալ դերբայներումf եթե աշխարհաբառ 

բում դրանք գործածվում են որպես վաղս։ կա տար դերբայ, 

օրինակ' կարդացնալ-կարդացել, սիրեալ ֊սիրել, զործե սլ-ցոր- 

Mip մատՈՆցեալ-մատուցել և այլն։ Իսկ եթե գրաբարի ան~ 
ցյալ դերբայը գործածվում է ոչ իբրև ^pfWJ, աձէ ոլԸՒՀ 
խոսքի մաս, ապա եա չի դաոնում ե, ա ^ մնում 4 յա. 
օրինակ աոաքյպ) ս՚ւաուցյ պւ նիշ յալ, չնիշել վաղակատար 
դերրայ), ննծյալ, անկյալ (բարբառներում անցյալի, դար- 

^]ա1’ ընտրյալ» կոչեցյալ, օրննյալ, կապյալ և այլն։ Բացա­
ռություն են կազմում Առաքել հատուկ անունը ե բարբառ­

՛ներից փոխառյալ մեռել ^<քւքեռյալ J ձեր։
p) Այն բոլոր բառերի փակ վանկումդ որոնք դործա- 

Հական են կենդանի խոսվածքներում, օրինակ' ցորեան-ցո- 

րեն, կորեակ-կորեկ, վաոեակ-վ աւեկ, երնեակ-երնեկ («Հերա- 
նեակ, որ անձնանուն է այժմ), լեառն-լեռ:

դ) եա տվել է ե անցյալ կատարյալ եզակի երրորդ 

դեմքի եաց ձեի մեջ. օրինակ' գրեաց-ցր՚ յ, սիրեաց-սիրեց, 
կոչեաց-կոչեց: Այս դեպքում բացա ռություն գոյություն 

չունի։ Մնացած դեպքերում եւ՚ԱՕր կապակց ութ յունը չի տա­

լիս ե. օրինակ' մենակյաց, երկարակյաց, կնաայաց, նսաա- 

կյա9 և այւն։
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գ) եա^ե հոգնակի եար, նեար վերջավորությունների 

մեջ առանց բացառության, օրինակ բանեար-րաներ, բարձ֊ 
էբճեա|1թարճիկն1ւր և ապա սրանց Համաբանությամբ մյուս 
Fal"P ձևերը։ Միայն եա կապակցությանը իրեար ձևի մեծ 
տվել է ա (ոչ որպես հոգնակի ի վերջավորություն), օրի­

նակ' իրեար-իրեր-իրարքմիմյանց):

ե) Մեր դրական լեզուն գրաբարի եա, ե զուդահևո. ձևե­
րից վերցրել է ե ձևը. օրինակ' շեմք (շեամ, սեամ^, ղեկ (դե- 

ակ), խնայեմ (խնայեամ), կլայեկ (կյայեակ), դեննն (զսճեանխ 
ատեմ (աաեամ), դոեն (դռեան):

զ) Եա չի դարձել ե ազգանունների վեգում եան 
ձևի մեջ. օրինակ' Մամիկոնյան, Օ՚կբտչյաՕ) Աբրահամյան 

և այլն։

Է) եա& ձևի մ՛եջ առհասարակ Հա չի դարձել ե. օրի­

նակ' մատյան, պաւոյաճ (Թումանյան/, պատենում ձևը հնա­

ցած է ե արդյունք է շեշտադրության, եթե չկա պատեն 
ուղղականը), կայրկյան, մեհյան, այժմյան, ատյան և այլն, 

միայն եանց ձևը բարրառներում դարձել է ենց և անցել է 
նաև դրական լեզվին. Տարենց, Մեծարենց, ապա տատենց, 

Համրարձումենց իբրև սեռականի ձևեր,

ը) Այս pnlnp դեպքերում, երբ եա կապակցությունլւ 
դրական ճանապարհով է անցել մեր լեզվին, չի դարձել ե. 

օրինակ' խարտյաշ, որդյակ, օթյակ, եռյակ, քառյակ, դղյակ, 

այծյամ, եղյամ և այլն։
Եայ եռաբարբառը մեր գրական լեզվում երկու ձևով 

է ընդունված։ Դեռևս գրաբարի շրջանում գա փոխվում է' 

դառնալով է. օրինակ' աշտեայ-աշտէ, միջօրեայ-միջօրէ, 

քտւէայ-քուէ (այժմ մենք գրում ենք աշտե, միջօրե, քկե): 
Այդպես ունենք րաղեայ-րազե, դոնետյ-գոնե, ափսեայ-ափսե 
և այլն։ Գրաբարում փոփոխված ձևերը այգպես էլ Տքնացել 

են մեր դրական լեզվում, իսկ չփոփոխվածները բոլորովին 

դուրս են մզվել։ Սակայն եայ Վերջացող հարաբերական 

ածականները, ինչպես պղնձեայ, երկաթեայ և այ/ն, մեր 

գրական լեզվում երկու ձևով են ընդունվել, մարմարյա-
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մարմարե, պդնձյա-պղնձե, երկաթյա-երկաթե, ադամանդյա- 
ադամանդե, փայտյա ֊փայտե և այլն։ Ե֊ով ձևերը վերցրեք 

ենը էւո սվածքներից ք Լւս4 յա*"'/ (^ էամ գր-ր^Ւտ1 

թայդ պետք է նշել, որ սրանք այժմ ավելի արտաձայա֊ 

Հական արժեք ունեն» միաժանանակ անհրաժեշտ է նկատեք, 

որ կենդանի ու. պրոդուկտիվը ն-ն է, որովհետև քիչ բա֊ 

ցառությամբ այն բառերը, որ ^Ա1-ով են, կարելի է գոր­

ծածել նաև ե — ով, իսկ ժողովրդական րաոերը և այն բա֊ 

ոե[*Ը։ ոՍո^։ժեւ1 գրաբարում եա^ռվ բաո չի կազմված, 

այժմ արհեստական է յա*«վ կազմել, օրինակ' չենք ասում 

քարյա զ՚սր։ այլ քարե գար, չունենք կամ չենք գործածում 
կավյա, Ջոդյա:

1 Տես նաև Ա. Աբրահամյան, {Հայերենի դերբայները և նրանց ձև 
վաբան*սկան նշանակությունը}, երևան, 195$, ԷՀ 263,

(Եայ^ յ՚-Ա չի դառնում եք երբ արտահայտում է մի բան 
ունենալու իմաստդ մի բան անելու ունակ լինելը, մի որևէ 

կրոնի) կամ ուսմունքի հետևողը, նաև երբ տեղի և ժամա֊ 

նակի բառերիդ ածական է կազմում, օրինակ անձնյա, սես։- 
չյա, նրաչյա, քրիստոնյա, նրյա-նրեա, պաշտոնյա, գործուն֊ 

յա, ծովեզերյա, ստորերկրյա, եռամսյա, միամյա, բազմամյա, 
ննզամյա, առժամյա, յոթնամյա, տասնամյա:

(Եայ) ]այ փակ վանկում հազվագյուտ է. միայն զարն­
վում է լւլզյւսյճ բառի մեջ։ Հավանորեն դժվար արտաբե­

րության հետևանքով այդ տեսակի րաոերը չեն մնացեք 

լեզվում։ (եայն) կենդանի է եղել բարբառներում, բայդ 

մեզ հասել է (էն) են ձևով, օրինակ' զնգալեն, գոոգոռալեն» 
խնդային և այլ բառերի վերջում*։ .

Ընդհանուր կամ֊ պատժ ական հնչյոլնափօխությամբ 

ա] երկբարբառը արարատյան խոսվածքներում դարձել է 

է* օրինակ' այս-Էս, այն-Էն, զայլ-զէլ, սայլ-սէլ, մայր-մէր և 
այլն։ Այս երևույթը նկատվում է նույնիսկ հոդից առաք, 

օրինակ' տղայ-ադէն, սպայ-աղայն-աղէն և այլև։ Այս հնչյու­
նափոխությունը չի ընդունված մեր գրական լեզվի մեջ' 

չնայած Թումանյանի հայտնի էս, էդ, էն ձևերին։



124 Վարագ Աււաքելյւսն

Այ երկբարբառի պատմական Հնչյունափոխություն 

նկատվում է մ ի քանի ձևերի մեջ. ա խոնարհման ըղձա­

կանի ապառնիի հոգնակի երկրորդ դեմքը լինում է աղաք 

կարդաք, <յԹաք և այլն, փոխանակ' աղա^ը, կարդայք, գնայք֊ 
այդպես է նաև ըղձականի անցյալի եզակի երրորդ դեմքը* 

աղար, կարդար, գնար, փոխանակ' աղայր, կարդայր, գնայր: 
Այս երևույթը նկատվում է նաև գրաբարում, օրինակ' մ]* 

աղար, մի' գնար, փոխանակ մի' աղայր» մի'՝ գնայր:

Այ տվել է է աայգր-աեգր և ժայո.-ժեո_ բառերի մեջ, 

'մնացած բառերի փոփոխությունները չեն ընդունված դրա֊ 

կան լեզվի մեջ* օր' սայրս\ր T41]!*^!՛ ^յ։ t/եացել է եր֊ 
կու ձևով' այլ» էլ: Բառավերջում այ հնչվում է ա. օրինակ 
ծաււա, աղա, աբեղա և այլն, միայն մնում է միավանկ բա֊ 

ռեբի մեջ. օրինակ թայ, այ, նայ, նայ, նայ: Իսկ միավանկ 
բայերի մեջ չի մնացել, օրինակ' կա, գա, ա1Ա» լա և այլն։ 
Բառավերջի այ վերականգնում է, երբ հաջորդում է որևէ 

ձայնավոր* տղա-տղայի-տղայոՆթյուն և այլն։
^-ի անկումը բառավերջում հատուկ էր նաև դրա բա֊ 

րին* օրինակ' գնա, քո և այլն։ Հին հնչյունափոխության 

արդյոք է վայթ^վօթ, վէթ, վիթ, (վօթհի ջրվէթ, վիթԽ):

Այ փակ վանկում հնչյունափոխվում է մասամբ կըրկ~ 

նության մեջ. օք^նա^՝ փայլփլել, կ սյծկլտալ, ձայնձնել նաև 
կեծանալ-կեծ-կրակ, որոնք գալիս են խոսվածքներից, ճիշտ 

այնպես, ինչպես լայն-լեն, Ժայո-Ժեո, ձայն-ձեն և այլն։
Rj կապակցությունը բառավերջի թաց վանկում դառ֊ 

նում է Ո. օրինակ' երեկո, անն սնո, չափածո և այլն։ Նույ­
նությամբ մնում է միավանկ բառերի մեջ. օրինակ' գոյ, 

հյ՛ կոյ (կա նաև կա, ձևով)։ Բառակազմ ութ յան և հոլով֊ 

ման մամանակ յ^ն վերականգնվում է* օրինակ' երեկոյի» 
երեկոյանալ, նանոյական ճ այլն։ Առհասարակ ձայնավորից 

առաջ nj միշտ մնում է ոյ. օրինակ) նոյակապ:
Փակ վանկում ոյ պատմական հնչյունափոխությամ բ 

^Հ՚Լ"1-^ է ՈԼJ• օրինակ' լոյսղույս, կոյս-կոՆյս, յոյս-նայս 
<և այլն։ Բարբառներում պատմական հնչյունափոխությամբ
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ոյ դարձել է ու. օրինակ' լուԱյ բուս (բուսը տեղն է^, 

սլատրուփ Տկութ և այլն։ Այս երևույթը այժմ որոշ բառերի 
նկատմամբ դիտվում է նաև մեր գրական լեզվում, ուր 

ինչքան էլ խուսափում ենք Ո\յ—ի ՈԼ արտասանությունից, 
չի հաջողվում, նման բառերից կարելի է հիշատակել ար- 

աուտ, թութ, ուժ, թուն, անուշ, բուժ, պուտ, շուտ, նոնդուրժ, 

այտուց, գուժ, կուր (Լսվկուր): Սրանց մեծ մասը հին 

գրություն են և կան նաև Ոյ գրությամբ։ ինչպես տես֊

նում ենք ոյ^>ՈԼ դառնալու պրոցեսր սկսվել է վաղուց, 

բայց գրաբարում անավարտ է մնա ցել։ Նկատվում էյ որ 

մեր Լեզվում շ, Ժ բաղաձայններից առաջ ույ դժվարու֊ 

թյամբ է հնչվում, այդ պատճառով աշխույժ, ^ույշ, ւոույժ,, 

այժմ հնչում ենք զգուշ, տուժ, աշքսուԺ: Գրաբարում նկատ֊ 
վում է նաև Հ֊ի անկում շեշտի տակ, օրինակ ճոյծ-^նծ. 

ւ՞յղ-ւ՞Ո’ ւոյս-լուսն:
Հին փով/ոխո։ թյան արդյունք են ոյգ֊յոյզ>վեգ:

^19 պատճառականի կապակցությունը ժ՚եր գրական 

լեզվում չի մնացել։ Անց, կատ, եդակի երրորդ դեմքում 

ունենք ույց, ուց. օրինակ' ՈԼԱՈԼ]ց, սԼցուց, որոնցից մեկը 
Գրաբարի մնացորդ է և ընդհանրական արժեքից զուրկ, 

իսկ մյուսն էլ բարբառային է և միևնույն չափով անար­

ժեք։

Ոյր հնչյունափոխված ուր նկատվում է գրաբար, 

բայերի արգելական հրամայականում, |ք|1 թողար, մի' Տե- 
զուր, փոխանակ մի' թոկոյք, ^ի' Տնղոյր:

Եւ երկբարբառը գրաբարում արդեն պատմական հըն֊ 
չյունափոխությամբ դարձել է իւ, ավելի ճիշտ կլինի ասեր, 

եւ, իւ նույնարժեք երկբարբառներից իլ*ը հաղթել է։ Եւ 

Սևացել է միայն բառավերջի րաց վանկում և ինչպես այ֊ 

ժըմ, այնպես էլ միջին դարերում և գուցե էլ ավելի առաջ 

հնչվել է եվ, որ գրվում էր և գրվում է և, օրինակ պար­

գև, թև, ձև., անձրև, կեղև, արև, տերև և այլն։ Բաղաձայնից 

առաջ գտնվում է միայն ներառի մեջ։ Սւբեմն'եւ—ից Հլն-ին 
անցումը փակ վանկում արդեն գրաբարում վերջացած էր*-



Վարագ Աոաքելյան124

Մի քա^ի հ^^ակ ձ^րից (ալեւր-ալիւր, աււեւծ-աււիւծ, եղ- 
յ>ե1|յ-եւլջ[ււր և այլն} վերջնականապես հաղթել էին վերջին 
ձևերը։ ՜

^Լ երկբարբառը արարատ յան խոսվածքների մեջ փակ 

վանկում դարձել է ի, ու, օրինակ' այ իւր-ւսլիր-ալու.ր, ա- 

րիւՏ*արին-արուն, ձիւն-ծին-ձուն:
Ււ րառասկղբում գտնվում է խր և էէղ րաոերի մեջ, 

որոնցից իւր ^> իր, մնալով նաև իբրև յուր, իսկ իւղ դոր֊ 

ծածվում է միայն յուղ ձևով (՜եղ հին փոփոխս^։ո ւն է 

^Ղ֊ՒսՒ
հէ երկբարբաոը իր հին արտաբերությամբ մոտ է 

'ե^ք. ]ՈՆ~ինէ ուստի այդ |^Լ>յՈէ փոփոխությունը մնացել 
է աննկատելի։ Արարատյան խոսվածքներում կատարված 

Հնչյունափոխությունը քիչ է ագգել գրական լեցվի վրա» 

կան մի քանի մասնակի Օրինակներ, այսպես ։}|ւլք՜4յՈՓ 
այժմ հնչում ենք դուր, սակայն բարդության մեջ պահ֊ 
պանվել է. օրինակ' դյուրաթեկ, դյուրազգաց, և այլն։ Բայց 
հենց այս դեպքում հնից ունենք դուրեկան, հին ժամանակ֊ 

^երից ունենք դյուցապաշտ և դիցապաշտ» արյուն բառից 

կազմված ունենք արուճքաեր, արնոա, արնաքամ՛# արնա- 
ճեղեղ, որոնք կազմված են արուն ձևից և գրական լեզվին 

անցել են բանավոր խոսվածքներից իբրև պատրաստի կազ֊ 

մություններ։ Յու դժվարությամր ^ հնչվում ծ, 3, շ, Ժ 

բաղաձայններից հետո, ճյուղ, 2]ոպ, ձյութ, ժյուլ, ժյուրի և 
ոլրՒ2. բաոեր գրեթե հնչում ենք նազ, 2ՈԼՂ* ծութ, 
Ժուրի: Այժմ յուր քառի իր ձեն է տարածված' բայց բար֊ 
գութ յան և ածանցման մեջ պահվում է անվթար, օրինակ 

յուրաքանչյուր, յուրովի, յուրացում, բացառություն է կագ֊ 
մո։մ հին ածանցավոր իւրեան ձևը։ որ տվել է Ւթեն: Հին 

իլ և ի կրկնակի ձևով գրված բառերից այժմ վերցրել ենք 

Հ-ով գրվածները, օրինակ' փիպ^փիղ, պիւղծ-պիղծ:

Ձայնավորներից առաջ և բառավերջում իւ հնչվում և 

գրվում է իվ, օրինակ' կՒ^Իփ (կի^իլ)» արծիփ պատիվ և. 

այլե։ Այս դեպքում այլ փոփոխություններ չեն նկատվում։
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Ելան, եոարարր աոր գրաբարում առաջացել է իաւ ձևից 
Ն բառավերջում երևում է միայն ^"վ վերջացող բառերի 

գործիական Հոլովի մեջ (բացառություն է կազմում սեաւ 

^սեյ բառը։ Այդպիսի գործիականները մեր գրական լեզ­

վում այլևս չեն գործածվում, միայն մնացել են մի քանի 

քարացած ձևեր) այն էլ բավականաչափ փոփոխված՝ օրի­

նակ' րարեաւ-րարև, ւս|պեաւք-ւսբզեօք-աբդյոյ, կարծեաւք- 

կաբ^եօք ^ք*՜^* Հոգնակի վերջավորություն էյ։ Միայն հազ­

վադեպ գործածական է Տւսւ[սաէոյաւ[ ճևը։ Գրաբարում արդեն 

հաէ դարձել էր եւ, հօ. օրինակ' եաէբՕ-Լւթն^Լօթն-յՈթ'.

27. ԲԱՂԱՁԱՅՆՆԵՐԻ ՀՆՉՅՈՒՆԱՓՈԽՈՒԹՅՈՒՆԸ

5~Ըդ դարի վիճակէ1 ՀՆտ բաղդատելով պատմական կամ 

ընդհանուր հնչյունափոխություն նկատում ենք հայերենի 

պարզ և բարդ ձայնեղների մեջ։ 5-րդ դարի ր, դ, ղ, ծ, ջ 

պայթականներն ։։լ կի սա պայթականներ ր, որոշ դիրքերում 

տ4.յաԼ ՀՆչյունափոլթյան հետևանքով դարձել - են փ, ք, թ, 
ց, չ խուլ-չնչեզներ է ալս օրենքը գուցե հնոլմ ընդհանուր 

է եղեր բայց ^յՆ դեպքերում, որտեղ նկատվում են։ փո- 

փոթություններ, մեր լեզվում իր ավարտին չի հասել։ ^եռ 

ավելին, այսօր մեր նոր գրական լեզվում նկատվում է վե­

րադարձ դեպի հին արտասանությունը նույնիսկ այն դիր­

քերում, որտեղ խլացման երևույթը վաղուց ոեալ փաստ 

է եղել։

Ուրեմն' մեր գրական Լեզվի հնչյունական սիստեմի 

համար այդ պատմական երևույթը նույնիսկ այն որոշակի 

Դիրքերի համար, որ վաղուց անտի Նշվել է, ընդհանուր 

բնույթ չի կրում, այլ դարձել է մասնավոր պատմական 

մի մառանգություն։

Խուլ- շնչեղացման ամենաումեղ տենդենց նկատվել է 

ր ձայնորդից հետո. օրինակ' բուրդ հնչում ենք բուրթյ 
արչ՝ արչ-աււչ, կարդ՝ կարք, խուրձ՝ խուրց, Տարր1 նուրփ, 

դրդհլ՝ դրթհլ, դարձ՝ դարց և այլն։ Կարելի է ասել, որ ր-ից
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հետո եկող վերոհիշյալ ձայնեղների խուլ շնչեղացումը 

օրենք է։ Ոայց հենց այս ընդհանուր օրենքից դուրս են 

մնում այ այն բառերը, որոնք արարատ յան խոսվածքնե­

րում չեն գործածվեր օրինակ' սարդ, սիրաւք արզ, արդ, ար - 

քանյակ, քորքոքե[ (սրա փոփոխված ձեն է թորփել. իսկ թոր֊ 
թոքել վերցված է դրական ճանապարհովդ, ն.»րձվաձ, հոր­

ձանք, ձորձ, շուրջ, գորգ, լորձ, որջ, Տորջորյել, հերձել, ստերջ, 

մերձ, ուղերձ, արգանակ, արգահատել, անուրջ, արդ, արգասիք, 

արգավանդ, բարբաջանք, բարգավաճել, բարբարոս, թուրդ, 
գիրգ, երգիծել, խարդավանք, խորդալ, դղիրդ, խորդենի, ներ- 
թան, սարբինա, վարգել, ցրդենի, քարթ, անջրդի, ընդ I։ 
դուցե մի քանի այլ րաոեր։

բյ Ուշ շրջանի փոխառու թյունները, որոնք մեր գրա­

կան չեղվի մեջ անցել են բարբառային ճանապարհով, օրի ֊ 

նակ դարդ' դադարգուն, զարթաթ, դարթեդաբ, կուրգան, նար­
դի, թուրջ, մարջան և այլն։

գ) Նոր փոխառությունները, թերդան, օսոթաորգ, Վի- 

թոբգ, Սերգո ե այլն։
դ) Բացահայտ կրկնությունները, երբ այդ պատճառով 

բաղաձայնը մոտենում է ր՜ին, օրինակ գրգիււ, բարբաո 

դարդար, ջարջաո. և այլն։
ե) Գր ական ութ յան միջոցով խոսակցական լեզվին ան֊

ցած բառերը օրինակ զարգանալ, լուրջ, խարդախ 
խոսվածքում իարրախ^ Նար-դոս, Սարսել {հարգ ո, 

տՒվ)է

զյ Գրական լեզվում և խոսվածքներում տարբեր

Լմեր֊ 

պա֊

ձևով

գործածված բառերը, այսինքն' խոսվածքներում փոխվել է, 

բայց գրականը վերցրել է հին անվթար ձևը» օրինակ կաթ- 

մունչ-կ ?ս1*ուրջ, քըՐչ-քուր^ րորփել-թորրոքել և այլն։
Էյ Թաոակադմու թ յան հետևանքով ^ին մոտեցոզ ^ի^ 

յալ ձայնեղները, օրինակ, ճրձիգ, ներգործական, տարրեր և 

այլն։

ը) հան մի 2աքք բաոեր, որոնք այժմ երկու, աե֊ 

սակ են արտաբերվում. օրինակ' ներբող-ներփող, երջանիկ-
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երչանիկ, արդի-արթի, րորթոս-րորփոս, արվարձան-արվար֊ 

ցան, արձան-արցան, հանդերձ-նանդերց և այլեւ որոնց մեգ 
այժմ առաջն ութ յունբ տրվում է ձայնեղներին, նոր սե֊ 

րունդը մոռացության է տալիս խուլ արտաբերությունը։

թ} Թե խոսվածքներում ե թե' գրական լեզվում վռւ- 

դուց ի վեր մարդ^ բառը հնչվում է համապատասխան իր 

դրության) ո^ից կազմված դրական մարդադետին բառը 

փչվում է մարքադետին:
Դիտված է նաև) որ ^իշյաէ ձայնեղ բաղաձայնները եր՝' 

բեմն նաև ^“՜ից Հետո - են խուլ-շնձեղ դառնում^։ Պարզենք 

այս խնդիրը,

Ն^ հետո մեր լեզվում այժմ ավելի շուտ խուլերի 

ձայնեղացում է նկատվում. օրինակի ընծա, քճկ&եի ընտրել, 

ընկեր, այժմ շատերը հնչում են ընձա, ընդնել, ընդրել, 
ընդեր, մանավանդ հոգնակին' ընդերներ:

օ1 և ջ ձայնեղների խլացում &~ից հետո չի նկատվում, 
Ւսկ թ հաղորդում է Շ—ին միայն բարդության և ածանցդ 

ման մեջ։ Մնում են դ & դ ձայնեղները, որոնք արդարե 

սակավաթիվ բառերի մեջ հնչվում են շնչեղ֊խուլ։ Այդ բա­

ռերն են' խնդրեմ, կենդանի, անդամ, արձադանդ ^յմմ’ար- 
ձագանյյ, անդամ և մի քանի այլ բառեր, որոնք կազմվում 

են ընդ նախդիրով' չնայած ընդ առանձին^ և նույն պայ­
մաններում ո*՜րիշ բարդությունների մեջ հնչվում է դ—ով։

Ընդ-/ք^ կազմված թ~ով հնչվող բառերն են' րնդարձակ, 

ընդհատակյա, ընդօրինակել, ընդհանուր, ընդհատել, ընդա֊ 
ոաջ, ընդհարվել, ընդհոՆպ, ընդունայն, ընդնւսկաԱակը, ըն- 
դո.Ննակ> ընդամենը և գուցե մի քանի ուրիշ բառեր, որոնք 
բոլորն էր սակայն* զուտ գրական բառեր են և խոսվածքն՛ե­

րում այժմ են միայն գործածական դաոնում։ Սակայն

1 Սարդ չի դարձել մարէ, որպեսզի 1շփոթ4ե ^։'ո^ բասի հետ, որ 
հնում ժայր բառի հոգնակի ուղղական էր։ .

2 Տես Մ* Արեդյան, Հ^այսդ խզվի է»ե սութ քուն^ > էջ 104։
<։ Ս,յս բառն էլ Ա1Ոա6ցիհ հնչողներ կան, որ ժողովրդական 

սխալ ստուգաբանության աբզյունր է. շփոթվում է առան^ թա^Ւ հետ։
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սրանց միանգամայն հակադիր, բայց միևնույն կազմու­

թյամբ, քնդդեմւ ընդարմանալ (ընթարմ՚անալ այժմ այլևս 
չի հնչվում), ընդգծել, ընդելոՆզել, ընդմ՛իջում, ընդվզել, ընդ­

լայնել ընդմիշտ, ընդսմին և այլ բառեր, նույնիսկ դրանց 

ձևով ընդեղեն (ու&ղ բառից), ընդերք քընդեր բառից) դարձ­
յալ ւլ—սվ են հնչվում։

Բացի վերևում բերված փոքրիկ ցանկից, հլ—ից հետո 

այլևս խլացում չենք նկատում. ինչպես Ժանդ, գունդ, 

դանզատ, դինդ, ոունզ, թունդ, ժառանգ, խանգարել, խնդալ, 
վանդ, հանդես, կոնդակ, հանգամանք, հանգիստ, հանգույց, 
հանգրվան, հանդարտ, նանդ, հանդեպ, զնդան և այլն։

Նից հետո ձայնեղները գերազանցապես մնում են 

նույնությամբ, մասս/մբ բ-Ն հնչվում է էդ ղ-^ խլացման 

հետևանքով, օրինակ' աղբ (ախպ), եղբայբ (եխպայր), աղ- 

թյուր (ախպյուր), ողը (ոխպ), աղջիկ (ախչիի), դաղձ (դախց), 
դեղձ (դեխց): Մնացած դեպքերում թե ձայնեղ բ, գ, դ, ձ, 

^բ-^^^^^^ր են պահպանվում և թև ղ-2/. օրինակ աղշա-
մուղջ (ախչաւքուխչ հնչելբ ՛կան է ու. բռնազբոսիկ) ,

րաղդաա1վ( բաղձանք, բղջախոհ, բողբոջ, զսպջ, գեղգեղանք, 
գեղձ, գեղջուկ, դեղձանիկ, դեղձան, ճեղդ, հեղձամղձուկ, ան- 

հողղողդ, մ՛աղձ, շաղգամ՛, շեղջ, ողջ (առողջ), փղձկալ և այլն։ 
*հե|սգանիկ, ոխ* արտաբերությունը հնացած է։

^—ից հետո խոպ֊շնչեղտցում նկատվում է նամբւսյք 
և Հլամզսւ (աքմմ դրվում է ՛ճամփա) բառերում։ Այլօրինակ 
չենք գտնում: Սեւացած րոէոր դեպքերում ձայնեղները 

Տձևում են. օրինակ թմբուկ, բամբակ, թամբ, Բամբակ, խըմ- 
բակ, նամբաբձում և այլն։

P, գ, դ, ձ, ջ ձայնեղները մասամբ խլանում են ձայ֊ 
նավորներից հետո։ Այ" երևույթը նկատվում է արարատ֊ 

յան խոսվածքներում վաղուց անտի կիրառություն ունե֊ 

ցած բառերի մե^։ Մեր գրական լեզուն այդ բառերը մա֊ 

ռանդել է բնական արտասանությամբ, բայց նույնիսկ հենց 

էԱձՂսւՒ,'Ւ բառերը մեր գրական լեզվում մտնելով բարդու ֊
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թյան մեջ վերականգնում են իրենց հին հնչումըք այսին֊ 

քրն արտասանվում են ձայնեղ» օրինակ աջ հնչում ենք 

աչ, բայց աջակից, աջակցեյ գրական բառերը չ~ով Հնչելը 

ոչ թե բնական հնչում է, այլ սխալ արտասանության 

.պարտադրում։ Այժմ այգ բառերը հնչում ենք ^'ով' աւ[ւԱէք 

հնչում ենք ^ովք բաձց ավագանի ^ով Հնչելը սխալ է ու 
կեդծ։ Նույն օրինաչափությամբ եթե ածանցավոր բառերը 

,խ Ասվածքներում գործածվելիս նրանց ձայնեղները խւացել 

ենէ դրանց արմատները նոր գործածության մեջ դնելով 

հնչում ենք ձայնեղ» օրինակի իջնել գերազանցապես արտա֊

սանում ենք իչնեի բայ9 է? պահում ենք նույնությամբ։
Այն 4անոնները, որ առաջ բերեցինք ր բաղաձայնի 

հես։ կապված՛, գերազանցապես վերաբերում են նաև ձայ֊ 

նավորներին։ Առայմմ ձայնավորներից հետո ձայնեղները 

իւ ու լ֊ շնչեղ ենք արտաբերում հետևյալ բառերի մեջ. առաջ, 
աջ, խաբել, արևածագ, ծագում՜, արագ, պատարագ, ուրագ, 

&ւ|ագ, թագավոր (ի"կ թագ պետք է դ-ով հնչել), թագաժա­

ռանգ, ճիգ, ձագ, Էգ, իբրև, դադար, իջնել*  (բայց Էջ, իջևան, 
Նախիջևան, վայրիջույց և այլ գրական բառերը պետք է 

Հնչել ^ով), նորդ,*  հեգ (գրարարում գրվում է նաև հեքի, 

(իսկ հեգ-հեգել-հեգում ։գձ<ոք է հնչել ղ-ով), հոգ, հոգնակի, 
հագնել, երգ (բայց' ողբերգու), Էգուց» գոգ—(բայց' գոգա­
վորի, երագ, աեգր, մարագ, մեջ (բայց' միջոց), հոգնել, ոջիլ, 
ոգի, շոգի, շոգ, հոգի, շաբաթ, նորոգել, իրր, Սերոբ, 

օգուտ, զիջել, եիզ*  (նգնսւվոր), օդ, օձ ե մի քանի 

• այլ բառերի մեջ, ի"կ ձայնավորներից հետո ձայնեղու֊ 

թ քունը պահպանվում է հետևյալ բառերի մեջ. Աք ել ^Ափել 

բարբառային է), արեզա, ագահ, ագի, ագռավ, Ադամ իԱթամ, 

Հաթամ բարբառային են), առագաստ, հագագ, թագ, հա­
գենալ, եղեգ, գող (զոթ բարբառային է), Էջ, սեգ, 

սագ, վիրագ, վայրագ, դրվագ,, փափագ, Վահագն, վագր, 

հաբելոն, րագին, բադ, լաբիրինթոս, լաջվարդ, լեգիոն, լո-

* Վերևում բերված ցանկերի աստղանիշերով բաս.ևրը այ^մ 

Հնչվում են երկու տեսակ։ •
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գանք, խոխոջ, ծնեբեկ, հեգել, հեգնել*,  հեգեմ՜ոնիա, ոռոգել, պա­
րագա, պաղպաջուն, ճառագել, ճառագայթ, ճագար, մագա- 
ղպթ, մագիլ, մագիստրոս, մագլցել, մեգ, միգամած, միջոց, 
մգլել, մեդալ, մելոդիա, մոգ*,  մոգական*,  Հաբեթ, Հուդա (Հու­

րս։ բարբառային է), նոդ, բացօթյագ (бивак), հաջող, նիգ, 
շագանակ, շիջել, ոգորել, որոգայթ, սադրել, սեգ, սիգաճեմ, 
քաջ, աբիբուհ, տոգորել, տեգ, տիգ, վիգ (օգնական), ստա- 

գիոն, ստուգել, արեգակ, ծղրիգ, օլիմպիադ, բջիջ, ₽₽{[։?՛ 

դողդոջ, բողբոջ, գուբ, մարմաջ, գեջ, Տիգրան և այլն։

* Հերձու,/ բերած բանկերի .Աստղանիշերով բառերը այժմ 

^^լվո^մ են երկու տեսակէ

Այս ցանկից երևում է, որ ձայնեղները պահպանվել 

են զուտ գրական բառերի մեջ։ Ւնչպես մյռւս դեպքերում, 

այնպես էլ այստեղ գրի։ ավելի ճիշտ, գրական արտասա­

նությունը աստիճանաբար նվաճոլմ է Ьг տեղը, և հին 

ձայնեղները նորից վերականգնում են իրենց նախկին վի֊ 

ճփ§Ը։ Գրական [իզվում ձայնեղների բոնի խուլ արտաբե­

րությունը, որ պարտադրվում է դպրոցական քերականաւ֊ 

թյանյ բաոարանն երի և այլ օժանդակ ձեռնարկների միջո­

ցով, պարզիպարզո բռնազբոսիկ է, մեր արտասանական 

ռեալ վիճակը հակվուժ է դեպի ձայնեղ արտաբերությունը, 

ջենք խոսում այն մաս ին, որ արդեն բավականաչափ մեծ 

$իվ ե* 1* կազմում այն մարդիկ, որոնք բոէոր դեպքերում 

խլացած ձայնեղները ձայնեղ են արտաբերում։

Պաուժական հնչյունափոխության հետևանք է նաև լ 

կոշտ բաղաձայնի ղ դառնալը մեր շեղվում։ Պատմական 

այս հնչյունափոխության ժամանակը պրոֆ. Աճաոյանը 

դնում է 9~րգ դարից։ Մեր գրական լեզվի մեջ անցման 

աՏ4 պրսցեսր լիակատար կերպով վերացած է։ Մենք 

ունենք մի շարք բառեր, որոնք հնչվում են և' {֊ով, և' 

զ-ով- օրինակ՝ աղ-անսպի, բայց և անալի, ջիղ-ջիլ, աիղ(մ)- 

ЧЬ թսղ-թալ, լինեթեզա: Պրոֆ, Աճաոյանն այս երևույթը 

բացատբու մ I; նրանով, որ դեռևս այգ տեսակ բառերը ու֊
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'Նեին երկու, տեսակ հնչում, աղխ հնչվում էր սղի, այսին֊ 

^Ը^ կոչտ Հ՛ով ^ղ-գրսլթյամր J ե կիսափափուկ \~ով։ Այն֊ 
պես որ այսօր մեր լեզվում Հ-ի և ղ-ի շփոթություն չկա. 

մեր ղ֊Ն այժմ շփո թ՚Լ"ւմ է ետնալեզվային խուլ խ~ի հետ* 

օրինակ' թեղ-րեխ, սանդուղ-սանդուի: Մեր հին ձեռագրերն 

էլ շփոթում են լ՝աի>տ-թսւղղ, աղքասւ-աիյքաա, սխալ-սղալ 
ե այլն։ Ւնչպես նկատուժ Լէ։ք, պատմական հնչյունափո֊ 

խությունը երբեմն իր րնթացրոլմ չատ հեռու է գնում, այ- 

“ինքն \-ն այնքան է փոխվում, որ շփոթվում է խ-ի հետ։

Պատմական հնչյունափոխության արդյունք է գրաբա֊ 

րի Ո^յյ հոլովման ու դաոնալը մեր գրական լեզվում։ Սա 

նման չէ մյուս հոլովումների փոխանցման, օրինակ' ծո^ 

է|ու դաոնում է ծու|ի» ոչ թե պա ամ ական հնչյունափոխու­

թյամբ; այլ համաբանությամբ ^mGm|n(||imJj JlUfy Ո}“Ւ ան֊ 
ցումը ՈԼ-ի տեգի է ունեցել նաև խոնարհման մեջ. օրինակ 

եյպէցո (հրամայականում ]ձ ընկնում է) երգեցրու (երգե- 

ՏոԴ)’ քխկ»-փեցբու: Գոյականներից պատմական հնչյու­
նափոխության հոլովման մեջ ենթարկվել են ւքարղ-մար~ 
դոյ-ւքաթղու, աստուած-ասաուծոյ, աստծու ք՚Նաճ ասածոյ սէր- . 

սիրոյ-սիրու (սիրո): Աջ-աջու, ձախ-ձախու1, աՏ-աՏու բար*' 

բառային են։

1 Աջ> ծաի| թառերը գրաբարում հոլովվում են նաև 

<ււ1ւու. համաբանության հետևանք է։

2 Դխ թխ մի’ փ բառերը նույնությամբ գրեթե չեն

Եթե ո հոլովման' վերևում բերվածդ միայն երեք բառի 

մեջ ենք նկատում ոյ^>ՈԼ փոխանցումը, ապա (լ-ով վեր*' 

ջացող բառերը ենթարկվել են այդ օրենքին, օրինակ ձի֊ 
ձիու/ գարիպարույ այգի-այգու, շորի-շորու և այլն։ Նույն 

{օրենքին ենթարկվել են նաև անորոշ դերբայները. llUUlbp 

ւոտելոյ-ուաելոԽ կարդալ-կարդ՜սլռյ-կարղալոս և այլն։ Առաջ 

գործածական էր նաև ԷՈԼԱՈԼ, սւմոթՈՆ (վերջինը այմմ մակ­

բայական նշանակություն ունի^ իյորու|ոյ“Խորուլու/ ագգոյ- 

ագգու, շինածոյ ֊շինծու:

ՈԼ—ով/ իսկ

հպովվոէ֊մ ։
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28. ՀՆՉՅՈՒՆԱՓՈԽՈՒԹՅՈՒՆ ԲԱՌԱՍԿՀԲՈՒՄ

Բառի “կի^բը հնչելը կապված՛ է հնչարտաբերական մ է 

2.աՍ^ հանգամանքների հետ. այստեղ դեր են կատարում 

արտասանական ունակություն ը, շնչառության հանգամանք՜ 

Ները և այլն։ Հենց այն հանգամանքը, որ մեր գրական 

լեզվում միայն բառա սկզբի ե*ն և Ո*Ն են փոթվում յե ե. 

վո֊^, “ըո^ Լափո‘Լ կապ ոլնի բաոասկղրի արտասանական 

վիճակի հետ։ Հնում նայերը զ և ր բաղաձայններով րառ 

չէ№ սկսումք նույնիսկ օտտբ բառերի մեջ այդ բաղաձայն֊ 

^երից առաջ ձայնավորներ էին ավելացնում։ ^^ււսյր^հղ- 
թայթ, ղ։սկ>եղո1&ֆ$բկոԼ-երկոէյ *ղսս-նի^>ւսղավնի և այլն,, 
բայց հետագայում այդ առաջադիր ձայնավորները բարը աո֊ 

ներում բառասկղբում ընկնում են. օրինակ ողո|1կ-ղո|1կ> 
Ուղղորդ-ըզոթդ-ղորթ, եւլունզ֊ղունզ:

Գրաբարի յ կիսաձայնը մեր գրական լեզվում բաստ֊ 
ս^ՂԲո^ ՓՈՒՀ^1 է ^~Խ ^բ ]*^ բա ոասկզըում ե֊ից տար֊ 

բեր է Հնչվեր գա պատմական փաստ է. դա ոչ միայն հաս֊ 
տաավում է գրությամբ, այլև հնչյունափոխությամբ. հա֊

յերենի այն բարբառները, որոնք պատմական հնչյունս։֊ 

փոխությամր 11֊^ փոխել են ^֊ի։ ]֊ն հետագայում դարձ֊ 
րել են 5, օրինակ միևն ույն արմատից առաջացած ճ|)(1^ 
բառը դառնում է {ս^ն^ բս*յ& ]|աՈէՏ չի դառնում խ^ցուԱ,. 
այլ ^ՒյՅ99^1 ^֊ ի փոփոխությսւն այլ դիրքերում չի կա֊ 

տարված, բացի բառավերջի յ֊ ի անկում ի ց։

Հայերենի մի շարք բարբառներում ձայնավոր հնչյուն֊ 

ներից առաջ նկատվում է 11 հագագի ավելացում, օրինակ* 
ուս-Տուս, ամոլ-Տամոլ-նամրոլ, Էգուց-ՏԷգուց և այլն։ Այս 

երևույթը գրական լեզվում' իր հետքը թողել է միայն Տար- 
թել, Ջաղնել, Տորթ, Տպւոս, Տունդ բառերի մեջ, մնացած 

դեպքերում գրական լեզուն ձայնավորով “կռվող հին բու֊ 

ոերի ^֊ով արտաբերությունը մերժում է' համարելով 

բարբառային։
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29. ՀՆՉՅՈՒՆԱՓՈԽՈՒԹՅՈՒՆ ԲԱՌԱՄԻՋՈՒՄ

թառամ ի 9ում մ ի 2արբ նոր հնչյունների անկումը կամ 
առաջացումը պայմանավորվում է րառամ իջում գտըն-

ված այ արտասանական ո ^եցիֆիկ

հատկություններով։ Այստեղ Գ^թ ^*ն խաղում առնմ՛անում 

թյռւեը, տարնմանությունը/ ■համաբանությունը և այլ 

արտասանական երևույթներ, որոնք շատ դեպքերում ու֊ 

սումնասիրութ ^ան կոնկրետ ձիրի մեջ չեն մտնում* օբի*' 

նակ այսօր էլ դմ վարանում ենք/ ճշտորեն գտնեք այ^ 

պատճառաբանությունը/ թե ինչու գրաբարի մեք դարձավ 

մենք, կամ գնամք >գ(սսնք, քեքեմք^քեքենք և այլն։ Մենք
բառի մեջ ճ~ի աո ա 

պում է դրափոփոի

Հաց ումր պրոֆ, Չ*» Ղ^ա փ ան ցյան ր կէ

թյ,սն

մսւապաւոկերԻ շռ/բան/ռկռւթ յանը

"րպես թե մ ռնգայինի 
կազմում է ^֊ն ։ թայց

հայերենում Հխ ի ց առաջ (1֊ ի հայտնվելը նկատվում է նաև 

այնպիսի պայմաններում, որտեղ ւ( գոյություն չունի* օրի­

նակ' գ(սսյաք^>գնսւյիԱք, քեքէաք^>քեքեինք* նույնիսկ գրա­

բարի ^^բկ^յի հոգնակի առաջին դեմքի մ~Ն դարձել է ն. 
օրինակ' գքեւ1ք^>գքենք: Ուրեմն ռրոշ դեպքերում 0.-ի առա֊

հատուկ տենդենց է եղել, մանավանդ ենք ասում, որով­

հետև այդ տենդենցը նկատվում է նաև այլ կապակցու֊ 

թյուեների մեջ, օրինակ' փոթ-փոնթ, մեծ բարբառներում 
դառնում է մենճ. ծ֊ն ձայնն ղան ում է &-ից հետո, սա էլ 

դառնում է ւ|ենձ. խոթուկ տալիս է խորունկ:
թառամ իջում նկատվում է մի այլ միտում, ջ, գ, ս, շ, ժ, 

^ շփականների ց առաջ հետագայում ր*Ն ընկնում է։ Այս 

երևույթը նկատվում է նաև 5-րդ դարում, ունենք մրսել- 
մսել, փրցլինք-վափնք, մսւրգեչ-մազել-մաժել, ճորսելի-նոսեւի, 

ոԲ?Ււ՜ո2Ււ» խարշել-խաշել, քարշել-քաշևլ, արշսղույս-աշա֊
լույս, րարշ-լ՚աշ, թոթշակ-թոշակ, քւավերժ-Տավեա, գար֊ 

Այստեղկարժ-կաժ:Ժան-դս։3ա6, 
հն ni.il երկու

պսւբշարկ-պաշարել,
վիճակ 4 նկատվում* մի դեպքում ր*ն ընկ֊
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նամ է, իսկ մի քան[ւ բառի մեջ աոա9անում է» օրինակ' 

թորշակ, նավերժ, կարժ, րարժանել բառերի մեջ բ֊ն ետ֊ 

սամուտ է։ Այժմ բացի մարզեի արշալույս, մրսել, նավերժ^1 
հատուկ առումով դոբծածված րարշ բառերից, մնացածնե֊ 
բի մեջ ր*ն այլևս ընկած է (մարզել, և մաժել իմաստային 

տարբերակում են ստացել, իսկ եորսեփ բարբառային է։ 
Բարբառային է նաև շաժեթժաժել. (Ու ժաժեցին աշխարհն 
հիմեն. Ւս., 3-բդք 108^»

Բ~ի անկում նկատվում է նաև ■ ^~ից աոաԼ օրինակ' 

իյոր1ւ-խոՏ-խորքւել-խոքւակսւն, աբՏ-աՏ, պարՏել-պանել. հա֊ 
մեմատի’ ր. զարհուրել, ա|1Տաւ[ի|1ք, որոնց արմատն է արն 
(ան), թսւրն-բսւն, ւքարՏ-մ՚աքւ; Սեր լեցվում՛ նկատվում է ճ֊ի 
անկում զ ձայնեղից հետո. օրինակ' զէւով-զով, զՏատ- 

զատ, զՋարկանել-զալյկանել-զւսրկե[, զՏասւսւնեմ-զւստանեմ- 
֊զւսաել, զքւանցւււնթ-զանցանք և այլն։

Թառամիջում առհասարակ հ-ի անկման տենդենց է 

նկատվում. օրինակ' գրաբարում կա անո<|կ (ան11ոցկկ Այդ 
օրենքից չի խուսափում նաև յ֊Ն. օրինակ' յարգել-էսնալ։— 

1ե1։
Ա, ո ձայնավորներին մի այլ ձայնավոր հաջորդելիս 

ԴՍ^^Ց միջև հայտնվում է յ. սա վերաբերում է ոչ միայն 

հայերեն բառերին, որտեղ յ֊ն կարելի է նախկին ]֊ի վերա֊ 

կանգնում համարել, այլև օտար բառերին, օրինակ' Պանո- 

վա-Պանռվայի, Մարիետա-Մայւիետայի, ամեորա-ամեորայի, 

Տասսո-Տասսոյի և այլև։
Մր, Ար, նր կապակցություններբ դառնում են մբր, 

սար, նզր. օրինակ' Տամարել-Տամրրել, խամրել-խմրրել, 
մանր-մանդր, ծանր-ծ անդր, համեմ ատի’ ր թոնիր-թունդիր, 

սրա-սարա և այլն, որոնք, սակայն, դրական օրինականէս֊ 

ցում շեն ստացել։

№ ի ինշ֊որ, արդեն մեռած, օրենքով տ-ից առաջ ի-ե 

դառնում էր ս* օրինակ' րաիտ-բասա (րարերաստիկ, չարա- 

րսասփկ, (աախւոակ-տասաակ, զրախտ֊դրասա, որոնցից 

պահվել է միայն րաստ ձևը։



Հնչյունափոխություն շեշտից անկախ 137

30. ՀՆՉՈՒՆԱՓՈԽՈՒԹՑՈՒնԸ ԲԱՌԱՎԵՐՋՈՒՄ

^'բաբարում հազվագյուտ քերականական մի քանի 

ձևեր ու օտար անուններ կանք որ վերջավորվում են ա, Ո 
ձայնավորներով, ա֊ով և Ո֊ով վերջացող մնացած բառերն 

ու ձևերն ամ էի ուի վու.մ ևն յ-ով. օրինակ' ծառայ, աղայ, 
երեկոյ, չափածոյ, ծանեայ, մերոյ և այլն։

Հավանաբար այսպիսի Հերջք են ունեցել նաև ^ր֊ով և 

ա*ով վերջացող բառերը, իսկ եյ հանգող բառերի նյ-ը 

գրաբարում դարձավ է» որ հավասար 4 ե+յ:
(1ւ և ի հանգող բառերի վեգում շ֊ի հետք բոլորովին 

չի մնացել, միայն խոսվածքներում ^*ի^աԼ ձայնավորնե֊ 

րիը Հետո յ*ն վերականգնվում էէ երբ դրանց հաջորդում է 

մի այլ ձայնավոր, առանց այդ ] կիսաձայնի նույնիսկ 

դրական լեզվում նման դեպքում դժվար է արտաբերու֊ 

թյունը։ Այս նշանակում է, որ բառավերջի յ֊ի անկումը 

հին երևույթ է։ )• և Ոէ ձայնավորներից հետո յ*^ Ը^կել է, 

իսկ ե֊ից հետո ձուլվել» պահպանվել է ա, Ո ձայնավորնե֊ 
րից Հետո միայն գրության մեջ։ Հավանորեն 10~րդ դա֊ 
րից հետս բառավերջի այդ յ֊ն սկսում է Ը^^^ել։ Տրադի֊ 

ցիոն արտասանությամբ անգամ այդ յ֊ն այլևս չի պահ֊ 

վում, միայն մյուսների համեմատությամբ ա, Ո ձայնա֊ 

հոններից հետո դրա ռեալությունը զգացվում է Բդերից 

առաջ, օրինակ ծառա, ըայց' ծառայն, սւղա-ւողայս ^.րում’ 
ենք րստ հնչմանդ երեկո-երեկոյն, մի բանք որ այլ դեպքե­

րում չի նկատվում, օրինակ' կատուն, ձին, մարգարէն և 

ո'տ կաաույն, ձիյն, մարգարեյն:
Մեր գրական լեզվում հոդերից - առաջ այժմ յ֊Ն 

էսյլես $ի վերականգնվում։ Ուրեմն յ֊ն ընկել է բառավեր֊ 

9 ում լինելու հետևանքով, հոգեբանական և ֆիզիոլոգիական 
հանգամանքներով վերջում ընդհանրապես հնչյուն ի ար֊ 

տարերությունը թուլանում Է, այգ պատճառով վեր1Ւն ^է^- 
տյունները աստիճանաբար ժամանակի րնթացքում դուրս 

են ընկնում։
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Այս երևույթը տարածվում է բոլոր հնչյունների վրա։ 

Այժմ հայերենում գոյություն ունի ժխտական դերբայ 

(1^ ^ա^ (^ս) զնԱ>, (չի) ^ւա, (չեմ) բերի, (չես) բերի/ (չի} 
բերի և այլե։ Այս ^երբայր առանձնացավ որպես ան֊ 

կախ Ղ^ք՚թայ' անորոշ չերթայի I վերջավորության 

անկո ւմով. Մեր գրական լեզվում անորոշ դերբայի լ-ն 

դեռևս սակավ դեպքերում պահպանվում է բարբառային

երանգր արտահայտելու համար, իսկ մի հիսուն տարի 

առաջ ուներ ընդհանրացած՜ գործածություն* օրինակ' Տե- 

սար, ես քեզ ասում էի, որ չես փոշմանիլ (ՇՒբՀ** շ֊քդ? 
149)։ Մի անգամ դպրոցական աշակերտները կատակով 

հարցրին' չէր կամենալ արդյոք դաոնալ Ալեքսանդր Մա­

կեդոնացի ՀՆույն տեգում, 4֊րդ, 502)։ Կաշխատեմ և չնմ ՈԼ- 
տիլ։ չեմ քնիէ, մինչև չկատարեմ քո ցանկությունը (Մուր* 

1, 83)։ Նկատենք սակայն, որ ե խոնարհման բայերի մեջ 

անորոշը արդեն առանց չ֊ն կորցնելու նոր դերբայացման 

ուղին էր բռնել. դրել դարձել էր դրիլ, ուտել 11ւտի[ և այլն?
Բառավերջում րնկնում են ոչ միայն բաղաձայնները, 

այլև ձայնավորները, օրինակ' 5֊րդ դ^րի տեղի, պսւաաս- 
խանի, կարասի# արծուի, կուսիսի հետագայում դարձան 
պատասխան, տեղ, կարաս, արծիւ, նյուսիս, որոնցից որոշ 

ոճերի ու կազմությունների մեջ ի֊Ն դեռևս պահու մ են 

տեղ և կարաս քառերը, օրինակ' անտեղի, տեղի ունենալ, 

աեղի տալ, տեղիք տալ, տեղեկություն, կահկարասի և այլն? 
Հավանական է, որ այս բառերի շեշտը եղել է վերջընթեր

վանկի վրա, այլապես ի ձայնավորի այս հին անկումը կա֊ 

րոդ էր տարածվել նաև մյուս բառերի վրա։

^֊ից Հետո բառավերջում նկատում ենք հ*^ անկում, 

օրինակ' ճանապարհ, խոնարհ, շնորհ, այժմ հնչում ենք 
իբրև ճանապար, խոնար, շնոր/ Առհասարակ բաոավերջու մ 

հ֊Ն թուլանում է. օրինակ' մահ, գահ, վեհ, պատեհ, հրդեհ, 

թահ, շահ, Սպահ, գանձապահ, վստահ և այլ բառերի վեր֊ 
ջին հ*Ն 2.ատ թույլ է հնչվում, թվում է, թե ձայնավորը 

թՈՆձԼ երկարում է և վերջանում։
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^'րռւ բւ/յրա.մ մ/9 2ա1^^ բառեր և բազմաթիվ բայանոմե­

ներ վերջավորվում՛ են ճ֊ով ե մի նախորդ բաղաձայնով, 

օրինակ' ձուկն, աւոամ(ւ, սկիզբն, ակն, կողմն, ջերմն, սերմն, 

գագաթն, աղեղն, ամառն, ասեղն, փայլակն, ռունգն, գեղմն, 

դիակն, բուրգն, դուռն, պոյան, ունկն, որդն, որան, ոսպն, շուք- 
թըն, նուռն, մուկն, նպուռն, ձմեռն, կնհիռն, կայծակն, ծիծեռն, 

թիթեղն, լիսեռն, ունկն, եզն, բեռն, գառն, մաան, անձն, ափն, 
բուռն, խուռն, թէկն, նիւսն, եղեռն, դաշն, դառն, թոռն, 
լեառն, կաթն, կառափն, հարսն, մասն, ողն, ձեռն, ոտն, և 

բոլոր ումն, վերջավորվող բայանուններն ու մի բանի քիչ- 

գործածական բառեր. այս բառերից ն*^ պահել են միայն 

նյուսն, կրունկ (պահվել է դրափոխության հետևանքով'՜ 

<Հկրուկն), թիկն (թիկն տալ), խուռն, եղեռն, դաշն, բուռն, 
(վերջինը որպես ածական), խւսշճ, ւոասն (^>տասք), ինն: Ն֊ի 
անկումր բառավերջում նույնպես հին երևույթ էէ Գըա֊ 

բարում խուրձ րաոի խրձան սեռականը և խրձունք հոգնա֊ 
կին ցույց են տալիս, որ սկզբնական ուղղականը եղել է 

խուրձն: (Այսպիսի սւրիչ բառեր շատ կան. օրինակ' պա- 

տերազմ-պատերազմունք, նրագ-նրագունք, եպիսկոպոս-եպիս- 
կոպոսունք և այլն, որոնց ն֊ե, ռակայն, համաբանության 

արդյունք է)։

^բարաբում երկու ձևով ուղղական ունենք' խուփ-խու­
փքն, կրուկն-կրուկ. դուռն ձևի հետ ունենք նաև' դուրք» 
ձեռն-ձեռք-ձերբակալել-ձեռագործ, ոան-ոաք, կառափն- 

կառափել, ոսկե նուռն-ոսկե նուռ, ջերմեռանդն-ջերմեռանզ, 

շռինդն-շռինդ, կողմն-կոդմս-կողմակալ, թակն-թակ, անձն- 
անձս, հարցումն-հարցում1 և այլն։ .

ք՛երված բառերը (եթե գուրս հանենք գուցե սպրդած 

մի քանի գրչագրական սխալները) ցույց են տալիս, ո ր.- 

ն-Ն սկսել է բառերի Հ^րջից դեռևս շատ հնում ընկնել։ 

Այծ մ մեր գրական լեզվում այգ անկման պրոցեսը վերջա֊-

Լ Տես Ա. Այտրնյան, զզննական քերականությունդ, Նախաշավիղ,..

էջ 73—74,
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զած պետք է համարել։ ն*ն ^Ւ1!աԼ բառերի մեջ վերա­

կանգնած գտնում ենք բառակազմության ե հոգնակիի մեջ» 

օրինակ' 4ուկ11-ձկ61ւբ-ձկ6արա0ութ]ուէք, դուռն֊էլւՆներ-յռնա- 
Ա]ան և այլն։ Բայց բազմաթիվ դեպքերում այլևս ն֊Ն 

չի վերականգնվում. օրինակ' ւքաս-մասեբ, կողմ-կողմեր, 

սեբւք-սերմեր, բոՆբգ-բոՆբգեբ, շուբթ-շուրթեր, ոսպ-ոսպեբ, 
ոբդ-ոբդեր, անձ-անձեբ ('անձինք հին ձև է), ափ, ափեր, 
կաթ-կաթեբ, էւաբս-նաբսեբ ^աբսնձբ^, ող-ողեբ և այլն։ Իսկ 

Դ^ անկների ու բազմավանկների հոգնակիի մեջ բոլորովին 

չի մնացել, օրինակ' կաոափն-կաոափներ, ամաււն-ամաս- 
քւեբ, 6պուԱն-6պո1Աներ և այլն։ Այդպես էլ բ առա կազմ ու֊ 

թյան մեջ (եթե հին բաս չի ^ւ էՒ կազմվում՛ Հին համաբա­

նությամբ) արդեն Ց-Ն շատ դեպքերում ^կա» օրինակ 

բրգաձև, ձմեռային, ամառային, աալաբուն, թիթեղագործ 

ե աձլն։

Ան հր ա մեշ տ է նշել, որ Ն-ի անկումը այդ բառերի 

Հեր1Ի9 առաջ է բերել նաև ը֊^ անկում։ ներված բառերը 

&՝Ւց առաջ ունեցել են ա ձայնավորը, որ երկար ժամա­
նակ պահվել է ճ֊ի անկումից հետո և նույնիսկ խոսվածք֊ 

ների ազդեցությամբ թափան ցել է նաև մեր գրական լե­

զուն. օրինակ' ^րա համար էլ ոչ լավ ճոէկբ րոնոզ էր 

(Թում., 5-րդ, 17)։ Մի ան զա մ դնում է ճուկը բռնելու 

(Նույն տեղում, 235)։ Հիմի ինչ ես մուկը դառել (Պ. Պռոշյան, 

5-րդք 548), որոնց մեջ թ-ե որոշիչ հոդ չէ։ Լոռու խոս­

վածքներում ն֊Ն դեռևս պահվել է հաջորդող ձայնավորից 
առաջ (օրական մի քանի ձուկն է աշխատ ում (Թում. 5-րդ, 
158։ Ջուկն է բռնում մոտակա դետից (Նույն տեղում, 17)։

Թառավերջում մ֊ից հետո բ—է առաջանում, որ կարելի է 

բացատրել շրթնային 5—ի ուժեղ պայթումով, իսկ շրթունքի 
ուժեղ պայթման արդյունքը մ-ի ձայնեզությամբ բ է. օրինակ 

բամ-բամբ. դամ-դամբ, բեմ-բեմբ (բեմբասաց), պատշգամ֊ 

պատշգամբ: ք*ա րրաոներամ \յ\-ի առաջացում բառավերջում 

նկատվում է Ա-ից հետո, օրինակ' կալպասա, ալմաստ, իսկ 

կթան բառի կրւսՇթ- ՚ դառնալը կանթ- բառի համաբանության



Հնչյունափոխություն շեշտից անկախ 141

արդյունք է. ինչպես' ՈԱտ^>11Ա1ող' կոճղ բառի համաբանռւ֊ 
թյամբ։

Հայերենում բառավերջում նկատվում է նաև ձայնեղ­

ների խլացում, օրինակ' ա^Ուկ դառն ում է ածուխ, գազաղ 

(՜ւքոիիր/ գազախ: Ծանծաղ, չքնաղ, առաստաղ և նման շատ 
բառերի վերջին ,ղ-ի ձայնի թուլացում է նկատվում, եթե 

համեմատում ենք ծանծաղոՆտ, չքնաղագեղ, առաստաղի 
ձևերի հետ։ Այդպես էլ նովազ, վարազ, ազգ և սրանց նման 
շատ բառերի վերջին ձայնեղները դնում են դեպի խլա­

ցում։

31. ԴՐԱՓՈԽՈՒԹՅՈՒՆ

Րանավոբ խոսքՒ մեՆ ւաս՛ է տարածված հնչյուններ ի 

ետևառաջությունը» այսինքն բառի առաջին հնչյունները 

դնում են դեպի ետ/ իսկ ետևի հնչյունները դալիս բոնում 

են առաջինների տեղը^ կամ ուղղակի ընկնում են դրան֊ 

դիդ առաջ։ Սա բացատրվում է հոգեբանական այն երևոլք֊ 

թով, որ ^աոի ամբողջական մտապատկերացման ^եջ եր­

բեմն վերջին հնչյունները ավելի շուտ են պատկերացվում, 

քան հարկավոր է և հենց այդ պատճառով ընկնում են 

մտապատկևրացումից վրիպած հնչյուններից առաջ։ Սա 

պատահում է նաև դր^լիս։ րայց դրավոր խոսքի մեջ նման 

անկանոնությունները ուղղվում են։ Հաճախ լեզուներում 

այդ դրափոխված ձևերը օրինականանում և դուրս են վա֊ 

նում նախկին ուղիղ բառերը և կամ երբեմն էլ ստանում 

են իմաստային տարբերակում։ Այմմ դր^վսբ լեզուներում 

դրա առաջը առնվում էք և անհնար էէ որ այդպիսի վ^ի' 

պումներր օրինականացվեն, դրանք ենթակա են հասարակա֊ 

կան ումեդ կոնտրոլի և ընդհանբանալու ոչ մի հեռանկար 

չունեն, մերմվում են նաև խոսվածքներում ձևավորված 

դրափոխությունները։

Մեր գրական լեզվում դիտված դրափոխությունները 

արդեն պատմական երևույթներ են. մի մասը դալիս է
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հին գրավոր [Հպվի ցէ իսկ մի այԼ մասը' բարբառներից։ 

^րո2 ձևեր արդեն գրական օրինականություն են ստացեր 

իսկ մնացածը դիտվում են իբրև բարբառային երևույթներ 

և գործածվում են արտահայտչական նկատառումներով։ Ըն֊ 

- բունված դրափոխությունները կամ կիրառվում են իբրև, 

բացառիկ իշիոՂ ձևեր և կամ իրենց նաիրկին տարբերակի 

հետ ստացել են իմաստային առանձնակի արտահայտու֊ 

№ յռւններ։

Մեր գրական [եղվի կողմից ընդունված են հին և նոր 

հետևյալ դրափոխությունները. կրուկն-1{րունֆ րերիււլ֊ 
^ուն.8^սԱօ5)^> բիւրեղ-րյուրհղ, կոպղեք-կողպեք, կոպղհլ- 
կողպել, խսաոթ-սիտռր, տա|պալ-սւ|պալ*ա<|աի1|(լա|-([դա[, 
արմուկն ֊արմունկ:

րիրափությամբ են կազմվել մեր պատճառական բա֊ 

ձ^Ւ եդակի հրամայական ձևերը. օրինակ' թարձրացրուՀ^ 

րարձրացուր<Հրարձրացոյր, մեծացոյր^>մեծացուր>մեծացրու 

և այլն։

Բարբառներում են առաջացել կապերսւ-կարպետ, սպի- 

տակ-սիպտակ, թիկհ-թինկ Հ//«4«ւ զեղի վրա հանգիստ թին- 
էէ տված* Թ”ւմ.ք Յ֊րդ, 236), կճել ^Հւն/;ճ6ր^-հկել-նկվել, ձգել 
-ցցԽ

Մենը անտես ենք առնում այն երևույթները, որոնք» 

մեր գրականության մեջ չեն ընդհանրացել, օրինակ' ւսւլեւ|ն 

•անեղ, մարխ-մախր, խամլ-մալուխ, անձրև-անձվեթ և այլն, 
որոնցից շատերը բերված են լեզվաբանության դասագըր~ 

բերում։ ք՛ացի այ[Հ'ւր դիտված րարբաոային այդ ձևերից, 

.կմատնանշեինք Ագուլիսի, Ղ.ա րարաղի բարբառների մուկքն- 

մօկնը, ձուկըն-ձոՆկնք-ծու֊կնը և այլ նույնատիպ բառերի 

ձայնավոր ի ու րաղաձայնի դրափոխությունը։

Մեր հին լեզվում նկատելի է նաև. ան տիցիսլացիայի 

երևույթը, օրինակ' մն^ե&ա (հուն. ըրԱՕ,'քկ)Հ> մենքենա, որտեղ 
վերջին ճ նթռելէառս։ 9 և, սակայն, մնացել 4 նաև յուր տե֊ 
Հ|ու.մ սպտուր^>սպրտու|1 (պտտոր), ոտիկ-տոտիկ, սպամանդ- 
աւնդամանղ:
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32. ԱՌՆՄԱՆՈՒԹՅՈՒՆ (ԱՍԻՄԻԼՅԱՑԻԱ)

Առնմանությունր հնչյունափոխական այն երևույթն է, 

որ միևնույն բառի մեք իրար մոտ կամ հեռու տարրեր 

հնչյուններ մեկը մյուսի ազդեցությամբ բոլորովին նման֊ 

վում կամ որևէ առանձնահատկությամբ մոտենում են 

իրար։ Հայերենում չաս։ հայտնի է 11 հնչյունի էք դաոնալը 

շրթնային թ պայթականից առաք, օրինակ' անրւսրիշտ-աւք- 

ршРЬ2т’ 4>նթիծ-ւսւքրիծ (դրարարոլմ), 6անպսւ-6ւս(լրա-6աւք- 
բա-ճամփա, ընք».սել-քմիււն1ւ|'. Այ» երևույթը առավել նկա֊ 

տելի է եաե հոլովման գործիականի մեք) որտեղ թ~ի& առաք 

ս֊ն դառնում է մ. օրինակ' պեսւությանբ-պեւոությաւքր, գի- 
տությանրպիտությւսւքլ՛, արյւսնր-արյաւքբ: Առնմանությունը 

կարող է րնղդրկեք բոլոր տեսակի հնչյունները. օրինակ 

երախայ֊երեխայ-երեխա, գոոեխ-գոռոխ, էրգասիա-արգասիք: 
Առնմանության հետևանքով կարող է նոր հնՀյա՜ն առա֊ 

Հանայ, օրինակ' ոսկր-ոսկոր:
Առնէ/ անոլթյան հետևանքով կարոդ են ձայնեղ 'խնչյուն֊ 

ներր խլանալ, սուլականները շնական դաոնալ և հակառա­

կը t արտաբերության տեղը փոխել և այլն։ Ահա ti ի ՛բանի 
օրինակներ ևս. սոււոինսւն-աշտինաև (գրաբարում ճ֊ի ազ­

դեցությամբ Ա սուլականը դաոնում է շ շչականի, ն|1աժեսա 
^/ւրաժեշտ (յսյստԿ էւ ժ շկականի ադդեցությամ ը U սու֊ 
/ականը դառնում ե շյ, փու|ու|ակ^>|սւււլու|ակ<

Առնմանությունը լինում է It1/.1*!, ե մասնակի. ipH է 
այն Jամանակդ երբ առնմանության ձիրում գտնված եր֊ 
կու տարբեր հնչյունները /բիվ նույնանում են. օրինակ 

рИ^Ьк рИрЬ^’ А"4 մասնակի է, երր հնչյունները որոշ հատ֊ 
կանիշներով մոտենում են իրար' չնույնանալով. օրինակ 

Ա֊ն դառնում է շ' 11թաԺեշա բառի ^եՓ մոտենալով մ* ին, 

բագց չնույնանալով։ Մասնակիությունը կարոդ է էի^եք բստ 

արտաբերման տեղի, օրինակ' շ|1թնայ|ւ& p-ն առաջնալեզվա­

յին ֊ ատամնային й*р ազդեցությամբ փոխվում է 2РРШ՜ 
յին մ֊ի. անձանր-անձամ՚ր. ըստ հնչեղության, օրինտկ' զլողել-
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սքալել, դփոփել-սփոփել և այլն։ Ըստ արտաբերման եղա֊ 
նակի (շփականը դառնում Է պայթական կամ հակաոակըի, 

օրինակ' փողովակ֊խողովակ։ Առնմանության ժամանակ թե 

նախորդ հնչյունր կարող Է ազդել հաջորդի վրս* ե թե հա֊ 

^Հ^ԳՌ նախորդի» ըստ այս մ ստացվում է առաջընթաց և 

ետընթաց առեմ ան ությռւն . օրինակ ծանաշեմ- նանաշեէէ 

ետընթաց Էք իսկ երախա-եթեխա' առաջընթաց։
Առնմանությունը լեզվի հնչյունական սիստեմի վերջ֊ 

նա կան ձևավորման մեջ՝ մեծ դեր է կատարում* Հայերենը 

այս իմաստով դեռևս չի ուսումնասիրված} բայց դիտողուս 

թյունները ցույց են տվել, որք օրինակ' շ հնչյունին հա֊ 

ջարդում է խուլ տ բաղաձայն, աշտարակ, կոշտ, խոշտան- 

«յեի անշուշտ, կուշտ, փամփուշտ, դաշտ, նաշտ, պաշտպան, 

դաշտան, զավեշտ, պարկեշտ, նիշս», միշտ, նաժիշտ, վիշտ, 
տաշտ և այլն, իսկ զ֊ին <ա^_ո րրլռ^-մ է ձայնեղ, ազդ, ազդ, 

ազդր. ^՜Էն' խուլ, ասպարեզ, աստված, աստ, աստդ, աստի­
ճան, ասսւաււ և այլն։ Գուցե այս նույն օրինաչափությամբ) 
բայց անհասկանալի պատճառով կան ձայնավորներ) որոնց 

հաղորդում են միայն տյս կամ այն բաղաձայնները, օրի֊ 

նաէլ ^֊ից հետո հայերենում գերազանցապես կամ խո։ լ 

կամ շնչեղ' խուլ պայթական է գալիս, օրինակ' աոիթ, քլիթ* 

դավիր, խրճիթ, մարդարիտ, կնճիթ, նավկիթ, վիթ, քիթ, փթիթ, 

անքթիթ, խիթ, զամրիկ, ծաղիկ, տիկ, զատիկդ մանկլավիկդ 
տիպ, սափպ, խրճիթ, սամիթ, շիթ, խիտ, ականակիտ, ման- 
ք^Ր^^յ ^Խ» միտ, ժպիտ, նտպիտ, նշդրիտ և այլն, բայց 
ոչ մի անգամ իդ, իդ իթ, և այլն (պետը է նկատի առնել 
բառակազմական և հնչունափոխության երևույթները) որոնք 

կարող են ստեղծել տվյալ օրինաչափութ յան հակադիր երե­

վույթի։ Սրան հակառակ հին է~ին հաջորդում է միշտ զ. 

օրինակ' նեդ, եղեդ, տեդ, սեդ, վեդ, մեզ, իսկ ե-ին ք. օրի­

նակ' մեքենա, թեք, երթեք, մեք (մենք), երեք, ուրեք, ասաեք 
(լինում էր նաև է՜ով) և այ^։

Առնմանության հետևանքով նկատվում են մի շարք 

այլ երևույթներ. օրինակ ՀՈ֊ից, ր-ից առաք վ հնչվում է
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ֆ. նաֆթ, աֆտռ. ղ֊ն հնչվում £ խ. պղտոր, գաղտնի, նսղթեյ. 
առհասարակ իւուլ հնչյուններից առաջ ղ^>խ օրինակ' քաղցր 

(հնչում ենք քախցր), քաղՏաՏ, շողք, շղթա, խիղն, խեղն ար­

տասանում ենք քախան, շոխք, շխթ:ս, խիխհ, խեխն. այս 
երևույթը գրեթե ընդհանււլր Լ. համեմատիր կաղկանձ, պող­

պատ, ղողաուկ, քաղցէ այլ^ւ նւղտ, հակառակ սրանց երբեմն 

հնչվում է ուղդ' Ուխա բառի տարնմանությամբ։ իսկ &~ ից 

և Փ֊ՒՏ հետո խուլերը ձայնեղանռւմ են. օրինակ' ընկնել, 
ընկեք, թանա, խորամանկ, կռունկ, նանն, երկինք, երկյուղ 

և ո^ըիշ շատ բառերի մեջ կ, ն, տ հնչում' ենք իբրև 

Ն ?> Գ:
Եթե Լեզվում ՀԼ^Նեն սրան հակադիր օրենքներ, ապա 

^Ւ?յտԼ օրենքը կարող է ամբողջովին տարածվել րոԼոր 

հնչյունների վրա րոԼո^ դիրքերում, ր^յր սրան հակադիր 

է տարնմանության °րենքը, որին անցնում ենք հենց 

այժմ։

ՅՆ ՏԱՐՆՄԱՆՈՒԹՅՈՒՆ (ԴԻՍԻՄԻԼՅԱՑԻԱ)

Սա առնմանությանը միանգամայն հակադիր երևույթ 

է, նույն կամ որևէ հատկանիշով միմյանց մոտիկ հնչյուն֊ 

ները ազդում են միմյանց և տարնմանվում.օրինակ' մե- 

ցյսմեց (ցեց) բ^ոը գրաբարում դարձել է մեցամես, թորթոշ 
^ւքարւք6եղ) բառը արարատ յան խոսվածքներում դարձել է 

թորփոշ-թրփոշ (նույն իմաստով), այսինքն' երկրորդ թ֊ն 

աոաջին ^~ի տարնմանությամբ դարձել է փ: Մղեղ հին 

բառը խոսվածքներում դարձել է ւքո.եղ, շի6ոէկ^>շիստւկլ> 
շտուկ, աշաուՏ>ասաոԼ-Օ, (Իա. Յ֊րղ, 88}, այսինքն' շիճուկ 
բառի մեջ շ—ն դուրս է մղել ճ*^ շ տարրը, որպեսզի տար֊ 

նմանվի նրանից, իսկ աշտուճ բառի մեջ Ճ֊Ն (իրրե շ, տ 
հնչյունների բաղադրություն} շ* ի տարնմանությամբ դար­

ձել է ս: Տաշտակ (Vշս բարբառում աաշաաղյ արարատյան 

խոսվածքներում գառն ում է տաշնակ, աղեղն բառի մե9 
կատարվել է և դրափոխություն, և՛ տարնմանություն, բար­

բառներում տվել £ անեղ (հնարավոր է, որ պարզապես տար-
326—10
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նմանո է-մ ^նխ ո Ը*1 վհե տև բարբառներում սեռականը լինում 

Է անեզան (անեղան լար): Աեթեկ> սաբեկ, յեք^^որէէ» շաղ- 
«լաւք^շսղ^ամ* Տարնմանության օրեն րով մեր գրական լեղ֊ 

վում ով, ովկխսնոս, ովսաննա րաոերը չդարձան վով, վով- 

կէւանւա, վովսաննա (որոշ բարբառներում այդ էլ կա տարվԿ Կ-

Առնմանութ յան և տարնմանության երևույթները չեն 

սահմանափակվում մի բառի շրջանակներում, այլև տեգի 

են ունենում հարևան բառերի մեջ, ավելի ճիշտ իրաբ հետ 

հաճախակի գործածվող բառերի միջև, երթ ^ոք,էք1ո,ԼՒ^է տար֊ 

բեր ձևեր ունեգող բառերը որոշ հնչյունախմրերի նմանու֊ 

թյամբ մոտենում կամ նույնաձև բառերը հեռանում են 

իրարիգ։ Սա կատարվում է ոչ միայն բառաձևերի, այլև 

քերականական ձևերի մեջ։ Հարևան բառերի ու քերակա֊ 

նական ձևերի հետ կատարվող առնմանության երևույթը 

կոչվում է համաբանություն (անալոգիա) և չեղվի ձևերի 

փոփոխության մեջ հսկայական դեր է կատարում։ Վերարա­

րի ՈԼ խոնարհման լրիվ վերացումը մեր գրական լեզվից 
հետևանք է համաբանության։ Ե խոնարհումը գերիշխող 

լինելով՝ թողնում, սանում, զբոսնոՆմ և սրանց նման բայերը 

դարձրել է թողնեմ՛ (թողեմ՛), զբոսնեմ’, առնեմ* (սրանց համա­
պատասխան նաև մյուս բայերը)։ Այստեղ համաբանու­

թյունը հասել է իր լիակատար ավարտին։ Թերևս այս տե­

սակի համաբանության արդյունք է գրարարի ո խոնարհ­

ման վերացումը, որ մնացել է միայն մի բայի մեջ: 

Համաբան ո ւթյան է ենթարկվել նաև հայերենի հոլովումը։ 

Գրաբարի բազմաձև հոլովման ենթարկվող բառերը համա֊ 

բանությամր աշխարհաբարում հա կվում են ենթարկվելու 

միասնական |1 հոլովման, եթե եղակիում մնացել են գրա­
բարի հոլովման տարբեր հետքերը, օրինակ աթ]Ուն-ար]ան, 

զիսաւթյուն-ղիսսսթյւսն, ապա հոգնակիում այս էլ չկտ: 

Այստեղ համաբանությունը նվաճել է բոլոր ձևերը, այսին֊ 

քըն՝ \Ւ Հ*ՈԼՈ4-է,ւմը. միօրինակության է վերածել բոԷոր հո­
լովումները (բացառությունները այստեղ շատ սակավ են), 

դեռ չենք խոսում այն մասին, որ եղակիում տարբեր հո֊
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լռվում ունեցող բաոերը այժմ արդեն սկսում են ^ոԼովվել 
նաև ^֊ով։

Գրաբարում սա, դա, նա ցու ցականներ// բացառականն 

Հ սմանէ, դմանէ, նմանէ, որտեղ հնում ն֊ն առաջացել է ա 

ե է հնչյուններ// առաջացրած հորանջը գոցելու համար* 

մեր գրական լեզվում դրանց բացառականներն են' Աթա- 

■քփց, դրանից, նրանից, որմեր առաջացել են նախորդ բա֊ 
ց/////ականներ/ւ համաբանությամբ։ իհարկե այստեղ էլ հո֊ 

ր*մնջը օգնել է գործ ին։ Նույն համաբանությամբ տա|1ւ[ա> 

•օրվա, ժամանակվա ձևերից կազմված են տարվանից, օր- 

1|անից, Ժամանակվանից բացառականները* սրանց վերա֊ 

բերմամբ կարող էին դեր խաղալ նաև աշնանից, դարնա- 
նից» ամոանից, ձմււանից կազմությունները։ Նույն համա֊ 
բանսւթյամբ կազմված են ինձանից, քեզանից, մեզանից, 
ձեզանից, Հ/րտ4^ ա*/* սղումը այժմ օրինականացվում է։

Գրաբարում կան մի 2արր բայեր/ որոնք երկու ձև 

ունեն, ինչպես' մերձիմ-մերձե նամ, մօսւիմ-մօտենամ, յադիմ- 

րււզենամ և այլն։ Հիշյալ բայերի համաբանությամբ հետա~ 
դա քում կազմվեցին ուրիշ շատ բայեր' ի թիվս որոնց նաև 

ազեմ-ուզենամ, արժեմ-արժենսւմ, դիտեմ-դիտենամ, ոսնեմ- 
Ունենամ, որոնց նորակազմ հավելավոր նոր ձևերը իմաստա֊ 
վորոլմ են ստացել մեր ///զգային լեզվում «իբրև պատմա֊ 

կանք սովորության և կրկնո։ թյան ներկա ու անցյալն։

համաբանության հետևանք են բարդ բառերի ոչ որի֊ 

նա չափ ձևերը, օրինակ' դարեոր (փոխանակ դարավորի նար- 
կևոր1, ծաղկեփունջ, նաշվեաար, նաշւ|եավոՆթյոՆն և այլն, 
որոնք կազմված են Ջոդևոր, Ոէ_ղե որ, այդեդոթձ և նույն 

օրինաչափության ենթակա այլ բառերի համաբանությամբ, 

իսկ վերջին շարքից նախորդի օրինաչափական ձևերի ազդե֊ 

ցությամբ ունենք սւղավնավանաո֊, ԱղսւվնատոՆն, նայրե- 

նակցական (փոխանակ' նայրենեկցական, վայրենեթար և 

"ԿԼ^)* ^սհ զնաւավար բառը դսոոավոր £ ^արձճչ ավոր վեր֊ 
ջավորվող մեծաքանակ բառերի ազդեցությամբ։

1 Այժմ սխալ ստուգարանռւխյամր գրվում է հարգևոր*
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Համաբանությանը հակադրվում է ձևաբանական տար^ 

նմանումըք երբ զռէյգ բահերի նման ձևերը միմյանց ադ՜ 

գերությամբ տարնմանվում են։ Այս երևույթը շաա [ավ 

դրսևորվում է կրկնության մեջ, որտեղ կրկնության երկս։

ե^երը տարրեր ուղղությամբ հնչյունափոխվում են. օրի­

նակ' իւ«բ-իար^>ի;ս|վաււի խորդ ու իորդ^իոլպուքոլւֆ 

քաՕ-բան^Հմն-ւքյւքւ: Փոխվում է աոաջին եզրը, օրինակ' 

թախ-թախ^թաթսփհ բաււ-բաո^բարբաո, թափսլ-թաւ|ա[^> 

ավալ~թափպ, փառոք֊փաո.ոք^>աււոք֊փ.սո.ոք և այլն։ նման 
փոփոխության ենթարկվում է նաև երկրորդ եղբր. օրինակ 

փաթ-փաթ^փւսթաթ, սա էլ տարնմանությամբ' փաթոթ 
(Րաֆֆիէ Յ֊րդ, 47 թ Այսպիսի տարնմանությամբ երբեմն

լեզվում առաջանում են նոր արմատներ» օրինակ ՈԼԱԱՂթ 
բառի առաջացումբ պըոֆ* ^*. թափանցյանը համաբում է 

QDlUUip բառի կրկնության արդյունք։ Այդ նույն ձևով առս/֊ 

Հացել է թերձ արմատը բարձր բառից, իսկ բերձ արմատից 
նոր բառեր են կազմվում իմաստի ուժգնությամբ, օրինակ' 

սւմենաբեբձ (Ես., 3*րդ, 85). նույն ձևով աղաչել-աղաչ-սւղաա, 

արմատից առաջել է պաղաա ձևը (Ադա?ղ—?դադԼԱ\Ո մարիկը սև 

երկրորդ ձագն էլ ձգեց ներքև. Թում. 1~ին, 598), "րի^ 

սլաւլասւել: Հայերենում ունենք էոճ(|Ուք, որ առաջացել է 
կոն բառի կրկնությամբ, համեմատիր կոկոն:

Ձ՛ևաբանական առնմանության ^համաբան ություն) և 

տարնմանության համար անհրաժեշտ են երկու հիմնական 

պայման, առաջին դրանց ոլորտում ընկնող ղույգ բառերը 

պետք է ձևական նմանություն ունենան որևէ մասով և 

^Բ^՞^Գ Ւ^ա^ ^ետ հաճախ պետք է գործածվեն. օրինակ' 

բարբառներում սեպտեմբերք դառնում է սեկտեմբեբ, Տոկ- 

տեմբեր բառի առնմանությամբ, Ջունվաբք' նոՆնթվար, փե- 
mB?4VUP բառի առնմանությամբ, որովհետև դրանց մեջ տեմ֊ 

թեթ և վար մասերը նույնն են, իսկ Օգոստոս կամ մաթա բա­
ռերը այդպիսի փոփոխություններ չեն կրում։ Կամ' ցած 

դաոնում է ցսւծթ' բաբծբ բառի առնմանությամբ, որովհետև
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նախ իրար հետ հաճախ են գործածվում և հետո* ած, ւսրճ, 
Սասերը որոշ հնչական նմանություն ունեն։

34. ԱՄՓՈՓՈՒՄ (ՀԱՊԼՈԼՈԳԻԱ)

ԱՍ փոփու մը տարնմանության մի տեսակն է, որ բըո֊ 

նում է բուն տարնՍ ան ութ յան և ձևաբանական տարնմա֊ 

ն ութ յան միջին տեղը. Սոտ է բուն տարնմանությանը 

նրանով, որ մի բառի մեջ է կատարվում երևույթը, բայց 

հևոու է նրանից նրանով, որ նմանության մի եզրը բոլո֊ 

[*"վին վերանում է և տեղը տարնմանող ո^՚ն1 Հհ քռնում • 

տարնմանությունը արտահայտվում է մի մասի ժխտումով, 

այս երևույթը նկատվում է նաև ձևաբանական տարնմա֊ 

ն ութ յան մեջ։ Միևնույն բասի նույնանման երկու վանկե­

րից (գոլՅ^ և ա4.^Լ) մեկի վերացումը կոչվում է ամփո­

փում վհապլոլոգիա). օրինակ՝ կինամոմոն դառնում է կի­

նամոն, ճարտարասան տալիս է ճարտասան, սւասւաբակ' 

տատրակ, լալական' լալկան, օրորոցք' օրոցք, օրորան' օրրան, 
ապաստանարան' ապաստարան, որկորամոլ' որկրամոլ: Հայտ֊ 

նի են աշխարհայացք (Հաշիւարնանայացք), տավարած (Հիոա- 

փսրսւրած/ նսսարակարզ (Հնասարակակարգ և այլն։
Ամփոփումը երբեւէ առաջանում է հորանջից (ձայնա֊ 

վորների կուտակում, կակոֆոնիայից (բաղաձայնների կ"*-~ 

տակումյ. օրինակ' փեսայացու-փեսացու, կւսթսսւյավար-կաթ- 

սավաթ (Հ. Հակոբյան, 59), սւնձնանվեր-անձնվեր, սւպ՚յւկե- 
(!կար-ապե£կ սր (Րաֆֆի,3, 157, 430), սւապք-տ;սք, Տլուու- 

բյւււն-ՏլությաՏ, շուկ սյւսյին-շուկային (Շիր՚թւ 4, 78), ւսյ- 
ցելելու֊-ւսյցելու (եթե մի օր, անուշ ընկեր, գաս այցելու1 

իմ շիրմին (Թում,ք 4֊ին, 11Տյ, արեւլայուրյուն-արեւլարյու.Ահ 
Ամփոփում կատարվում է նաև խիստ երկար բառերի մեջ. 

օրինակ՝ սպասանարկել-սպասարկել, ծոր-ծորակ^>ծոծորակ^> 

ծոծրակ:

1 Չպետք է կարծել՝ խրև այցելու:
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35. ԱՐՏԱԿԱՐԳ ՀՆՉՅՈՒՆԱՓՈԽՈՒԹՅՈՒՆ

Ամփոփմանը իր բնույթով մոտենում է արտակարգ 

հնչյունափոխությունը. այստեղ արտասանական դյուրաց֊ 

ման մոմենտի հետ գոյություն ունի և հոգեբանական մո­

մենտը» այսինքն ձգտում բառը կամ նախադասությանր 

շուտ վերջացնելու, որովհետև երկարացումը ոչ մի նպատակ 

չունիք եթե բո(որ պայմանները կան նաև կրճատ արտաբե­

րության) ընկալման ու հասկացման համար։ Այս հնչյու­

նափոխությունը կատարվում է կոչական բառերի) հատուկ 

անունների) հաճախ կրկ^վսդ բառեր ի ու նախադասս։.— 

թյունների մեջ երբեէ& այնպիսի չափերով) որ մի ամ բոդԳ 

նախադասություն ից կամ բազմավանկ բառերից էէեում է 

մի կամ երկու վանկ։ Օրինակ' գրաբար աղՈէՏէԱցսճ մի' ասեր 
նախադասությունը արտակարգ հնչյունափոխությամբ դար­

ձել է աղցԺի(ր) Նալբանդ յան ի գործածած հայտնի բասը, 

ես Ւ^ձ իմանամ՝ եսիմ՛, պետք է երթամ' սւերթամ, այս երեկ' 

սերկ, ջրաղաց' ջաղաց, ջրհորդան' ջորդան: Շատ հաճախ խիստ 

փոփոխության են ենթարկվում հատուկ անունները* Օրի*՜ 

Նա^' Ա.րիսաակե ս-^ոսաո, Շուշանիկ-Շուշիկ, եղիսարեթ-եղի ս֊ 

Եղսո և այլն։ Սրանք մեծ մասամբ բարբառային են։

36. ԺՈՂՈՎՐԴԱԿԱՆ ՍՏՈՒԳԱԲԱՆՈՒԹՅՈՒՆ 
(ՖՈԼԿՍկՏՒՄՈԼՈԳԻԱ)

Հաճախ լեզվում բառարմատները առանձին կամ բար­

դության մեջ ենթարկվում են իմաստային խամ բում ի Ւ 

այսիՆքն' րաոր գործածվում է, բայց նրա իսկական նշա­

նակությունը այլևս չի իմացվում ) մթնած է) կոնկրետսւ֊ 

թյունից զուրկ» օրինակ' մեր խոսվածքում րուո սպիտակ 
կապակցութ լունը գործածվում՛ է միայն մազերի համար և 

րուո սպիտակ ասելով հասկանում ենք մազերի մեջ այն­

քան է շատ սպիտակը) որ կարելի £ բռով բռներ մինչդեռ 

թՈՆՈ նշանակում է կիթ՜. (սԱՈ նույնությամբ պահվել է նրա 

համար) որ ձևական նույնություն կա իմաստը կորած բա֊
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ոի և այն բառի կուո(ն) միջև, որով ստուգաբանվում է. 

եթե բուռ (ձեռքի) մի քիչ ձևական տարբերություն ունե­

նար, րաո. սպիաակ կապակցության մեջ թՈ1Ո բաոԸ ան­
գայման կփոփոխվեր, ինչպես որ տեսնում ենք մի այլ 

օրինակում, գրաբարի լուցանել բայի լոյ^ արմատը ժողո­
վուրդը այլևս չի հասկանում և ճրագալոյց հին բառը դարձ֊ 

լ,ել է քրսպ պա յս* ւպց (լույց) արմատը ստուգաբանելով 
լայս֊»»/.’ Մեր խոսվածքում երկաթի, պողպատի միացմանը 
ասում են եո. տալ, որ անշուշտ գրաբարի յեո. արմատն է 

(միացումյ. պիտի չիներ ճեո. ա111խ բայց կապելով եո֊ալ 

բայի եո արմատի հետ' փոխել են ձևը։ կասում (կասել) նշա­
նակում է ((կաւէեեչ, օրանը ծեծելն։ Այդ արմատը չհասկանա­

լով ժողովուրդը կապել է կալ բառի հետ և բայը Դ^մ^թ^ք 

է կա լսել* հավանական է, որ այս փոփ„խ„ւթյո։ հը կատար­

ված չինի գրականության մեջ, որ կարելի է ^ձ^ւ կէպծ 

ստուգաբանություն։ Այդպիսի կեղծ ստուգաբանության ար֊ 

դյունք են արձագանգ բառի արձագանք, ցաաք բառի ցատկ 

^մաւացկոտ, ամաչելուս և նման բառերի պես այստեղ էլ' 

ցաակոտել-ցատկ), խաղալիկ բառի' խաղալիք գրություն­

ները։ Գրականության մեջ կատարված կեղծ ստուգաբա­

նության արդյունք կարելի է համարել զանցւԱՌաթյուն բառի 

առաջացումը, որ սպասելի էր ղանցարարության ամփոփու­

մով' ^աՏցարությաՏ» Ուրեմն ժողովրդական ստուգաբանու­
թյուն միայն ժողովրդի մեջ չի լինում. գրականության 

^է^.ո9է1էԼ նույնպես տարածվում և օրինականացվում են 

այդ ս տուգաբանությունները, և դրա հետևանքով նաև հըն- 

չյունափոխութ յունն երը ։

37* ԶԱՅՆԳԱՐՁ Եփ ՀԵՐԹԱԳԱՅՈՒԹՅՈՒՆ

Զայն դարձը ձայնավոր հնչյունի այնպիսի փոփոխու­

թյունն է, որով ստեղծվում են երկու տարրեր արմատներ, 

որոնք ժամանակին կարող են այնքան հեռանալ իբաբիմ։ 

որ աձ\^ս ^ՂԳա91ԼՒ ^թ^^Յ միևնույն արմատից ձայնդար-
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ձի մի^ցով ստտցվւս^ ւՒ^ելր։ Հնում ձայնդարձը կարևոր 

ձևաբանական միջոց էր հայերենում նոր բառեր ու քերա­

կանական ձևեր կազմելու համար/ սակայն այժմ միայն 

այդ ^^ օրենքի առաջ բերած որոշ հետքերն են Տքնացել 

մեր լեզվում/ որ այստեղ արձանագրվում են իբրև պատ­

մական երևույթ ։ Ձայնդարձի արդյունք են համարվում' 

քոր-քեր, չոթ-չիթ» գոլ-գաղջ, դեղ-գալար-դաղծ, զիրկ-զուրկ» 

զելող-գալել (ոլոթել)-զիլ> րա։ւ-րիկւ-րի|Ն կնիք-կնանյ, կշեոք- 
կշիո, որոշ-ոպփշ, նշող-նշույլ, գ աղ-գող, ոոոզել-ւսՌՈԽ աւթ 
^օթեւանյ֊ագանեի ժաՏ-ժեխ փայլ-փաղ և այլն։ Ինչպես տես­
նում ենք^ այստեղ ձայնդարձի միջոցով դոյացել են նոր 

րաոեր ոլ արմատներ» բայց ձալն դարձով հնում ստեղծ֊ 

վում էին և հոլովաձևեր. օրինակ' շուն-շան, աՈէն-աան, 

Փղ-^ղր քոյր-քէո և ա^>
Այս նու յն երևույթը տեղի է ունենում նաև բաղաձայն֊ 

ների մեջ, որ կոփվում է ճեքթագայություն. հայերենում 

հերթագայության օրինակներ են' փշու[|-փսոր, տուգանք- 

տուժել, աոույգ-ուժ, սեպ-շեպ, աղծ-աղտ, պիղծ-պղտոք, տրժել- 
Տաբգկ, աքև-աքեգ, կով-կոգի, օթքճ^աՆ^-ագանել (նագնել), 

թեւ-թեկ (համեմատիր դրարար թնկճ, ի թեկուէ (թևիցյ, թիկ- 
նաթեկկնյ: Հոլովական նշան ակությ ուն ունեն' նայ|1—11աւք ,

ւքայք-ւքաւք և այլն։
Եթե վերևում նկարագրված հերթադա յության մեջ իմաս­

տի առանձնացում չի գոյանում/ այլ առանց որևէ հնչյու­

նական օրինաչափության կամ իմաստի պահանջման մի 

բաղաձայնը պարզապես փոխարինվում է մի այլ պատահա­

կան բաղաձայնով, ^ւՎ"^ ^ հնչյունների տարանիում* 
օրինակ գրաբարում ունենք Ժ պիւո-Ժւքիսւ (մեր խոսվածքում 

ժւքսւալ), թաթաի-թաթավ, կողոփ Զկողոփ), մեր խոսված­

քում' կոոոփ, բայ& ե կո|ոփ. սպիւոակ-սիվւոակ, նրաման- 

Տրաւքայել» ժայո-ժաւո-ժօոասՆ սայթ-սաւթ—սօթ- (վերջին օրի­
նակներում յ>ւ), քսսվեթժ֊ նավեւս, ծունզ-ծունր, սւատասկ- 

աաաաշ և այլն։
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Գրեթե սույն Հնչյունափոխությանը համասեռ են հըն֊ 

չյունների պարզացումն ու րարղացոսքը, որոնց շնորհիվ 

ստեղծվում են համագոյակից բաոեր ու նոր արմատներ։ 

իհարկե բոլոր հնչյունները չեն կարոդ մխսնալ իրար և 

դա ռնալ բարդ հնչյուններ, հա խրենումք ինչպես տեսանք 

վերևոււ/ք առաջնալեզվային պայթականները միանում են 

առաջնալեզվային շփականների հետ և կազմում են բարդ 

հնչյուններ։ Մեր լեզվում նկատվում են դեպքերք երբ 

^ՒւյաԼ պայթականները և շփականները միևնույն արմատի 

ժեջ ե^ա1^ մոտենալով միանում և կազմում են մի հնչյունէ 
,։[էՈ1Լ այղ 11աոԸ առանձնանում է իր նախկին ձևիցէ կամ 

հակադիր սրան միևնույն արմատ ի մեջ բարդ հնչյունը բա֊ 

հանվում է իր բաղադրիչներին և դրանդից մեկը կորցնելով 

առաջ է բերում մի նոր ձև։ հարող է պատահել նաև) որ 

պարզ հնչյունը բարդանա ինքնուրույնաբար, այսինքն 

առանց մյուս բաղադրիչի մոտեցման։ Այս ^աբցի պարզա֊ 

րանումը դժվարանում է նրանով) որ հաճախ հեշտ չի լի֊ 

նում որոշել հինը պարդ ձևն է) թե բաըդը* օրինակ կար֊ 

ծում' են, թե սասւանել արմատի մեջ Ա1 պարզ պայ֊ 

թականը բարդացել Ս՜ով և տվել ծածանել բաոը, իսկ 
ոմանք էլ սրան հակադիր ասում են, որ ծածանել բայի ծ 

բարդ հնչյուններր պարզացել և տվել են մի կողմից ԱԱԱ- 

սւանեէ և մյուս կողմից սասանել, ՈԼ այդպիսով (եղվի մեջ 
առաջ են եկել երեք համագոյակից ձևեր։

Ահա մի քանի օրինակներ հայերենից) որոնք պարզ 

ցույց են տալիս) որ հնում տյդ օրենքը նույնպես գործել 

է։ Փոխինդ-փոխինձ-խանդ-խանձ, պիղծ-պղառր, խեղդ-խեղձ- 

նեղձ, րուսւ-րոՆծել, մուա-մուծել, արտ-արօա-արած, մերկածիծ- 

մերկատիտ, այտոՆստ-այաու.ց ^ոՆռոՆցքՀ^ոՆռեսա^: Մեր խոս֊ 
վտծքում սարված րառից առաջացել է սարվաս և ապա տար֊ 

նմանությամբ սարվազ (սարք ու սարվազ): Հայտնի են 

բարդացման և պարզացման հետևյալ օրինակները, թշվէԱՈ.- 

շվաո., աղաչ-աղոթք, արսւասուք-արթսուՏք-արցուՏք, 'ծանաչ- 
ծանոթ, վաթԱՈՆն-վացուն* Խոսվածքներում ունենք պայտ՝
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պուճուր, կույա-կուհուրվել (հավաքվել իրար վրա)։ Վերե֊ 

վում քերված աղաչ արմ՛ատը ոչ մ՛իայն ավել է աղոթք, այլև 

աղաա-պաղատ՛. Ու՜նենք Տքւուց-քւճւււր (Ւս., 8-րդ, 141), մո- 
րուց-մորութ և այլն։

Հայերենում ղ, խ, ր ց, ւո, շ, շ բաղաձայններից հետ։։, 

նկատում ենք նաև շնչեղ ք, թ հնչյունների պարզացում, 
օրինակ' թաղ|1ք բառի ք֊ն մոտենալով ղ֊ին դաոնում է կ, 
թաղկել-թաղկում-թախկե’լ, աղքատ հնչում ենք իբրև ախ՜ 

կաա, մեղք-մեխկ, սանգուղք-սանդուխկ, խաղք-խախկ, ուշք- 
ուշկ, փեղք-փեխկ, հեղք-հեխկ, ծախք֊ծախկ, հաղթել-ճախտել 

ղաղթել-ղախտել, կմախք-կմախկ, ոտք-ոակ, հիտք-հիակ, աչք- 

աչկ-աշկ, քաշք-քաշկ, ղհացք-ղհացկ, լվացք-լվացկ, ընթացք՜ 
րնթացկ, անեծք-անեծկ, մեջք-մեչկ, վայրէշք-վայրէշկ և այլեր 
Պետք է նշեչէ որ Ր^ՒՅ աոա9 Ա, ջ, ձայնեղները խլանում 

դաոնում են խ, 4:
Շնչեղության կորուստի երևույթը նկատվում է նաև 

արարատ յան խոսվածքներում. օրինակ ՎՈՆգս հնչվում է 

իբրև զույու, իսկ դրափոխությամբ' ցուսկ, զսկերլեն:

38. ՄԻԱՎԱՆԿ ԲԱՌԵՐԻ ՀՆՉՅՈՒՆԱՓՈԽՈՒԹՅՈՒՆԸ

Հին լեզուսերում միավանկ րաոերը մի աճական վանկ 

էին ստանում։ Այ" °ըենքը պահպանվել է գրաբարի ան֊ 

ցյալ կատարյալի եդակի երբորդ դեմքի միավանկ ձևերի 

մեջ. օրինակ' հսսակ, Տասւեթ, րայց երրորդ դեմքը' եՏասւ, 
զտ|։, ցաեթ, եցիա; Հազվագյուտ դեպքերում է խոնարհման 

մյուս ձևերի մեջ բայը միավանկ մնում, իսկ եթե կա այդ֊ 

ս1եսՐ դեպք, անպայման մի վանկ ավելանում է. օրինակի 
եւՈՈՆ, ետՈԼ]1, եսւ» ե չի ստանում ՍՂՈՆԷՍք հոգնակի աոաջին 
դեմքը, իսկ երկրորդ և երրորդ դեմքերը դարձյալ ստանում 

են, այսպես' եաուք, եաուն: Ահական ավելանում է նաև 

ապառնու դեպքում, օրինակ' եղից (կգնեմ, գնելու եմ): Սրա֊ 

նից ելնելով մենք կարծում ենք, որ դուււն, եղն, կաթն,, 

ծեսն, ոան և այլ միավանկ բառերի ըն ան, ին) աճա֊
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կանը հենց այդ միավանկության հետևանք է։ Երկվանկների-

IP11****!] առաջացումը համաբանության արդյունք է։ 

Այս նույն բանը դիտվում է նաև բարբառներում։ Հա յա֊ 

գիտության մեծ երախտավոր պրոֆ. Հ. Աճաոյանի տվյալ՝ 

ներով Վարաբադի, Ագուլիսի բարբառներում ն֊ն բառա~ 

վերջում ավելացել է հետևյալ բառերին. pun., pnppiHl,, 
qnpui, զկեՌ, թուփ իեժ, ծուռ, կսւնկաո., Տակ, սինձ, սւալ և 
այլն։ Ոճ միայն միավանկ բառերը մի ամբոՂ1 ‘!անկ 1-ն 
ստանում) այլև որոշ հնչյուններ են ավելանում վանկը 

դիմացկուն դարձնելու համար. օրինակ' մա6 դառնում է 
մանչ, նիգ' նինգ^>լինզ, երի' ների, ոսա' ոսսւղ (սա կոհղ 
բառի առնմանությամբ], փոթ' փոնթ և այլն։

Սրան հակադիր մենք վերևում նկարագրեցինք, որ 

գրաբարի այդ աճականներր մեր գրական լեզվում գերս։֊ 

զանցապես ընկել են։ Աճականների անկումը սկսվել է բազ­

մավանկ բառերից, ապա համաբանությամբ ընդգրկել է նաև 

միավանկները։ Սայց հենց այսօր էլ կան բառեր, որոնց այդ 

աճականներից չենք կարողանում աղատվել։ Վերևում դրան֊ 

al's մրԿի^Ք՛ ի“կ ^րանցից մի քանիսը, որ ճ~ն գցել են, 
այսօր էլ դեռևս ք֊ն պահպանում են բանավոր խոսքի ւքեԼ 

ե նույնիսկ գրականում, օրինակ՝ դառը, խառը, սառը (նույն­

իսկ խոթը). մեծ մասամր այդպես են հնչվում յոթը (գրվում 

է JnR)* աասը, |1ննը, իսկ արարաայան շատ խոսված՜քներում 

նաև վեցը, ՏիՏզըւ աթը, րայց ոչ քսանը Տռզի, հարյուրը Un- 
գի ^ •••յւն։

Այս էլ ասենք, որ միավանկների աճումը բոլոր մամա֊ 

նակների համար պարտադիր օրենք չէ։ Ընդհակառակն, կան 

Լեղուներ, որտեղ բազմավանկ բառերը մաշվում և վերած­

վում են միավանկների։ Հնարավոր է, որ թե մաշումը և թե 

աճումը պայմանավորված լինեն այլ հնչյունական օրենք­

ներով, սրտեղ մի հնչյունի առաջացումը կամ մաշումը 

նման պայմաններում կարող է հիմք դառնալ այլ բառերի 

աճման կամ մաշումին։ Հայտնի է, որ {{֊ով և մի նախորդ 

բաղաձայն ով վերջացող բառերից մի փոքրիկ մասի ն֊Ն .
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արմատական է. օրինակ եօթն, |1նն, աասն, եւլն և այլն, 

,ը։ոյց շատերը այն ն֊Ն հետագայում են ստացել և հետո էլ 
սկսվել է դրանց անկման պրոցեսը։ Մենը վերևում նկա֊ 

ւոեցինք, որ Ժ, Ա, Վ, 11 բաղաձայններից առաջ ր*ն ընկնում 
է, բարբաոներում այդ պրոցեսը ավելի է առաջ գնացել, օրի֊ 

նակ' շաթժել-շաժել^ա^ել, մալպել-մազել-մ ք^ել, րաձՅ հենց 

այս օրենքին հակադիր թև գրաբարում և թե բարբառնե֊ 

բում որոշ ժամանակ հենց այդ պայմաններում ր է դո լա֊ 

ցել., օրինակ դասնլ-դաթսել, րաժին-թարժիհ, թոշակ-թորշակ, 

պատոՆնան-պատուրճսւն, նապաստակվապստրակ, Տոսելի- 
Ջորսելկ և այլն։ Այնպես որ լեզվի մեջ ստանդարտ օրենք 

քարացած վիճակում գոյություն չունի» լեզվին հնչյունա֊ 

կան օրենքը թ»> որ պարտադրում է իր այս կամ այն ուղ֊ 

ղությամր ընթացող բացառություն չճանաչող կանոնը, այլ 

ընդհակառակն այդ օրենքները բխում են լեզվի դար գա֊ 

ցումից ենթարկվում են ուրիշ հնչյունական օրենքների* 

■ կախված են ժամանակից և այլն։

39. ԲԱՂԱՐԿՈՒԹՅՈՒՆ (ԿՈՆՏԱՄԻՆԱՅՒԱ)

Երկու տարբեր, բայց իմաստս։յՒ^ մոտիկություն ունե֊ 

ցող բաո-երի բաղարկության հետևանքով ^կոն տա մ ին ացիա) 

բառերն իրենց հնչյունական կերպարանքը փոխում են. օրի­

նակ լար և պար ահ. բառերի բաղարկությունից ստացվել է 

լարան բառը. Տնսան և լես (մանրել, Հղկել) արմատները 

խառնվելով առաջ են բերել լեսան: Երևանի խոսվածքում 

ունենք կլճեսի որ առաջացել է կլեպ, կճեպ ձևերից։

40. ՀՆՉՅՈՒՆԱԿԱՆ ՕՐԵՆԲ

Հնչյունական մասնավոր փոփոխությունները հաճախ 

\եզվի մեջ ընդհանրանում և դառնում' են ընդհանուր օրենք 

տվյաԼ լեզՀի որևէ ժամանակաշրջանի համար։ Մասնավոր 

դեպքերի ընդհանրացած օրենք դառնալու համար պրոֆ- էդ- 

•Ադայանր նշում է հետևյալ պայմանները։ Առաջին նախա֊
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պայմանն այն է, ոբ տ,ԼձաԼ մասնակի հնչյունափոխությունը 

լեդվո1~մ ունենա իր նման լեզվական հնչյունաբանական 

կապակցություններ, այսինչն եթե հնչյունական մի որո֊ 

շակի խմբի մեջ տեգի է ունենում փոփոխություն, կարող 

է տարածվել բոլոր բառերի այդ հնչյունախմբերին նման֊ 

վող հնչյունախմբերում։ երկրորդ պայմանն այն է, որ տըվ- 

յալ հնչյունափոխությունը անհատական բնույթ չկրի։ աձԼ 

ունենա հասարակական բնույթդ այսինքն տվյալ էեղվով 

խոսող բոլոր կամ գոնե գերակշռող մասի մոտ արտահայտ֊ 

վի աԺԳ մասնակի փոփոխությունը։ Երրորդ պայմանը պա֊ 

հանջում է, որ դրան հակադիր զարգացող որևէ հնչյունա­

փոխական նոր երեույթ կամ գիտակցական միջամտություն 

տեղի չունենա։ Այստեղ կարող է խանգարիչ դեր կատարել 

նաև բառիմաստը» բավական է, որ բառը փոփոխվելով նույ֊

նանա մի այլ բառի հետ, այդ փոփոխությունը տեղի չի 

ունենա, օրինակ ա֊ից առաջ այժմ մենք գրեթե ղ֊Ն ար֊ 

տաբերում ենք խք բայց ուրէսւ բառի մեջ հակառակն ենք 

տեսնում« կ*^ է&ոլմ է և ա-ն էլ արդեն սկսում է վեր֊ 

ածվել Հ\~ի> որովհետև ղ֊Ն խ դառնալով կնույնանար ուխսէ 

բառի հետ։

Ուրեմն թնչ բան է հնչյունական օրենքը, դա այնպի- 

**1* մի օրինաչափություն է, որ սկսում է մի մասնավոր 

հնտլունախմբի մեջ և վերոհիշյալ հակադիր պայմանների 

բացակայությամբ տարածվում է այդ մասնավոր հնչյու֊ 

նախմբին նմանվող լեզվի բոլոր մյուս հնչյունախմբերում ։ 

Այ” էլ անհրաժեշտ է նշել, որ հաճախ նման խմբերում փո­

փոխությունը կարող է սկսվել միաժամանակ, այնպես որ 

դժվար է $ույՅ տալ, թե որ կոնկրետ խմբում սկսվեց, օրի­

նակ' հայտնի է, որ գրաբարի աԼ հնչյունակապակցությունը 
բաղաձայնից առաջ փոխվեց Օ-ի, բայց թե կոնկրետ որ բառի 

մեջ սկսվեց հիշյալ փոփոխությունը, դժվար է ասել, հըն֊ 

չյունական օրենքի ձևավորման համար դա - երկրորդական 

է, հիէ&ականը այն է, որ այդ փոփոխությունը կատարվեց 

հայերենի բոԷոր բառերի մեջ, բացառությամբ աղաէ|(1ի և
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1սսւ|թ բառերի։ Հնչյունական օրենքի այդ նվաճման ձիրից 
/սյս բառերի դուրս Տքնալը բացատրում են նրանով, որ իբրև 

թե աւ կապակցությունից հետո մի ը է եղել։ Pшյg սրա 
-համար այլ պատճառ կնշենք։ Աղավնի բառը չի դարձել 

1Ա1|օՏ|1, որովհետև հնչյունական այդ օրենքի գործողության 
֊ժամանակաշրջանից առաջ հայերենի կենդանՒ Ւոսվածքնե֊

քում տվյալ բառն արդեն բազմաթիվ փոփոխություններ 

էր ^եր "է-նենք աղունակ, աղունիկ, եղունիկ, եղունէկ, աղ֊ 
ւքշւնիղ, Աղ°նի և այլն, ուստի այլևս տվյալ չկար աւ^>0 անց֊ 
ժ ան (որտեղ որ կար' անցումը եղել է)։ Արարատյան խոս­

վածքներում ոչ մի տեղ աղաւնի անվթար ձևը չի Տքնացել, 

եթե Տքնար աւ^>0 անցման շրջանում դառնալու էր աղօնի, 
իսկ աւ^Օ փոխանցումը հիմնված է արարատ յան բարբառի 

վրա և հին գրականության մեջ օրինականացվել է արարա- 

էոյան կենդանի խոսվածքների տվյալներով։ Էարաբաղի և 

Ագուլի սի բարբառներում այդ փոխանցումը եղել է, բայց

չի Շ^Գ^ա^ թաքՏ^Լ*

Եթե ^ի պատճառով չկատարվեր փոփոխությունը, այն 

Ժամանակ գոնե խոսվածքներում ԱՈ- ձևը պետք է պահպան֊ 

վեր, բայց չկա: Աղակնի բառը մենք վերցրել ենք գրականու­

թյան միջոցով։ Ենտ վերաբերում է նակթ բառին, դա 

արարատյան խոսվածքներում նոր փոխառություն է նաֆթ 

ձևով, մինչդեռ կարծվում է, թե դա հին նաւթ- ձևն է։

Ալրե(&' հնչյսլնա կէսն օրենքը համապարփակ մի երե֊ 

վոլյթ չէ, բացի վերոհիշյալ պայմաններից, հնչյունական 

օրենքը ենթակա է ժամանակի և տեղի գործոննևրին, Պա֊ 

տահոլմ է, որ հնչյունական տվյալ օրենքը որոշ ժամանա֊ 

կուժ' և որոշ տեղում կանդ է առնում, և. սկսում է զարգա­

նալ դրան հակադիր մի այլ հնչյունական օրենք:
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